
مدیرانهمینحقوقرامیگیرند؟
 بالاترین پرداخت حقوق ثبت شده سال 1400 در دولت

 284میلیون تومان بوده است
 بیشترین حقوق پرداختی مجلس و دستگاه قضا به ترتیب

 83 و 185میلیون تومان بوده است

سقف حقوق ماهانه مدیران برای سال آینده؛ 37میلیونتومان برگ برنده ایران 
درمذاکرات    وین

بازياوراقبااقساطدرواممسكن
متقاضیان وام مسكن مي توانند نیمي از تسهیلات خود را بدون نیاز به خرید 

اوراق ممتاز دریافت كنند و طي 8سال آن را تسویه كنند
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کاهش  قیمت 
گوشت قرمز و مرغ 

مصائب دارو
 از حذف

ارز4200 تومانی

جشن یلدایی 
10استان در تبریز

 از دستگيری 
عروس و داماد 

سارق تا بازداشت 
پيرمرد جيب بر

كرونا؛ سوژه روز 
تلويزيون

قیمت هر كیلوگرم گوشت 
گوسفندی به 115هزار تومان و مرغ 
تازه به 28 هزار تومان كاهش یافت

گزارشي از پیامدهاي منتفي شدن 
اختصاص ارز ترجیحي و تاثیر آن بر 

قیمت دارو و خدمات درماني

»شب چله« عنوان جشنواره یک روزه ای 
است كه  با حضور نمایندگان10استان  

امروز در تبریز برگزار می شود

علاوه بر »موج اول« سریال هاي 
دیگري درباره كرونا تولید مي شوند
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ورود بزرگ ترین مجموعه مطبوعاتي كشور به 30سالگی

سال هاست همشهری شما هستیم
24آذرماه1371بودكهنخستینروزنامهرنگيكشورمتولدشد.تولدنخستینروزنامهرنگيكشــور،درستمثلورودنخستینتلويزيونهايرنگي،برايمردم،مهیجوماندگار
بودوبرايهمیشهدرخاطراتشانثبتشد.امروزهمشهريبیستونهمینسالروزتولدشراجشنميگیردوواردسيامینسالفعالیتشميشود؛روزنامهايكهمجموعهاياز

اولینهايرسانهايومطبوعاتيايراناست.

اولینروزنامهتمامرنگي
تاروزتولدهمشــهري،همه
روزنامههاسیاهوسفیدمنتشر
ميشدند.تااينكههمشهري
در24آذرمــاه71،همزمانبا
سالروزباسعادتتولدحضرت
زهــرا)س(،بعــدازچندماه
همفكريوجلسهومشورت،
منتشــرشــد.اينروزنامه
تمامرنگي،در4رنگو16صفحه
منتشرشدوچشمهاراخیره
كرد.قیمتاشهم50ريالبود.

بزرگترینمجموعهمطبوعاتي
برايروزنامهايكهزمانينیمي
ازكاغذمصرفيمطبوعاتايران
رابهخودشاختصاصدادهبود،
عنوانبزرگتريــنروزنامهو
مجموعهمطبوعاتي،كشورعنوان
عجیبينیست.درواقعهمشهري
رابعدازصداوســیما،ميتوان
بزرگترينمجموعهرسانهايايران
دانست؛هرچندكهصداوسیماهم
دارايشبكههايمختلفاستو
هرشبكهبرايخودشيكرسانه

مستقلمحسوبميشود.

اولینروزنامهشهري
تاپیشازتولدهمشهري،فضاي
روزنامههايكشورسیاسيمحور
بود؛يعنــيروزنامههاييچون
كیهان،اطلاعات،جمهوري،رسالت
وشبیهآن،اساساشكلگرفته
بودندتايكخطمشيسیاسيرا
دنبالكنند.اماهمشهري،اينفضا
راشكستوتبديلبهنخستین
روزنامهاجتماعيوشهريكشور
شدكهدغدغههايشهروندان

رادنبالميكرد.

بزرگترینچاپخانهخاورمیانه
همشــهريدارندهبزرگترين
چاپخانهخاورمیانهاســت.اين
چاپخانه،همــراهباچاپخانههای
ديگرهمشهریبهروزنامهاجازه
ميدهندكه150هزارنســخهدر
ساعتچاپداشتهباشند.نخستین
چاپخانههمشــهريبامساحت
24هزارمترمربــعدرمهر1386
آغازبهكاركرد.بعــدازآنهمكه
چاپخانههايشماره2و3همشهري
شروعبهكاركردندتاعملااينعنوان
برايهمشهريمحفوظبماند.

اولینروزنامهباقطعمترویي
تاپیشازشكلگیريهمشهري،
روزنامههادرقطعواندازهبزرگ
وبهاصطلاح10ستونيمنتشر
ميشــدند.امايكمحدوديت
واتفاقباعثشدتاچاپقطع
متروييبراينخستینبارتوسط
همشهريتجربهشود.درواقع
شركتچاپافستكههمشهري
راچاپميكرد،دستگاهيبراي
چاپهايبزرگنداشــتوبه
اجبار،اينروزنامه،نخســتین

روزنامهمتروييكشورشد.

درجمع100برندارزشمندایران
همشهريهنوزهممعتبرترينبرند
روزنامههايچاپيكشوراست.اما
درسالهاي1394تا1396،اين
عنوانتوسطارگانهايمختلف
برايهمشهريدرنظرگرفتهشدو
اينروزنامه،معتبرترينبرندچاپي
شــد.ضمناينكهدردهه90هم
بهعنوانيكياز100برندبرترايراني
انتخابشد.رقابتيكرسانهبا
شركتهايغیررسانهايدرنوع

خودشجالببود.

اولینروزنامهمعتبرصبحایران
همشهرينخستینروزنامهصبحايرانهمبود.تاقبلازآن،روزنامههاترجیحميدادندكه
عصرگاهيمنتشروتوزيعشوند،امامحدوديتچاپافستباعثشدكهمتولیانهمشهري،به
فكرچاپاينروزنامهدرشیفتشبچاپخانهبیفتندكهباعثميشدتاتوزيعآنصبحگاهي

شود؛اتفاقيكههمهازآنتقلیدكردندوروزنامههايصبحگاهيزيادشد.

اولینروزنامهبانیازمنديهايگسترده
همشهرينخستینروزنامهايبودكهيكضمیمهمستقلودرستوحسابيبرايآگهيها
منتشركرد؛ضمیمهايبهنام»پیامهمشــهري«.اينضمیمهحتيدردهه80،بهركورد
280صفحهو30هزارو877آگهيدريكروزرسیدكهبرايآنروزگاروحتيامروز،يك

ركوردخیرهكنندهبودوخیليهارابهواكنشواداشت.

اولینروزنامهمنتشركنندهنشریاتمحلي
البتهبرخيروزنامههايمطرحدنیامحليمحسوبميشوند،يعنيدرشهرومنطقهايخاص
منتشرميشوند.اماهمشهرينخستینروزنامهدرايرانوچهبسادرجهانبودكهحتيبراي
محلههايمختلفپايتختهم،ويژهنامههاييبهطورمنظممنتشركرد.تولدهمشهريمحلات

ازسال1383آغازشدهوپیوندمستحكمتريبینشهروندانوروزنامهايجادكرد.

اولینروزنامهباچاپصبحوعصر
همشهرينخستینروزنامهايبودكهچاپصبحرابرقراركردوديگرانهموقتيديدندكه
چهايدهخوبياست،بهپیرويازهمشهريدستبهاينكارزدند.اماهمشهري،بارديگر
ثابتكردكهبيجهتنیستكهبهاينجايگاهاحترامبرانگیزرسیده:تنهاروزنامهايشدكه

همچاپصبحوهمچاپعصرداشت؛يكاتفاقبيسابقه.

20هزار کودک در تهران  مشغول به کارند
مديريتشهریارتقایاستانداردهایخدماتمراكزپرتورا
برایافزايشجذبكودكانكار،دردستوركارقرارداد
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سخنگوي كمیسیون امنیت  ملي در گفت وگو  با همشهری 
 درباره تأثیر پیشرفت فعالیت های هسته ای ایران

در روند مذاكرات می گوید

اله
نور

ضا 
ي/ ر

هر
مش

س: ه
عك

همشهری به سی امین سال انتشار رسید

استقلال در  روز تولد ناصر حجازی، با شوت سلمانی سپاهان پرمهره و مدعی را شکست داد  و موقتا به صدرجدول رفت 

البته اين پيروزی با ارزش هم به تنهايی به همه ترديد ها در مورد سرنوشت استقلال مجيدی پاسخ نمی دهد

صدر خفیف
تا همین چند هفته قبل، تردیدهای زیادی در مورد نتایج اســتقلال 

فرهاد در لیگ بیست و یکم وجود داشت. پنج تساوی پیاپی اتفاقی 

نبود که هوادارها به سادگی از آن عبور کنند. به نظر می رسید استقلال 

در مسیر درستی قرار ندارد و ناهمواری ها در حال غلبه بر جاه طلبی 

این تیم هستند اما حالا دو برد پیاپی روبه روی پیکان و سپاهان نگاه ها 

را نسبت به این تیم تغییر داده اســت. شاید برد پیکان اتفاق چندان 

مهمی تلقی نشود اما شکست دادن سپاهان بدون شک یک برد بسیار 

بزرگ برای تیم مجیدی است. آنها یکی از جدی ترین مدعیان قهرمانی 

در فوتبال ایران را شکســت داده اند. فرهاد فصل گذشته در همین 

استادیوم به سپاهان محرم باخت اما در این فصل توانست انتقامش 

را از این تیم بگیرد. این نتیجه آرامش را به استقلال برگردانده است. 

حالا دیگر همه آنها را به عنوان یک مدعی قهرمانی در لیگ بیست و 

یکم می شناسند. گل زنی دوباره جعفر سلمانی و البته بسته نگه داشتن 

دروازه برای هشتمین بار در این فصل، اصلا مسائل کم اهمیتی نیستند. 

همه می دانند سپاهان چه تیم قدرتمند و پرستاره ای است و بردن این 

تیم چقدر ارزشمند است اما این برد به تنهایی به همه تردیدها در مورد 
سرنوشت استقلال پاسخ نمی دهد.

حقیقت آن است که استقلال مجیدی روبه روی سپاهان نتیجه بسیار 

خوبی گرفت اما همانند بسیاری از نبردهای این فصل، نمایش چندان 

جذاب و تماشاگرپسندی نداشت. در این فصل همه امکانات مهم فراهم 

شده تا استقلال فرهاد بهترین بازی های ممکن را به نمایش بگذارد اما 

این تیم هنوز در بعد فنی انتظارات را برآورده نکرده است. هواداران 

استقلال خواهان تماشای تیم مقتدرتری هستند. آنها می خواهند یک 

تحول تمام عیار را در استقلال تماشا کنند و این نمایش ها برای شان 

متقاعدکننده به نظر نمی رسد. البته که می توان نتیجه گرفت در حال 

حاضر، هیچ چیز به اندازه بردن و صدرنشینی برای استقلال اهمیت 

ندارد، اما فرهاد باید در نیم فصل دوم به فکر بالا بردن کیفیت تیمش هم 

باشد. اگر قرار است آنها واقعا تاریخ ساز شوند، چقدر حیف است که این 
کار را با چنین نمایش هایی انجام بدهند.

اگر بخواهیم شرایط این فصل استقلال را به یک بازیکن تشبیه کنیم، 

بی شک ژستد بهترین گزینه است. او هم درست مثل تیمش، آرام آرام 

پا گرفته و قدم های مثبتی برداشته اما هنوز یک ستاره نیست. ژستد دو 

هفته پیش روبه روی پرسپولیس صحنه مشکوک به پنالتی را خلق کرد، 

هفته قبل مقابل پیکان پاس گل داد و این هفته همان کار را روبه روی 

سپاهان انجام داد. پاس گل دادن، ژستد را به یک مهره موثر تبدیل کرده 

اما او تا وقتی برای تیمش گل نزند، رضایت هوادارها را به دست نمی آورد. 

استقلال هم درست چنین وضعیتی دارد. تیمی که خوب نتیجه گرفته اما 

تیم کاملی نبوده است. فرهاد برای استقلال، تیمی ساخته که نمی بازد 

و گل هم نمی خورد اما حالا همه در انتظار تیمی هستند که کمی بهتر از 
این فوتبال بازی کند.

چهارشنبه   24 آذر  1400    10  جمادی الاول 1443      سال بيست و نهم        شـماره  8388         4صفحه

    فراز و تراكتور
از قول تا نبرد!

بعد از تنها يك برد در 5تجربه روي نيمكت تراكتور، سولدو 

و تيمش امروز روبه روي نفت مسجدسليمان قرار مي گيرند

    محكوم به برد
چرا پرسپوليس بايد پيكان را شكست بدهد؟ 
چرا در غيراين صورت بايد نگران سرخ ها بود؟

  50 درصد ايستگاهي
پرسپوليس حدود نيمي از گل هايش را از روي ضربات  

شروع مجدد به ثمر رسانده است. گل زدن روي 

ضربات شروع مجدد نه تنها مذموم و ناپسند نيست، 

بلكه حتي مي تواند مصداق فرصت طلبي تيم ها باشد 1818

پرسپولیس16:00 پیکان

نفت  مسجدسلیمان15:00 تراکتور

فولاد17:00 گل گهر
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سپاهان 0 1 استقلال

3000تومان 16صفحهراهنماويژهتهران 24صفحه شماره8388 سالسیام 10جمادیالاول1443 چهارشنبه24آذر1400

یادداشت
محسنمهديان،مدیرعامل موسسه همشهری

دههسومهمشهری
دهه سوم زندگی دوران توسعه و پیشرفت است. علم و تجربه ای كه طی 2دهه پر فراز و نشیب 
گذشته به دست  آمده است در دهه سوم به توسعه و عمدتا در دهه چهارم به تثبیت می رسد.

روزنامه همشهری با نوآوری شروع كرد. خلاقیت در فرم و رنگ و سایز و محتوا و غیره 
باعث شد به سرعت جای خود را میان بازار رســانه ای وقت باز كند. سال ها گذشت و 
این نوآوری كمک كرد روزنامه همشهری به پرفروش ترین و بزرگ ترین رسانه كشور 
تبدیل شود. مسیر محتوایی اش نیز متفاوت بود؛ روزنامه ای برای مردم.  با زمینه رنگی 
خاكستری در سیاســت و آبی فیروزی ای در روش و منش اعتدالی و سبز در نشاط و 

آرامش. 2دهه گذشت و امروز هویت و دارایی اصلی همشهری اعتماد مخاطب است.
اما دهه سوم، دهه توسعه است. دهه تازگی با عطر نمناكی خاک كه هم صبغه صمیمیت 

دارد  و هم سابقه آشنایی و هم امید به تغییر و حركت.
روزگاری شعار اصلی رسانه ها اطلاع رســانی آزاد بود اما امروز رسانه ها ارتقای هویت 
پیدا كرده  و از ابزار صرف اطلاع رســانی به متن زندگی مردم رسیده اند. امروزمردم با 
رسانه زندگی می كنند. مخاطب نه تنها هوشیار و فعال كه خودش رسانه شده و دوران 

تک صدایی رسانه و مرجعیت رسانه های انحصاری شكسته است.
عصرشبكه، عصر زندگی برخط است و انسان با رسانه می بیند و می شنود و فكر می كند 
و هیجان زده می شــود و در نهایت با رسانه زندگی می كند. عصرشبكه فراتر از فضای 

دیجیتال و عصر تبدیل فضای مجازی به فضایی حقیقی است.
عصر شبكه، عصر پیچیده ای ست. اما این پیچیدگی با همه نقاط قوت و ضعفش یک 
ثمره بسیار مهم  دارد كه روز به روز نیز توسعه یافته تر و متعالی تر می شود و آن چرخش 
از »سیطره رسانه بر انسان« به »حاكمیت انسان بر رســانه« است. امروز دوران افول 
رسانه های رسمی است. پایان رسانه های مرجع است. امروز مخاطب، قوی تر از گذشته 
و خود یک رسانه است و جبهه های متراكم و متشكل انسانی مقابل رسانه های دست ساز 

صاحبان سرمایه و قدرت های اهریمنی جلوه نمایی  می كنند.
امروز صدای توده مردم در همه عالم شنیده می شود و این مسیر فراتر از اراده خالقان 
تكنیک بود؛ چرا كه اگر زمان به اراده فراعنه رسانه ای می گذشت، با شعار فریبنده آزادی 
بیان و آزادی اطلاعات، به توســعه بیش از پیش جهل رسیده بودیم. اما تاریخ به گونه 
دیگری رقم خورد و گویی در این مسیر نشانه هایی است از دنیای آخرالزمانی كه دوران 
بیداری توده هاست. رسانه امروز، رسانه آگاهی و بیداری مردم است. هرچند راه بسیار 
است و خناسان در این بازار مكاره در كمین رهزنی ذهن ها و اغوای قلب ها نشسته اند اما 
همین كه هیمنه انحصار رسانه ها شكسته است و مردم خود تولید كننده پیام هستند 

به ظهور حقیقت و توسعه آگاهی ها نزدیک تر شده ایم.
و اما همشهری در دهه سوم حیاتش كه مقارن است با شتاب عصر شبكه، راهبردش را باید 
در همین تبدل تاریخی  وتحول رسانه ای تعریف كند؛ عصر انسانی تر شدن رسانه. انسانی 
شدن رسانه یعنی جامعیت در ابعاد انسان. به هر اندازه انسان را جامع می بینیم باید رسانه 

را نیز جامع دید. جامعیت در رسانه یعنی رسانه 360 درجه. یعنی 
رسانه ای كه در ابزار فراتر از كاغذ و در قالب فراتر از متن و در محتوا 

فراتر از خبر و اطلاع رسانی و در یک كلمه رسانه ای است پلتفرمی كه در آن شهروند 
رسانه ها بر آن حاكمند. رسانه در ابعاد جامعیت انسان، رسانه معلم است برای زندگی.  
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   فرمول روس ها براي توافق
ميخائيل اوليانوف، نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي در گفت وگويي تأكيد كرده كه گرچه مذاكرات وين 
به كندي پيش مي رود، اما روند آن در كل با پيشرفت همراه است. در همين زمينه سرگئي لاوروف، وزير خارجه 
روسيه 2 روز قبل به حسين اميرعبداللهيان همتاي ايراني گفت: در مورد اقداماتي كه طرفين بايد انجام بدهند و 
ترتيبات اجرايي آنها در وين هيأت هاي 2 كشور در حال همكاري جدي هستند. وزير خارجه روسيه در اين گفت وگو، 
سازندگي و خلاقيت ديپلماتيك طرف ها همراه با صبر و حوصله براي هماهنگي بيشتر را، رمز موفقيت اين مرحله 

از مذاكرات براي طرفين خواند.

ادامه بي سر و صداي مذاكرات ايران و 
1+4 مي تواند نشــانه اي از پيشرفت برجام

محســوس در روند مذاكرات قلمداد 
شود. منابع خبري مستقر در وين گزارش داده اند كه 
مذاكرات احتمالا تا پايان هفته ادامه خواهد داشت؛ 
درحالي كه دور قبلي مذاكرات در هفته قبل كوتاه 

بود.
شــبكه الميادين كه نزديك به تيم مذاكره كننده 
هسته اي ايران است در گزارشي از روند مذاكرات، 
تحليل كرده تا زماني كه مذاكرات وين جدي باشد 

موضع ايران تداوم اين مذاكرات است.
اين شــبكه لبناني همچنين اعلام كرد كه آمريكا 
همزمان با انجام مذاكرات، وضع تحريم عليه ايران را 
متوقف نمي كند كه اين خود مانعي بر سر مذاكرات 

به حساب مي آيد.
در همين رابطه آنتوني بلينكــن، وزير امور خارجه 
آمريكا كه در اندونزي به ســر مي برد در جريان يك 
كنفرانس خبري، ادبياتــی تهديدآميز به كار برد و 
گفت: ما در حال آماده سازي  گزينه هاي جايگزين 
درصورت شكست مذاكرات با ايران هستيم. ايالات 
متحده به طور فعال و مرتب با متحدان و شــركاي 

خود درباره گزينه هاي جايگزين رايزني مي كند.
او در عين حال تأكيد كرد كه واشــنگتن به مسير 
ديپلماسي با ايران ادامه مي دهد، چراكه هم اكنون، 
اين بهترين گزينه براي مواجهه با موضوع هسته اي 
ايران اســت. در 3 روز اخير گفت وگوها ميان ايران 
و گروه 1+4 با برگزاري نشســت هايي در سطوح و 
فرمت  هاي مختلف ادامه داشته است. روز يكشنبه 
براي نخســتين بار در دور هفتم، كارگروه سوم با 

شركت كارشناسان ايران و گروه 1+4 برگزار شد.
كارگروه نخســت در حوزه لغو تحريم ها و كارگروه 
دوم مربوط به اقدامات هســته اي ايران است و اما 
سومين كارگروه كه تشكيل آن نشانه اي از پيشرفت 
محسوس در روند مذاكرات ارزيابي مي شود تدابير 

اجرايي مذاكرات را دنبال مي كند.
همچنين ملاقات سه جانبه اي ميان مذاكره كنندگان 

ارشد ايران، روسيه و چين انجام گرفت كه در جريان 
آن حاضرين در مورد نحوه ادامه گفت وگوها به بحث 

و رايزني پرداختند.
هيأت هاي مذاكره كننــده ايران و 1+4 در چند روز 
گذشــته در حال مذاكره براي اعمال پيشنهادهای 

ايران روي پيش نويس وين ۶ هستند.
علي باقري، مسئول تيم مذاكره كننده ايران گفته 
اســت: درباره لغو تحريم ها و اقدامات هسته اي در 
محورهاي متعددي بين دو طــرف اختلاف وجود 
داشته و دارد كه در پيش نويس وين ۶ هم مشهود 
بوده است. به ويژه در بحث هســته اي، اختلافات، 
متعدد و متنوع بوده، اما در اين زمينه هيچ ابتكاري 
از سوي طرف مقابل دريافت نكرده ايم؛ درحالي كه 
ايران در چارچوب اصلاحات و پيشــنهادهايی كه 
به طرف مقابــل داد، ديدگاه هايــش را درباره اين 

اختلافات بيان كرد.
ايران در نشست هفته قبل 3 سند پيشنهادي براي 
توافق را به هيأت هاي مقابــل ارائه داد، اما از طرف 
غربي ها با اســتقبال مواجه نشــد؛ درحالي كه تيم 
ايران ضمن ابتكاري خواندن اين اســناد، خواستار 
خروج طرف مقابل از انفعال و ارائه پيشــنهادهای 

متقابل شده بود.
در ادامــه مذاكــرات ويــن، روز دوشــنبه ديدار 
دوجانبــه اي ميــان علي باقــري، رئيــس هيأت 
مذاكره كننده ايران و انريكــه مورا، معاون دبيركل 
سرويس اقدام خارجي اتحاديه اروپا برگزار شده بود.
عصر همــان روز نيز نشســت ديگري با شــركت 
مذاكره كننده ارشد ايران و رؤساي 3 هيأت اروپايي 
عضــو 1+4 )فرانســه، انگليس و آلمــان( در هتل 

كوبورگ وين برگزار شد.
در ســوي ديگر، تروئيكاي اروپايي با نماينده ويژه 
آمريكا در امــور ايران ديدار و پــس از آن بيانيه اي 
صــادر كردند كه در آن بــا ادعاي اينكــه تاكنون 
مذاكرات واقعي شروع نشده است، نوشتند كه برجام 

خيلي زود به پوسته اي خالي تبديل خواهد شد!
اظهارات غربي ها در حالي اســت كه برجام عملا از 
ارديبهشــت 97 كه آمريكا از آن خارج شد عملا به 
پوسته اي خالي تبديل شده و ايران از تمام مزاياي 
اقتصادي توافق هســته اي بركنار بوده است. از اين 

گذشته پيش از خروج آمريكا از برجام هم به دليل 
تهديدات وزارت خزانه داري آمريكا همه شركت هاي 
آمريكايي و اروپايي از كار با ايران ابا داشتند؛ تا جايي 
كه ولي الله ســيف، رئيس وقت بانك مركزي ايران 
دستاورد توافق هسته اي براي ايران را تقريبا هيچ 
توصيف كرده بود؛ درحالي كه به اذعان گزارش هاي 
متعدد آژانس بين المللي انرژي اتمي، ايران به مدت 
يك سال به تعهدات خود پايبند بود و همين روند 
باعث ستايش رويكرد ايران در برابر خروج آمريكا از 

برجام توسط اروپايي ها شده بود.
به رغم اعلام آمادگي مكرر ايران براي رســيدن به 
توافق سريع، ديپلمات هاي انگليس، فرانسه و آلمان 
در بيانيه خود ايران را مقصــر جلو نرفتن مذاكرات 
معرفي كرده انــد؛  اقدامي كه با واكنــش مقامات 

كشورمان همراه شد. 
علي باقري كني در اين رابطه در صفحه توييترش 
به 3 كشور غربي پاسخ داد: بعضي بازيگران به جاي 
ديپلماســي به عادت مقصرنمايي خود پافشــاري 
مي كنند. ما سريعا پيشنهادهايمان را ارائه كرديم و 
به نحوي سازنده و منعطف تلاش كرديم تا اختلاف 

كم شود.
باقري در ادامه يادآور شــد: ديپلماســي، خياباني 
دوطرفه است. اگر اراده براي جبران خطاي مقصر 

باشد، راه براي توافق خوب و سريع هموار مي شود.

منابع از ادامه مذاكرات وين حركت برجام با چراغ خاموش
تا پايان هفته خبر می دهند

4سال تأخير دولت ســابق در شفاف سازي و 
اعلام عمومي حقوق مديران و مقامات سرانجام 
در دولت سيزدهم رنگ اجرا به خود گرفته است. 
براساس قانون برنامه ششم توسعه دولت تدبير 
و اميد بايد از ســال1397 دريافتي شــاغلان 
بخش دولتي و ســاير بخش هاي حاكميتي را 
به صورت شفاف در اختيار مردم قرار مي داد و 
اين اطلاعات از طريق راه اندازي يك سايت در 

اختيار عموم مردم قرار مي گرفت.
 اين ماده قانونــي براي جلوگيري از مفاســد 
اقتصادي و تكرار ماجراي حقوق هاي نجومي در 
سال1395تصويب شده بود، با اين حال وعده 
دولت حســن روحاني در اين بخش به جايي 
نرسيد. با تأكيد ســيدابراهيم رئيسي، رئيس 
دولت سيزدهم و پيگيري معاون رئيس جمهور 
و رئيس سازمان امور اداري و استخدامي كشور 
شفاف سازي حقوق ها در مسير اجرا قرار گرفته 
اســت. ميثم لطيفي، معاون رئيس جمهور در 
يك برنامه تلويزيوني با بيان اينكه پيگيري ها و 
تأكيد هاي رئيس جمهور براي ساماندهي حقوق 
و دستمزد و همراهي معاون اول رئيس جمهور 
موجب شــد اين موضــوع را جدي تر پيگيري 
كنيــم، گفت: بــا وجــود برخي فشــار ها در 
ســطوح مديران مياني و تمايل دستگاه ها به 
مستثني شــدن از قانون، در ســطح وزرا اراده 
اجراي اين قانون وجود داشت و موجب شد تا 

قطار دولت به حركت درآيد.
به گــزارش ايســنا، در ادامه برنامه حســين 
عرب اسدي يكي از معاونان سازمان امور اداري و 
استخدامي در توضيح حداقل و حداكثر پرداخت 
به كاركنــان، گفت: حداقل حقــوق پرداختي 
به كاركنان كه در ســامانه حقوق و مزايا ثبت 
شــده اســت، 3ميليون و ۲55هزار تومان و 
حداكثر پرداختي ثبت شــده، تقريبا ۶۲برابر و 
بيش از ۲۰۰ميليون تومان اســت؛ البته تعداد 
اين ارقام پرداختي كم اســت و مثلا متعلق به 
فردي اســت كه طي ۶  ماه دريافتي نداشته و 
جمعاً اين رقم به او پرداخت شــده است، اما ما 
اين اســتثنائات را درنظر نمي گيريم و آنها را 
 پالايش مي كنيم و ارقامي كه ثبات دارند را مبنا 

قرار مي دهيم.
عرب اسدي، كمترين و بيشــترين پرداختي و 
تعداد كاركنان در بازه زماني 9ماهه سال14۰۰ 
را هم بــه تفكيك قوا اعلام كــرد. به گفته او از 
ميان ۲۸۶4دســتگاه اجرايي ذيل قوه مجريه، 
14۶1دســتگاه اطلاعاتشــان را در ســامانه 
ثبت كرده اند، 133۰دســتگاه باقي مانده كه 

اطلاعاتشــان را وارد نكرده اند، شــهرداري ها 
هستند كه اگر اين اتفاق بيفتد مي توان گفت 
بيش از 9۰درصد اطلاعات حقوق و مزاياي قوه 
مجريه ثبت شده است. شهرداري ها نهاد عمومي 
هستند و نه دولتي، اما، چون به نحوي از بودجه 
عمومي استفاده مي كنند، بايستي اطلاعاتشان 

را وارد كنند.
او در ادامه توضيحات خود به تعداد كاركناني 
كه اطلاعات آنان در سال14۰۰ ثبت شده است 
اشاره كرد و گفت: اطلاعات ۲ميليون و 9۰هزار 
و ۶45 نفر از مجموع حدود ۲ميليون و 3۰۰هزار 
كارمند قواي ســه گانه، نهاد هاي زيرنظر مقام 
معظم رهبري و ساير دستگاه هاي اجرايي ثبت 
شده است و مي توان گفت از نظر تعداد كاركنان، 

از ۸۰درصد عبور كرده ايم.
معاون سازمان امور اداري و استخدامي كشور 
درصد پيشرفت دستگاه هاي ذيل قوا در ورود 
اطلاعات و دســتگاه هايي كه اطلاعات خود را 
به طور كامل و 1۰۰درصدي بارگذاري كرده اند 
را تشريح كرد و با اشاره به شركت هاي دولتي، 
گفت: شــركت ســهامي آب و فاضلاب كشور 
1۰۰درصد اطلاعتش را وارد كرده اســت. بر 
اساس مفاد بودجه 14۰1، سقف دريافت حقوق 
كاركنان دولــت حداكثــر 37 ميليون تومان 

تعيين شده است.

واكنش قوه قضاييه به حقوق 184ميليون توماني
مديركل امــور اداري كارگزيني كاركنان اداره 
قوه قضاييه در واكنش به شفافيت حقوق هاي 
پرداختي در ارگان هــاي حاكميتي گفت: قوه 
قضاييه در حال ثبــت اطلاعات مربوط به همه 
قضات و نيرو  حتي امريه و سرباز در سامانه است 
و اطلاعات تمام كاركنان خود را تا خرداد ماه در 

سامانه كاركنان من درج كرده است. 
محسن برزويي درباره فيش حقوقي غيرمتعارف 
يكي از كاركنان قوه قضاييه كه توسط سازمان 
اداري و استخدامي منتشــر شده است، گفت: 
مبلغ اشاره شده در آمار مربوط به معوقات يك 
سال گذشته يك پرســنل است سپس حقوق 
13 ماه به صورت يكجا پرداخت شده درصورتي 

كه مبلغ بايد به 13تقسيم مي شد.
 5۰درصد از شــاغلين قــوه قضاييه 7ميليون 
تومــان و 3۶درصــد ميــان 7 تــا 9ميليون 
تومان حقــوق مي گيرند. مطابــق قانون يك 
سقف حقوقي تعيين شده اســت. 91۲نفر از 
 قضات عالــي رتبه ما، حــق قانونــي خود را 

دريافت نمي كنند.

مدیرانهمینحقوقرامیگیرند؟
رياست جمهوري گزارش دريافتي ها و اعداد و ارقام خاص حقوق 

مديران بخش هاي مختلف نهادهاي حاكميتي را اعلام كرد

۴۲۰۰ نفر
کارمندقوه مقننه

۲569 نفر
نهادهای زیر نظر رهبری

 ۲6 هزار و 5۰۴ نفر
سایر دستگاه های اجرایی

یک میلیون و 9۸۸ هزار و ۴۳۷ نفر
کارمند قوه مجریه  

۸۴هزار و ۷۱۱ نفر 
کارمند قوه قضاییه

۲میلیون و ۱۰6هزار و ۴۲۱ کارمند حاکمیتی

سخنگوي كميسيون امنيت  ملي در گفت وگو  با همشهری:

برگبرندهایران
درمذاکراتوین

 در روزهاي اخير شاهد روايت هاي انحرافي اروپا 
از روند مذاكرات بوديم؛ تا جايي كه آنها مدعي اند گفت و گو

مذاكــرات همچنان وارد مرحلــه اصلي خود 
نشده است و مي كوشــند مواضع جمهوري اسلامي ايران را 
دليل اين اتفاق جلوه دهند؛ موضوعي كه سخنگوي كميسيون 
امنيت ملي و سياســت خارجي مجلس معتقد است »بازي 
بي هدف غرب« دربرابر پيشنهادهاي قانوني و منطقي و موضع 
محكم مذاكره كنندگان جمهوري اسلامي ايران است و بر اراده 
ايران براي دستيابي به توافقي مثبت اثري نخواهد داشت. 
گفت وگوي همشــهري با محمود عباس زاده مشكيني را در 

ادامه مي خوانيد:

 موضع انفعالي تروئيكاي اروپايي در قبال مذاكرات 
وين را چگونه ارزيابي مي كنيد؟

براي پاسخ به اين سؤال، ابتدا بايد اشاره كرد كه جمهوري اسلامي 
ايران در اين دور از مذاكرات با رويكردها و راهبردهاي متفاوت تري 
نسبت به گذشــته وارد گفت وگوها شده است و مي كوشد اهداف 
موردنظر را به صورت حداكثري محقق كند؛ بنابراين ما مصمم تر 
از قبل براي احقاق حقوق ملت ايران وارد كارزار مذاكرات شده ايم. 
اين موضوع غربي ها را دچار انفعال كرده و در وضعيت سختي قرار 
داده است. ازســوي ديگر آنان عادت دارند هنگامي كه در مقابل 
منطق و اراده طرف مقابل خود كم مي آورنــد، از ابزارهاي ديگر 
براي پيشبرد مقاصد خود استفاده  كنند؛ بنابراين در روزهاي اخير 
شاهد اين موضوع هســتيم كه امپراتوري رسانه اي خود را فعال 
كرده اند و مي كوشند رويكردهاي متناقض شان نسبت به مذاكره 
با ايران را با به كارگيري ابزارهاي رسانه اي و تبليغاتي پنهان نگه 
دارند. بر اين اساس مي كوشند اينگونه القا كنند كه مذاكرات هنوز 

روند جدي به خود نگرفته است.

اصلي ترين دليل اين موضوع چيست؟
به نظر من مهم ترين دليل ايــن رفتار غربي ها، منطق خلل ناپذير 
كشورمان است. مذاكره كنندگان جمهوري اسلامي ايران در اين 
دور از مذاكرات با منطق قوي وارد ميدان ديپلماسي شده اند و به 
همين دليل طرف مقابل به فرافكني روي آورده است و تلاش مي 

كند در مسير مقصرنمايي ايران گام بردارد.

چطور مي توان با اين رويكرد غربي ها مقابله كرد؟
در اين زمينه مهم ترين بحث اين اســت كه ما پس  از يك دوره 
آســيب پذيري در شــرايطي قرار گرفته ايم كه اكنون دست بالا 
را در مذاكــرات داريم و ايــن بهترين ابزار مــا در مقابله با رفتار 
تناقض آميز غربي هاســت. بايد درنظر داشــته باشيم كه اكنون 
ديگر مذاكره اولويت نخست كشور نيست و بودجه 14۰1را هم 
واقع بينانه بسته ايم. ازسوي ديگر دست مذاكره كنندگان ايراني 
در مذاكرات پر است؛ چراكه براساس قانون مجلس، فعاليت هاي 
صلح آميز هسته اي كشورمان با قوت و البته براساس پادمان هاي 
آژانس بين المللي انرژي اتمي، ادامه دارد و در اين مســير هم در 
بحث درصد غني ســازي و هم در زمينه ذخيره ســازي سوخت 
به موفقيت هــاي قابل توجهي دســت يافته ايم كــه برگ برنده 

مذاكره كنندگان كشورمان در وين به حساب مي آيد.

بنابراين معتقديد اكنون ابتكار عمل در مذاكرات 
به دست ايران است؟

معتقدم با پيش نويس هاي پيشنهادي ايران در دور هفتم مذاكرات 
وين، درواقع غربي ها اكنون در جايگاه »متهــم« قرار گرفته اند 
و ما به عنوان »مدعــي«، آنان را مورد بازخواســت قرار داده ايم. 
اكنون ديگر طرف غربي در موقعيتي قرار دارد كه بايد نشان دهد 
كه چگونه مي تواند به تعهدات خود عمل كند. ما در گذشــته به 
توافقي رسيديم كه با وجود تعهد ما، آنان بدعهدي كردند. به نظر 
من اصلي ترين اولويت ما در مذاكره متعهد كردن آنان نســبت 
به تعهدات شان اســت. مردم كشــورمان نيز همين انتظار را از 

مذاكره كنندگان جمهوري اسلامي ايران دارند.

غربي ها با اتخــاذ رويكرد هــاي تناقض آميز در 
روزهاي اخير چه اهدافي را دنبال مي كنند؟ 

آنها در روزهاي اخير ادعا كرده انــد كه ايران هنوز وارد مذاكرات 
جدي نشده اســت. من مي خواهم بگويم كه درست مي گويند؛ 
چراكه ما وارد روند مذاكراتي مطلوب آنان نمي شــويم. مذاكره 
بايد همراه با احترام متقابل و انجام تعهدات متقابل باشــد. آنچه 
موردپسند غربي هاســت را نمي توان »مذاكره« دانست؛ چراكه 
بيشــتر به دنبال »محاكمه« هســتند. ما چنيــن رويكردي را 

نمي پذيريم و وارد بازي آنان نمي شويم.

همگرايي ايران، روسيه و چين را در روند مذاكرات 
چگونه ارزيابي مي كنيد؟

در اين زمينــه معتقدم با وجود اينكه مواضع چين و روســيه در 
مذاكرات وين منطبق با مواضع ايران اســت و اين موضوع جاي 
قدرداني دارد، اما همواره بايد مدنظر داشته باشيم كه واقع بينانه 
حركت كنيم. بــا وجود اينكه در مذاكرات وين با اين دو كشــور 
همگرايي داريم، اما بايد بــا توجه به ظرفيت هــا و قابليت هاي 

خودمان عمل كنيم.

جوسازي هاي اخير رژيم صهيونيستي را چقدر بر 
روند مذاكرات وين تأثيرگذار مي دانيد؟

اين رژيم به عنوان »شــرور منطقه« با مشكلات داخلي بسياري 
مواجه اســت و مي كوشــد از رهگذر اين مذاكرات، فكري براي 
جدي ترين بحران داخلي خود، يعني بحران مشــروعيتش كند. 
معتقدم جوســازي ها و تهديدهاي اخير رژيم صهيونيستي كه 
هم راســتا با رفتارهاي متناقض ايالات متحده آمريكا بوده است، 

تأثيري بر مذاكرات نخواهد داشت.

دولت

بهادري جهرمي در پاسخ به همشهری 
درباره نتايج جلسات سران قوا:

 اختلافات را از تريبون ها 
به جلسات برديم

جلســات ســران 3قوه طي 4ماه فعاليت 
دولت ســيزدهم با نظم و سرعت بيشتري 
در حــال برگــزاري اســت و پاســتور 
يــا بهارســتان ميزبــان جمــع هفتگي 
رئيس جمهور، رئيس مجلس و رئيس قوه 

قضاييه است. 
انتشــار تصاوير رســمي اين ديدارها در 
عين ارســال پيام همــكاري و هماهنگي 
3قوه مجريــه، مقننه و قضاييــه، اميد و 
انتظار افكار عمومي نســبت به نتيجه اين 
جلســات و تصميمات فــوري و ضروري 
مقامات ارشــد را هم افزايش داده است. 
گزارش هاي منتشر شــده از محتواي اين 
ديدارها محدود به هماهنگي ســران قوا 
براي حل مشــكلات اقتصــادي بوده اند و 
تاكنون جزئيــات و مصوبات احتمالي اين 

نشست هاي سه جانبه اعلام نشده است.
علي بهادري جهرمي، ســخنگوي دولت 
سيزدهم در نخستين نشست خبري خود 
سؤال همشهري درباره نتايج نشست هاي 
سران قوه و مصوبات مشخص آن را اينطور 
پاســخ داد كه »رويه اي به صورت نانوشته 
پيش از اين مرســوم بوده كه بعضا سران 
و مسئولان كشــور به جاي طرح مباحث 
و اختلافات يا اختلافات كارشناســي در 
جلســات تخصصي، تريبون هاي عمومي 
را به محلي براي ارســال پيغام به يكديگر 

مبدل مي كردند. 
اصلي ترين و اساســي ترين دستاورد اين 
جلسات اين اســت كه مباحث تخصصي 
و اختلافات كارشناســي در جلسات طرح 
شــود و نگاه ها به اشــتراك گذاشته شود 
و سعي شود مسيرهاي روشني براي حل 

مشكلات كشور اتخاذ شود.
 طبيعتا مــن هم مي پســندم بــه جاي 
ناراحت كردن ذهن مردم و مشوش كردن 
ذهــن مــردم، دولتمــردان و مقامات در 
جلســات مباحث و موضوعــات را مطرح 
كنند. به هميــن دليل نيز شــايد خيلي 
مباحــث مطرح شــده در اين جلســات 
قابليت انتشــار عمومي يا اطلاع رســاني 
عمومي نداشــته باشــد. البته بنــده نيز 
به عنوان مســئول اطلاع رســاني دولت از 
ســران محترم قوا درخواســت مي  كنم تا 
آن بخش هايي از جلســات ســران قوا را 
كه قابليت اطلاع رســاني دارد، در اختيار 

اصحاب رسانه قرار دهند.«
پيش از ايــن محمدباقــر قاليباف، رئيس 
مجلس نيز در نشست مشترك با دولت كه 
1۰آذرماه در مجلس برگزار شد، همسو با 
طرح برخي ســؤالات افكار عمومي نسبت 
به جلسات ســران 3قوه گفته بود: »مردم 
از ما سؤال مي كنند و نمايندگان هم سؤال 
دارند و مي گويند هر هفته روساي قوا كه 
كنار هم مي نشــينند چه مي گويند و چه 

كار مي كنند؟ 
چه موضوعي را حل مي كنند و چه تصميم 
مهمــي مي خواهند بگيرند؟ اين جلســه 
حتما مهم ترين جلســه در تصميم گيري 
براي اداره كشور است. بدون شك به عنوان 
يك عضو از آن 3عضــو عرض مي كنم اگر 
در اين جمعي كه اينجا نشستيم با هم كار 
را دنبــال نكنيم، ما 3نفر هــم نمي توانيم 
كاري انجام دهيم. هم شــما )نمايندگان( 
بايد بدانيد ما آنجا چــه مي گوييم و هم با 
همه وجود بايد مردم هم بدانند كه به چه 

سمتي مي خواهيم حركت كنيم.« 
قاليبــاف تصريــح داشــت: »مــا بايــد 
تصميم هاي سخت و شــجاعانه بگيريم و 
با قوت و قدرت تصميــم بگيريم؛ در غير 
اين صورت همه  چيــز در خدمت به مردم 
زير ســؤال مي رود. مردم براي هر تصميم 
عاقلانه و عادلانه اي، هزينه اي كه داشــته 
باشــد را مي دهند اما بايد مطمئن باشند 
كه اين تصميم هم در طراحي و هم در اجرا 
درست اســت. طرح هاي خوبي در كشور 
وجود داشــت اما در اجرا قرباني شد و بد 
اجرا شــد كه آن هم دليــل دارد كه جاي 

توضيح آن اينجا نيست.«

بیشترین  و کمترین  حقوق ها در دستگاه  ها 

 ۱۷.۱ میلیون تومان
   قوه مقننه 

 ۷.۴ میلیون تومان
  نهادهای زیر نظر

مقام معظم رهبری

 9.۴ میلیون تومان
سایر دستگاه های 

   اجرایی 

 ۷.9 میلیون تومان
 قوه قضاییه

 ۷.۸ میلیون تومان
قوه مجریه  

میانگین پرداخت ها در دستگاه ها

۱۳۴5نفر
در قوه مجریه

۲۴ نفر
در قوه مقننه

۴۴نفر
در قوه قضاییه

حقوق های  بیش از 50میلیون

  ۳میلیون
و ۲55 هزار تومان
  کمترین پرداختی
 در دستگاه های

اجرایی

۸۳
میلیون   تومان

  بالاترین
  پرداخت

در قوه مقننه

۱۸۴.9  
 میلیون تومان

  بالاترین
  پرداخت

در قوه قضاییه

 ۲۸۴.6 میلیون
 تومان

 بالاترین پرداخت
  ثبت شده مربوط به

قوه مجریه
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شهر شماره  8388

 »وضــع حمل ونقل تهــران خراب 
اســت«؛ جمله ای که رئیس شورای شورا

شهر تهران در ابتدای جلسه دیروز 
گفت و ادامه داد: »اگر امروز با مشــکل و معضل 
آلودگی هوا دست به گریبان هستیم، سرچشمه اش 
حمل ونقل شهری فرسوده است و نوسازی و بهبود 
آن محقق نمی شود؛ مگر با افزایش اعتبارات حوزه 
حمل ونقل عمومــی در بودجــه1401 دولت.« 
همچنین اعضای پارلمان شهری یک فوریت طرح 
»الـزام شـهرداری تهـران در اسـتفاده از نـیروی 
انســـانی موجود و واجـــد شرایط در پست های 
مـــدیریتی« و لایحه »مجوز فــروش و تصویب 
معامله ملک پلاک ثبتــی 1088/116 قطعه 79 

بخش 11 تهران« را تصویب کردند.
26 آذر روز حمل ونقل و رانندگان نامگذاری شده 
است؛ ازاین رو دیروز مهدی چمران همین مناسبت 
را محور صحبت هایش قــرار داد و ضمن تقدیر و 
تشکر از زحمات رانندگان گفت: »در بخش های 
مختلف حمل ونقل اعــم از ریلی و جاده ای نه تنها 
در تهران، بلکه در بســیاری از شهرهای کشور با 
مشکلاتی مواجه هســتیم و امیدواریم با افزایش 
و عملیاتی شــدن بودجه حمل ونقــل عمومی، 
وضعیت بهبود یابد.« به گفتــه او در صورت عدم 
افزایش بودجه حمل ونقل عمومی تنها کاری که 
شهرداری می تواند انجام دهد خرید 165دستگاه 
اتوبوس اســت که در قبال خروج 2هزار دستگاه 
اتوبوس فرســوده از شــبکه خدمت رسانی، رقم 
ناچیزی خواهد بود. رئیس پارلمان شهری در ادامه 
صحبت هایش معضلاتی چون ازدحام بیش از حد 
در ســامانه های حمل ونقل عمومی، نبود ناوگان 
حمل ونقل عمومی به اندازه کافی، استفاده مکرر 
از اتومبیل های شــخصی و برگزاری نمایشگاه ها 
در نقاط پرترافیک را از عوامــل افزایش آلودگی 
هوا دانست. او بار دیگر به موضوع افزایش بودجه 
حمل ونقل تاکیــد کرد و خطاب بــه نمایندگان 

مجلس شــورای اســلامی گفت: »تقاضا داریم 
نمایندگان خانه ملت با چشم باز و بینش علمی به 
بودجه بنگرند و اعتبار حمل ونقل عمومی شهرها را 
افزایش دهند و فکر نکنند بودجه ای که برای حوزه 
حمل ونقل تعیین می شــود، اضافی است؛ چراکه 
با این اعتبارات از مخارج مرگ ومیر و هزینه های 
بیمارستانی و... کاسته می شود و این یک مسئله 
علمی و ثابت شده اســت.« مهدی چمران با بیان 
اینکه ســاخت هر ایســتگاه و خط مترو ســبب 
می شود چندین میلیون دلار در مصرف سوخت 
صرفه جویی و کمبود سوخت جبران شود، افزود: 
»این در حالی است که قرار بود این مابه التفاوت را 
به شهرداری ها بدهند تا باز برای حمل ونقل هزینه 
شــود، اما این موضوع عملی نشده است؛ بنابراین 
امیدواریم بودجه سال 1401 به خوبی بررسی شود 
و نتیجه خوبی داشته باشــد تا در مقابل این  همه 

ناراحتی مردم عرق شرم بر پیشانی ما ننشیند.«

 توجه ویژه به بودجه مناسب سازی
رئیس ســازمان بهزیستی کشــور دیروز مهمان 
پارلمان شهری بود تا گزارشــی از اقدامات انجام 
شــده و کمبودها ارائه دهد. علی محمد قادری با 
بیان اینکــه 2 میلیون و 680 هــزار خانوار تحت 
پوشش سازمان بهزیســتی هستند، گفت: »سال 
گذشته حدود 2هزار و 220 نقطه در کشور برای 
معلولین مناسب سازی شد، اما کافی نبود و باید در 
مقوله مناسب سازی کارهای بهتر و بیشتری انجام 
شود.« او تاکید کرد : کاستی هایی در مناسب سازی 
عرصه های شهر، داخل منازل، ادارات، دانشگاه ها، 
مراکز درمانی و ورزشی و... وجود دارد و باید توجه 
داشت که موضوع مناسب سازی صرفاً برای افراد 
معلول نیست و همه جامعه از جمله زنان باردار و 

سالمندان و... از آن بهره مند می شوند. 
به گفته قادری، همه دســتگاه ها بر اساس قانون 
مکلف هســتند موضــوع مناسب ســازی را در 

ردیف های اعتباری بودجه سالانه شان پیش بینی 
کنند. رئیس سازمان بهزیســتی کشور در پایان 
تأکید کرد: »طبــق قانون وظیفــه داریم پیگیر 
اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان باشــیم و 
برای کارآمدسازی این قانون و اجرای آن با تمام 

وجود تلاش می کنیم.«

انتظارات و پیشنهادهای اعضا 
پس از گزارش رئیس ســازمان بهزیستی برخی 
از اعضای شــورای شــهر تهران نظرات خود را 
نسبت به عملکرد این سازمان در قالب انتظارات 
و پیشــنهادها مطرح کردند. نرگس معدنی پور 
پیشــنهاد داد: »ســندی طراحــی و وظایــف 
دســتگاه ها، شهرداری و ســازمان بهزیستی در 
ارتباط با آســیب های اجتماعی مشخص شود.« 
نرجس ســلیمانی هم به قانون حمایت از حقوق 
افراد معلول اشاره و ســؤال کرد تا چه اندازه این 
قانون اجرا شده اســت؟ زهرا شمس احسان نیز 
به تقویت اعتبارات حوزه اجتماعی اشــاره کرد 
و گفت: »ســازمان بهزیســتی از چندین جهت 

وظایف و مسئولیت های ســنگینی را  عهده دار 
است و از نســبت اعتبار آســیب های اجتماعی 
بــه کل اعتبارات منابع عمومــی دولت در طول 
5سال گذشته کمتر از نیم درصد باقی مانده است؛ 
بنابراین از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
انتظار داریم در فرایند بررســی و تصویب لایحه 
بودجه کل کشور سال 1401، تقویت اعتبارات 
حوزه اجتماعی، حوزه آسیب های اجتماعی و ارائه 
تسهیلات به اقشار آسیب پذیر را جزو اولویت ها 
لحاظ کنند.« مهدی پیرهادی به موضوع کودکان 
کار پرداخت و گفت: »فرایند پذیرش  این کودکان 
از پایگاه خدمات اجتماعی به بهزیســتی زمان بر 
است و باید تدابیری اندیشیده شود.« سیدجعفر 
تشکری هاشــمی نبود آمار و اطلاعات دقیق را 
مطرح و عنوان کرد: »این مسئله باعث می شود که 
نتوانیم امکانات لازم را در شهرداری تهران برای 

این افراد فراهم کنیم.«
علی اصغر قائمی هم خواســتار ایجــاد کارگروه 
مشترکی بین ناجا، شــهرداری و بهزیستی برای 

پیگیری موضوعات و مسائل آسیب ها شد.

 شهردار تهران در جلسه با مدیرعامل و معاونان سازمان بهشت زهرا)س( 
مدیریت 

ماموریت شهرداری در حوزه توسعه آرامستان بهشت زهرا)س(  را دور شهری
از تمرکززدایی اعلام کرد و گفت که شناسایی دارایی ها و ظرفیت های 
موجود در شرق و غرب تهران برای ایجاد آرامستان جدید در دستور کار قرار گرفته 
است. به گزارش همشهری، علیرضا زاکانی افزود: »ما باید به دنبال ایجاد هویت نوین 

در مدیریت شهری فعلی باشیم. 
هویت نوین در معماری ایرانی اســلامی بعد از انقلاب، ایجاد هویت ادبی، هنری و 
ورزشی با اســتفاده از ظرفیت های تأثیرگذار در تهران اعم از دانشگاه ها، حوزه ها، 
مساجد و حتی آرامســتان ها باید نقطه آرامش بخش و محل توجه مردم شود.« او 
ادامه داد: »گلزار شهدای بهشت حضرت زهرا)س( سند هویتی تهران است و باید از 
ظرفیت های دینی، فرهنگی،  علمی و مردمی برای بهره مندی بهتر مردم از این مکان 

مقدس استفاده کرد. تلاش ما در دوره جدید مدیریتی این است که دسترسی مردم 
به این مکان مقدس تسهیل شود.« شهردار تهران در ادامه با حضور   در سازمان بهشت 
زهرا)س( گفت: »موضوع »بهشت گردی« را باید در میان مدارس رواج دهیم که این 

مهم با کمک و همکاری آموزش و پرورش میسر خواهد شد.«
زاکانی ضمن اشاره به اینکه گلزار شهدای بهشت حضرت زهرا)س( مدفن 30هزار 
شهید گلگون کفن دفاع  مقدس و انقلاب اسلامی است، یادآور شد: »خانواده محترم 
شهدا، جانبازان و ایثارگران بزرگ ترین منبع هویت بخشی به گلزار شهدا هستند و 
این مجموعه با توان و ظرفیت فرهنگی عظیمی که دارد مکانی مناسب برای قرارگاه 
فرهنگی بزرگ کشور و ایجاد مرکز اسناد شهدا خواهد بود. لازم است با مستند سازی ، 
سیره نگاری و شناساندن شهدا به کارشناســان هنری، بستر و زمینه فعالیت های 

فرهنگی و هنری   در این مکان ایجاد شود.« 

در ابتدای این دیدار سعید غضنفری، مدیرعامل سازمان بهشت حضرت زهرا)س( و 
شهردار حرم امام راحل)ره( گزارش جامعی از وضعیت موجود و برنامه های راهبردی و 

سند تحول در مدیریت مجموعه سازمان و گلزار شهدا ارائه کرد.

رئیس شورای شهر تهران از خروج 2هزار دستگاه اتوبوس طی 4سال گذشته از ناوگان اتوبوسرانی و شبکه خدمت رسانی خبر داد

حمل ونقل؛ سرچشمه آلودگی هوای پایتخت 

مكان یابی برای آرامستان جدید در پایتخت  گزارش کوتاه

یك پرسش از استانداری درباره 
متروی پرند

 تکمیل و بررسی آخرین وضعیت شبکه متروی شهرهای حومه ای 
تهران، یکی از اولویت های مدیریت شهری پایتخت است. گرچه 
اصولاً ســاخت مترو در شــهرهای اقماری برعهــده وزارت راه و 
شهرسازی اســت، اما با توجه به تجربیات شرکت راه آهن شهری 
تهران و حومه)مترو( عمدتاً از این نهاد به عنوان »مجری« طرح های 
توســعه خطوط راه آهن ریلی بین تهران و شــهرهای اطراف آن 

استفاده می شود.

1  گرانی زمین، ملك و اجاره بها در تهران
برقراری ارتباط حمل ونقلی بین پایتخت و شهرهای اقماری آن، 
این امکان را ایجاد می کند که شاغلان در تهران لزوماً مجبور نباشند 
در این کلانشهر سکنا گزینند؛ آن هم در شرایطی که قیمت ملک، 
زمین و حتی اجاره بها در تهران، طی یک دهه اخیر سرســام آور 
شده و سیاست های کلی تمرکززدایی از کلانشهرها در دولت های 

یازدهم و دوازدهم نیز جواب نداده است.
در این بین، یکی از الزامات راضی شدن مردم به حضور در شهرهای 
خود، فراهم ساختن امکانات اولیه است. شبکه خطوط مترو امروز 

یکی از این الزام ها به حساب می آید.

2  پرند در اولویت است
در بین شهرهای اقماری پایتخت، وضعیت متروی شهر جدید پرند 
از سایر شهرها جلوتر است. ایســتگاه متروی این شهر تا ایستگاه 
فرودگاه امام خمینی)ره(، 19کیلومتر فاصلــه دارد که عملیات 
اجرایی آن در بخش اقدامات ساختمانی به پیشرفت 90درصدی 
رسیده اســت، اما برای تکمیل کارهای باقیمانده و خرید و نصب 
تجهیزات، حداقل 650میلیارد تومان پول لازم اســت؛ پولی که 
تامین نیمی از آن در گرو تصویب تغییر کاربری 25هکتار اراضی 

شهر پرند و ابلاغ این مصوبه است.

3  3هفته گذشت و...
حدود 20روز پیش بود که پس از نشست وزیر راه و شهرسازی با 
شهردار تهران و همچنین بازدید مشترک وزیر کشور و استاندار 
تهران از شــهر جدید پرند، مقرر شد در اســرع وقت )شنبه 6آذر 
1400( مسئله تغییر کاربری 25هکتار از اراضی شهر پرند، مصوب 
و ابلاغ شود. در این میان، مسئولان شرکت عمران شهر جدید پرند 
باید مدارک لازم را آماده می کردند و با تحویــل آنها، این فرایند 
انجام می شد. اما آیا تا به حال چنین شده است؟ تحقیقات سرویس 
شهری روزنامه همشهری تا به این لحظه گویای آن است که چنین 
مسیری باوجود تأکیدات موکد متولیان ارشد امور مربوطه، طی 

نشده است!

4  چرا مدارك آماده نیست؟
حالا این پرسش مطرح می شــود که چرا با وجود پیشرفت بالای 
پروژه احداث مسیر و ایســتگاه متروی شهر جدید پرند و از سوی 
دیگر پیگیری مســتمر و مجدانه مدیران بلندپایه کشوری، هنوز 
مســئله تغییر کاربری 25هکتار از اراضی شهر جدید پرند به ثمر 
ننشســته اســت تا این پروژه ملی از بلاتکلیفی مالی درآید؟ چرا 
مدارک لازم برای تحقق این امر آماده نبوده؛ درحالی که شــرکت 
عمران شهر جدید پرند مدت هاســت در جریان جزئیات کار قرار 

دارد؟
آیا در 3هفته ای که از مهلت تصویب و ابلاغ مسئله تغییر کاربری 
اراضی می گذرد، کار خاصی صورت گرفته است؟ اگر چنین شده، 
انتظار می رود استاندار تهران که می دانیم پیگیر امور است با اعلام 
رسمی رفع موانع کار، باعث امیدواری صدها هزار نفر از اهالی شهر 
جدید پرند شود؛ خانواده هایی که هر روز در تب و تاب رفت وآمد 
پرخطر نان آوران خود بین تهران و پرند از طریق آزادراه تهران - 
ساوه )موسوم به جاده مرگ( اصطلاحاً نیمه جان می شوند و روزی 

نیست که نگران نباشند.
برای درک بهتر موضوع، این نکته کلیدی نیز نباید از قلم بیفتد که 
روزانه بین 30تا40هزار نفر از ساکنان این شهر 350هزار نفری، با 
وسایل نقلیه مختلف به تهران مراجعه داشته و در مسیر مذکور با 

خطر حادثه و سانحه دست و پنجه نرم می کنند.

حامد فوقانی
دبیر  گروه شهر

رونق كسب وكارهای خرد خانگی در آستانه یلدا
  بازارچه های خوداشتغالی بانوان در 4نقطه شهر تهران برپا شده اند

20هزار كودك در تهران مشغول كارند
  مدیریت شهری ارتقای استاندارد های خدمات مراکز پرتو برای افزایش جذب کودکان کار را در دستور کار قرار داد

 با نزدیک شدن به شب یلدا، معابری از 
بازارچه هــای بانوان میزبــان  تهــران 

خوداشتغالی بانوان شدند. طی 2سالی 
که کرونا شیوع پیدا کرده جای بازارچه های مختلف با 
موضوعات متنوع در شــهر خالی بوده اســت، اما با 
واکسینه شدن بیش از 70درصد مردم، دوباره فرصتی 
فراهم شده تا بازارچه های مربوط به زنان کارآفرین یا 
سرپرســت خانوار در پایتخت برپا شوند؛ اقدامی که 
امسال در 4نقطه پرتردد شهر و در آستانه شب یلدا، 
حال و هوای خاصی به محدوده های اطراف شان داده  
است. البته که این بازارچه ها محلی هستند تا چرخ 
اقتصاد تعدادی از خانواده های آسیب دیده، کمی هم 
که شــده به حرکت درآید؛ خانواده هایــی که زنان 
سرپرستی شــان را عهده دار هســتند و با کســب 
مهارت های مختلف، کســب وکارهای خرد خانگی 
دارند. جالب اینجاســت کــه در بین آنهــا برخی از 

کارآفرینان موفق نیز دیده می شوند.
به هرترتیب چند روزی اســت کــه بازارچه های 
خوداشتغالی برپا شده اند و از میان آنها نخستین 
بازارچه ها در 4نقطه از شهر با عنوان »یلدا بازار« 
از 22آذر شــروع به کار کرده اند. مشــاور شهردار 
و مدیرکل امور بانوان شــهرداری تهــران درباره 
هدف از برپایی بازارچه های خوداشــتغالی »یلدا 
بازار« به همشــهری گفــت: »ایــن بازارچه ها 

با بیش از 210کســب وکار در قالــب 130غرفه 
با ارائه محصولاتی نظیر صنایع دســتی، گلیم و 
جاجیم، ســفال، چرم، کالای خــواب، حجاب و 
عفاف، عروسک، زیورآلات و موادغذایی راه اندازی 
شــد. هدف از برپایی آنها درراســتای حمایت از 
کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا و توانمندسازی 
زنان کارآفرین شهر تهران است.« مریم اردبیلی با 
بیان اینکه در 2سال گذشــته آسیب عمده ای به 
مشاغل خرد و کسب وکارهای نوپا به دلیل شرایط 
و محدودیت های کرونایی وارد شــده، افزود: »به 
همین جهت اداره کل امور بانوان شهرداری تهران 
با همکاری شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
اقدام به راه اندازی بازارچه های خوداشتغالی »یلدا 
بازار« کرده است و همچنین برای حمایت هر چه 
بیشتر از بانوان سرپرست خانوار برگزاری بازارچه ها 

در آینده تداوم خواهد یافت.« 

برپایی بازارچه ها در مكان های تاریخی
یکی از بازارچه ها در ایســتگاه متروی شــهرری با 
25غرفه مستقر است که از همان ساعات اولیه صبح 
با تردد مسافران کسب وکار بانوان آغاز می شود. دیروز 
دومین روز از برگزاری نمایشــگاه بود؛ با این حال 
حضور قابل توجه شــهروندان و مشتریان جالب به 
نظر می رسید. یکی از بانوان که غرفه فروش عروسک 
داشت، گفت: »روز اول مسافران با تعجب به فعالیت ما 
نگاه می کردند و برخی هم خوشحال بودند که دوباره 
این غرفه ها برپا شده و می توانند اجناس مورد نیازشان 
را با قیمت های پایین تهیه کنند.« فاطمه نادری، یکی 
دیگر از بانوانی   که حضورش در این بازارچه تجربه دوم 
اوست می گوید: »مهارت صنایع دستی را یاد گرفتم و 
اکنون با آن کسب درآمد دارم. همچنین می توانم در 
خانه به سایر اموراتم برسم و با توجه به حمایتی که 
امور بانوان شهرداری از ما کرده  تا حدودی رونقی به 
کسب وکارهایمان داده است.« زکیه صفریان، ظروف 
ســفالی را روی میز می چیند و با ابراز خرسندی از 
برپایی بازارچه پس از 2ســال، می گوید: »طی این 
2سالی که هیچ بازارچه ای برگزار نشده به سختی 
به صورت اینترنتی محصولاتم را فروختم و وقتی به 
بهانه مناسبت شب یلدا خبر برپایی بازارچه را اطلاع 
دادند، فرصت کمی داشتم تا بتوانم محصولات جدید 
تولید کنم. انتظاری که از مسئولان و حامیان دارم این 
است که مکان این بازارچه ها را به خانه های تاریخی 
و کاخ موزه ها تغییر بدهند؛ چون بیشتر محصولات 
بانوان صنایع دستی است و در فضاهای باز خطرات 

بسیاری میز فروش و محصولات را تهدید می کند.«

بر اساس آمارهای غیررسمی حدود 20هزار 
 آسیب های 

کودک کار در پایتخت وجود دارد؛ آماری که اجتماعی
روز گذشــته توســط رئیس کمیته شهر 
دوستدار کودک شورای شهر تهران در حضور رئیس سازمان 
بهزیستی کشور مطرح شد. زهرا شمس احسان با بیان اینکه 
بدون تردید اصلی ترین نهاد دولتی در جهت ساماندهی اقشار 
آسیب پذیر جامعه، سازمان بهزیســتی است، گفت: »این 
سازمان از یک سو مسئولیت ارائه خدمات به معلولان را دارد و 
از سوی دیگر وظیفه ســاماندهی وضعیت زنان و کودکان 
آسیب دیده و آسیب پذیر جامعه را به دوش می کشد.«  این 
عضو شورای شهر تهران با اشاره به ماده قانونی برنامه ششم 
توسعه افزود: »دولت مکلف شده نسبت به تهیه طرح جامع 
کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی با اولویت اعتیاد، طلاق، 
حاشیه نشینی، کودکان کار و مفاسد اخلاقی، به گونه ای عمل 
کند که آسیب های اجتماعی در انتهای برنامه به 25درصد 
میزان کنونی کاهش یابد. همچنین بر اساس ماده2 آیین نامه 
حمایت از کودکان کار و خیابانی، سازمان بهزیستی موظف 
شــده با همکاری و مشــارکت شــهرداری و تشکل ها و 
انجمن های خیریه، اقدام به شناســایی، جذب، پذیرش و 
توانمندسازی کودکان کار کند.« به گفته او در ماده ششم 
همین آیین نامه ذکر شــده که تخصیص و تجهیز فضای 
فیزیکی مناسب جهت اجرای مراحل ساماندهی کودکان کار 
با شهرداری هاســت. از ایــن رو شمس احســان در ادامه 
صحبت هایش آماری از اقدامات مدیریت شهری در راه اندازی 
مراکز پرتو و پذیرش کودکان کار در این مراکز و توانمندسازی 
آنها ارائه داد و گفت: »کودکان در این مراکز علاوه بر شرکت 
در برنامه های آموزشــی، دوره های مهارت آموزی هم طی 
می کنند و از این طریق توانمند می شــوند. به همین دلیل 
توسعه و ارتقای استاندارد های خدمات مراکز پرتو در راستای 
افزایش جذب کودکان در این مراکز اولویت مهم شــورای 
ششم است.«  رئیس کمیته شهر دوستدار کودک تأکید کرد: 
»برای موفقیت مراکز پرتو جهت رشد و شکوفایی کودکان، 
می بایست استفاده از نیروهای مجرب در حوزه های حساسی 
چون مددکاری و روانشناســی در دســتور کار قرار گیرد. 
همچنین با توجه به ضعف نظارتی والدین این کودکان، انتظار 
داریم سازمان بهزیستی به عنوان نهاد تخصصی در این حوزه، 

با همکاری شهرداری، نظارت مؤثر و مستمر بر فعالیت این 
مراکز داشته باشد. قطعاً با تدوین الگوی منسجم و واحد برای 
تمام مراکز پرتو، ایجاد نظام جامع آمــوزش و توان افزایی 
نیروهای انسانی شــاغل در این مراکز و بهبود فرایندهای 
خدمت رسانی، استانداردسازی و کیفی سازی  خدمات، شاهد 

نتایج و عملکرد قابل قبول خواهیم بود.«

نقل قول

لطف الله فروزنده
معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور 

شورای شهرداری تهران: 
كارگرانی كه برای شهرداری تهران كار می كنند جزو 
هادیان شهر هستند و قرارداد مستقیم   و شرایطی 

همانند نیروهای حجمی دارند.  برای اینكه 
خودمان بتوانیم نظارت بهتری داشته باشیم 
در حال برنامه ریزی برای تنظیم دستورالعملی 

هستیم تا با نظارت بر حقوق كارگران، به آنها ظلم 
نشود و دقیقا در قراردادهای پیمانكاری این موارد 

روشن شود.

سیدجعفر تشكری هاشمی
 رئیس كمیسیون عمران 

و حمل ونقل شورای شهر تهران: 
باید بخشی از تاسیسات و فضاهای 

عمومی شهر آفتاب بهینه شوند.   به دلیل 
عدم رسیدگی در دوره قبل مدیریت شهری این 
مكان نیازمند مرمت و رفع نقایص است. قرار 
است شهرداری تهران ظرف ۳ ماه اشكالات 
موجود در شهر آفتاب را برطرف کرده و حتی 
سازه های موقتی را هم برای نمایشگاه های 
بزرگ دایر كنند. شهر آفتاب دارای ۳سالن 

بزرگ است و حدود ۳۰هزار مترمربع مساحت 
دارد، اما در نمایشگاه های بزرگ مانند 
نمایشگاه كتاب نیازمند این هستیم كه 
سازه های موقت دیگری نصب شود. 

 تذكرات اعضای
  شورای شهر تهران

نرگس معدنی پور:
مرکز نوسازی و تحول اداری شهرداری تهران 
به همه مناطق، سازمان ها و شرکت ها نامه ای 
ارسال کرده مبنی بر اینکه همه پست های 
داده شده توسط بانک پســت ذخیره، پس 

گرفته شود. 
این در حالی است که طبق قانون اختصاص 
پست معادل از جمله وظایف شهرداری در 

قبال نیروی انسانی است.

 پرویز سروری:
شــعار »ما می توانیم« و برون رفت از ناتوانی 
در اداره کشور را سر دادیم و دیروز هم شاهد 
افتتاح 2پــروژه بودیم که تأثیــر زیادی بر 

سیستم ترافیکی تهران دارد. 
ما پروژه های نیمه تمامــی داریم که هر روز 
برای شــهر تولید هزینه می کننــد و باید با 
 ســرعت و دقت تکمیــل و بهره بــرداری 

شوند.

 میثم مظفر:
پروســه فرایند اجرای انعقــاد قراردادهای 
عمرانــی مناطــق نیازمند اصلاح اســت 
تا اختیارات شــهرداران مناطــق در زمینه 

فعالیت های عمرانی بیشتر شود. 

محمد آخوندی:
آنچه در لایحه بودجه ذکر شده توزیع منابع 
مالیات بر ارزش افزوده بر اســاس نظر وزیر 
کشــور اســت و اگر این موضوع بر اساس 
نظر وزیر انجام شــود، دچار پروسه طولانی 

می شود و با مشکل مواجه می شویم.

    زهرا كریمی 
خبر نگار

    زینب  زینال زاده
خبر نگار

 25 
مركز پرتو

 20/000  
  كودك كار

5000  
   كودك كار جذب مراكز پرتو 

شده اند

 500  
خانواده كودكان كار توانمندسازی 

شده اند

 180   
كودك و نوجوان  4 تا 18ساله 
در مراكز پرتو توانمند شده اند 

2000  
 كودك كار در مترو 

فعالیت می كنند

2885  
 مدرك تحصیلی برای كودكان 

كار صادر شده است

اطلاعات بازارچه های خوداشتغالی 
 بازارچه ها از 22 آذرماه تا 2دی ماه از ساعت 11تا 20در 4نقطه میدان ونك، بلوار اشرفی اصفهانی جنب 

تیراژه، پایانه خاوران و متروی شهرری برپا هستند.   نشانی ها:
 یلدا بازار منطقه 20: شهرری، خیابان كمیل، میدان شــهید شاملو، خیابان فرمانداری، محوطه 

حیاط متروی شهرری.
 25غرفه با 50كسب وكار.

 یلدا بازار منطقه 15: سه راه افسریه، ابتدای خیابان خاوران، پایانه خاوران، ضلع جنوب غربی پایانه.
25 غرفه با 25كسب وكار.

 یلدا بازار منطقه 3: ضلع شمالی میدان ونك، ابتدای پیاده راه غربی خیابان ولیعصر )عج(.
30غرفه با 30كسب وكار.

 یلدا بازار منطقه 5: بلوار اشرفی اصفهانی، جنب تیراژه.
50 غرفه با 10۶ كسب وكار.
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   قربانيان منابع رايگان
در ارديبهشت امسال كه فعاليت صندوق پس انداز مسكن يكم بعد از 5.5سال متوقف شد، 271هزار سپرده گذار در اين صندوق باقي 
ماندند كه حدود بخشي از آورده آنها همچنان در اين صندوق بلوكه است. محمدحسن مرادي، مدير امور طرح و برنامه بانك مسكن بعد 
از توقف فعاليت اين صندوق گفته بود هم اكنون مانده صندوق پس انداز يكم 4.5هزار ميليارد تومان است. همچنين به دنبال اجراي 
طرح ملي مسكن از سال 98، متقاضيان مكلف شدند نسبت به افتتاح حساب و واريز آورده نقدي خود به حسابي نزد بانك عامل مسكن 
اقدام كنند. اين طرح بعد از اجراي قانون جهش توليد با نهضت ملي مسكن ادغام شد؛ اما آخرين آمارهايي كه محمود شايان، مديرعامل 
بانك مسكن از تراز مالي حساب هاي مسكن ملي )ادغام شده با نهضت ملي مسكن( ارائه داده حاكي است: از زمان اجراي طرح تا اواسط 
آذر امسال، 1۶8 هزار نفر آورده اوليه خود را براي آغاز به كار و تكميل واحدهاي مسكوني اين طرح پرداخت كرده اند كه اين ميزان 
معادل 1۰ هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان برآورد شده و بانك مسكن از اين محل 5 هزار ميليارد تومان به پروژه ها تخصيص داده است. به گفته 
شايان، در اين دوره زماني، بانك مسكن نيز 5۰۰ميليارد تومان تسهيلات 18درصدي به پروژه هاي مسكن ملي پرداخت كرده است. نكته 
قابل تأمل اينجاست كه هزينه ساخت در طرح هاي مسكن ملي و نهضت ملي مسكن، براساس هزينه واقعي ساخت و متناسب با قيمت 
نهاده هاي ساختماني تعيين مي شود و با توجه به تورم متوالي قيمت مصالح ساختماني، عملًا اجرا نشدن پروژه ها باوجود بلوكه شدن 
آورده متقاضيان به معناي كاهش قدرت خريد آورده اوليه آنهاست. در اين شرايط، بانك مسكن كه البته تقصير و نقشي در شروع يا 
اجراي پروژه هاي مسكن دولتي ندارد، از منافع بلوكه ماندن آورده نقدي متقاضيان سود مي برد؛ اما متقاضيان مسكن دولتي مجبور 
خواهند بود در آينده مبالغ بيشتري به عنوان آورده نقدي بپردازند تا افزايش هزينه ساخت پروژه ها به دليل تأخير اوليه، جبران شود.

   ۵ آسيب در بودجه شركت هاي دولتي
احسان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي هم در اين نشست گفت: 
5 اشتباه و آسيب در بودجه شركت هاي دولتي وجود دارد كه بايد اصلاح 
شود. او افزود: بودجه شركت هاي دولتي ماهيتاً با ارقام بودجه عمومي 
دولت متفاوت اســت. وزير اقتصاد توضيح داد: نكته ديگر بزرگ شدن 
برخي ارقام بودجه اي شركت هاي دولتي به ويژه بودجه شركت هاي بخش 
انرژي اســت كه به دليل افزايش محاسبات نرخ ارز، بودجه شركت هاي 
ذيل وزارت نفت بزرگ تر نشان داده مي شود اما در نهايت موجب تحليل 
اشتباه برخي افراد شده كه عنوان مي كنند تصدي هاي دولت در بخش 
شركت هاي دولتي نسبت به سال هاي گذشته افزايش پيدا كرده است. 
اين يكي از اشتباهات رايج اســت كه اگر دولت و مجلس پايه و اساس 
شركت هاي دولتي را در اين پيوســت اصلاح نكنند، تا ثريا ديوار كج 
مي رود. خاندوزي تأكيد كرد: سازمان صدا و سيما، سازمان هدفمندي 
يارانه ها و تعداد زيادي از نهادهايي كه به ظاهر در پيوست شركت هاي 
دولتي مشاهده مي شــود، ماهيتا شــركت هاي دولتي نيستند و كار 
شركت داري انجام نمي دهند و از همه مهم تر بانك هاي دولتي كه منابع و 
مصارفشان كاملا به عنوان بودجه شركت دولتي شناخته مي شود، جنس 
و ماهيتي متفاوت از شــركت داري دارند. او اضافه كرد: اگر مي خواهيم 
بودجه هاي صوري تصويب نشود و گزارش عملكرد ديوان محاسبات و 
ساير دستگاه ها جدي باشد بايد اشتباهات رايج چندين ساله و رسوب 
كرده، كه بارها متخصصان آنها را اعلام كرده اند و وزارت اقتصاد نيز كاملا 

با آن موافق است، در بودجه اصلاح شود.

گزارش

چهره روز

بنگاه داري دولتي زير ذره بين مجلس
نشست ويژه بهارستان براي آسيب شناسي بودجه شركت هاي 

دولتي برگزار شد

روز گذشته مجلس جلسه ويژه اي با حضور نمايندگاني از دولت براي 
آسيب شناسي بودجه شركت هاي دولتي برگزار كرد. در اين نشست 
كارنامه بنگاه داري دولت در بنگاه داري زير ذره بين قرار گرفت و مقرر 
شد قواي مقننه و مجريه تكليف شركت هاي زيان ده دولتي را روشن 

كنند.
به گزارش همشــهري، محمدباقر قاليباف، رئيــس مجلس، در اين 
جلسه با اشاره به گزارش عملكرد بودجه شركت هاي دولتي در 2سال 
گذشته گفت: بودجه شــركت هاي زيان ده و همچنين شركت هايي 
كه خلاف قانــون عمل كرده انــد، بايد از لايحه بودجه ســال آينده 
حذف شــود. به گفته او، گروه كاري ويژه اي در مجلس، عملكرد اين 
شــركت ها را در قالب لايحه بودجه۱۴۰۱ بررســي خواهند كرد. او 
افزود: 9 ماه از سال جاري گذشــته است و ســازمان برنامه گزارش 
بودجه بيش از 2۰۰۰هزار ميليارد توماني شــركت هاي دولتي را كه 
بيش از بودجه عمومي كشور است، به مجلس ارائه كرده اما از پارسال 
هم معلوم بود كه اين شــركت ها بايد اســناد مالي را امضا كنند اما 

هيچ كدام از شــركت ها اسناد 
را امضا نكرده اند. او تأكيد كرد: 
سال گذشته تصويب كرديم، 
شركت هايي كه وظيفه دولتي 
و حاكميتي انجــام مي دهند، 
ديگر در قالب شــركتي فعال 
نباشــند اما اين اقدام صورت 
نگرفته اســت، بنده، سازمان 
برنامه، وزير اقتصاد و كميسيون 
تخصصي برنامه و بودجه مقصر 
هستيم. قاليباف پيشنهاد داد: 
يك گــروه كاري متشــكل از 

كميسيون هاي تخصصي مجلس، مركز پژوهش ها و ديوان محاسبات 
عملكرد شركت هاي دولتي را به طور دقيق، براي اعمال در تصميمات 
كميسيون تلفيق بودجه، بررسي كنند. در نهايت بايد نام شركت هايي 
كه بناست با آنها تسويه حساب شود، مشخص شود. او تأكيد كرد: بايد با 
دولت توافق كنيم كه در سال۱۴۰۱ شركت هاي دولتي تعيين تكليف 
شوند، همچنين بايد درباره تعيين تكليف شركت هاي زيان ده، كه در 
3سال گذشته زيان ده بوده اند، توافق كنيم كه مسير انحلال يا اصلاح را 
طي كنند. رئيس مجلس خبر داد نيمي از بدهي هاي معوقه شركت هاي 
دولتي، به شركت ملي نفت متعلق است. به گفته او، اين بدهي بر تراز 
بانك ها تأثيرات جدي مي گذارد. قاليباف گفت: اگر دنبال جلوگيري از 
خلق نقدينگي هستيم و اگر قصد داريم تسهيلات را به پروژه ها بدهيم 
بايد شــركت هايي را كه بدهي هاي آنها معوق شده، موظف كنيم با 
بانك ها تسويه حساب كنند تا فرصت براي سرمايه گذاري هاي بعدي 

ايجاد شود.

كارنامه شركت هاي دولتي
حميد پورمحمدي، معاون امور اقتصادي سازمان برنامه و بودجه هم 
در اين جلســه گفت: در لايحه بودجه۱۴۰۱، بودجه وزارت نفت از 
شركت نفت منفك شده تا وزارت نفت كار سياستگذاري و نظارت خود 
را انجام دهد و شركت نفت در حوزه اجرا فعاليت كند. او اعلام كرد: در 
سال99 تعداد ۱۴8شركت دولتي زيان ده، 7۰شركت سود سر به سر 
و ۱59شركت سودده بوده اند و 93درصد سود و ماليات شركت هاي 
دولتي در ۱۰شركت اســت، مجلس و دولت بايد موضوع ۱۰شركت 
يادشــده را وجه همت خود قرار دهند، اين ۱۰شركت در سال 99در 
حدود ۱3۴هزار ميليارد تومان در كشــور ســرمايه گذاري كرده اند.

به گفته پورمحمدي، در سال ۱۴۰۰تعداد شركت هاي زيان ده كاهش 
پيدا كرد و به 69شركت رسيد كه 2۴شركت از آنها، شركت هاي كمك 
زيان ده مانند شركت هاي آب منطقه اي هستند كه بايد آب را گران 

بخرند و ارزان بفروشند.
او تأكيد كرد: به رغــم انتقادهاي فراوان دربــاره حقوق پرداختي در 
شركت هاي دولتي، تلاش شده متوسط رشــد حقوق آنها بيشتر از 
۱۰درصد نباشد. در بررسي هزينه اين شركت ها تلاش شد تعدادي 
از شركت هايي كه در حال تسويه بودند، ختم تسويه آنها اعلام شود 
و همچنين 3رديف از شركت هاي حكومتي حذف شد. پورمحمدي 
ادامه داد: از 39۰شــركت دولتي موجود در حدود 2۴مورد زيان ده، 
۱83شركت سودده هستند كه كل سود آنها ۱28هزار ميليارد تومان 

درنظر گرفته شده و دولت نيز سهم خود را از آن برداشت مي كند.

بانك مركزي عمليات برخورد  بانك
با بانكداران متخلــف را آغاز 
كــرده و قرار اســت مديران 
عامل بانك هايي كه نرخ سودي بالاتر از نرخ 
مصــوب شــوراي پــول و اعتبــار را بــه 
سپرده گذاران پرداخت مي كنند، به كميته 
انضباطي فراخوانده شوند و برابر مقررات با 

آنها برخورد لازم صورت گيرد.
به گزارش همشهري، براســاس بخشنامه 
۱3آذر سال۱396، بانك ها از افتتاح و تمديد 
ســپرده هاي كوتاه مدت ويژه منع شده اند. 
نرخ سود سپرده هاي يكساله سرمايه گذاري 
بانك ها هم ۱5درصد و نرخ سود تسهيلات 
عقود مبادله اي ۱8درصد تعيين شده است. 
منتقدان مي گويند، نرخ سود بانكي نسبت 
به نرخ تورم منفي اســت و با گذشت چند 
سال هيچ گونه تغييري در نرخ مصوب سود 
بانكي ايجاد نشده است. بر اين اساس، برخي 
بانك ها، براساس توافقي نانوشته، به جذب 
سپرده، با نرخ سود دســت كم ۱8درصدي 
اقدام كرده اند، بانك مركزي تاكنون در برابر 
اين تخلف سكوت اختيار كرده است. گفته 
مي شود، دولت سيزدهم با اين اقدام موافق 
نيســت و از بانك مركزي خواسته تا جلوي 
نرخ شــكني بانك ها را در جذب ســپرده ها 

بگيرد.
اين گزارش مي افزايد: تا پايان ســال۱386 
بانك هاي غيردولتي و مؤسســات اعتباري 
غيربانكي، هيــچ محدوديتي در تعيين نرخ 
سود سپرده ها نداشــتند، پس از آن بود كه 
شوراي پول و اعتبار، به عنوان بازوي مداخله 
دولت در سياستگذاري پولي، در تعيين نرخ 

ســود در بانك هاي خصوصي مداخله كرد. 
حداكثر نرخ ســود مصوب به ســپرده هاي 
بلندمدت بانكي يكســاله، در سال۱393، 
براســاس تصميم شــوراي پــول و اعتبار، 
22درصد بود، اين رقم سال بعد 2درصد و در 
يك مرحله ديگر 2درصد ديگر كاهش يافت 
و به ۱8درصد رسيد. ضمن اين كه، بانك ها 
از سال ۱39۰ديگر اجازه جذب سپرده هاي 
بلندمدت 2ســاله تا 5ســاله را نداشته اند، 
علاوه بر اين در سال 96بانك مركزي جلوي 
پرداخت سود روزشمار به ســپرده گذاران 
بانكي را گرفت و نرخ ســود ســپرده هاي 

يكساله، در نرخ ۱5درصد فريز شد.
البته در اين ميان بانك ها به ســپرده هاي 
قبلي مشتريان سود ۱8درصد هم پرداخت 
كرده اند، اين روند هنوز هم ادامه دارد، علاوه 
بر اين بانك ها به صورت مــوردي با گرفتن 
مجوز از بانك مركــزي اقدام به عرضه اوراق 
گواهي سپرده با نرخ سود ۱8درصد مي كنند.

گفته مي شود در ماه هاي اخير برخي بانك ها 
به جذب ســپرده با نرخ ســود بالاتر اقدام 

كرده انــد و حتي به برخي ســپرده گذاران 
كه مبالغ بيشــتري نزد آنها سپرده گذاري 
مي كنند، سود بالاتري هم مي پردازند. اقدامي 
كه باعث حساســيت دولت و بانك مركزي 
شــده، حالا قرار اســت مديران بانك هاي 

مختلف توبيخ انضباطي شوند.
در واكنش به اين خبر، ديــروز دبير كانون 
بانك ها و مؤسســات اعتبــاري خصوصي 
اعلام كرد: نرخ ســپرده گذاري در بانك ها 
و مؤسســات اعتباري خصوصي، اضافه بر 
نرخ هاي مصوب شــوراي پــول و اعتبار، به 
هيچ عنوان افزايش نخواهد يافت. محمدرضا 
جمشــيدي افزود: اين تصميم در آخرين 
جلســه مديران عامل شــوراي عالي كانون 
بانك ها و مؤسسات اعتباري خصوصي اتخاذ 
و بر اجراي دقيق آن تأكيد شــده است. اين 
مقام مسئول در كانون بانك هاي خصوصي 
در عين حال تأييد مي كند كه برخي بانك ها 
نرخ هــاي بالايي را به ســپرده گذاران خود 
پرداخت مي كنند اما بدون شك اين اقدام به 
نفع آنان نخواهد بود. او گفت: مديران عامل 
بانك هاي خصوصي در جلســه اخير خود 
تأكيد كرده اند بانك ها و مؤسسات اعتباري 
خصوصي كماكان در چارچــوب نرخ هاي 
مصوب بانك مركزي نسبت به جذب سپرده 
اقدام خواهند كرد. او در عين حال تأكيد كرد: 
البته متأسفانه برخي بانك ها نرخ سود را بالا 
برده اند كه با اين شرايط ناگزير در يك چرخه 

معيوب قرار مي گيرند.

ملاك سپرده پذيري بانك ها چيست
به گزارش همشــهري براســاس آخرين 

تصميم شــوراي پول و اعتبار و بخشــنامه 
بانك مركزي در 5شــهريور۱396 بانك ها 
و مؤسســات اعتبــاري غيربانكي موظف 
شده اند نرخ سود علي الحساب سپرده هاي 
سرمايه گذاري مدت دار را براساس تحليل ها 
و برآوردهــاي جامــع خويش از شــرايط 
اقتصادي و روندهاي آينده آن و همچنين 
با توجه به وضع شبكه بانكي و ساير بازارهاي 

مالي تعيين كنند.
بانك مركزي در آذرماه همان ســال اعلام 
كرد از بانك ها انتظار دارد، ابتدا ســود مورد 
انتظار ناشي از كل سپرده هاي سرمايه گذاري 
مدت دار در پايــان دوره را پيش بيني كرده 
و ســپس با توجه به ميزان هريــك از انواع 
سپرده هاي ســرمايه گذاري مدت دار، نرخ 
سود علي الحساب آن سپرده ها را به صورت 
محتاطانه تعيين كنند. از نظر سياستگذار 
پولي پرداخت ســود بالاتر از سود واقعي به 
سپرده گذاران بانكي، يك رويكرد پرريسك و 

مغاير با اصول و قواعد حاكم بر قانون عمليات 
بانكي بدون ربا قلمداد مي شود.

بانــك مركــزي بــر اين بــاور اســت كه 
رعايت نكــردن مقررات ناظر بر نرخ ســود 
سپرده هاي بانكي از سوي برخي بانك ها با 
هدف جذب سپرده بيشتر باعث شكل گيري 
چرخه رقابت غيرســالم و مخرب در شبكه 
بانكــي كشــورو همچنين افزايــش بهاي 
تمام شده پول در كل شبكه بانكي و تضييع 
حقوق ساير ذينفعان شده و ثبات و سلامت 

شبكه بانكي را تهديد مي كند.

فاصله سود سپرده تا تورم
بانك مركزي در آخرين روز مرداد سال۱396 
بخشنامه كاهش نرخ ســود بانكي را ابلاغ و 
اعلام كرد از ۱۱شهريور بانك ها و مؤسسات 
اعتباري موظفند نرخ ســودعلي الحساب 
سپرده هاي سرمايه گذاري مدت دار يكساله 
حداكثر ۱5درصد و سپرده هاي كوتاه مدت 

را حداكثر ۱۰درصد محاسبه و رعايت كنند. 
همان زمان بانك مركزي به صراحت اعلام 
كرد بانك ها و مؤسســات اعتباري مكلفند 
از اعمال هرگونه روشــي كه به افزايش نرخ 
مؤثر سود ســپرده ها منجر شود)از جمله از 
طريق اتخاذ روش هاي مختلف حسابداري 
و محاسباتي و يا اعمال تغييرات نرم افزاري 
در سيستم هاي رايانه اي و...( به جد، اجتناب 
كنند؛ در غيراين صورت مديران و كاركنان 
بانك ها و مؤسسات اعتباري و شركت هاي 
نرم افزاري طرف قــرارداد آنها تحت پيگرد 

قانوني قرار خواهند گرفت.
نكته اينكه؛ در شــهريور همان سال، بانك 
مركزي نرخ تــورم را 9.9درصد اعلام كرده 
بود در نتيجه تعيين نرخ ســود سپرده هاي 
يكساله ۱5درصدي توجيه اقتصادي داشت 
اما اكنون نرخ سود ســپرده مصوب همان 
۱5درصد است ولي نرخ تورم اعلام شده از 

مركز آمار به ۴۴.۴درصد رسيده است.

توبيخ بانكداران نرخ شكن
بانك هاي متخلف كارت زرد مي گيرند

با پرش قيمت اوراق امتياز تسهيلات مسكن  مسكن
)تسه( در فرابورس ايران، عملًا نرخ سود مؤثر 
وام خريد مســكن بــه بالاترين ميــزان در 
سال هاي اخير رسيده است، اين مسئله بانك عامل مسكن را 
به تكاپو انداخته است تا هم براي تنظيم بازار اوراق تسه و هم 
براي تضميــن فراينــد پرداخــت تســهيلات، تخفيف 
قابل توجهي روي تعداد اوراق مورد نيــاز براي دريافت وام 

اعمال كند.
به گزارش همشهري، قيمت اوراق امتياز تسهيلات مسكن 
)تســه( در فرابورس ايران فقط در كمتر از 3 مــاه )از اواخر 
شــهريور تا اواخر آذر( 9۰درصد افزايش پيدا كرده و باعث 
شده نرخ سود مؤثر وام مسكن از 2۰.8به 2۴.۴درصد برسد. 
در اين شرايط، بانك مسكن، با ارائه تخفيف 5۰درصدي در 
تعداد اوراق مورد نياز براي دريافت وام، ضمن خنثي كردن 
جهش غيرمعقول هزينــه اوراق، نرخ مؤثر وام مســكن را 
3.2درصد كاهش داده و به شرايط قبل از گراني اوراق تسه 
نزديك كرده اســت؛ با اين تفاوت كه طول دوره بازپرداخت 
نيمي از تسهيلات كه بدون نياز به اوراق پرداخت مي شود از 
۱2سال به 8ســال كاهش پيدا كرده و اين موضوع مي تواند 
به واســطه بالا بردن مبلغ اقســاط ماهانه، براي متقاضيان 

مشكل ساز شود.

تخفيف دو سر برد براي بانك
با صعود 9۰درصدي قيمت اوراق امتياز تســهيلات مسكن 
)تسه( در 3 ماه اخير، ســپرده گذاري در بانك عامل مسكن 
با هدف دريافت اوراق تســه به شــدت جذاب شده و بانك 
به منظور اســتفاده از گردش مالي ســپرده هاي خود بايد 
تســهيلات بيشــتري پرداخت كند؛ اين در حالي است كه 
عملًا به واسطه جهش قيمت مسكن در سال هاي اخير، حتي 
افزايش ۱۰۰درصدي وام مسكن نيز نتوانسته محركي براي 
رونق بازار مسكن باشد. در اين ميان گراني اوراق تسه عملًا 
شرايطي ايجاد كرد كه تعداد بيشتري از متقاضيان از خانه دار 

شدن با وام اوراق ممتاز دلسرد شوند.
 در اين ميان بانك عامل مســكن تخفيف ســخاوتمندانه 
روي هزينه دريافت وام با اوراق ممتاز ارائه مي كند كه عملًا 
فروش تســهيلات بانك را تضمين كرده و حداقل از ريزش 
متقاضيان وام جلوگيري خواهد كرد. محمدحسن علمداري، 
عضو هيأت مديره بانك عامل مســكن مي گويد: در آستانه 
هشتاد و سومين سالگرد تأسيس بانك مسكن، متقاضيان 
دريافت تسهيلات از محل اوراق، براي دريافت اين تسهيلات 

مي توانند تنها براي دريافت 5۰ درصد از ميزان تســهيلات 
درخواســتي اقدام به خريداري اوراق كننــد و 5۰ درصد 
تسهيلات ديگر بدون خريد اوراق و از محل منابع تسهيلات 

بدون سپرده به آنها پرداخت مي شود. 
در اين وضعيت، متقاضيان كه پيش از اين بايد براي دريافت 
هر يك ميليون تومان تســهيلات، 2 برگــه از اوراق ممتاز 
را از فرابــورس ايران خريداري كرده و به شــعب بانك ارائه 
مي كردند، اكنون مي توانند بــه ازاي هر يك ميليون تومان 
وام فقط يك برگه از اوراق تسه خريداري و ابطال كنند. البته 
تخفيف 5۰درصدي هزينه دريافت اين تسهيلات، در سايه 
دسترسي به منابع رايگان قابل توجهي انجام شده كه متعلق 
به متقاضيان مسكن ملي و ســپرده گذاران مسكن يكم نزد 

بانك عامل مسكن است.
 با اين حســاب، ســود و زيان هر دوطرف وام مسكن يعني 
متقاضي و بانك عامل در بازي تســهيلات مســكن برابر با 
صفر بوده و فقط منافع سپرده گذاران باقي مي ماند كه گويا 

خسارت قابل توجهي به آن وارد شده است.

بازپرداخت تسهيلات بدون سپرده
تسهيلات مسكن با استفاده از اوراق ممتاز با نرخ ۱7.5درصد 
و با دوره بازپرداخت ۱2ســاله اعطا مي شود و هزينه خريد 
اوراق تســه نيز به عنوان بخشي از نرخ ســود وام محسوب 
مي شود كه با احتســاب آن نرخ سود مؤثر اين تسهيلات به 
بيش از 2۰درصد مي رســد. در اين ميان بانك مسكن اين 
اختيار را به متقاضيان وام مسكن داده كه با توجه به گراني 
قابل توجه اوراق تسه، نيمي از تسهيلات خود را بدون خريد 

اوراق و از محل منابع تسهيلات بدون سپرده دريافت كنند. 
نكته قابل توجه اين است كه براساس بخشنامه ابلاغي بانك 
عامل مسكن به شعب خود، نرخ سود تسهيلات خريد مسكن 
يا جعاله تعمير بدون ســپرده ۱8 درصد بوده و سقف دوره 
بازپرداخت آن براي تســهيلات خريد مسكن بدون سپرده 
96 ماه معادل 8 سال و براي تسهيلات جعاله مسكن بدون 

سپرده 6۰ ماه معادل 5 سال خواهد بود. 
با اين تفاصيل، گرچه متقاضي در قبال دريافت نيمي از وام 
مسكن خود نيازي به خريد و ابطال اوراق تسه ندارد و از اين 
محل با نرخ ديروز به ازاي هــر يك ميليون تومان وام حدود 
۱۱3هزار تومان از هزينه او كاسته خواهد شد اما در مقابل 
بايد نيم درصد سود بيشتري به بانك عامل مسكن بپردازد و 
بايد تسهيلات خود را نيز به جاي ۱2سال، حداكثر در 8سال 

تسويه كند. 
در اين وضعيت مبلغ اقســاط ماهانه كل تسهيلات مسكن 
در 8سال اول، ۱۰درصد نســبت به وامي كه كاملًا با اوراق 
دريافت شده باشــد، افزايش پيدا مي كند و مثلًا متقاضي 
تسهيلات ۴۰۰ميليون توماني زوجين در تهران كه در وام 
اوراقي بايد ماهانه 6ميليون و 66۰هزار تومان قسط بپردازند، 
درصورت استفاده از تخفيف بانك مســكن بايد در 8سال 
نخست ماهانه 7ميليون و 27۰هزار تومان و در ۴سال بعدي 
ماهانه 3ميليون و 33۰هزار تومان قســط پرداخت كنند. 
البته اين تخفيف بانك عامل مســكن در تسهيلات جعاله 
كه پيش از اين نيز وجود داشت، نفع بيشتري براي متقاضي 
دارد و طول دوره بازپرداخت آن نيز تسهيلات جعاله با اوراق 

تفاوتي ندارد.

بانك مركزي به بانك هاي متخلف اخطار داده و اعلام كرده سود بيشتر بدهيد، توبيخ مي شويد.   عكس: ايرنا

همشــهري به اطلاعاتي دست 
يافتــه كه نشــان مي دهد بانك 
مركــزي تصميــم دارد مديران 
عامــل بانك هايي را كه ســود 
بيشتري به ســپرده هاي كلان 

مي دهند، توبيخ كند

محمدباقــر قاليبــاف 
رئيــس مجلــس: بايد 
بودجــه شــركت هاي 
زيان ده و شركت هايي 
كه خــلاف قانون عمل 
كرده اند از لايحه بودجه 

سال ۱۴۰۰ حذف شود

بازي اوراق با اقساط در تسهيلات مسكن
متقاضيان وام مسكن مي توانند نيمي از تسهيلات خود را بدون نياز به خريد اوراق ممتاز دريافت و طي 8سال آن را تسويه كنند

برنامه اي براي اصلاح ساختار بازارها
اغلب كارشناسان اقتصادي اعتقاد دارند يكي از بخش هايي 
كه در نظــام اقتصادي ايران بايد اصلاح شــود، ســاختار 
بازارهاست؛ ساختاري كه به شدت دولتي و انحصارگراست. 
به باور اقتصاددانان بسياري از بازار ها در ايران ازجمله بازار 
محصولات پايه كه نقش زيادي در توليــد دارند، از طريق 
نظام قيمت گذاري و مداخلات دستوري، به شدت ناكارآمد 
شــده اند و اين موضوع به اقتصاد آسيب زيادي زده اســت. در طول سال هاي گذشته 
دولت هاي مختلف ســعي كرده اند از طريق ســهميه بندي و تعيين قيمت هايي كه با 
واقعيت هاي اقتصاد مطابق نبوده، قيمت ها را كنتــرل كنند اما نه تنها موفق نبوده اند 
بلكه رانت گسترده اي را نيز توزيع كرده اند. در چنين شرايطي روز گذشته وزير صنعت 
از اجراي طرحي براي اصلاح ساختار بازار كالاهاي پايه سخن گفت؛ طرحي كه براساس 
آن، روش هاي قبلي قيمت گذاري و ســهميه بندي تغيير خواهد كرد و قيمت گذاري 
محصولات پايه كه ماده اوليه براي توليد ساير محصولات در صنايع پايين دستي هستند، 

به مكانيزم هاي بورس كالا سپرده خواهد شد.
آنطور كه رضا فاطمي امين، وزير صنعت گفته اســت، تاكنون 25ابزار مالي براي اين 
اصلاح ساختار، در بورس كالا طراحي شــده كه از اين تعداد تاكنون ۱5ابزار عملياتي 
شده و قرار است ســاختار بازار كالاهايي مانند سيمان، پتروشيمي، فولاد و حتي پنبه 

تغيير كند.
او تأكيد كرده است: با اســتفاده از اين ابزارها امضاهاي طلايي حذف خواهد شد. يكي 
از ابزارهايي كه قرار است در طرح اصلاح ســاختار بازار محصولات پايه استفاده شود، 
قراردادهاي بلندمدت است. با به كارگيري اين نوع از قراردادها، توليدكنندگان، مواداوليه 
را از قبل خريداري مي كنند. اين موضوع سبب كاهش نگراني توليدكننده، تزريق  نشدن 
التهاب به بازار، پرداخت نشدن هزينه هاي مالي اضافي و كاهش قيمت تمام شده خواهد 
بود. همچنين با استفاده از عرضه تطبيقي، سهميه بندي گروه هاي كالايي حذف خواهد 
شــد كه اين موضوع به كاهش قيمت در بازار منجر خواهد شد. وزير صنعت مي گويد: 
اســتفاده از روش عرضه تطبيقي در بورس كالا در مورد فولاد موجب شده، با عرضه 
3۰۰هزار تن فولاد، قيمت از 2۱هزار تومان به ۱9هــزار تومان كاهش يابد. تاكنون از 
3۰گروه كالايي كه مشمول سهميه بندي در بورس كالا بوده اند، سهميه بندي 2۰گروه 

كالايي حذف شده است.
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رشــد كشــتار، افزایش عرضه و  بازار
كاهش نسبی تقاضا، زمینه كاهش 
10تا 15هــزار تومانــی قیمت 
خرده فروشی هر كیلوگرم گوشت گوسفندی و 
گوساله و 2تا 3هزار تومانی مرغ تازه را فراهم كرده 

است.
مشــاهدات خبرنــگاران همشــهری در مراكز 
دامپروری مناطق مركزی ایران نشان می دهد؛ 
تداوم خشكســالی، فقر مراتع و ناتوانی دامداران 
در تامین خوراك دام، به افزایش تعداد دام های 
كشتار شــده و در نتیجه رشــد عرضه و كاهش 
تدریجی قیمت انواع گوشت گوسفندی و گوساله 
در بازار مصرف منجر شده است. این روند، در كنار 
كاهش نسبی تقاضا ناشی از كاهش قدرت خرید 
خانوارها، موجب شــده برخلاف همیشه كه در 
فصول سرد سال به دلیل كاهش كشتار و عرضه 
گوشت گوسفندی و گوساله، قیمت انواع گوشت 
قرمز ســیر صعودی به خود می گرفت، در 2سال 
اخیر با افت تقاضای خرید، قیمت خرده فروشی 

انواع گوشت نیز كاهش یابد.
خبرنگاران همشــهری گــزارش می  دهند: در 
یك ماه اخیــر، در تداوم این رونــد، قیمت انواع 
دام زنده گوســفندی و گاوی و گوشــت لاشه و 
قطعه بندی شده آن، ســیر نزولی به خود گرفته 
است، به نحوی كه نرخ هر كیلوگرم گوشت شقه 
گوسفند پرواری كه تا 3هفته پیش در محدوده 
125 تا 130هزار تومان در نوسان بود، این روزها 
به محدوده 115هزار تومان در خرده فروشی های 

سطح شهر تهران رسیده است.
علاوه بر دپوی دام های پروار امسال، انتقال بخشی 
از دام پرواربندی شده سال گذشته به بازار امسال 
و به ویژه افزایش كشتار گوسفند و بزهای آبستن و 
مولد، زمینه افت قیمت این نوع گوشت را در بازار 
فراهم كرده است. در شرایطی كه قیمت دام زنده 
و گوشت لاشه گوسفند و بز مولد نسبت به بره نر 
پرواری در بازار پایین تر است و اغلب متقاضیان 
قادر به تشخیص گوشت دام مولد از پروار نیستند، 
این روزها برخی قصابی ها گوشــت گوسفند و بز 
مولد را با قیمتی كمتر به جای بره های پرواری به 
مشتریان عرضه می كنند كه این عامل نیز موجب 
كاهش قیمت خرده فروشی این نوع گوشت شده 
است. این موضوع در مورد انواع گوشت گوساله و 
گاوی نیز مصداق دارد و رشد كشتار دام های مولد 
و آبستن زمینه افزایش سهم بازار این نوع گوشت 
و كاهش قیمت خرده فروشی گوشت ران گوساله 
و گاوی در بازار خرده فروشی را فراهم كرده است.

افت 10 تا 15هزار تومانی گوشت گوسفندی
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری از مراكز 
خرده فروشــی انواع گوشــت گوسفندی حاكی 
است: قیمت این نوع گوشت كه در 3هفته گذشته 
تثبیت شده بود، از ابتدای هفته جاری سیر نزولی 
به خود گرفته است، به نحوی كه نرخ هر كیلوگرم 
گوشت شقه گوســفندی بنا بر نوع دام و كیفیت 

گوشت با كاهش 10 تا 15هزار تومانی به حدود 
115 تا 125هزار تومان رسیده است. قبلا قیمت 
هر كیلوگرم گوشت شقه لاشه گوسفندی از 120 
تا 125هزار تومان در خرده فروشــی های سطح 
شهر تهران در نوسان بود. این كاهش قیمت در 
سایر انواع قطعات گوشت گوسفندی نیز مصداق 
دارد و نرخ هر كیلوگرم گوشــت ران با استخوان 
گوســفندی را به محــدود 145 تــا 155هزار، 
سر دست 125هزار، گردن گوسفندی 127هزار، 
دمبالچه 80هزار، نیم شقه سردست گوسفندی 
به 122هزار  و نیم شــقه ران گوسفندی به 129 
تا 132هزار، كف دســت با ماهیچــه 150هزار، 
راسته با استخوان 140تا 145هزار  و قلوه گاه را به 
95هزار تومان كاهش داده است. با این روند نرخ 
هر كیلوگرم گوشت چرخ كرده مخلوط گوسفندی 
و گوساله نیز در محدوده 110 تا 120هزار تومان 
به مشتریان عرضه می شود. در بازار انواع گوشت 
گاوی و گوساله نیز نرخ هر كیلوگرم گوشت ران 
گوساله بنا بر نوع و كیفیت با كاهش 10 تا 15هزار 
تومانی به محدوده 125 تا 140هزار تومان كاهش 
یافته و هركیلوگرم گوشــت سردست پاك كرده 
گوســاله به 158هزار، قلوه گاه 140هزار، گردن 
123هزار، ماهیچه 160هزار و قلم گوســاله به 

15هزار تومان رسیده است.

از تثبیت تا افت قیمت گوشت گوسفندی 
همزمان رئیس اتحادیه گوشــت گوســفندی 
می گوید: با توجه به عرضه گسترده مرغ و تخم مرغ 
در بازار و عرضه كافی دام مشكلی در تامین گوشت 
قرمز وجود ندارد. به گفته او، وضع عرضه دام در 
بازار مطلوب است و این مســئله موجب شده تا 
نه تنها التهابی را در بازار گوشت گوسفندی شاهد 
نباشیم، بلكه قیمت این نوع گوشت تثبیت شده 
یا سیرنزولی دارد. علی اصغر ملكی با بیان اینكه 
این روزها بازار گوشــت قرمز كم رونق اســت و 
خریدار زیادی برای این نوع گوشت وجود ندارد، 
افزود: هر كیلوگرم گوشت شقه بره ماده با قیمت 
107 هزار تومان برای عرضه به مغازه دار تحویل 
می شود كه با این قیمت، نرخ خرده فروشی این 

نوع گوشت برای عرضه به مشتری به 110 هزار 
تومان می رســد. همچنین قیمت هر كیلوگرم 
گوشت شقه بره نر )شیشك( عرضه به مغازه دار 
115هزار تومان و نرخ عرضه به مشتری 125 تا 
130هزار تومان اســت. او تأكید كــرد: بازار این 
روزهای گوشت گوسفندی رونق چندانی ندارد 
زیرا مصرف كنندگان ابتدای هر ماه مقداری خرید 
انجام داده و بعد از آن دوره اتفاق خاصی در بازار 
گوشــت نمی افتد. علاوه بر آن، عرضه گسترده 
مرغ و تخم مرغ بخش عمــده ای از نیاز مردم به 
مــواد پروتئینی را تأمین و بــه مدیریت مصرف 
گوشت كمك می كند. ملكی در مورد علت عرضه 
چند نرخی گوشــت گوســفندی، گفت: برخی 
مغازه ها با وجود افت تقاضا و رشد عرضه گوشت 
گوسفندی را تا 150هزار تومان نیز می فروشند 
این در حالی است كه اتحادیه های تولید كننده 
گوشت گوسفندی اعلام می كنند كه دام مازاد در 

بازار وجود داشته و باید صادر شود.

سقوط قیمت مرغ به كمتر از نرخ مصوب 
به گزارش همشهری، قیمت خرده فروشی انواع 
مرغ تــازه و منجمد هم به ارقامــی كمتر از نرخ 
مصوب ســتاد تنظیم بازار كاهش یافته اســت. 
افت شدید قیمت مرغ به دلیل تداوم توزیع مرغ 
منجمد وارداتی و تولید داخل و رشد عرضه مرغ 
تولید داخل موجب شــده قیمت خرده فروشی 
مرغ تازه در مغازه های سطح شهر تهران به كمتر 

از نرخ مصوب 31هزار تومانی ستاد تنظیم بازار و 
به محدود 28 تا 29هزار تومان سقوط كند. با این 
شرایط اكنون بسیاری از مغازه های مرغ فروشی 
در كنار نرخ های مرغ كشــتار روز، جمله »كمتر 
از قیمت مصــوب تره بار یا تنظیم بــازار« را درج 
می  كنند. اگرچه هنوز هم عرضه چند نرخی مرغ 
ادامه دارد و برخی مرغ فروشــی های سطح شهر 
تهران مرغ تازه را به نرخ 30 تا 32هزار تومان نیز 
به مشتریان عرضه می كنند. علاوه بر رشد عرضه، 
كیفیت مرغ تازه توزیع شده در مغازه ها نیز تغییر 
كرده و به دلیل نگهداری طولانی مدت مرغ توسط 
تولید كنندگان به امید افزایش قیمت ها، اكنون 
ســهم مرغ های بیش از 2 تا 2كیلوو 700گرمی 

افزایش یافته است.
 این كاهش قیمت در انواع قطعات مرغ نیز مشهود 
بوده و قیمت هــر كیلوگرم گوشــت ران بدون 
كمرمرغ به  حدود 30هزار و ران با كمر به 27هزارو 
500تومان كاهش یافته اســت. كاهش قیمت 
مرغ تازه بــه كمتر از نرخ مصوب ســتاد تنظیم 
بازار موجب رشــد عرضه مــرغ منجمد تنظیم 
بازاری شده اســت به نحوی كه برخی مغازه های 
مرغ فروشی كه این نوع مرغ را قبلا دپو كرده اند، با 
آب كردن یخ این نوع مرغ، آن را به عنوان مرغ تازه 
با نرخ 22 تا 25هزار تومان عرضه و به مشتریان 
اعلام می كنند مرغ تازه را 7 تا 8هزار تومان در هر 
كیلوگرم كمتر از نرخ مصوب ستاد تنظیم بازار به 

فروش می رسانند.

گزارش میدانی همشهری نشان می دهد قیمت هر كیلوگرم گوشت شقه گوسفندی به 115هزار تومان، ران گوساله به 
125هزار تومان و مرغ تازه به 28هزار تومان كاهش یافته است

افت قیمت مرغ تازه به كمتر از نرخ مصوب 31هزار تومانی ستاد تنظیم بازار موجب شده تا برخی مغازه های مرغ فروشی با اعلام نرخ 28تا 29هزار تومانی 
این فرآورده با درج عباراتی، فروش مرغ به كمتر از قیمت مصوب میادین و تنظیم بازار را تبلیغ كنند.

کاهش قیمت گوشت قرمز و مرغ چیپس و گرانی 80درصدی در یك سال
قیمت چیپس ســیب زمینی، در فاصله آذر پارسال تا  سوپرماركت

امروز، به طور میانگین 80درصد افزایش یافته است.
به گزارش همشهری، انواع تنقلات و اسنك های شور و 
شیرین عرضه شده در سوپرماركت ها ازجمله؛ انواع چیپس، پفك، پفیلا 
و انواع غلات حجیم شده شیرین، در فاصله یك سال گذشته افزایش 
قیمت زیادی داشته اند و نرخ برخی از آنها بعضا بیش از دو برابر گران 
شده اند. مقایسه قیمت انواع چیپس در سوپرماركت ها نشان می دهد: 
این خوراكی پرطرفدار در میان خانواده ها، ظرف یك سال بین 75تا 
85درصد رشد قیمت داشته، هم اكنون قیمت هر 100گرم چیپس، 
به بیش از 10هزار تومان رسیده است. انواع چیپس های 60گرمی كه 
وزن معمول بسته های كوچك یك نفره است، صرف نظر از نام و برند 
آن، در آذر سال گذشــته 4هزار تومان قیمت داشت، درحالی كه این 

روزها قیمت این نوع كالا به 7هزار تومان رسیده است.
 بســته های بزرگ خانواده 400گرمی برند چی توز هم كه پارسال با 
قیمت 26هزار تومان فروخته می شــد، حالا 48هــزار تومان قیمت 
خورده و با 50هزار تومانی شدن فاصله ای ندارد. پیش از این گران ترین 
چیپس های موجود در بازار را پرینگلزهای خارجی تشكیل می دادند 
كه در ســایه گرانی دلار قیمتشــان تا 100هزار تومان هم بالا رفت 
اما امروز قیمــت چیپس های ایرانی هم به انــدازه ای بالا رفته كه در 
ســبد اقتصادی خانواده های بچه دار نمی گنجد. چیپس ها حتی در 
فاصله سه ماه گذشته هم رشد قیمت داشــته اند و بسته های 130تا 
135گرمی كه تابستان 14هزار تومان به فروش می رسید حالا 15هزار 
تومانی شده اند. افزایش قیمت سیب زمینی در 2 ماه گذشته از عوامل 

تأثیرگذار بر گرانی انواع چیپس بوده است.
 

قیمت انواع چیپس در سوپرماركت های تهران
قیمت- تومانمشخصاتبرند

48.000ساده 400گرمیچی توز
27.000ساده 240گرمیمزمز
5.000كچاپ 45گرمیچاكلز
7.000هالوپینو 60گرمیمزمز
20.000ساده نمكی 210گرمیچاكلز
20.000خلال سیب زمینی 175گرمیچی توز
15.000فلفلی 150گرمیچی توز
7.000مزه  چیپس پنیر دودی 60گرمیمزمز
28.000قوطی-سركه نمكی- 150گرمییامی 
7.000كتل بالزامیك- 60گرمیچی توز
15.000كتل فلفلی هالوپینو- 135گرمیچی توز

 علی ابراهیمی
خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته 
بازار سرمایه، قیمت 

سهام 437شركت كاهش 
و 143شركت افزایش 

یافت. قیمت سهام 
13شركت هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزارمیلیارد و 
822میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 2هزار و 268میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 445میلیارد تومان نقدینگی از بازار 
خارج كردند. این میزان سهام را سهامداران حقوقی خریدند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 3هزار و 
751واحد، معادل 0.29درصد نزول كرد و به یك میلیون و 

291هزار و 798واحد رسید.

دیروز 13هــزار و 270میلیــارد تومــان اوراق بهادار 
در بازار ســرمایه دادوســتد شــد كه از این میزان 2هزار و 
546میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2546میلیارد تومان

روند نزولــی بورس كه از مبــادلات روز  بورس
یكشــنبه همین هفته عمیق تر شده، در 
مبادلات دیروز هم ادامــه یافت. آمارها 
نشان می دهد: بازار سهام ظرف 4روز گذشته 280هزار 
میلیارد تومان، معادل 4میلیارد دلار، از ارزش خود را از 
دست داده است. بازار ارز نیز در طول چند روز گذشته 

نوسان های هیجانی را تجربه كرده است.
به گزارش همشهری، روند نزولی بورس، كه از20مرداد 
پارسال آغاز شده، همچنان ادامه دارد و هرروز دامنه این 
نزول گسترده تر می شود. این روند به ركودی دامنه دار 
در بازار سهام منجر شده است. آمارها نشان می دهد: بازار 
سهام از مرداد پارسال تاكنون، 218میلیارد دلار از ارزش 
خود را از دست داده اســت. ارزش بورس، در این دوره، 
از ســقف 425میلیارد دلار، به سطح 207میلیارد دلار 
كاهش یافته است. این نزول ســنگین به فرار گسترده 
سهامداران خرد از بازار ســهام منجر شده است. برخی 
آمار های غیررسمی نشــان می دهد: از ابتدای امسال 
تاكنون 100هزار میلیارد تومان نقدینگی سهامداران 
خرد، از بازار سهام، خارج شده است. خروج سنگین پول 
از بورس، به كاهش شدید ارزش معاملات و ظهور ركودی 
عمیق در بازار سهام منجر شده است. یكی ازمولفه های 
اصلی رونق معاملات و رشد شاخص ها، ورود نقدینگی به 
بازار سهام است اما به نظر می رسد بسیاری از سهامداران 
از ســرمایه گذاری در بورس صرف نظر كرده اند، خروج 
ســرمایه های خرد از بورس در ماه های اخیر شــتاب 

بیشتری گرفته است.

تعمیق ركود در بورس
آمارها نشان می دهد؛ از یكشنبه هفته جاری، روند نزول 
شاخص های بورس شدت گرفته، این موضوع به كاهش 
شدید ارزش معاملات منجر شده اســت. دیروز ارزش 
معاملات خرد سهام به 2هزار و 5میلیارد تومان محدود 

شد؛ این پایین ترین میزان معاملات خرد سهام در طول 
2.5سال گذشته است.

از روز یكشنبه تاكنون، بازار ســهام 280هزار میلیارد 
تومان از ارزش خــود را از دســت داده و به 6184هزار 
میلیارد تومان، معادل 207میلیارد دلار رسیده است. 
این آمار نشان می دهد: مجموع ارزش سهام شركت های 
فعال در بورس و فرابورس از یكشنبه تاكنون، 4میلیارد 

دلار افت كرده است.

روند خروج پول از بورس
از روز یكشنبه تاكنون، سهامداران 1880میلیارد تومان 
نقدینگی را از بازار سهام خارج كرده اند. این آمار نشان 
می دهد روند خروج ســهامداران حقیقی از بازار سهام 
شدت یافته و بسیاری از سهامداران با فروش سهام خود 
در تلاش هستند از بازار سهام خارج شوند. طبق آمارها، 
در ماه جاری، ارزش معاملات خرد سهام نسبت به 2 ماه 
پیش، یعنی شهریورماه، 65درصد افت كرده و از محدوده 
8800میلیارد تومان به 3100میلیارد تومان رســیده 
اســت. به باور تحلیلگران بازار ســرمایه، نزول سنگین 
ارزش معاملات به معنای حاكم شــدن فضای ركود در 

بازار سرمایه است. 
حســن كاظم زاده، تحلیلگر بازار ســرمایه، در این باره 
می گوید: نســبت ارزش معاملات ماهانه به ارزش بازار 
به یك درصد ســقوط كرده اســت. میانگین 10ساله 
 بازار 2درصد است و این نسبت در اوج معاملات قبلا به

99، 5درصدرســیده بود این آمار نشان می دهد؛ آنچه، 
بیش از ضرر و زیان، در حال آســیب رساندن به بازار و 
سهامداران است، ركود بازار اســت. او با تأكید بر اینكه 
بازار ســرمایه وارد دوره ای ركودی شــده است اضافه 
كرد: سیاستگذاران اقتصادی باید جلوی ركود در بازار 
معاملات ثانویه را بگیرنــد، در غیراین صورت این ركود 

همه بازارها را با مشكل مواجه خواهد كرد.

دلایل ركود
برخی تحلیلگران بر این باورند كه علت ركود در بورس 
انتظار برای روشن شــدن نتایج مذاكرات هسته ای در 
وین و تعیین تكلیــف لایحه بودجه1401 اســت، در 
بودجه1401 بندهایی وجود دارد كه درصورت تصویب 
می تواند به افت درآمد شركت های صادرات محور منجر 
شود. با این حال بسیاری از تحلیلگران بر این باورند كه 
نزول مداوم بورس، از یك ســال و نیم گذشته تاكنون، 
اعتماد ســرمایه گذاران را به بورس از بین برده و همین 
عامل موجب شده نقدینگی برای ورود به بورس تمایلی 

نداشته باشد. 
احسان خورشیدی، كارشناس بازار سرمایه در این باره 
می گوید: با افزایش بی اعتمادی به بورس ورود نقدینگی 
به بازارسهام با مشكل مواجه شده است. او درباره دلایل 
این بی اعتمادی توضیح می دهد: هم اكنون عموم مردم 
برای ورود نقدینگی خود به بازار سرمایه تمایلی ندارند. 
زیرا ســال گذشــته، دولت وقت با تبلیغات خود باعث 
ورود بسیاری از سرمایه گذاران به بورس و متضرر شدن 

آنان شد.

   نوسان های هیجانی بازار ارز
 همزمان با تعمیق ركود در بازار سرمایه، ظرف 4روز گذشته، 
بازار ارز هم با هیجان های مثبت و منفی زیادی مواجه شده 
است. در روزهای یكشنبه و دوشنبه، سرعت نزول قیمت 
دلار افزایش یافت و نرخ هر دلار آمریكا بعد از یك هفته به 
كانال 29هزار تومان ســقوط كرد و در دادو ستد های روز 
دوشنبه به 29هزارو 770تومان رسید اما دیروز سه شنبه بار 
دیگر قیمت دلار با صعود مواجه شد و به كانال 30هزار تومان 
بازگشت. رشد دوباره قیمت دلار در شرایطی اتفاق افتاد كه 
برخی خبرهای تأیید نشده نشان می دهد؛ حجم عرضه ارز 
از كانال بانك مركزی در بازار، افزایش یافته است، با این 
حال به نظر می رسد ابهام در سرنوشت مذاكرات هسته ای 
در وین، به مانعی برای نزول بیشتر قیمت دلار منجر شده و 

بازار ارز را با تردید مواجه كرده است.

   تأثیر عرضه مرغ منجمد بر افت قیمت ها
رئیس اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی هم در گفت وگو با همشهری از پیشی گرفتن تولید و عرضه از نیاز 
بازار مرغ خبر داد و گفت: مرغداران هر كیلوگرم مرغ تازه را با 2 تا 3هزار تومان زیان نســبت به نرخ مصوب 
خرده فروشی ستاد تنظیم بازار عرضه می  كنند. به نحوی كه نرخ مصوب هر كیلوگرم مرغ تازه 31هزار تومان 
است اما قیمت خرده فروشی این محصول در بازار به 28 تا 29هزار تومان كاهش یافته است. حبیب اسدالله نژاد  
با اشاره به اینكه تولیدكنندگان هیچ مشكلی برای تامین نیاز بازار به مرغ در ماه های آینده نخواهند داشت و 
شرایط پایداری را در تولید و عرضه مرغ شاهد خواهیم بود، افزود: پیشی گرفتن میزان تولید و عرضه مرغ از 
تقاضای بازار عامل اصلی كاهش قیمت خرده فروشی مرغ به كمتر از نرخ مصوب 31هزار تومانی بوده است. به طور 
متوسط اكنون روزانه 6هزار و 500 تا 7هزار تن مرغ به بازار عرضه می شود و متوسط نیاز بازار مصرف 6هزارو500تن 
است كه مازاد 500تنی مرغ در بازار مصرف را شاهد هستیم. او همچنین از تأثیر رشد و تداوم عرضه مرغ منجمد 
برای تنظیم بازار بر كاهش قیمت مرغ تازه به كمتر از نرخ مصوب ستاد تنظیم بازار خبر داد و افزود: توزیع مرغ 
منجمد موجب كاهش قیمت مرغ تازه در بازار خرده فروشی شده و تولید كنندگان خواستار توقف توزیع مرغ 
منجمد در واحدهای صنفی، خرید و ذخیره سازی  مرغ مازاد موجود در بازار و توقف فروش اینترنتی مرغ هستند.

در مبادلات این هفته رخ  داد

ارزش معاملات خرد سهام، دیروز به پایین ترین حد خود در 2.5سال گذشته رسید
ریزش 4میلیارد دلاری بورس؛ نوسان هیجانی دلار

نقل قول

حسین قربانزاده 
رئیس كل سازمان خصوصی سازی :  هر دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس متقاضی 

بورسی شدن هستند. مذاكره با مدیران عامل 
آنها در این زمینه ادامه دارد، برای تعیین 

تكلیف مالكیت یگانه این دو باشگاه تدابیری 
در حال اندیشیدن است.

داوود منظور
 رئیس سازمان مالیاتی: معادل50درصد 
مالیاتی كه وصول می كنیم فرار مالیاتی 
داریم. این مبلغ 135هزار میلیارد تومان 

برآورد می شود.

آرش كردی
 مدیرعامل توانیر: با برنامه های كوتاه مدت 

صنعت برق، مصرف سوخت نیروگاه ها 
در زمستان امسال از 230میلیون لیتر به 

205میلیون لیتر كاهش یافته است.

2%

24%

74%

عدد خبر

قیمت هر سكه طرح جدید دیروز 240هزار تومان 
رشــد كرد و بــه 13میلیــون  و 220هــزار تومان رســید. هر 
ســكه طرح قدیم هم 100هزار تومــان افزایش یافت و به 

قیمت 12میلیون و 750تومان مبادله شد.

240000تومان

گزارش ماهانه اوپك نشــان می دهد تولید نفت 
ایران در  ماه نوامبر 9هزار بشكه در روز نسبت به  ماه قبل 
از آن كاهش داشــته و به 2میلیون  و 474هزار بشكه در 
روز رسیده است. قیمت نفت سنگین ایران در  ماه نوامبر 

نیز 80دلار و 50سنت بوده است.

2474000بشكه

به دنبال صعود قیمت دلار، هر گرم طلای 18عیار 
هم دیروز 7هزار و 387تومان رشــد كرد و به یك میلیون  
و 294هزار و 611تومان رسید. هر مثقال طلا هم 32هزار 
تومان افزایــش یافــت و به قیمــت 5میلیــون  و 608هزار 

تومان خرید و فروش شد.

7387تومان
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عدد خبر

شــهر ۲۵۰هــزار نفــری ســبزوار، ســومین شــهر 
بزرگ خراسان رضوی حدود ۵ماه پس از آغاز كار شورای 
اسلامی شــهر بدون شــهردار اداره می شــود. به گزارش 
ایرنــا، شــورای شــهر احســان فرجام طلــب را به عنــوان 
شــهردار انتخاب كرده بود، اما صلاحیت او احراز نشــد. 
9نامزد شهرداری سبزوار در هفته جاری با اعضای شورا 

جلسه دارند.

5ماه

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــركل 
صنایع دستی خراســان رضوی از اختصاص ۱۰9میلیارد 
ریــال تســهیلات بــرای صنایع دســتی اســتان از محــل 
تبصره۱۸ قانون بودجه۱۴۰۰ كشــور خبر داد. به گزارش 
روابــط عمومــی اداره كل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراسان رضوی، سیدجواد موسوی گفت: 

تسهیلات به همه واجدان شرایط پرداخت می شود.

 109 میلیارد

مدیــركل گمــركات خراســان جنوبی از افزایــش 
۲۲درصدی صادرات از گمرك و بازارچه های استان خبر 
داد و گفت: طی ۸ماهه گذشته بیش از ۵۱۲میلیون دلار 
كالا از مرزهای استان به افغانســتان صادر شده است. 
به گزارش فارس، حســن رحیمی زاده اظهار كرد: از نظر 
وزنی صــادرات اســتان بــه افغانســتان مقــداری كاهش 

داشته است.

22درصد

۱۳۸ قلم شــیء تاریخــی در كرمانشــاه مربوط به 
دوره هــای هــزاره اول قبل از میلاد، ساســانی و اســلامی 
كشف و ضبط شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
ســردار حســن مهــری، فرمانــده یــگان حفاظــت وزارت 
میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی گفــت: با 
توجه به اعلام نظر كارشناســان میراث فرهنگی اشــیای 

مكشوفه دارای ارزش تاریخی هستند.

1۳۸  شیء تاریخی
اســتاندار آذربایجان  غربی از قابلیت 
ایجاد بندر خشك در این اســتان گفته اند، چه 
ظرفیت هایی در استان برای ایجاد چنین بندری 

وجود دارد؟
آذربایجان غربی با 9پایانه مرزی و 9گمرك، نخســتین 
اســتان كشــور از نظر تعداد پایانه مرزی و گمرك است. 
همچنین به دلیل همسایگی اســتان با تركیه، جمهوری 
نخجوان و عراق، تنها استان كشور هستیم كه با 3كشور مرز 

مشترك داریم. از سوی دیگر یكی از الزامات زیرساختی 
برای ایجاد بندرخشــك وجود راه های ریلی و مواصلاتی 
مناسب اســت كه این ویژگی نیز در استان وجود دارد. به 
همین دلیل می توان گفت كه آذربایجان غربی زمینه های 
لازم برای ایجــاد بندر خشــك را دارد. اساســا كاركرد 
بندرخشك به عنوان یك بارانداز داخلی، تسهیل صادرات 
و واردات اســت و عموما در مناطقی ساخته می شود كه 
گمرك و پایانه مرزی داشته باشند. در واقع این نوع بنادر 

همان وظایفی را برعهده دارند كه یك بندر ساحلی برعهده 
دارد و علاوه بر این موجب تسهیل تردد، كاهش هزینه های 

حمل ونقل و افزایش راندمان لجستیك نیز می شوند.
در تعریفی كه كارشناســان اقتصادی 
درباره بنادر خشك مطرح می كنند، آمده است كه 
این بندرها باید به یك بندر آبی نیز متصل باشند. در 
آذربایجان غربی چه امكانی برای تحقق این شرط 

وجود دارد؟

2بندر مرسی و ترابوزان تركیه به آذربایجان  غربی نزدیك 
هستند. این دو بندر حجم مبادلات بازرگانی بسیار زیادی 
دارند و برایشان به صرفه تر است كه به جای دورزدن كل 
منطقه برای انتقال كالا به كشورهای حاشیه خلیج فارس 
مانند امارات، از ایران گذر كنند. از ســوی دیگر با وجود 
كریدور بزرگراهی غرب كشــور كه مرز بازرگان را به بندر 
امام خمینی وصل می كند، امكان دسترسی به بنادر داخلی 

هم به خوبی برای استان فراهم است.
اســتاندار آذربایجان غربــی در طرح 
پیشنهادی خود از بهبود شــرایط راه آهن استان و 
اتصال 2 خط آهن ارومیه و نقده به خطوط دیگر صحبت 
كردند. اما به نظر می رسد راه اندازی بندر خشك به 
زیرساخت های بسیاری نیاز دارد. برنامه ریزی استان 

برای ایجاد این زیرساخت ها چیست؟
همانطور كه اشاره كردید احداث بندرخشك نیازمند 
ایجاد زیرساخت های متعددی است كه بخشی از آنها در 
استان وجود دارد. در مورد راه آهن استان هم عمدتا ما به 
ایجاد باراندازهایی در كنار خطوط ریلی كشور نیاز داریم 
كه در این زمینه باید سرمایه گذاری شود. خوشبختانه 
به دلیل ظرفیت اقتصادی بندرخشك، بخش خصوصی 
و بومی هم از اجرای این طرح در استان استقبال كرده اند 
و اكنون به دنبــال تهیه مقدمات آغــاز كار برای ایجاد 

باراندازها هستیم.
باتوجه به آنچه برشمردید از نظر شما 
صرفه اقتصادی بندر خشــك آذربایجان غربی 

تضمین شده است؟
با توجه به مولفه هایی مانند زیرســاخت های راه و گمركی 
موجود در اســتان، می توان گفت كه بلــه، چنین صرفه 
اقتصادی ای در آذربایجــان غربی قابل تضمین اســت و 
می تواند آورده های بسیاری برای استان و كشور داشته باشد.

از میان طرح های بنادر خشــك كشور  
فقط فاز اول بندر خشــك پیشــگامان یزد به 
بهره برداری رسیده است، اما تمایل به ایجاد بندر 
خشك از سوی استان های مختلف دیده می شود. 
آیا برای احداث بندر خشك در آذربایجان غربی 

كار كارشناسی انجام شده است؟
بله. در آذربایجان  غربی هم برای ایــن منظور به ویژه در 
اختصاص اراضی، كار كارشناسی و مطالعات كامل انجام 
خواهد شد تا انرژی و سرمایه استان هدر نرود و از اجرای 
طرح های بدون ثمر جلوگیری شــود. طرح بندرخشك 
نخستین بار است كه در اســتان مطرح شده و مطالعات 
ما به شكلی خواهد بود كه این طرح درصورت ثمربخش  

بودن اجرا شود. درست است كه در دیگر نقاط كشور هم 
درخواست هایی برای ایجاد بندر خشك ارائه شده، اما باید 
دید كه آنها هم زیرساخت های آذربایجان غربی را در اختیار 
دارند؟ گاه فقط نزدیكی به یك ریل راه آهن و داشتن چند 
انبار كالا برای ایجاد یك بندر خشك به عنوان ظرفیت ها 
مطرح شده اســت، اما واقعا شــرایط آذربایجان غربی با 

بسیاری از استان ها قابل مقایسه نیست.
ایجاد بندر خشك برای مردم استان چه 
منافعی به همراه دارد؟ ســهم مردم استان در این 

طرح چقدر است؟
ساخت بندر خشك در استان مشــاغل جانبی متعددی 
ایجاد خواهد كرد و این می تواند برای مردم استان بسیار 
سودآور باشــد. وقتی یك بندر خشــك به  عنوان محلی 
برای توزیع كالاهای وارداتی و صادراتی ایجاد می شــود، 
به سیستم حمل ونقل مسافر به بندر خشك و نقاط مرزی، 
تامین و ارائه مواد غذایی، ارائــه امكانات و خدماتی برای 
رانندگان خودروهــای ترانزیتــی و تعمیرگاه های ویژه 
خودروها نیاز است و همه این نیازها با ایجاد مشاغل بومی 

رفع خواهد شد.
تا كنون برای اجرایی كردن طرح بندر 

خشك چه اقداماتی در استان انجام شده است؟
مهم ترین و نخســتین كار ارائه یك طــرح توجیه فنی-

اقتصادی است كه تمام مولفه های مؤثر برای ایجاد بندر 
خشك در آن دیده خواهد شــد. پس از آن اگر این طرح 
توجیه پذیر بود قدم های بعدی برداشته خواهد شد. پیش 
از این هم درباره این موضوع صحبتی نشــده بود و جناب 
استاندار هم با توجه به زیرساخت های موجود در استان این 
پیشنهاد را مطرح كردند. پس از آن هم با صاحب نظران و 
جوامع دانشگاهی كه در زمینه بندر خشك پژوهش هایی 
انجام داده اند، جلســه ای برگزار كردیم. در زمینه اقتصاد 
بازرگانی در دانشگاه ها مطالعات خوبی انجام شده است و 
یكی از اهداف ما این است كه از این مطالعات برای ایجاد 
بندرخشك اســتفاده كنیم. ما در نخستین قدم در حال 
بررسی و مطالعات این گروه ها هستیم تا با متغیرهای مورد 

نیاز و تجربه های دیگر نقاط كشور آشنا شویم.
كدام منطقه در استان برای احداث بندر 

خشك درنظر گرفته شده است؟ 
این موضوع هم جزو مطالعات ماســت و بــرای آن باید 
مكان یابی انجام شود. هنوز مشخص نیست این بندرخشك 
چه میزان كالا و چه ارزش دلاری را در خود جای خواهد 
 داد. همه ایــن موارد در بررســی های آینده مشــخص 

خواهد شد.

معاون اقتصادی استاندار  آذربایجان غربی ظرفیت این استان برای احداث بندر خشك را ویژه می داند؛ 
بندری كه راه اندازی آن توسعه اقتصادی استان را به همراه خواهد داشت 

اماواگرهایایجاد»بندرخشك«درآذربایجانغربی

اجرای طرح های اقتصادی جدید در  حمیده پازوكی
 اســتان ها از جملــه موضوعاتخبرنگار

توسعه محور در برنامه مسئولان استانی به شــمار می رود. احداث »بندر خشك« 
به عنوان باراندازی برای توزیع كالاهای صادراتی در شهرهای دور از دریا، یكی از 
همین طرح ها و مطالبات است كه برای تسهیل مراودات اقتصادی و صادرات از سوی 
استان های مختلف مطرح شده. استان های مركزی كشور ازجمله قزوین، قم، كرمان 
و همچنین استان های مرزی در غرب كشور از یك دهه گذشته به دنبال ایجاد بندر 
خشك بوده اند. استاندار آذربایجان غربی نیز در روزهای گذشته از ظرفیت بالای این 
استان برای ایجاد بندر خشك اطلاع داده است، اما آغاز چنین طرح های به ظاهر 
سودده  نیاز به كارشناسی دقیق و بررسی ظرفیت های استان دارد تا مانند بسیاری 
از پروژه های نیمه كاره، باری بر دوش دولت و استان نباشند. ضمن اینكه باید اشاره 
كرد؛ نخستین بندر خشك كشور با عنوان »آپرین« در اسلامشهر استان تهران، 

توسط شركت انبارهای عمومی و خدمات گمركی ایران ساخته شد و قرار بود مرداد 
امسال به بهره برداری برسد، اما با گذشت چند ماه، هنوز كار خود را آغاز نكرده است.
از سوی دیگر در یزد بندر خشك »پیشگامان« تنها بندر خشكی است كه بخشی از 
آن فعال شده؛ بندری كه از انبار گرفته تا سردخانه و حتی بوستان برای آن ساخته 
شد ولی هیچ فعالیت صادراتی ندارد و فقط برای انتقال سنگ آهن از بافق به اصفهان 
از آن استفاده می شود. با توجه به این پیشینه، آیا امیدی به موفقیت طرح احداث 
بندر خشــك در آذربایجان غربی وجود دارد؟ نكته ای كه »نادر صادقی« معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار آذربایجان غربی در پاسخ به آن می گوید: سال 
گذشته یك میلیارد و 200میلیون دلار صادرات استانی و 9میلیارد دلار صادرات از 
مسیر آذربایجان غربی صورت گرفت؛ درنتیجه این استان ظرفیت كافی برای داشتن 
بندرخشك را دارد. گفت وگوی همشــهری را  با معاون هماهنگی امور اقتصادی 

استاندار  آذربایجان غربی، درباره ابعاد این موضوع در ادامه می خوانید.

حفظ هویت بومی
یكی از نــكات مهــم چنین جشــنواره هایی 
معرفی دوباره آیین هــای بومی برای كمك به 
حفظ آنهاست. معاون گردشــگری اداره كل 
میراث آذربایجان شــرقی درباره این جشنواره 
به همشــهری توضیح می دهد: بــرای حفظ 
هویت فرهنگی و تاریخی كشور و معرفی آن به 
عموم مردم باید برنامه ای ویژه شب یلدا داشته 
باشیم و به همین دلیل با دستگاه های مختلف 
و به خصوص بــا اداره ورزش و جوانان رایزنی 
كردیم تا برنامه ای با محوریت آیین های سنتی 

برای شب یلدا برگزار كنیم.
علیرضا بایرام زاده ادامه می دهد: برای نكوداشت 
شــب چله تصمیم گرفتیم از شهرستان های 
نیمه شمالی كشــور كه تمایل داشته باشند به 
تبریز ســفر كنند گروه هایــی را دعوت كنیم. 
البته این برنامه به جز تبریز در 2شهر شبستر و 
كلیبر آذربایجان شرقی هم برگزار خواهد شد تا 
ویژگی های آیینی و سنتی این استان ها به مردم 

دیگر شهرها نیز معرفی شود.
وی بــا بیــان اینكه بــا هماهنگــی اداره  كل 
ورزش و جوانان این اســتان  ها بــا گروه های 
4نفره در محل برگزاری جشــنواره غرفه هایی 
 خواهند داشت و داشــته های فرهنگی خود را 
معرفی می كنند، اظهار می كند: اگر ما بتوانیم 
ویژگی های فرهنگی هر استان را در جای خود 
معرفی كنیــم و به آنها بهای بیشــتری دهیم 
مردم به برگــزاری آنها رغبت بیشــتری پیدا 

خواهند كرد.
معــاون گردشــگری اداره كل میــراث 
آذربایجان شــرقی درباره حضور مردم در این 
جشــنواره و چگونگی رعایــت پروتكل های 
بهداشتی این جشــنواره نیز می گوید: امكان 
حضور مــردم به شــكل محدود و بــا رعایت 
پروتكل های بهداشــتی در سالن شهیداقدمی 
تبریز برگزار می شــود. برای كل برنامه هم به 
رعایت محدودیت های بهداشتی بسیار توجه 

شده است تا آسیبی به كسی وارد نشود.

حضور همه شهرهای استان در جشنواره
جشنواره شب چله با كمك و همراهی فدراسیون 
ورزش روســتایی و بازی هــای بومی محلی 
كشور برگزار شده است. به گفته رئیس هیأت 
ورزش روســتایی و بازی هــای بومی-محلی 
آذربایجان شــرقی، گروه هایی از سوی هیأت 
ورزش روســتایی و بازی هــای بومی-محلی 
این اســتان ها در غرفه های اختصاصی آداب، 
رســوم و آیین های مربوط به شــب یلدا را در 
معرض نمایش عموم خواهند گذاشت. احمد 
حاجی محمدی ادامه می دهد: شهرستان های 
آذربایجان شرقی نیز نمایندگان خود را به این 
جشــنواره اعزام می كنند، زیرا هر شهرستان 
آداب و ســنن خاصی برای برگزاری شب یلدا 
دارد. وی می افزاید: نیاز جامعه مدرنیته كنونی، 
توجه جدی به سنت های كهن و باستانی است 
و زنده  نگه داشتن این ســنت ها الگویی برای 
كودكان، نوجوانان و جوانان سراسر كشور است 
كه در جشنواره های متعددی این آداب و رسوم 

یادآوری شــده و برای عموم مردم به نمایش 
گذاشته می شود.

چله شو در تبریز
نماینــدگان اســتان های مختلــف برنامه های 
متنوعی را برای این جشنواره در نظر گرفته اند. 
رئیس هیــأت ورزش روســتایی مازنــدران به 
همشهری می گوید: در مراسمی كه به مناسبت 
شــب یلدا برگزار می شود هر اســتان با عنوانی 

كه در زبان محلی خودش برای شــب یلدا دارد 
حضور پیدا خواهد كرد. گــروه مازندران هم با 
عنوان مازندرانی »چله شو« در این برنامه حاضر 
اســت و بازی های محلی، لباس هــا و غذاهای 
محلــی مازندرانی را به مخاطبــان ارائه خواهد 
كرد. محمدرضا بهره گردنیكو درباره برنامه های 
مازندران در این جشــنواره نیز اظهار می كند: 
مازندران در این جشــنواره به جز بســاط شب 
یلدای مخصوص مازندران، پخت غذاها و نان  های 
محلی را هم ارائه خواهــد داد. به علاوه گروه ما 
3بازی لی لی، 7ســنگ مهارتی و چولنگ را ارئه 
خواهد كرد. چولنگ نیاز بــه چوب های بلندی 
دارد كه فرد می تواند با آنها راه برود و قرار است 
برگزاركننــدگان به دلیل دشــواری حمل ونقل 
خودشــان این چوب ها را برای ما فراهم كنند. 
وی درباره اینكــه این بازی ها لزومــا متعلق به 
مازندران نیســتند، اظهار می كند: در مازندران 
370بازی بومی وجود دارد كــه بعضی از آنها با 
اندكی تفاوت در دیگر استان ها هم دیده می شود. 
فدراسیون ورزش روســتایی و بازی  های بومی-

محلی برای اینكه بتوانــد بازی ها را مدون كند، 
بازی هایی از این دست را طبقه بندی كرده تا برای 
بازی های بین اســتانی قوانین مشخصی داشته 
باشند. بازی های ارائه شده در این جشنواره لزوما 
متعلق به شب یلدا نیســتند ولی جزو بازی  های 
محلی هســتند كه مردم ممكن اســت در شب 
یلدا هم آنها را اجرا كننــد. رئیس هیأت ورزش 
روستایی مازندران درباره جشنواره شب چله هم 
می گوید: دنیای امروز درگیر كروناست و بسیاری 
از مردم عزیزان شان را بر اثر این بیماری از دست 
داده اند، بازی و ورزش می تواند همه افراد خانواده 
را دور هم جمع كند و موجب نشاط و شادی آنها 
 شود، به همین دلیل چنین جشنواره ای می تواند 

بسیار مهم باشد.

احــداث بندرخشــك نیازمنــد ایجاد 
زیرســاخت های متعددی اســت كه 
بخشی از آنها در استان وجود دارد. 
در مــورد راه آهن اســتان هــم عمدتا 
مــا بــه ایجــاد باراندازهایــی در كنــار 
خطوط ریلی كشور نیاز داریم كه در 

این زمینه باید سرمایه گذاری شود

»شب چله« عنوان جشنواره یك روزه ای است كه با هدف حفظ آیین های بومی جشن یلدایی 10استان در تبریز
یلدا با حضور نمایندگان 10استان امروز در تبریز برگزار می شود

هر استانی بسته به سابقه فرهنگی و علاقه مندی مردمانش بازی ها و رسوم خاصی دارد که بعضی از آنها مخصوص بلندترین شب سال هستند. بازی های بومی شب یلدا

در کردســتان هــم بــازی محلــی خــاص ایــن 
منطقه در شب یلدا رواج دارد.

2نفــر کــه نشســته اند و پاهایشــان را به هم 
چسبانده اند، چوبی 30سانتیمتری را به سمت 

خود می کشند، برنده کسی است که دیگری را با 
فشــاری که وارد می کند از زمیــن بلند کند. به این بازی گورناکشــی 

می گویند.

آیین های ایرانی همواره با شعر، موسیقی و آداب و رسوم پیوند داشته است. یلدا هم 
از این قاعده مستثنی نیست و هرجای ایران كه سفر كنید برای بلندترین شب سال آیین

بازی یا سرگرمی خاصی وجود دارد كه دورهمی های دوستانه و خانوادگی را پررونق 
می كند. همین موضوع بهانه ای شده است تا تبریزی ها از 9استان دیگر برای حضور در جشنواره 
آیین های بومی شــب یلدا دعــوت كنند. به گزارش همشــهری، آذربایجان غربــی، اردبیل، 
خراسان شمالی، خراسان رضوی، زنجان، قزوین، قم، گیلان و مازندران استان هایی هستند كه در 
كنار آذربایجان شرقی رسوم، لباس محلی، صنایع دســتی و غذاهای سنتی خود را در جشنواره 
شــب چله به نمایش می گذارند تا دست كم شهروندان تبریز، شبســتر و كلیبر بتوانند همه این 
جذابیت های ســنتی را در كنار هم ببینند. به گفته احمد حمزه زاده، مدیركل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی آذربایجان شرقی این جشنواره به همت هیأت ورزش های بومی و محلی 
استان با همكاری اداره های میراث فرهنگی و ورزش و جوانان)چهارشنبه 24آذر( با حضور ۳0مهمان 
از استان های مختلف در سالن شــهیداقدمی تبریز برگزار می شود. در این جشنواره استان های 
شركت كننده به اجرای آیین های شب چله مختص استان و منطقه خود خواهند پرداخت و ناصر زارع 

هنرمند استان، بایاتی های)دوبیتی ها( مختص این روز ارزشمند را قرائت خواهد كرد.

اســتان های آذربایجان غربی، 
خراسان شــمالی،  اردبیــل، 
زنجــان،  خراســان رضوی، 
قزوین، قم، گیلان و مازندران 
آذربایجان شــرقی  كنــار  در 
محلــی،  لبــاس  رســوم، 
صنایع دستی و غذاهای سنتی 
خود را در جشــنواره شب چله 

به نمایش می گذارند

جوراب بــازی در آذربایجــان غربــی بــازی 
معروف شب یلداست. این بازی شبیه گل 
یا پوچ اســت با این تفاوت که تیم مقابل به 

جای مهره یا نخود و لوبیا باید جای سکه ای را 
در جوراب حریف تشخیص دهد. 

نقل معما و مســابقه خوانــدن دوبیتــی آذری هم البته در این شــب 
مرسوم است.

آذربایجان غربی
ســؤال تکی یــک بــازی مازندرانــی مخصوص 
شــب یلداســت. در ایــن بــازی یــک نفــر روی 
زمین دراز می کشد و لیوانی روی پیشانی اش 

می گذارد. داخــل لیــوان آب می ریزنــد و او باید 
طوری از جایش بلند شــود که آب از لیــوان به زمین 

نریزد. یک بازی فکری و جسمی که دقت زیادی می خواهد هیجان انگیز 
است و احتمالا خیلی ها معتقدند که از پس آن بر خواهند آمد.

کردستانمازندران
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لايحه بودجه سال آينده كشور كه كم حجم ترين لايحه 
محیط 
سال هاي اخير اســت، اين روزها نقل محافل تحليلي زیست

خبري شده تا مشخص شود نقشه راه سال1401 قرار 
اســت در كدام بخش ها تمركز كنــد. منابع طبيعي ايران با ســهم 
83درصدي از وسعت كل كشور، البته جزو ارزشمند ترين بخش هاي 
حفاظتي هستند كه بايد براي آن به دقت   برنامه و بودجه ريزي شود.  به  
گزارش همشهري، بودجه بخش منابع طبيعي كشور كه در سال جاري 
1502ميليارد تومان اســت، ســال آينده با افزايــش 2.4برابري به 
3689ميليارد تومان افزايش يافته است. البته رقم بودجه امسال در 
مرحله بررسي در مجلس است اما به رسم معمول دهه اخير همواره رقم 
تأييد مي شود. معضل  اصلي آن گونه كه منابع آگاه به همشهري اطلاع 
داده اند، موضوع  تخصيص اعتبار از محل منابع قيد شده در قانون بودجه 

است كه امسال هنوز بخش هاي قابل توجهي از آن تامين نشده است.

جزئیات بودجه1401
آنگونه كه در لايحه بودجه1401 دولت به مجلس آمده، محورهاي 
اصلي بودجه سازمان جنگل ها براي حفاظت از منابع طبيعي كشور 
در 3بخش خلاصه مي شود كه شــامل حفاظت خاك و آبخيزداري، 
حفاظت، احيا و بهره برداري جنگل ها و بيابان زدايي و احياي عرصه هاي 
تخريب شده است كه در اين 3برنامه جمعا قرار است 3689ميليارد 
تومان از منابع بودجه اي كشور اختصاص يابد. اما نكته قابل توجه اينكه 
در برنامه سال1401 ســرفصل هاي حفاظتي و آبخيزداري تجميع 
شده اند. هر ســاله برنامه هايي نظير طرح تنفس جنگل هاي شمال، 
اعزام بالگرد براي اطفاي حريق و اجراي طرح كاداســتر اراضي ملي، 
رديف بودجه مشخصي در قانون داشتند، اما امسال اين رقم ها در قالب 

2سرفصل كلي جمع شده اند.

قطع اعتبار آبخیزداری در سال جاري
در سال جاري اعتبارات آبخيزداري از صندوق توسعه ملي قطع شده 
و اين نگراني وجود دارد كه در ســال1401 نيز اين اعتبار قطع شود. 
هوشنگ جزي، مديركل آبخيزداري ســازمان جنگل ها در اين باره 
به همشهري مي گويد: انجام كارهاي پايش و ارزيابي منابع طبيعي 
در تصميم سازي ها بسيار مهم است و متأسفانه براي اين امر بودجه 
مستقل و مناسبي نداريم. اين در حالي است كه براي ايجاد هر ايستگاه 
ارزيابي، بين يك تا يك و نيم ميليارد تومان اعتبار نياز داريم. از سويي 
نبايد فراموش كنيم كه اجراي عمليات آبخيــزداري در هر هكتار، 
يك ميليون  و700 تا 2ميليون  تومان هزينه مي برد. البته اجراي عمليات 
آبخيزداري بسيار كم هزينه اســت. در آبخيزداري50 اقدام صورت 
مي گيرد كه به 4دسته مكانيكي، بيولوژيكي، بيومكانيكي و مديريتي 
تقسيم مي شود. مديركل دفتر آبخيزداري و حفاظت خاك سازمان 
جنگل ها مي افزايد: صندوق توسعه ملي 3سال به سازمان جنگل ها 
هزينه ای داد، اما براي سال1400 از محل صندوق توسعه هزينه ای 
اختصاص نــداد. البته مردم و نمايندگان مجلس بســيار بر موضوع 
آبخيزداري تأكيد جدي دارند و يك رديفي تحت عنوان متفرقه براي 
آبخيزداري درنظر گرفته شده كه 1700ميليارد تومان بوده اما اين 

رديف هم در بخش اسناد خزانه است و از تخصيص آن مطمئن نيستيم.
با اجــراي عمليات آبخيــزداري در هر هكتار ســالانه 530ميليون 
مترمكعب در آبخوان ها اســتحصال مي شــود. با اجراي پروژه هاي 
آبخيزداري، يك هزار مترمكعب از طريق نفوذ آب مي توان استحصال 

كرد. همچنين با اجراي عمليات آبخيزداري نزديك به 6تن رسوب 
را مي توان كاهش داد. متأســفانه در كشور ما ســالانه 250ميليون 
مترمكعب خاك وارد سدهاي كشور مي شود و بايد براي كاهش اين 

رقم خسارت بار، اقدامات آبخيزداري را توسعه داد.

  جمعي از اســتادان دانشــگاه در حوزه  گياه شناسي، 
محیط 
زمين شناســي، بوم شناســي دريايي، زلزله شناسي، زیست

محيط زيست و جانورشناسي در نامه اي به سيدابراهيم 
رئيسي، ر ئيس جمهور  نسبت به مخاطرات سد در حال احداث چم شير 

در استان كهگيلويه و بويراحمد هشدار دادند.
آنها از ر ئيس جمهور  مي خواهند با تشكيل يك تيم متخصص بي طرف 
براي ارزيابي قصور در انجام مطالعات اين سد و ناديده گرفتن نتايج 
مطالعات قبلي و همچنين تجديد ارزيابي زيست محيطي پروژه، از 
وقوع يك فاجعه محيط زيستي و اجتماعي ديگر در منطقه حساس 

حوضه آبريز رودخانه زهره جلوگيري كند.
در نامه آنها با اشاره به اينكه سد ها زماني جانمايي شده اند كه مشكلات 
محيط زيستي به خصوص گرمايش كره زمين مطرح نبود، آمده است: 
بعد از آبگيري سد گتوند - كه در سازند زمين شناسي گچساران ساخته 
شده بود - حجم بالايي از نمك در مخزن سد حل و باعث افت شديد 
كيفيت آب رودخانه كارون شد. مطالعات جديد نشان مي دهد آبگيري 
سد گتوند مسبب 86درصد انحلال نمك در مخزن سد در 2سال اول 

بهره برداري از آن بود.
به اعتقاد اين استادان دانشگاه، ساخت سد بر رودخانه زهره و در محلي 
به نام تنگ چم شير در استان كهگيلويه و بويراحمد تأسف آور است؛ 
چون نه تنها مشكلات مشابه سد گتوند را دارد، بلكه با توجه به ساختار 
زمين شــناختي خاص منطقه و مدارك و شــواهد موجود، احتمالا 

موجب بروز آسيب هاي بيشتر هم خواهد شد.
برنامه ريزي ساخت سد چم شير در سال 1387آغاز و ساخت آن توسط 
دولت قبلي در دهه90 شروع شد، اما براساس مطالعاتي كه هم اكنون 
در اختيار جامعه علمي اســت، 70درصد مخزن اين سد در سازند 
گچساران است و برپايه گزارش شركت توسعه منابع آب و نيروي ايران 
كه توسط پژوهشگران دانشگاه تهران تهيه شد، سالانه حدود 500 
هزار تن نمك فقط از مسير فعلي رودخانه وارد مخزن سد خواهد شد.

به اعلام نويسندگان نامه به رئيس جمهور، قابليت انحلال بستر مخزن 
سد بسيار بالاســت و به دليل وجود فروچاله هاي متعدد و همچنين 
جاري بودن چشمه هاي شور در داخل و پشت سد، همچنين افزايش 
سطح تماس آب با ساير بخش هاي سازند، خطر انحلال نمك حتي 
به ميزاني بيش از مقدار محاسبه شــده در گزارش دانشــگاه تهران 

قطعي است.
امضاكنندگان اين نامه خطاب به رئيس جمهوري نوشتند: بررسي هاي 
انجام شده توسط شركت توســعه منابع آب و نيروي ايران حاكي از 
شوري بالاي چشــمه هاي منطقه به دليل تماس با سازند گچساران 
است. شوري چشمه هاي جاري در پشت ســد 35برابر شوري خود 
رودخانه و نزديك دوبرابر شــوري آب درياهاي آزاد است. با توجه به 
انحلال سريع گچ در تماس با آب هاي زيرزميني در ارتباط با سولفات 
كلسيم، حفره ها و غارهاي زيرزميني در محل مخزن سد وجود دارد 
و در مواردي در پي فروپاشــي خودبه خودي، منجر به فرونشســت 
سطح زمين مي شــود كه در منطقه كاملا مشهود است و در گزارش 
زمين شناسي هم مستند شده است. نكته قابل توجه اين است كه از 
محور سد تا قبل از تلاقي آب رودخانه زهره با رود خانه خيرآباد )كه 
آب آن شيرين است( اراضي كشاورزي وجود ندارد كه اين خود گواهي 
بر شوري و كيفيت پايين آب رودخانه زهره در اين قسمت و جايابي 

اشتباه سد است.
اما خطر بزرگ ديگر در احداث اين ســد به نوشته استادان دانشگاه 
براي رئيس جمهوري، نابودي حــدود 500هكتار جنگل هاي انبوه 
رودخانه اي و حدود 4هزار هكتار جنــگل و درختچه زار كنار و ديگر 
گياهان گچ دوست در داخل مخزن است. ميليون ها درخت گز، پده و 
كنار در مخزن با آبگيري نابود خواهد شد كه نه تنها جذب هزاران تن 
دي اكسيدكربن را مختل مي كند، بلكه با توليد گاز گلخانه اي متان 
ناشي از زير آب رفتن گياهان و پوسيدگي مواد آلي، تأثيرات سنگيني 
بر گرمايش كره زمين خواهد داشت. تأثير گاز متان بر افزايش دماي 

زمين تا بيش از 80برابر دي اكسيد كربن است.
به نوشته متخصصان، قطع جريان سيلاب هاي رودخانه زهره كه باعث 
زهكشي طبيعي مي شود، افزايش شوري زمين هاي كشاورزي را در 
پي خواهد داشت و سبب گسترده تر شدن كانون ريزگرد بين ماهشهر 

و هنديجان مي شود؛ چنين اتفاقي قبلا با ساخت سد مارون هم رخ داد 
كه باعث كم آب شدن و حتي خشكيدگي بخش هايي از تالاب شادگان، 

توليد ريزگرد و نفوذ آب شور به نخلستان هاي منطقه شد.
نويسندگان نامه به رئيس جمهوري يادآوري كرده اند: در شرايطي كه با 
احداث سدهاي جديد در تركيه به زودي سطح وسيع تري از تالاب هاي 
خوزستان خشك خواهد شد، آبگيري سد چم شير مي تواند بحران هاي 

زيست محيطي دشت خوزستان را پيچيده تر و بيشتر كند.
حميدرضا ياقوتي، متخصص ژئوتكنيك در مورد سد ســازي روي 
رودخانه زهره مي گويد: اگر قرار اســت روي زهره ســدي ساخته 
شود، چرا پروژه ســد برقابي زهره2 را به بهره برداري نمي رسانند كه 
پتانسيل زيادي براي كشاورزي دارد؛ درحالي كه اين سد مشكلات 

زمين شناختي چم شير را به هيچ عنوان ندارد.
او در گفت وگو با همشهري مي گويد: سد زهره2 بهترين گزينه براي 
بازگشت سرمايه است. محور زهره2 روي جايي قرار گرفته است كه 
سايت ميراث فرهنگي قلعه گلاب قرار دارد كه دسترسي آن بسيار 
صعب العبور است، ولي با آبگيري سد، راه دسترسي و ورود گردشگر به 
اين منطقه آسان شده و با همكاري وزارت ميراث فرهنگي و گردشگري 

به بازگشت سرمايه كمك مي شود.
او نيز با تأكيد بر مشكلات زيســت محيطي كه آبگيري سد چم شير 
در مناطق پايين دست ايجاد مي كند و استادان دانشگاه به آن اشاره 
كرده  اند، مي گويد: ســؤال اين است كه در مســافت 60كيلومتري، 
محور سد چم شير تا سه راه حيدر كرار كه آب شيرين خيرآباد با آب 
شــور رودخانه زهره تلاقي كرده و آبي با EC )سختی( متعادل تر به 
سمت هنديجان مي رود، هيچ زمين كشاورزي وجود ندارد. اين طرح 
براي پوشش كدام اراضي كشاورزي است و شورابه هايي كه بين راه 
باقي مي ماند چه مي شود؟ شــغل مردم اين منطقه دامداري است و 

دام پس از نوشيدن آب شــور زهره كه برايش املاح ضروري را دارد، 
مي تواند خار و خاشاك بياباني را هضم كند؛ ضمن اينكه اين مسير يكي 
از ايل راه هاست و عشاير از اين مسير ييلاق و قشلاق مي كنند. سطح 
تماس نور خورشيد در مخزن سد چم شير به لحاظ تبخير به مراتب 
بيشتر از زهره2 اســت؛ چراكه به طور مثال عرض رود خانه در برخي 
موارد به 800متر مي رســد؛ درصورتي كه از زهره2 تا پاياب زهره1 

عرض رودخانه بسيار كمتر است.
حميدرضا ياقوتي با آبگيري زهره1 نيز مخالف است؛ چون مخزن اين 
سد هم در سازند گچساران قرار دارد و مي گويد: زهره2 در منتهي اليه 
سازند گروه فارس اســت؛ يعني در لايه اول گچساران و در لايه هاي 
بعدي ميشان و آغاجري و ســازند كنگلومرا قرار دارد. كنگلومرا به 
نوعي مثل بتن طبيعي و فيلتر عمل  و ميزان تزريق بتن را به مراتب 

كمتر مي كند.
اميد سجاديان، از فعالان محيط زيست استان كهگيلويه و بويراحمد نيز 
در گفت وگو با همشهري مي گويد: سد چم شير چنان بدون سروصدا 
ساخته شده است كه فعالان محيط زيست از آن خبر نداشتند؛ حتي 
نمي دانيم اين سد ارزيابي زيست محيطي دارد يا نه؟ سهم تخصيص 
استان )شهرستان هاي گچساران و باشت( از حجم مخزن در بخش 
صنعت و كشاورزي 125ميليون مترمكعب است و اراضي پايين دست 
اين سد شامل اراضي بندر ديلم در استان بوشهر و اراضي دشت هاي 
جنوبي استان خوزستان به نام هاي زيدون، اميديه و هنديجان است. 
شبكه آبياري و زهكشي چم شير نيز در وسعت حدود 40 هزار هكتار در 
استان هاي بوشهر و خوزستان قرار دارد. هم اكنون هم در اراضي بهبهان 
محصولات آب بر مثل برنج كاشته مي شود؛ بنابراين با توجه به اظهارات 
متخصصان به دنبال شفاف ســازي وزارت نيرو در مورد ارزيابي هاي 

زيست محيطي اين سد هستيم.
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 جمعي از استادان دانشگاه از رئيسی خواستند در برابر احداث سد چم شير مقاومت كند
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چهره روز

توقف ساخت و آبگیري سد چم شیر

سد چم شير در 25كيلومتري گچساران 
روي سازنده گچي-نمكي گچساران آخرين 
مراحل ســاخت خود را بر رودخانه زهره 
مي گذراند. بعد از رسوايي ساخت ســد نمكي گتوند انتظار اين بود كه 
وزارت نيرو ساخت سدهاي پر مسئله را متوقف كند. اما با كمال تأسف 
در دولت قبل، ساخت سدي در فاصله كمي از گتوند چراغ خاموش روي 
رودخانه اي پي گرفته شد كه شرايط آن به دليل شوري خود رودخانه و 
جريان چشمه هاي شــور در داخل و خارج سد مي تواند به مراتب از سد 
گتوند خطرناك تر باشــد. گزارش های اوليه زمين شناسي و همچنين 
گزارش های تكميلي كيفيت آب در مرحله ســاخت ســد)1398( و 
همچنين اعتراضات برخي از كارشناسان دلســوز در بدنه مشاوره اي 
شركت هاي مربوطه مويد اين بوده است كه هرگز نبايد زخم ديگري به 
پيكر رنجور و به شدت حساس زيست بوم كشور و منابع آبي آن، به خصوص 
در منطقه بحراني دشت خوزســتان وارد كرد. مدارك و شواهد نشان 
مي دهد كه از همان ابتداي ساخت سد، كارشناسان متعددي با آن مخالف 
بودند و آنطور كه يكي از مديران وقت به نگارنده منتقل كرد، اراده سياسي 
و علايق منطقه اي بر اراده كارشناسي غلبه كرد و ساخت سد را جلو بردند.

  خودم به محل احداث ســد رفتم و با اندازه گيري شــوري رودخانه و 
همچنين مشاهده بستر به شدت آسيب پذير مخزن - كه بخش عمده 
آن از سازند تبخيري و انحلال پذير گچســاران با شمار زيادي فروچاله  
تشكيل شده است - متعجب شدم كه چگونه ممكن است ساخت اين سد 
با توجه به تجربه گتوند از فيلترهاي نظارتي عبور كرده باشد؟ آنچه براي 
من گياه شناس بيش از همه آشكار بود وجود جنگل انبوه رودخانه اي از 
ميليون ها درخت و درختچه هاي گز و پده است كه ضمن تأييد شوري 
رودخانه، آبگيري سد باعث از بين بردن اين زيست بوم  و منشأ توليد گاز 
گلخانه اي متان مي شود. نگاهي به تأثيرات وحشتناك سدسازي افراطي 
در ايران و تبعات اجتماعي آن كه منجر به اعتراضات متعدد در اصفهان، 
چهارمحال و بختياري و قبل از آن خوزستان شد، نشان مي دهد كه براي 
برون رفت از بحران، بدون كوچك ترين اغماض بايد كركره رويكرد سازه اي 
در مديريت آب را پايين كشيد. چون هيچ راه حلي براي ايجاد عدالت در 
توزيع آب بين مردم و زيســت مندان، بهتر از حفظ حقوق رودخانه ها 
نيست. خشك شدن جريان طبيعي رودخانه ها در اثر سدسازي عامل 
تشديد سيل، تشديد اختلافات منطقه اي، نابودي تالاب ها، گسترش 
كانون هاي ريزگرد، ممانعت از تقويت سفره هاي آب هاي زيرزميني، از 
بين رفتن منابع آبي در اثر تبخير و يا مانند مورد سد هاي گتوند و چم شير، 
شور شدن آب مي شود. ترديدي نيست كه اقدام دولت آقاي رئيسي در 
توقف ادامه ساخت و آبگيري سد چم شير و پيگيري خطاهاي مربوطه 
برگ سبزي مي شود در تاريخ حكمراني آب و خاك ايران. اين اقدام نه تنها 
طبق اصل 50قانون اساسي وظيفه دولت و آحاد ملت است، بلكه سبب 
بازگشت اعتماد و اميد به مردم و جلوگيري از حيف و ميل سرمايه هاي 

ملي مي شود.

حسین آخاني
استاد دانشگاه تهران

سیدمحمد فخار
خبر نگار

افزايش 2/4برابري بودجه منابع طبيعي كشور 

ویژگي هاي بودجه1401 منابع 
طبیعي كشور

  عدم  اختصاص بودجه مجزا به برنامــه بهره برداري از 
جنگل هاي شمال

  عدم  اختصاص بودجه مجزا به اطفاي حريق جنگل ها
  عدم  اختصاص بودجه مجزا برای اعزام بالگرد

  تجميع برنامه هاي حفاظتي 
  تجميع برنامه هاي آبخيزداري

  تمركز بودجه مالچ پاشي در وزارت نفت، براي تقسيم 
آن در نهادهاي مختلف

مقايسه بودجه سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور از سال های 1398 تا 1401
جمعدوره زماني

235ميليارد تومانبودجه سال 98

907ميليارد تومانبودجه سال 99

1502ميليارد تومانسال 1400

3689ميليارد تومانبرآورد 1401

محورهاي اصلي بودجه سازمان جنگل ها 
وضعيتبودجه سال1401 بودجه سال 1400برنامه

افزايش 4برابري1696ميليارد تومان420ميليارد تومانحفاظت خاك و آبخيزداري
حفاظت، احيا و 

بهره برداري جنگل ها
افزايش 60برابري1829ميليارد تومان30ميليارد تومان

بيابان زدايي و احياي 
عرصه هاي تخريب شده

از منابع ديگر تجميع 164ميليارد تومان-
شد

عمليات به پايان -2.5ميليارد توماناعلام وضعيت اراضي
رسيد

اطفاي حريق جنگل ها و 
مراتع 

در برنامه حفاظت -25ميليارد تومان
تجميع شد

توقف بهره برداري از 
جنگل هاي شمال

نامشخص-250ميليارد تومان

افزايش 2.4برابري3689ميليارد تومان1502ميليارد تومانجمع

ابهاماتسدچمشير
حمیدرضا یاقوتــی، متخصص ژئوتکنیک: 
با وجــود اتمام بیش از 80درصدي ســازه 
سد، این متخصص سد ســازي اما معتقد 
اســت اعتراضات مي تواند زمان آبگیري را 
به تأخیر بیندازد. تنها درصورتي این ســد 
آبگیري نمي شود كه مطالعات ژئوفیزیکي، 
زیرســاختي در آن حوضه نشان دهد كه 
محیط كارستیک و انحلال پذیر است یا خیر. این سد 3سؤال و ابهام اساسي 
دارد. اول اینکه مخزن روي ســازند گچساران اســت و در مورد آن هیچ 
نمي دانیم. در مورد سد گتوند مخالف تعجیل در آبگیري بودیم و مطالعات 
اخیر دانشگاه تهران هم اصلي ترین دلیل مشکلات به وجود آمده در این سد 
را تعجیل در آبگیري اعلام كرد. الان هم معتقدیم نباید آبگیري سد چم شیر 
به سرعت انجام شود. سؤال و مشــکل دوم محور سد است. در این محور 
هم احتمال ارتباط هیدرولیک آب هاي زیرزمیني با شورابه ها را داریم كه 
مي تواند علاوه بر شوري مخزن چشمه هاي پایین دست را هم متاثر كند. در 
ساحل راست بدنه سد،  بافت سفره هاي آب زیرزمیني نمکي ـ گچي است. 
سومین مشکل در پایین دست خود را نشان خواهد داد. شورابه هایي كه 
7برابر دریا میزان شوري  شان اســت و در ادامه وارد دریا مي شوند، چطور 
جاي سیلاب هایي را مي گیرند كه تا پیش از این وجود داشته است. حتي 
اگر بگویید 2واحد نیروگاه 5مگاواتي دائم در مدار باشد، جاي دبي 3هزار 
مترمکعبي این رودخانه را نخواهد گرفت؛ حتــي دبي 100مترمکعبي در 
پایاب سد، قابلیت شستن نمک هایي را كه در مسیر برجاي مي ماند، نخواهد 
داشت و زمین هاي دشت هندیجان شورتر خواهد شد.  تنها راه برون رفت از 
این بحران  اجراي طرح سد زهره2 است تا بتوان شورابه ها و انحلال هایي كه 
رخ مي دهد را دوباره به حالت قبل برگرداند. توصیه مي شود از حجم مخزن 

چم شیر كاسته و به حجم مخزن زهره2 اضافه شود. 

درخواست هنرمندان همداني براي جلوگیري 
از تخریب خانه اقبالیان

پرويز پرستويي و اميرشــهاب رضويان، بازيگر و كارگردان همداني، در نامه اي 
خطاب به مديركل دفتر ثبت آثار تاريخي درخواســت كردند »از تخريب خانه 
اقباليان به واسطه معيارهاي ارزشمندي كه به تنهايي نام چندين هنرمند داخلي 
و بين المللي را در اين شهر زنده نگه داشــته، جلوگيري و مسئولان استاني را 
مكلف كند تا بناهاي ارزشمند معاصر همدان را شناسايي و ثبت كنند.«؛ اين نامه 
سرگشاده را بيش از 100 هنرمند همداني ديگر امضا كرده اند. به گزارش ايسنا، در 
نامه پرويز پرستويي و امير شهاب رضويان خطاب به مصطفي پورعلي - مديركل 
ثبت و حريم آثار و حفــظ و احياي ميراث معنوي و طبيعــي وزارتخانه ميراث 
فرهنگي - بعد از تقدير از تلاش هاي اين دفتر كه در حوزه ثبت و تعيين حريم آثار 
تاريخي همدان به ويژه هگمتانه انجام داده آمده است: »خانه اقباليان )حوائجي( 
يكي از باارزش ترين خانه هاي دوره مدرن در شهر همدان است. اين خانه توسط 
معمار شهير همداني زنده ياد مهندس »محمود نيامي« طراحي شده و مي توان 
گفت، دقيقاً همگام با جريان روز حاكم بر معماري جهان طراحي شده است. لذا 

يك اثر پيشرو در سطح جهاني به شمار مي رود.«

خروج دام ، حیاط  خلوت جنگل خوارهاست؟
چهره روز امروز صفحه زيست بوم، رضا آريان پور نماينده مينودشت 
در مجلس است كه ديروز در يك تذكر عجيب نتيجه طرح خروج دام 
از جنگل را ايجاد حياط خلوت براي جنگل خوارها ناميده است. طرح 
خروج دام از جنگل از سال ها قبل و همزمان با طرح تنفس جنگل 
آغاز شد. كارشناسان جنگل چراي بي رويه دام به ويژه در جنگل هاي 
زاگرسي كه بيشتر به پرورش گونه بز اقدام مي كنندرا موجب تخريب 
جنگل ها به دليل تغذيه از سرشاخه درختان مي دانند. اما حالا نماينده مينودشت در مجلس گفته 
 اســت كه طرح خروج دام از جنگل نه تنها باعث حفظ عرصه هاي جنگلي نشــده است كه حتي 
حياط خلوتي براي جنگل خواران و دزدان چوب ايجاد كرده است. رضا آريان پور اين اظهارات را در 
جلسه علني روز گذشته مجلس اعلام كرده است. او در تذكر خود البته توجه نكرده است كه طرح 
خروج دام از جنگل با هدف حفاظت از رويشگاه هاي جنگلي صورت گرفته كه به زعم كارشناسان 
جنگل اقدامي مثبت و درست بود. او اما در كسوت نماينده مردم بخشي از كشور با قرائت اين تذكر 
گفته است كه بايد به فرياد دامداران و روستاييان رسيد. اين نماينده مجلس اجراي طرح خروج دام 
از جنگل را موجب نابودي دامداري سنتي و آسيب شديد به روستاهاي حاشيه جنگل استان هاي 
شمالي كشور اعلام كرد و گفت: به روستاييان اجازه دهيد در اين اوضاع سخت اقتصادي و گراني 
خوراك دام به صورت مديريت شده از جنگل ها براي علوفه دام استفاده كنند. قطعا اين افراد مهم ترين 
حافظان جنگل خواهند بود. اظهارات اين نماينده مجلس در شرايطي صورت مي گيرد كه متخصصان 
حفاظت از جنگل ها اتفاقا كشاورزي سنتي و هجوم دام به جنگل هاي كشور را عامل جلوگيري از 
رويش مناسب درختان جنگلي و حتي نابود شدن نهال هاي جنگلي مي دانند و معتقدند طرح خروج 

دام از جنگل از تخريب بيشتر جنگل ها جلوگيري مي كند. 
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آيا نتيجه پژوهش هاي ادواري كه در 
زمينه مديريت شهر توليد و گرد آوري مي شود، 
عملا از سوي مديران و سياستگذاران شهري مورد 

توجه قرار مي گيرد؟ 
يكي از تلخ ترين جملاتي كه من هم شــنيده ام اين 
اســت كه اين پژوهش ها كاربردي نيســتند؛ زيرا 
ساختار هاي ما اجازه استفاده از پژوهش را نمي دهد 
و اينكه نظام اجرايي ما اتصــال كافي به طرح هاي 
دانشگاهي ندارد. ابتدا بايد پرسيد كه بالاخره وضعيت 
كنوني  شهر هاي ما رضايت بخش هست يا نه؟ وقتي 
از تمدن سازي  صحبت مي كنيم بايد ببينيم شهر هاي 
ما چقدر موفق بوده اند. آيا شــهر تهــران مي تواند 
الگويي براي شــهر هاي جهان اسلام باشد؟ ما هيچ 
راهي به جز بهبود فرايند هاي كنوني نداريم؛ چون 
نمي توانيم مسئله شــهر را پاك كنيم. در بلندمدت 

هيچ برنامه اي به جز اصلاح رويه هاي شــهر 
نيست. الان در سال پاياني و شروع قرن 
هستيم. بايد سؤال كنيم كه در 20سال 
آينده شيوه اسكان در شهر چگونه است؟ 
الان دهك هاي مختلفي از ساكنان شهر 

هستند كه براي سال ها نمي توانند صاحب 
خانه شوند و در نتيجه عده زيادي از آنها از 

شهر به بيرون رانده شده  اند.

شــهرداري را در تامين مسكن مؤثر 
مي دانيد؛ يعني مســكن بايد از شهرداري طلب 

شود؟
شهرداري  هم نقش دارد. شهرداري هاي دنيا خيلي 
بيشــتر در اين زمينه نقش دارند. سؤال جدي تر 
اين اســت كه مديرشــهر تهران چه كسي است؟ 
قانون مديريت يكپارچه بايد ســال ها پيش اجرا و 
مشكلات مربوط به آن حل و فصل مي شد. چرا بعد 
از 200ســال كه تهران پايتخت شده است، قانون 
پايتخت نداريــم؟ قانوني كه به صــورت جداگانه 
براي پايتخت و براي كلانشــهر ها تدوين شــده 

باشد؛ همانطور كه در بســياري از كشور ها اين 
قانون وجــود دارد. امروز بايــد از خودمان 

بپرسيم كه شــهر ايده آل ما در قرن آينده چگونه 
خواهد بود. آيا شــهر موتور محركه تمدن ايراني 

اسلامي خواهد بود؟
وضعيت كلي شهر هاي ايران را چطور 

مي بينيد؟
واقعيت اين است كه وضعيت نظام شهرنشيني 
در ايران خيلی فاجعه آميز نيســت؛ يعني تهران 
و شهر هاي بزرگ ما شــهر مرگ نيستند، اما در 
عين حال مجموع نظامات مديريت شهر داراي 
ايرادات ســاختاري اســت و ما يك دگرديسي 
ساختاري لازم داريم و شــروع اين دگرديسي 
توجه به ســازوكار هاي علمي براي 
حل مسئله اســت. اجازه بدهيد 
يك مثــال بزنم. اگــر در تهران 
به يك شهرســاز يا سرمايه گذار 
بگوييم كــه »هايپر مال« بدون 
پاركينگ بســازد، هم بــراي او و 
هم براي شــهرداري غيرقابل باور 
اســت كه در بعضي شهر هاي بزرگ 
فروشــگاه هايي فعال هســتند كه 
پاركينگ ندارنــد. در تهران چنين 
ســاختماني حتي پروانه و پايان كار 

هم نمي تواند بگيرد. 

دليل اين رويكرد مديران چيست؟
علم مبتني بر تغيير است و مي گويد اگر مي خواهيد 
مثلا جمع آوري پسماند بهينه شــود بايد مدل آن 
را تغيير دهيد و اين كار مديــران علم باور و خردگرا 
و ريســك پذير مي خواهد. اين مديــر بايد بداند كه 
شــايد برنامه هايــش در دوره او به نتيجه نرســد. 
خيلي از مديران ما قائل بــه برنامه هايي كه منبعث 
از پژوهش ها باشد، نيســتند و اين خطر دارد؛ مثلا 
طرح جامع تهران، طرح هــاي موضعي و موضوعي، 
طرح هاي منطقه اي و مانند آن وجــود دارد. حدود 
400طرح موضعي و موضوعــي در ذيل طرح جامع 
تهران تعريف شده، ولي آموزش و پرورش بايد طرح 
مكان يابي مدارس را تهيه  كرده و به كميسيون ماده 
5شوراي عالي معماري و شهرسازي ارائه مي داده كه 

اين كار را انجام نداده است. 
پس شــايد معيار ارزيابي عملكرد 

مديران هم بايد تغيير كند.
الان وقتي از كسي مي پرسيم كه در مدت چند سال 
مديريت شــهري چه كاري انجام داده است، آمار و 
ارقامي از ســاختن اتوبان  ها و پارك ها ارائه مي كند. 
بعضي از اين اقدامات مانند مساحت بزرگراه ها جزو 
شــاخص هاي مثبت جهانــي نيســتند، اما كاهش 
جابه جايي و افزايش هوشمندسازي مثبت محسوب 
مي شــوند. مي دانيم كه اگر منابع ما محدود اســت 
بايد برنامه هايــي را در اولويت قرار دهيم كه جماعت 
بيشــتري از آن بهره  ببرند. مــا در مركز مطالعات به 
تعيين »شاخص هاي پيشرفت شــهري« رسيديم. 
شــهر تهران با 174شاخص ســنجيده مي شود كه 
خيلي از آنها در حوزه اختيار شــهرداري هم نيست، 
اما به كمك آنها مي توان تهران را با گذشته خودش، 
با ديگر كلانشهر ها و با شهرهاي جهان مقايسه كرد. 

الان نظام نامه ســنجش شاخص پيشرفت 
شهري تعيين و به شوراي عالي معماري و 
شهرسازي ارسال شده است و اگر تصويب 

شــود، يك معيار براي پيشرفت 
شهر ها خواهيم داشت. فضاي 
سبز، مسكن، گردشگري، 
اشتغال، آموزش، سلامت، 
ايمنــي ســاختمان ها، 
ســفر هاي درون شهري، 

آلودگي هوا و... از جمله اين شاخص  ها هستند. الان در 
كميته فني شوراي عالي معماري و شهرسازي تصويب 
شده و به زودي در صحن شــورا هم مطرح مي شود. 
البته آقاي مهدي جمالي نژاد، معاون عمران و توسعه 
امور شهري و روســتايي وزير كشور و رئيس سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور اين شاخص ها را به 
شهر هاي بزرگ ابلاغ كرده اند تا سنجيده و اعلام شود.

در آثار رسيده به جشنواره امسال تأثير 
بيماري كرونا هم ديده مي شد؟

بله. يكي از بخش هاي مهم جشنواره به همين موضوع 
اختصاص داشــت. جابه جايي كمتر در شــهر يكي 
از دســتاورد هاي دوران كرونا بود. يكي از انتظارات 
بعد از كرونا اين اســت كه نظــام دوركاري و كاهش 
هزينه ها بايد اصلاح شود تا بهره روي افزايش پيدا كند. 
همچنين هوشمند سازي  هم بايد مورد توجه قرار گيرد 
تا تاب آوري ما بيشتر شــود. در دوره كرونا شهر هاي 
هوشمند تر توانستند روال امور خود را بيشتر حفظ 
كنند. اقتصاد ديجيتال هم از اين نوع است كه بخشي 
از آن با فروش اجنــاس در پايگاه هاي اينترنتي ديده 
مي شــود. يكي ديگر از موضوعات مورد توجه در اين 
دوره جشنواره نظام مرزبندي شهري بود. همينطور 
پژوهش  هايي درباره پسماند داشتيم. در هفته پژوهش 
از همه مديران دعوت مي كنم كه بگويند كدام يك از 
تصميمات خود را مبتني بر پژوهــش و كدام يك را 
مبتني بر دانش فردي اتخاذ   كرده اند. جواب اين سؤال 
نشان مي دهد كه چه حقي از اين شهر را ادا كرده ايم و 

چه حقي از شهر برگردن ما باقي مانده است.
سوال آخر: آيا هايپرمال بی پاركينگ 

واقعا وجود دارد؟ 
بله در توكيو اين طرح را اجرا كرد ه اند و چند دهنه مترو 
درست زيرســاختمان، رفت وآمد را تامين مي كند. 
مجتمع هاي تجاري كــه برنامه ســاخت آنها در 
ايستگاه هاي متروي تهران وجود دارد هم نمونه اي 
از طرح هاي مشابه هستند. همين كه مديران ما 
با پروژه هاي جهاني آشنا مي شوند نكته مثبتي 
است. در روال پيشين هايپرمال هاي بزرگ 
در كنار بزرگراه ها ساخته مي شدند و 
نتيجه اينكه مي بينيد يك هايپرمال 
در غرب تهران ساخته شده كه3 

اتوبان را قفل مي كند.

خبر

بوستان حاج قاسم سليماني 
ارديبهشت1401 ميزبان شهروندان

بوستان سردار حاج قاسم سليماني، ارديبهشت سال آينده ميزبان 
شهروندان تهراني خواهد بود.

به گزارش همشهري، اين بوستان در محله وصفنارد احداث خواهد 
شد؛ محله اي در جنوب شهر تهران و منطقه17 كه يك  بوستان 
هم ندارد. در واقع وصفنارد جزو يكي از 5محله بدون بوســتان 
پايتخت به حساب مي آيد و مديريت شــهري جديد به دنبال آن 
است تا با راهكارهايي مثل تملك باغات، سرانه فضاي سبز را در 
آنها افزايش دهد. در اين ميان، با تملك باغي به وسعت 11هزار 
مترمربع و زميني باير به مســاحت 9هزار مترمربع در همجواري 
آن، بوســتاني 20هكتاري در وصفنارد احداث خواهد شد. حال، 
با تصميم مديران شهري و اهالي محله، به خاطر شهداي زيادي 
كه منطقه17 به انقــلاب تقديم كرده، تصميم گرفته شــده نام 

حاج قاسم سيلماني زينت بخش بوستان شود.
در همين راســتا رضا شنگي، شــهردار دارالشــهداي تهران 
)منطقه17( گفت: »ملك معروف به باغ ســبزي به مســاحت 
11هزار مترمربع در تملك شهرداري منطقه17 قرار گرفته كه 
با درخواست شوراياران و پيشنهاد مديريت شهري درنظر داريم 
در اين محيط بوســتاني مزين به نام شهيد حاج قاسم سليماني 
احداث شــود.« شــنگي اضافه كرد: »زميني در همجواري باغ 
ســبزي قرار دارد كه با تجميع آن، مساحت بوستان به 20هزار 
مترمربع خواهد رســيد.« به گفتــه او 14محلــه در محدوده 
منطقــه17 وجود دارد كــه 2محله اين منطقه فاقد بوســتان 
هستند. به طور كل در شهر تهران 5محله بدون بوستان است كه 

2محله آن در منطقه17 است.
به گزارش همشــهري، ســرانه فضاي ســبز اين منطقه جنوبي 
پايتخت بســيار اندك اســت؛ به طوري كه به ازاي هر ســاكن 
اين منطقه 2.5متر مربع فضاي ســبز وجــود دارد كه با احداث 
 بوســتان 20هزار متري، به ســرانه فضاي ســبز منطقه افزوده 

خواهد شد.
در همين ارتباط مهدي پيرهادي، رئيس كميســيون ســلامت 
محيط زيست و خدمات شــهري شوراي اســلامي شهر پس از 
بازديد از منطقــه17 و محله وصفنارد، بــا علي محمد مختاري، 
مديرعامل سازمان بوستان هاي شــهرداري تهران تلفنی تماس 
گرفت و خواستار سرعت بخشــيدن به اين پروژه شد. مديرعامل 
سازمان بوستان ها نيز قول سرعت بخشيدن در احداث اين طرح 
محيط زيستي را داد. پيرهادي در اين باره گفت: »يكي از مشكلات 
منطقه17 كمبود سرانه فضاي سبز است كه خوشبختانه در بازديد 
به عمل آمده از اين منطقه زميني در مســاحت 20هزار مترمربع 

براي احداث بوستان درنظر گرفته شده است.«
او ادامه داد: »قرار شده سازمان بوستان ها تجهيز، توسعه و افتتاح 
اين بوستان را تحت نظر بگيرد تا اين طرح ارديبهشت يا خرداد ماه 

سال1401 به بهره برداري برسد.« 

رئيس مركز مطالعات و برنامه ريزي شهر تهران در گفت وگو با همشهري:

شهرنشینی در ایران فاجعه آمیز نیست
كرونا به همه شهرهاي دنيا شوك بزرگي وارد كرد؛ نه فقط از اين منظر كه بيماري همه جا را فراگرفت و تعداد زيادي از مردم قرباني آن 
شدند، بلكه بسياري از كسب وكارها براي مدت طولاني از سكه افتادند، بعضي از داروها ناياب شدند و گردشگري به حداقل ترين ميزان 
ممكن رسيد كه اينها نيز تنها بخشي از شوك هايي بود كه به شهرها از قبال شيوع كرونا وارد شد. جدا از همه اينها، كرونا به خيلي از شهرهاي جهان، هشداري جدي داد 
كه بايد از يك سو رويكردشان را در شهرسازي تغيير دهند و از سوي ديگر بيش از پيش به سمت بهره گيري از خدمات نوين، هوشمندسازي و فناوري ها حركت كنند. 
تغيير در چگونگي جمع آوري پسماندها، بررسي پرونده هاي ساخت وساز و ارائه خدمات الكترونيكي بيشتر به شهروندان، نتيجه همين هشدارهاست؛ موضوعي كه براي 
كلانشهرهاي ايران به ويژه تهران هم صدق و دائما گوشزد مي كند كه تا دير نشده بايد از فناوري ها در اداره شهر بيشتر بهره  برد. سيزدهمين جشنواره پژوهش و نوآوري در 
مديريت شهري و هشتمين جشنواره پژوهش و آموزش در مديريت شهري و روستايي با همين رويكرد برگزار شد؛ جشنواره اي كه امروز عصر به پايان مي رسد.  اما سؤال 
اين است كه چگونه مي توان از چند هزار اثر گردآوري شده براي ايجاد تغيير قابل مشاهده در شهر استفاده كرد. با محمدحسين بوچاني، رئيس مركز مطالعات و برنامه ريزي 

شهر تهران درباره جشنواره امسال و نتيجه كاربردي اين طرح ها در مديريت و برنامه ريزي شهر صحبت كرديم. 
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دريچه تازه هاي نشر

انتخاب محل نمايشگاه 
نيازمند مفاهمه

ياســر احمد وند، گفت و گو را ابــزار اصلي حل 
مسائل فرهنگي دانســت و درباره مصوبه اخير 
شــوراي شــهر درباره انتقال نمايشــگاه هاي 
پرمخاطب به شهرآفتاب گفت: وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســامي تصميم گيرنده نهايي درباره 
محل برگزاري نمايشــگاه كتاب تهران نيست 
و در اين زمينه بيــش از مصوبه به مفاهمه نياز 
داريم. معاون امور فرهنگي وزير فرهنگ و ارشاد 
اسامي به ايبنا گفت: بي ترديد، هدف، برگزاري 
نمايشــگاه بين   المللي كتاب تهران به بهترين 
شكل و در شرايط مطلوب براي مخاطبان است. 
همچنين، پيش تر چند جلسه مشترك درباره 
اين موضوع با مديريت شهري برگزار شده است 

و در حال همفكري هستيم.

 ممكن بودن جهان
 از ابن سينا تا لايب نيتس

نهمين  ســي  و
نشســت از مجموعه 
يــي  ها ر س گفتا ر د
بوعلــي  دربــاره 
ســينا، چهارشــنبه 
۲۴ آذر ســاعت ۱۰ 
صبح بــه »مســئله 
ممكن بــودن جهان: 

از ابن ســينا تا لايب نيتس« اختصــاص دارد 
كه با ســخنراني حســين معصومي همداني 
به صــورت مجــازي پخــش خواهــد  شــد. 
عاقه منــدان مي تواننــد ايــن برنامــه را از 
 اينستاگرام مركز فرهنگي شهركتاب به نشاني

 ketabofarhang، تلگرام اين مركز به نشاني 
bookcitycc و صفحــه اين مركز در ســايت 

آپارات پيگيري كنند.

دفتر ششم شاهنامه
»شاهنامه فردوسي: تصحيح انتقادي و شرح يكايك 
ابيات )دفتر ششم(« به قلم مهري بهفر، تازه ترين 

كتابي اســت كه از سوي نشر نو منتشر شــده است. اين كتاب 
تصحيح تازه اي است از شاهنامه فردوسي بر پايه مهم ترين نسخه هاي موجود، 
همچون دستنويس موزه بريتانيا، فلورانس و... . نسخه سن ژوزف كه به تازگي 
در بيروت پيدا شده و تصحيح حمدالله مستوفي نيز براي نخستين بار در اين 
تصحيح انتقادي بررسي شده  است. بخش ديگر اين اثر، شرح يكايك ابيات، 
تعابير كنايي، مجازي، استعاري و... است؛ همراه گزارش ريشه شناسي واژگان 
متن و بررســي درونمايه ها، رويدادها، شخصيت ها و خويشكاري آنها و نيز 
مقايسه شان با متون همزمان و ناهمزمان. برگردان عربي شاهنامه از فتح بن 
علي بنداري اصفهاني در اوايل قرن هفتم، برگردان منظوم انگليسي برادران 
وارنر، فهرســت واژه هاي گزارش  شده، فهرســت واژه هاي پارسي باستان، 
اوستايي، پهلوي اشــكاني، ساساني و... فهرســت واژه هاي عربي، فهرست 
واژه هاي غيرعربي و غيرايراني، فهرست نام مكان و كسان، بيت ياب و كتابنامه 
از بخش هاي ديگر اين كتاب  هستند. محمدرضا شفيعي كدكني درباره اين 
اثر نوشته  است: »كارهاي ايشان درباره شاهنامه داراي تمام ارزش هاي يك 
كار آكادميك است و من آرزو مي كنم كه روزي آخرين مجلد تحقيق ايشان 
را درباره شــاهنامه زيارت كنم و پس از اين نيز كارهاي ديگري را.« نشر نو 
دفتر ششم شاهنامه فردوســي: تصحيح انتقادي و شرح يكايك ابيات را در 

۸7۸صفحه، به بهاي 3۰۰هزار تومان منتشر كرده است.

زني در برلين
شايد تصادفي نباشد كه كتابي درخشان همچون 
»زني در برلين« سرنوشتي چنين نامتعارف داشته 
است؛ نخستين بار سال ۱۹۵3 منتشر مي شود، 
بعد به حاشيه مي رود. دهه ها در محاق مي ماند 
تا اينكه اندك اندك از نو ســر برمي كشد، بازنشر 
مي شود و درست نيم قرن پس از نوشته شدنش 
شــهرت جهاني مي يابد. وقايع توصيف شده در 
كتاب نيز به همين اندازه خارق العاده اند؛ نويسنده، 

زني ساكن برلين، يادداشــت هايي دقيق و پر از جزئيات ارائه مي دهد؛ از 
ماجراهايي كه بر خودش و همسايگان و دوستانش از اواخر آوريل تا اواسط 
ژوئن ۱۹۴۵ مي گذرد؛ زماني كه آلمان شكست خورده، هيتلر خودكشي 
كرده و برلين در اشغال ارتش سرخ است. هيچ به نظر نمي رسد كه نويسنده 
يادداشت ها را با هدف انتشار در آينده نوشته باشد. بيشتر شهادت نامه اي 
تاريخي به نظر مي رســد. بخش نخست اين نوشــته ها عماً نوشته هاي 
زيرزميني اند؛ دفترهايي كه در پناهگاه هاي حمــات هوايي، زير آتش 
توپخانه و همزمان با غارت، دزدي، سوءاستفاده هاي جنسي و تعرض ها 
و تجاوزهاي سربازان فاتح ارتش ســرخ، در وقت هايي كه اندك آسايش 
و امنيتي دست مي داد، نوشته شــده اند.  نويسنده به دلايلي كه خواننده 
مي تواند حدس بزند تمايل داشته ناشناس بماند؛ اگرچه پس از مرگش 
شناخته شد. با اين حال، ناشر آلماني به اين خواست احترام گذاشته و ناشر 
ايراني نيز چنين كرده است. نشر نو »زني در برلين« با ترجمه سيامند زندي 

را در 3۸۲ صفحه به بهاي ۱۴۰هزار تومان منتشر كرده است.

علي الله سليمي
 روزنامه نگار

برخي واژه ها براي بسياري از مردم همراه با حس خوشايندي است كه نشان از يك برُد، سود يا 
امتياز ويژه  دارد؛ مانند واژه »تخفيف« كه در دنياي دادوستد و بازارهاي مختلف براي مشتريان 
خوشايند است و همواره از آن استقبال مي كنند، اما همين واژه گاهي مي تواند براي گروهي از فعالان برخي از اصناف دردسرهاي 
جدي و حتي جبران ناپذير ايجاد و آنها را با مشكلات اساسي مواجه كند؛ اتفاقي كه براي صنف ناشران افتاده و تخفيف هاي بالا و 
غيرمعمول برخي ناشران گمنام و غيرحرفه اي، فعاليت ناشران بزرگ و صاحب نام را با چالش هاي جدي مواجه كرده است. نبود 
قوانين صريح و مدون در اين زمينه، بحران ايجاد شده را تشديد و بخشي از بدنه صنعت نشر كشور را با مشكلات مواجه كرده است.

 فعاليت بي ضابطه ناشرنماها و كتابفروشان غيرحرفه اي 
به صنعت نشر لطمه زده است

فريبي  به نام »تخفيف زياد«
 شروع بحران از 

کتابفروشي هاي اماکن پر جمعيت

بيشتر بحران ها معمولاً يك شبه به وجود 
نمي آيند و اغلب ريشه در گذشته دارند. 
موضوع تخفيف هاي بــالا و غير معمول 
برخي ناشــران غيرحرفــه اي و گمنام 
و دردسرهاي ايجاد شــده براي ناشران 
حرفه اي و صاحب نام هــم از اين قاعده 
مستثنی نيست و براي خود سابقه اي هر 
چند كوتاه مدت دارد. مدير انتشــارات 
ققنوس به اين موضوع اشــاره مي كند و 
مي گويد: »ريشه اين مسئله به حدود 3 يا 
4سال قبل برمي گردد كه با فعاليت گروهي 
از كتابفروشــي ها در برخــي مكان هاي 
عمومي ازجمله مترو و فرودگاه شروع شد 
و حالا تعدادشان زيادشده است. آنها دنبال 
كتاب هايي بودند كه بشود با پايين ترين 
قيمت از ناشــران خريد و طبعاً با تخفيف 
بالا به مشــترياني كه اغلب گذري بودند، 
فروخت.« گذري بودن مشتري در اينجا 
به معناي كم دقتي اين افراد به كيفيت كالا 
يا همان كتاب است كه وقتي تخفيف بالا 
مثلًا 50درصد را مي بيند وسوسه مي شود 
آن كالا ـ كتــاب را بخرنــد؛ درحالي كه 
مشتري هاي ثابت در كنار تخفيف به كيفيت 
كتاب هم توجه دارند. امير حسين زادگان 
يادآوري مي كند: »ناشــران حرفه اي كه 
براي كار خود چارچوب و اصول مشخص 
و معيني دارند و تخفيف هايشان هم از يك 
قاعده معمول و استاندارد مشخص پيروي 
مي كند، طبعاً طرف معامله كتابفروشي هاي 
يادشــده نيستند و آنها ســراغ افرادي 
مي روند كه در ظاهر كارشان نشر باشد و 
بتوانند نقش ناشر را برايشان بازي كنند، 
اما قواعد و چارچوب هاي ناشران حرفه اي 
را هنگام معامله مطــرح نكنند.« به گفته 
اين فعال صنعت نشر، در چنين شرايطي، 
يكسري ناشران غير حرفه اي وارد چرخه 
صنعت نشر مي شوند كه كارشان بيشتر 
مشابه سازي اســت و از روي كتاب هاي 
پرفروش در بــازار كتاب، نســخه هاي 
بي كيفيت تهيه و بــا تخفيف هاي بالا در 
اختيار كتابفروشان يادشده قرار مي دهند 
و از اين طريق اختلال جدي در كار ناشران 

حرفه اي ايجاد مي كنند.

ازدياد ناشران 
کتاب هاي بي کيفيت 

از ســال ها پيش در ايام برگزاري 
نمايشگاه بين المللي كتاب تهران، 
برخي ناشــران يك شــهر غير از 
تهران كه روي موضــوع واحدي 
كار مي كردنــد، كتاب هاي خود را 
با تخفيف هــاي 50 درصدي عرضه 
مي كردند كه البته اين موضوع بين 
همه ناشران شركت كننده آن شهر 
خاص يا شــهرهاي ديگر در زمان 
نمايشــگاه رايج نبود و عموميت 
نداشت. مدير انتشــارات معين با 
اشــاره به اين موضــوع مي گويد: 
» در آن ايام وقتي كنجكاو شــدم 
و موضوع را پيگيــري و با چند نفر 
از ناشران يادشــده صحبت كردم، 
يكي از آنها صادقانــه به من گفت 
اين كتاب ها در شــهر محل فعاليت 
ما مشتري ندارد. آنجا اين كتاب ها 
را نمي خرند و ويترين و كتابفروشي 
هــم نداريم. حالا كــه فرصتي در 
نمايشگاه فراهم شده مي خواهيم 
ايــن كتاب هــا را بــا پايين ترين 
قيمت بفروشــيم تــا لااقل ديگر 
هزينه اي براي نگه داشتن كتاب ها 
در انبــار پرداخت نكنيــم.« ليما 
صالح رامسري به شرايط مشابه در 
كار برخي ناشران پايتخت هم اشاره 
مي كند و مي افزايــد: » حالا تعداد 
ناشــراني كه كتاب هاي بي كيفيت 
چاپ مي كنند و با تخفيف هاي بالا 
و غيرمتعارف راهي كتابفروشي هاي 
خــاص! مي كننــد، زيادشــده و 
فرقي نمي كند اين ناشــر در كدام 
شــهر فعاليت مي كند. آنها معمولاً 
كتاب هاي پرفروش ناشران معتبر و 
شناخته شده را برداشته و با مختصر 
تغييري در آن و طبعــاً با كيفيت 
پايين، به نام خود يــا حتي با آرم و 
نام و نشاني ناشر اصلي و با تخفيف 
بالاي 50درصد و گاهي هم بيشتر به 

فروش مي رسانند.

ايجاد ويترين در فروشگاه هاي آنلاين 
رواج و گسترش بازارهاي آنلاين به كار و كاسبي برخي ناشران 
غيرحرفه اي و گمنام در بازار كتاب ايران كمك كرده و آنها را كه 
از نداشتن ويترين در صنف كتابفروشان كه همواره در مضيقه 
بودند به صاحبان ويترين هاي پرزرق و برق با تخفيف هاي بالا و 
غير معمول و وسوسه كننده براي برخي مشتريان تبديل كرده 
است. مدير انتشارات ققنوس به اين موضوع اشاره مي كند 
و مي گويد: »برخي فروشگاه هاي بزرگ آنلاين كه براي خود 
شهرتي هم دست و پا كرده اند با عرضه كتاب هاي بي كيفيت 
با تخفيف هاي بالا، 50درصدي، عملًا به ويترين ناشران اين 
كتاب ها تبديل شده اند. براي اين فروشگاه ها سودي كه از اين 
كتاب ها مي برند، مهم نيست؛ مهم شهرتي است كه با عرضه 
اين كالا ـ كتاب با 50درصد تخفيف به دست مي آورند تا در كنار 
آن، اقلام ديگر مانند يخچال و تلويزيون را با سودهاي بيشتر 
بفروشند.« طبيعي است كه ناشران و كتابفروشي هاي معتبر و 
صاحب نام وارد اين رقابت ناسالم و غير حرفه اي نمي شوند و در 
اين ميان، از جولان ناشران و كتابفروشان گمنام و غيرحرفه اي 

دچار ضرر و زيان مي شوند.

پاشنه آشيل؛ آمار بالاي مجوز نشر
تعداد زياد و قابل توجه ناشــران در كشور باعث شده برخي افراد 
سودجو هم وارد چرخه صنعت نشــر در كشور شوند كه كارشان 
مطابق استانداردهاي لازم براي فعاليت در اين حرفه نيست و اغلب 
آنها با اقدامات غيرحرفه اي خود باعث اختلال در روند صحيح كار 
نشر در كشور مي شوند. ليما صالح رامسري، مدير انتشارات معين با 
يادآوري اين موضوع، آمار بالاي مجوزهاي نشر در كشور را يكي از 
پاشنه  آشيل هاي اين صنعت فرهنگي در كشور ما مي داند و مي گويد: 
»بالاي 14هزار مجوز نشر در كشور ما صادر شده كه با اين آمار بالا و 
قابل توجه، انتظار هرگونه خلاف و رويكردهاي غير حرفه اي و حتي 
بداخلاقي در حرفه نشر هم در بين انبوه فعالان اين صنعت وجود 
دارد.« به گفته وي، در يك جامعه  و صنف، حالا مثلا صنفِ ناشران و 
كتابفروشان، وقتي اخلاق گم شود و بداخلاقي و بي اخلاقي به نوعي 
رواج يابد، فعاليت حرفه اي و سالم در آن با چالش هاي جدي مواجه 
مي شود. انتظار مي رود كساني كه وارد اين صنف فرهنگي مي شوند، 
با انتشار كتاب كه به نوعي از مصالح پايه اي فرهنگ است، مروج 
توسعه اخلاق عمومي در جامعه باشند و در طول فعاليت حرفه اي 

خود همواره اين موضوع را مدنظر داشته باشند.

ليما صالح رامسريامير حسين زادگان
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عدد خبر 

 مهم ترین بخش لایحــه بودجه 
كشور، خلاصه بودجه دستگاه های گزارش

اصلی اســت و برای ســازمان 
بهزیستی كشور ۱۷هزار و ۲۷۷ میلیارد و ۳۳۱ 
میلیون و 500هــزار تومان از بودجه كشــور 
پیشنهاد شده كه نسبت به سال گذشته رشدی 
نزدیك به دوبرابر داشــته اســت. این رقم در 
۱۴00بالغ بر ۴ هزار میلیارد ریال پیش بینی شده 
بود كه با افزایش از سوی مجلس شورای اسلامی 
به ۹ هزار و 500 میلیارد تومان رســید. اكنون 
بودجه پیشنهادی سازمان بهزیستی 0/۴درصد 
از بودجه كل كشور و ۱/۲درصد از بودجه عمومی 
دولت خواهد بود. امــا این بودجه از چه طریقی 

به دست آمده و چه مصارفی خواهد داشت؟

منابع بودجه بهزیستی چگونه تامین می شود
سازمان بهزیستی از دســتگاه های متولی سلامت 
اجتماعی اســت كه بیــش از ۱۸۰ ریــز فعالیت 
دارد. شــیرخوارگاه ها و مراكز نگهــداری كودكان 
بی سرپرست و بد سرپرست، ســالمندان و مراكز 
سالمندی، زنان سرپرست خانوار، افراد از كار افتاده 
و دچار معلولیت، بیماران اعصاب و روان، كودكان 
كار، معتادان و افراد آســیب دیده تنها بخشــی از 
فعالیت های بهزیستی اســت. اما منابع این بودجه 
شامل جمع كل منابع دستگاه به مبلغ ۲ هزار و ۸۸۰ 
میلیارد تومان، منابع از محل تبصره ۱۴ به مبلغ ۱۳ 

هزار و ۲۷۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان و منابع 
عمومی دولت به مبلغ یك هــزار و ۱۱۹ میلیارد و 
۸۳۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان اســت. تبصره ۱۴ 
كه برای كاهش فقر مطلق تعیین شده است، همان 
بخش از لایحه بودجه است كه در آن مواردی چون 
قیمت بنزین، یارانه ها و... تعیین تكلیف می شود و 
به عنوان مستمری ماهانه به مددجویان بهزیستی 
پرداخت خواهد شــد. در بودجه امســال، ۳هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان )فقط برای بهزیستی( درنظر 
گرفته شده بود و این رقم در بودجه ۱۴۰۱، ۱۳ هزار 
و ۲۷۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان پیشنهاد شده 
است. اما منابع عمومی دولت براساس گزارش مركز 
پژوهش های مجلس از ســه محل تامین می شود؛ 
درآمدهــای اختصاصی و عمومی )مثــل مالیات 
شركت های دولتی، مالیات بر ارث و ثروت و هر نوع 
مالیات مستقیم و غیرمستقیم كه مردم و شركت ها 
پرداخت می كنند.( واگذاری دارایی های سرمایه ای 
)مثل فروش نفت خام، ســاختمان و تاسیســات( 
و واگــذاری دارایی های مالی )مثــل فروش اوراق 
مشاركت یا تســهیلات خارجی( كه در كل سهم 
بهزیســتی از آن یك هــزار و ۱۱۹ میلیارد و ۸۳۱ 

میلیون و ۵۰۰ هزار تومان است.

مصارف بودجه بهزیستی چگونه خواهد بود؟
قانون حمایت از حقوق افراد دچار معلولیت تا سال 
۱۳۹۷ هیچ بودجه ای نداشت. اما از آن سال ۲۰۰ 

میلیارد تومان در قانون درنظر گرفته شد كه البته 
تخصیص نیافت؛ در  ســال۱۳۹۸ یكهزار و ۱۰۰ 
میلیارد تومان در قانون بودجه برای این امر لحاظ 
شد كه ۷۷۶ میلیارد تومان از آن تخصیص یافت؛ 
در سال ۱۳۹۹ یكهزار و ۳۰۰ میلیارد تومان و در 

۱۴۰۰ این مبلغ به ۲ هزار میلیارد تومان رسید.
در لایحــه بودجــه۱۴۰۱ از بخش هایــی كه نام 
سازمان بهزیستی آورده شــده، تبصره ۶ عوارض 
و مالیات در بند»ج« اســت: عوارض موضوع ماده 
۵ قانون حمایــت از صنعت برق كشــور به میزان 
۱۰ درصــد مبلغ برق مصرفی در ســقف ۶۰ هزار 
میلیارد ریال تعیین می شــود كــه منابع حاصله 
۲۰ درصد به حساب شركت توانیر نزد خزانه داری 
كل كشور واریز می شود تا پس از موافقت سازمان 
برنامه و بودجه كشور برای تولید برق تجدیدپذیر 
و پاك به خانواده های كم درآمد تحت پوشش داده 
شود. همچنین در بند »ه« آمده: مالكان واحدهای 
مسكونی تحت پوشش سازمان بهزیستی و افرادی 
كه از پرداخت ناتوان هســتند از حــق بیمه پایه 
سالانه هر واحد مســكونی دارای انشعاب قانونی 
برق در سال۱۴۰۱ به مبلغ یك میلیون ریال معاف 
هســتند. اما در بند »ح«، اپراتورهای ارائه دهنده 
خدمات مخابراتی، علاوه بر قیمت هر پیامك، ۳۰ 
ریال از استفاده كنندگان خدمات مذكور دریافت و 
به حساب درآمد عمومی واریز می كنند كه درآمد 
حاصله متناسب با وصول تا سقف یك هزار میلیارد 

ریال جهت اجرای موادی از قانون حمایت از حقوق 
معلولان و ســاماندهی كودكان كار و خیابانی در 
اختیار سازمان بهزیســتی قرار می گیرد.پرداخت 
مستمری به فرزندان و همسران بیمه شده متوفی 
و ۶۰ سال برای مردان و ۵۵ سال برای زنان كه زیر 
۱۰ سال سابقه پرداخت حق بیمه دارند نسبت به 
سنوات مســتمری - موضوع درآمد حاصل از اخذ 
یك در هزار قیمــت منطقه ای بابــت حق الثبت 
اموال غیرمنقول- ۵  هزار میلیون ریال آمده است 
و در اعتبارات طرح توانمند سازی  زنان سرپرست 
خانوار- موضوع ماده ۸۰ قانون برنامه ششم توسعه 

نیز ۸۰ هزار میلیون ریال ذكر شده است.

در تبصره ۹ بخش آموزش، پژوهش و فرهنگ در 
بند»ج« آمده: مازاد هزینه تحصیلی دانشــجویان 
تحت پوشش ســازمان بهزیســتی كشور نسبت 
به اعتبارات مندرج در این قانــون در قالب وام از 
طریق صندوق رفــاه دانشــجویان در اختیار این 
افراد قرار می گیرد و اقســاط وام  پس از فراغت از 
تحصیل پرداخت می شــود. در تبصره ۱۰ قضایی، 
انتظامی و دفاعــی در بند »ج« آمــده: در ۱۴۰۱ 
تعرفه جریمه های رانندگی ۵ درصد افزایش می یابد 
و مبالغ حاصله بــه خزانه داری كل كشــور واریز 
می شود. یكی از آن موارد یك هزار و ۵۰۰ میلیارد 

ریال باید هزینه معلولان شود.

 بودجه ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی سازمان بهزیستی در سال ۱۴۰۰به بیش از 
۱۷هزار میلیارد تومان در بودجه ۱۴۰۱رسید

حمایتدوبرابریازقشرآسیبپذیر
از كل افراد جذب شــده در بــازار كار ســال ۹۹ از افراد دچار 
معلولیــت بــوده اســت . طبــق مــاده ۱۵ قانــون حمایــت از حقوق 
معلولان، دولت مكلف شده حداقل ۳درصد مجوزهای استخدامی 

دستگاه های دولتی را به افراد معلول اختصاص دهد. )ايلنا(

0.01درصد 

مراجعات به بهزیستی مربوط به امرار معاش و مسكن 
است. »علی محمد قادری« رئیس سازمان بهزیستی كشور 
گفت: حدود ۲۴ میلیون خانوار در كشور وجود دارد و سازمان 
بهزیستی ۲ میلیون و ۶۸۰ هزار خانواده را تحت پوشش دارد 

كه معادل ۸ درصد جمعیت كشور هستند. )ايلنا(

43درصد 

در دنیــا وجــود دارد. ســیدمهدی حســینی نــژاد، 
استاد زبان شناسی با اشاره به تنوع زبانی موجود در جهان 
گفت: دانستن دو زبان فرد را به دو نفر تبدیل می كند كه 
می تواند از طريق هر دوی آنها با فرهنگ ها و پیشینه های 

مختلف ارتباط برقرار كند.)فارس(

7200 زبان

پزشكان در ۲۰ســال آینده بازنشسته می شوند. براین 
اساس،حسن شــجاعی، رئیس كمیســیون اصل ۹۰ خواستار 
تصویب طرح افزایش ظرفیت پذیرش پزشــكی شــد. او تأكید 
كرد: افزایش سه برابری جمعیت سالمند كشور و بازنشستگی 
۳۴درصد پزشكان كنونی، مردم را ناراضی خواهد كرد. )فارس(

34درصد

بودجه معاونت امور زنان و خانواده افزایش یافت. 
معاون رئیس جمهوری در امور زنــان و خانواده در توییتی 
ضمن اعلام این خبر نوشت: جای تأسف است كه خطای 
تایپــی موجــود در لایحــه مستمســكی بــرای تحلیل هــای 
بی اساس گردیده بدون آنكه از معاونت امور زنان در این 

زمینه استفسار شود. )صفحه مجازی انسيه خزعلی(

18درصد 

1درصد
168 میلیارد تومان

 خدمات درمان و كاهش 
آسیب معتادان 

2.5درصد
۴02 میلیارد و 210میلیون تومان

 سیاستگذاری و توسعه 
خدمات بیمه ای 

10 هزار و ۴65میلیارد و 
 360میلیون و 800هزار
 تومان سیاستگذاری و 

توسعه خدمات حمایتی 

200میلیون تومان
 پژوهش های علمی، كاربری، 

فناوری و فن آفرینی

یك هزار و 23۴میلیارد 
 و 850میلیون و 700هزار 
تومان خدمات سلامت و 

فوریت های اجتماعی

۴هزار و 613میلیارد 
و210میلیون تومان

توسعه خدمات توانبخشی

2۴ میلیارد و 
500میلیون تومان

خدمات یكپارچه 
دولت هوشمند 

319میلیارد تومان
حمایت از اشتغال و 

توانمندسازی اجتماعی 

باتوجه به اجرای سند سالمندان  و افزایش جامعه سالمند 
در دهــه پیش رو، حســام الدین علامه، رئیــس دبیرخانه 
شورای ملی كشور به همشهری گفت: »بودجه مختصری 
برای شورای ملی سالمندان برای سال۱۴۰۰ درنظر گرفته 
شده بود كه مخصوص دبیرخانه  بود تا برنامه اقدام سند 
ملی را تهیه كند. اما بودجه  مناسب سال آینده، ۱۴۰۱باعث 
می شود كه فعالیت ها و برنامه های سالمندی در برنامه های 
سالانه و عملیاتی دستگاه ها قرار گیرد. بنابراین نیاز به الزام 

قانونی مراجعی مثل مجلس و هیأت دولت است.«

50میلیارد تومان 7.2درصد61درصد0.2درصد

2درصد26درصد

0.1درصد

0.001درصد
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تمايزكمتخصصها
به گفته محققان اين مطالعه تا حدي براي رفع ابهام درباره برتري يكي از اين تخصص ها بر ديگري انجام 
شده است. با اين حال، تيم تحقيقاتي تفاوت هاي كمي را بين توانايي هاي شناختي مهندسان هوافضا 
و متخصصان مغز و اعصاب پيدا كردند. حاصل نتايج مهندسان هوافضا، نمره هاي بيشتر براي تمركز 
و دستكاري ذهني مانند چرخاندن اجســام در يك دست بود درحالي كه متخصصان مغز و اعصاب 
نمره هاي بيشتري در حل مسائل مفهومي مانند تعريف كلمات نادر و كمياب داشتند. در مقايسه نتايج 
اين تست با عموم افراد جامعه، مهندسان هوافضا برتري خاصي در هيچ شاخه اي نداشتند. در مجموع 

مشخص شد هر دو گروه طيف وسيعي از توانايي هاي شناختي را دارند.
آوسين چاري، يك جراح مغز و اعصاب در بيمارستان گريت اورماند و نويسنده اين مطالعه گفت: ما 
فكر مي كنيم كه همه افراد داراي دامنه اي از مهارت ها هستند. اما بعضي ها در چند مهارت برتري دارند 
برخي ديگر در ساير مهارت ها. در كل برتر بودن در همه مهارت ها كار سختي است كه همه قابليت آن 
را ندارند. با توجه به دو حرفه مورد مطالعه، چاري مي گويد: اينطور نبود كه آنها در تمام موارد  خوب 

باشند بلكه در برخي كارهاي خاص بهتر و در حرفه خود خبره بودند.
محققان معتقدند ممكن است مشاغل ديگر هم شايستگي حضور در اين تست هاي هوش را داشته 

باشند و بنابراين كارهاي آينده بايد به دنبال تعيين شايسته ترين گروه باشد.
دانشمندان اميدوارند يافته هايشان بتواند به از بين رفتن سوءتفاهماتي در مورد دشواري درك شده 
و مجموعه مهارت هاي مورد نياز براي هر دو حرفه كمك كند. به طور ســنتي اين دو رشته به عنوان 
رشته هاي مردانه نيز شناخته مي شوند. اما انجام اين تست ها ونتايج آنها تلاش هاي بيشتر مورد نياز 
براي گسترش دسترسي به اين تخصص ها و كاهش كمبود قريب الوقوع متخصصان و اطمينان از وجود 

نيروي كار متنوع براي هدايت نوآوري هاي آينده را نشان مي دهد.

هوش جراحان مغز و مهندسان هوافضا ؛ 
مثل مردم عادي

داده هاي هوش 329مهندس هوافضا و 72جراح مغز و اعصاب 
نشان مي دهد كه آنها لزوما باهوش تر از عموم مردم نيستند رؤيايدولت

بدونكاغذ

به سوی آینده

توجه ويژه به بودجه شبكه ملی اطلاعات 
بودجه 1401 وزارت ارتباطات در مقایسه با 1400 حدود 

134درصد افزایش داشته كه عمده آن مربوط به توسعه شبکه 
ملی اطلاعات است

وزارت ارتباطات با افزایش بودجه حدود 134درصدی، در مقایسه 
با سال 1400، بيشترین افزایش را به خود اختصاص داد. بودجه 
سال 1401 در حالی تقدیم مجلس شــد كه دولت با اختصاص 
نزدیک به 14هزار ميليارد تومان)139.۸۸۸.724ميليون ریال( به 
وزارت ارتباطات، بيشترین ميزان افزایش بودجه را در ميان سایر 

دستگاه های دولتی به این وزارتخانه اختصاص داد.
بودجه ســال 1400 وزارت ارتباطات رقمی معادل ۶۸7ميليارد 
و 737ميليــون تومان) ۶هــزار و ۸77ميليــارد و 370ميليون 
ریال( بود. به این ترتيب وزارت ارتباطات در بودجه ســال آینده 
توانسته حدود 7200ميليارد تومان بيشتر از سال 1400 به خود 

اختصاص دهد. 

این در حالی اســت كه بودجه اختصاص یافته بــه »برنامه ارائه 
خدمات زیرساختی، پایه و كاربردی شــبکه ملی اطلاعات« در 
مجموع 7۶00 ميليارد تومــان )7۶.345.۶11 ميليون ریال( 
تعيين شده اســت. بنابراین شــاید بتوان عمده افزایش بودجه 
وزارت ارتباطات را در بودجه شبکه ملی اطلاعات جست وجو كرد. 
بررسی  بودجه سال های گذشته نشان می دهد كه بودجه عمرانی 
مدیریت یکپارچه منابع شــبکه ملی اطلاعات كه از سال 1391 
آغاز شده تا سال 1399 رقم ۶2۶.973ميليارد ریال در نظر گرفته 
شد. در حالی كه این رقم در بودجه ســال 1401 به 7۶3.45۶ 
ميليارد ریال افزایش پيدا كرده اســت. در حقيقت بودجه ای كه 
دولت ســيزدهم برای شــبکه ملی اطلاعات درخواست داده از 
بودجه ای كه بر اساس برنامه پنجم توسعه، تقریبا برای یک دهه 

به این موضوع اختصاص داده شده بود، بيشتر است.
هر سال بيشترین درآمد برای 
وزارت ارتباطات را ســازمان 
تنظيم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی كسب می كند. سال 
1401 هــم از ایــن موضوع 
مستثنا نيســت و پيش بينی 
شده كه این سازمان در سال 
آینــده بيــش از 12هــزار و 
۶00ميليارد تومــان از منابع 
درآمــدی ایــن وزارتخانه را 
تامين كند. بــرای اینکه یک 
مقایسه داشــته باشيم، توجه 
به این نکته ضروری است كه 
درآمد 1401 این سازمان در 
مقایسه با 1400 رقمی معادل 
5هزار ميليارد تومان افزایش 

دارد. 
شركت زیرســاخت هم یکی 
از پردرآمدترین شــركت های 
وزارت ارتباطات است كه سال آینده بيش از ۶49ميليارد تومان 
درآمد خواهد داشــت كه یک افزایش 200 ميليارد تومانی را در 

مقایسه با بودجه 1400 تجربه می كند. 
همچنين درآمد پژوهشــگاه فضایی این وزارتخانه 100 ميليارد 
تومان، پژوهشــگاه ارتباطــات و فناوری اطلاعــات 40ميليارد 
تومان، پارک علم و فناوری وزارت ارتباطات 40ميليارد تومان و  
سازمان فضایی 30ميليارد تومان پيش بينی شده است. بنابراین 
در مجموع، دولــت بيش از 23هزار ميليــارد تومان برای وزارت 

ارتباطات پيش بينی كرده است.

استارت آپ بارســلونایي، »استارک 
فيوچر« )Stark Future(، با ساخت 
و ارائه یک موتورسيکلت كراس تمام 
برقــي مي خواهــد نشــان بدهد كه 
فناوري الکتریکي برتر از بنزین است؛ 
با عملکردي بهتــر از تمام مدل هاي 
موتوركراس سنتي موجود در جهان. 
بــه گــزارش وب ســایت نيواطلس، 
این موتورســيکلت با نــام »وارگ« 
)Varg(، 110كيلوگرم وزن دارد كه 
11كيلوگرم سنگين تر از حداقل وزن 
FIM براي یک مسابقه MXGP است.
 البته این وزن موتورســيکلت بدون 
سوخت است. زماني كه سوخت وارد 
باک موتورهــاي بنزیني مي شــود، 
شــرایط فرق كرده و وارگ مي تواند 
فاصلــه اضافــه وزن خــود را جبران 
كند. اوج قدرت این موتورســيکلت 
تمام برقــي ۸0اســب بخار اســت. 
در مقایســه بــا یکــي از برتریــن 
موتوركراس هاي جهــان، كاوازاكي 
500سي ســي 2زمانــه كــه حدود 
۶۶اســب بخار را توليــد مي كنــد، 
مي توان نتيجه گيري خوبي از عاقبت 

موتوركراس برقي بارسلونایي داشته 
باشيم. 

حداكثر گشــتاور 275نيوتن متري 
موتور بــا جــادوي جعبه دنــده به 
93۸نيوتن متر در چرخ عقب تبدیل 
مي شــود. شــاید با كمي زیاده روي 
و اغــراق بتــوان گفــت كــه وارگ 
مي تواند یک كاروان را بکســل كند. 
موتورسيکلت اســتارک در هر زمان 
داراي 5 حالت نصــب خواهد بود، اما 
مي توانيد تا 100حالــت را در برنامه 
تلفن هوشــمند خود شخصي سازي 

كنيد و هر زمان كــه بخواهيد آنها را 
با هم عــوض كنيد. ایــن حالت ها به 
شــما ایــن امــکان را مي دهند كه 
تنظيمات دقيق منحني قدرت، ترمز 
موتور، كنترل كشــش و چرخ طيار 
مجازي در انتظــار ثبت اختــراع را 
شخصي سازي كنيد تا موتور احساس 
و واكنشي شــبيه به هر چيزي از یک 
125سي ســي گرفته تــا غرش یک 
450 سي سي چهار زمانه. غلاف فيبر 
كربن موتور 3۶0ولتي وارگ، طراحي 
داخلي خود استار آپ، تنها 9كيلوگرم 

وزن دارد و بــراي عملکرد ثابت با آب 
خنک مي شــود و به عنوان بخشــي 
ساختاري از قاب طراحي شده است. 
اســتارک در این خصوص مي گوید 
كه اینورتر در حال ثبــت اختراع آن 
»كوچک ترین اینورتــر جهان براي 
محدوده توان 50تــا 100كيلووات« 
است. به گفته این استارت آپ، باتري 
ضد آب و خنک شــونده توســط هوا، 
یک بسته ۶كيلووات ســاعتي است 
كه ظرفيت كافي براي مطابقت با یک 
مخزن پر بنزین در یک موتورسيکلت 
450سي ســي را ارائــه مي دهد. این 
مي تواند تا ۶ساعت سواري آسان در 
مسير یا یک موتورســواري كامل با 
شدت مســابقات MXGP براي یک 
تا 2ساعت ارائه دهد. باتري ها با توجه 
به وزن ســبک این موتورســيکلت، 
مطمئنا یک بســته قابل توجه است. 
موتورســيکلت به طور طبيعي بسيار 
آرام و بي صدا اســت. طبيعتا دوست 
داریــم كــه وارگ را در رقابــت  بــا 
موتورهاي بنزیني به تماشا بنشينيم 
ولي مطمئنــا در رویدادهایي كه به 
الکتریکي ها اجازه رقابت داده مي شود، 
شــاهد حضور این اســب ســركش 

خواهيم بود. 

مشكلاتهميشگي
محمدجعفر نعناكار، مديركل سابق حقوقي ســازمان فناوري اطلاعات در گفت وگو با 
همشهري دلايل مختلفي را براي همه گير نشدن فرايندهاي بدون كاغذ و ادامه كاغذبازي 

ادارات مؤثر مي داند.

به گفته نعناكار، »نكته اول به فرهنگ سازماني و آگاهي عمومي برمي گردد. يعني نه مردم 
از حقوق خود به درستي مطلع هســتند كه حق دارند مدرك را به  صورت فيزيكي ارائه 
ندهند و نه ادارات دولتي خود را مكلف به دريافت مدارك به  صورت الكترونيكي مي دانند.« 
اين حقوقدان نكته دوم را مسئله اي به نام سامانه ها مي داند. نعناكار با اشاره به سامانه مركز 
ملي تبادل اطلاعات)NIX( مي گويد: »اين سامانه براساس مصوبه شوراي عالي اجرايي 
فناوري اطلاعات، خدمات استعلام و احراز هويت افراد را براي سيستم هاي دولتي نه تنها 

مهيا كرده، بلكه به خاطر رفع تعارض منافع، آن را رايگان هم كرده است.« 
به گفته وي نبود ضمانت اجرا يكي از دلايل مهم ادامه كاغذبازي در كشــور است. او با 
اشاره به اينكه اگر يك قانون ضمانت اجرا نداشته باشد، منجر به عدم اجراي آن مي شود، 
تأكيد مي كند كه »درواقع، بايد عنوان شود كه اگر سازمان يا فردي به اين تكليف عمل 
نكرد، چگونه با آن برخورد مي شود.« اين در حالي است كه در برنامه ششم توسعه به 
صراحت عنوان شده كه همه اسناد و احراز هويت ها بايد به  صورت الكترونيكي دريافت 

و انجام شود.

 شمارش معكوس
براي ركوردشكني 
موتوركراس برقي

ما فکر مي كنيم كه همه 
افــراد داراي دامنه اي از 
مهارت ها هســتند. اما 
بعضي ها در چند مهارت 
برتــري دارنــد و برخي 

دیگر در سایر مهارت ها

مقام هاي امارات به تازگي 
اعلام كرده اند كه دوبي به  فناوري

نخســتين دولــت كاملا 
بدون كاغذ در جهان تبدیل شده است. 
براساس ادعاي شيخ حمدان بن محمد 
بن راشد آل مکتوم، وليعهد امارات با این 
اســتراتژي از زمــان آغــاز طــرح در 
سال201۸ تاكنون 350ميليون دلار و 
14ميليون ســاعت صرفه جویي زماني 

صورت گرفته است.
هر چند گروهي ایــن ماجرا را تبليغاتي 
مي دانند و آن را خيلي جدي نمي گيرند 
اما تبدیل شــدن به دولت بدون كاغذ 
یا به اصطلاح Paperless یک  رؤیاي 
هميشگي براي كشورهاي مختلف جهان 
بوده اســت. در دولت بدون كاغذ تمام 
مکاتبات داخلي، خارجي و فرایندهاي 
اداري به طور كامل دیجيتال شــده و از 
طریق سيستم دولت الکترونيک انجام 
مي شود. در واقع شما براي هيچ كاري 
لازم نيست كه از اسناد و مدارک كاغذي 
استفاده كنيد. این ماجرا به شدت سرعت 
انجــام فرایندها را افزایــش مي دهد و 
شــفافيت بيشــتر باعث كاهش فساد 
دولتي مي شــود. علاوه بر راحتي مردم، 
امور دولتي هم سریع تر و با هزینه كمتر 

صورت مي گيرد.

چرا بدون كاغذ؟
دولت بدون كاغــذ اســتعاره از انجام 
همه امور از طریق انســجام سازمان ها 
و ارگان ها با تحقق دولــت الکترونيک 
به حساب مي آید. برخلاف تصور عمومي 
دولــت الکترونيک تنهــا راه انداختن 
سایت یا انجام اینترنتي و آنلاین كارها 
نيســت. كشــورها فقط در صورتي در 
پياده سازي  مطلوب دولت الکترونيکي 
موفق مي شوند كه سيستم هاي داخلي 
بخش دولتــي،  داده هــا و اطلاعات و 
ابزارهاي مدیریتي با یکدیگر هماهنگي 
و سازگار باشند. از سوي دیگر در دولت 
الکترونيکي هدف بر این است كه به جاي 
اینکه زمان و منابــع را به پيش پردازش 
و ورود اطلاعــات و ســازماندهي آنها 
اختصــاص داد بتوان قســمت عمده 
زمان و منابع موجود را به ســمت حل 
مشکلات، بررســي و ارائه راه حل هاي 
شــاخص و خدمات دهي مســتقيم به 

استفاده كنندگان خدمات دولتي برد.

رؤياي پايان اسناد كاغذي 
شــاید شــما هم در ایران بارها با طنز 
تکراري كپي كارت ملي هوشــمند در 
ادارات و بانک ها روبه رو شده اید. در واقع 
ریشه داشتن كاغذبازي در ساختارهاي 

اداري كشور باعث شده تا عملا محقق 
شــدن دولت بدون كاغــذ در حد یک 
 رؤیا باقــي بماند. هر چنــد ایران طي 
ســال هاي اخير پيشــرفت هاي مهمي 
در این حوزه داشته اما هنوز راه زیادي 
تا وضعيت ایده آل دولت الکترونيک در 
ایران باقي است. بيشــترین مشکلات 
این كاغذبــازي هم علاوه بــر افزایش 
هزینه هاي دولت براي مردم عادي است 
كه هميشــه مجبور هســتند كوهي از 
مدارک را براي انجام كار ســاده اداري 
به همراه داشته باشــند. به همين خاطر 
درحالي كه چيپ كارت ملي هوشــمند 
حاوي همه اطلاعات بيومتریک و هویتي 
افراد اســت هنوز هم كپي كارت ملي از 
مردم گرفته مي شود. با وجود ماده هاي 
قانوني ازجمله ماده هاي ۶، 10، 12و 32 
قانون تجارت الکترونيکي مصوب1379 
بسياري از دستگاه ها همچنان توجهي 
به این مسئله ندارند و كپي گرفتن مثل 

50سال قبل را پياده مي كنند.
برخي از حقوقدانان متخصص در حوزه 
فناوري معتقدند كه نبود ضمانت اجرا 

در این نــوع قانون نویســي ها مي تواند 
دریافت مدارک به صــورت فيزیکي را 
همچنان تداوم بخشــد. ایــن در حالي 
اســت كه طي ســال هاي اخير هزینه 
بســيار هنگفتي براي هوشمند سازي  
كارت هاي مختلف ازجمله كارت ملي و 

پایان خدمت صورت گرفته است.

مافيايي با امضاهاي طلايي 
پيش از این محمدجواد آذري جهرمي، 
وزیر ســابق ارتباطــات در گفت وگو با 
همشــهري دربــاره دلایل پيشــرفت 
كُند فرایند بدون كاغذي شــدن دولت 
با تأكيــد بر اینکه »دولــت الکترونيک 
راه حلي براي مقابله با فســاد و رانت در 
كشور اســت« اعلام كرد كه گروه ها و 
افرادي در كشــور در برابر شــفافيت و 
دولت الکترونيک مقاومــت مي كنند. 
او تلویحــا تأیيد كرد كــه »فرایندهاي 
مافياپرور و امضاهــاي طلایي« مانع از 
پيشرفت ســریع دولت الکترونيک در 

كشور شده اند.
چندي پيش محمــد مخبر، معاون اول 

رئيس جمهور در جلسه بررسي آخرین 
وضعيت پروژه هاي اولویــت دار دولت 
الکترونيک و ســامانه جامع تجارت با 
تأكيد بر اینکــه اجــراي كامل دولت 
الکترونيک جزو سياســت هاي قطعي 
دولت سيزدهم است اعلام كرد كه هيچ 
موضوعي در اداره كشور مهم تر از تحقق 
دولت الکترونيک نيست و تمام شعار ها و 
وعده هاي دولت سيزدهم ازجمله مبارزه 
با فســاد، تحقق عدالت، رفاه اجتماعي 
براي آحاد جامعه و رضایتمندي مردم از 
خدمات دولت جز در سایه تحقق دولت 

الکترونيک عملياتي نمي شود.
معاون اول رئيس جمهــور تأكيد كرد: 
با تحقق دولت الکترونيک از بســياري 
امضاهــاي طلایي و زمينه هاي فســاد 

جلوگيري مي شود.

دولت به  دنبال مردم 
رضا باقري اصل، دبير شــوراي اجرایي 
فنــاوري اطلاعــات در گفت وگــو با 
همشــهري دربــاره آخریــن وضعيت 
دولت الکترونيک در ایــران مي گوید: 
هم اكنون خدماتي كه بالاي 75درصد 
كيفيــت دارنــد و مي تــوان گفت كه 
قابل قبــول هســتند و از ویژگي هاي 
یکپارچگي، مشاركت پذیري، شفافيت 
و كاربردپذیري برخوردار هســتند، در 
مجموع 4۸۶خدمت را شامل مي شوند. 
ایــن ميــزان كمتــر از 10درصد كل 

خدمات دولت است.
به گفته او تجربه اي كه مردم احســاس 
مي كنند تجربه خوبي بوده، ناشــي از 
پروژه هــاي كوچک موفق بوده اســت. 
اما اگر این تجربه فراگير نشــده، چه در 
جامعه شهري و چه در جامعه روستایي 
ناشي از این اســت كه بقيه خدمات با 
اینکه روي آنها ســرمایه گذاري خوبي 
شــده و به عنوان مثال حــدود 2هزار 
خدمت بالاي 50درصد محقق شده اند، 
براســاس ارزیابي هــاي صورت گرفته 
در پایيــز، این خدمات به آن ســطح از 
بلوغ نرســيده اند كه مردم احســاس 
یک خدمت یکپارچه را داشــته باشند. 
دبير شــوراي اجرایي فناوري اطلاعات 
مي گوید: همان گونه كــه روزي مردم 
در جست وجوي واكسن بودند و اكنون 
این دولت است كه براي واكسيناسيون 
به دنبال مردم اســت، همه خدمات این 
شرایط را دارند. در مورد خدمات دولت 
الکترونيک هم اگر مي خواهيم بگویيم 
كه دولت الکترونيک مطلوب داریم، باید 
به جایي برسيم كه به جاي اینکه مردم 
به دنبال دریافت خدمات از دولت باشند، 

دولت به دنبال مردم باشد.

7600 ميليارد تومان
جــــــــه  د بــــــــــــــــو
بــه  اختصــــاص یافتــــــه 
»برنامــه ارائــه خدمــات 
و  پایــــه  زیرســاختی، 
کاربــردی شــبکه ملــی 
اطلاعــات« در مجمــوع 
7600 میلیــارد تومــان 
)76.345.611 میلیــون 
شــده  تعییــن  یــال(  ر
اســت. بنابرایــن شــاید 
بتــوان عمــده افزایــش 
بودجــه وزارت ارتباطات 
را در بودجه شــبکه ملی 
جســت وجو  اطلاعــات 

کرد

اصطلاحات رایجــي مانند 
»موشــک هوا كــردن« و دانش

»سخت مثل جراحي مغز« 
كه توســط عموم جوامع بــراي توصيف 
كارهاي سخت اســتفاده مي شود، نشات 
گرفته از این باور است كه اكثر مردم تصور 
مي كنند برخي از افــراد با تخصص هاي 
خاص از درصد هوش بيشتري نسبت به 

سایرین برخوردارند. اما 
محققــان بــا انجــام 
چندین تست هوش، به 
این نتيجه رســيده اند 
كــه به عنــوان مثال 
مهندســان هوافضا و 
جراحان مغــز، لزوما 
باهوش تــر از عامــه 
جامعه نيســتند، بلکه 
توانایي آنهــا در انجام 
برخي مهارت ها بيشتر 

است.
به گــزارش گاردین، 

محققان با بررســي داده هــاي یک گروه 
بين المللــي متشــکل از 329مهندس 
هوافضا و 72جراح مغز و اعصاب به نتایج 
جالب توجهي رسيدند. افراد شركت كننده 
موظف بودند 12تست آنلاین را با استفاده 
از سؤال هاي تســت بزرگ هوش بریتانيا 
معروف به GBIT در كنار پاسخ به سؤالاتي 
درخصوص سن، جنسيت و ميزان سابقه 
در تخصص شان، تکميل كنند. این سري 
از تست هاي شــناختي – با عنوان چالش 
Cognitron - توســط امپریــال كالــج 
لندن و بي بي ســي طراحي شده است و 

برنامه ریزي، اســتدلال، حافظه كاري و 
توانایي هاي توجه را ارزیابي مي كند.

ارتباط تخصص با ريشه هاي ذاتي
این تســت ها ابعاد مختلفي از شــناخت، 
شــامل برنامه ریزي و اســتدلال، كاركرد 
حافظه، توجــه و توانایي پردازش حركات 
را مورد بررســي قرار مي دهــد. محققان 
ســپس ایــن نتایج 
را بــا نتایجــي كه 
قبــلا از 1۸هزار نفر 
بریتانيایــي انجــام 
شــده بود، مقایسه 
كردنــد. یافته هــا 
 BMJ كــه در مجله
منتشر شــده است، 
نشــان دهنده تمایز 
كمــي در جراحان 
مغز و اعصــاب بود 
كه توانســته بودند 
با ســرعت بيشــتر 
مســائل را حل كنند اما حافظه یادآوري 
كندتري در مقایســه با عمــوم جمعيت 
داشتند. محققان همچنين به این نتيجه 
رسيدند كه تفاوت در سرعت حل مسائل 
از سوي جراحان مغز، ممکن است حاصل 
سرعت ذاتي عمل هاي جراحي مغز باشد. 
به همين دليل بيشــتر افرادي كه پيش 
زمينه پردازش ســریع این امــور را دارند 
به این تخصص جذب مي شــوند یا شاید 
به احتمال كمتر، ســرعت حل مســائل، 
حاصل تمرین هاي زیاد براي تصميم گيري 

در شرایط بحراني در زمان باشد. 

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

 اماراتي ها به تازگي دوبي را
 به عنوان نخستين دولت كاملا

  بدون كاغذ جهان معرفي كرده اند 
اما چه موانعي باعث پيشرفت كُند 

دولت الکترونيک در ایران شده است؟
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آن سو

آخرین وضعیت شیوع اومیكرون در دنیا

کشورهای اروپایی در راس ابتلا به اومیکرون

کشورهای آسیایی

 بیشترین موارد ابتلا به اومیکرون 

 نروژ
 1176 ابتلا

 کره جنوبی
 119 ابتلا

 هنگ کنگ
 15 ابتلا

 ترکیه
 6 ابتلا

 اردن
 2 ابتلا

 دانمارک
 3437 ابتلا

 هند
 40 ابتلا

 ژاپن
 15 ابتلا

 تایوان
 3 ابتلا

 لبنان
 2 ابتلا

 انگلیس
 4717 ابتلا

 روسیه
 16 ابتلا

 سنگاپور
 13 ابتلا

 تایلند
 3 ابتلا

 امارات
 1 ابتلا

 بحرین
 1 ابتلا

 پاکستان
 1 ابتلا

 عربستان
 1 ابتلا

 عمان
 2 ابتلا

تا ظهر دیروز 12 هزار و 10 نفر در سراســر جهان به 
سویه جدید کرونا، اومیکرون مبتلا شدند و تعداد 

کشورهای درگیر با سویه اومیکرون به 76 رسید

از میــان 4713 مــورد ابتــلای قطعــی در انگلیــس، 
10مورد بستری و یك مورد فوت گزارش شده است

پــای اومیکــرون بــه آســیا بــاز شــده و 4 همســایه 
خارجــی ایــران هــم مــواردی قطعــی و مشــکوک 

اومیکرون را گزارش کرده اند

10/52/8

 گروه سنی
 20تا 29 سال

 گروه سنی
 10 تا 19 سال

  مهــدی ویســی، مســئول ســتاد بحــران کرونــا در 
شــمال لنــدن بــه همشــهری توضیحاتــی می دهــد: 
شــدت ابتــلا در لنــدن بســیار بالاســت و در 10 روز 

اومیکرون به واریانت غالب در لندن تبدیل شد.  
همه بایــد بدانند که حتی با وجود تســت های منفی 
در صورت مشــاهده علائم حتما نسبت به قرنطینه 

خود اقدام کنند.
ســویه جدیــد از آفریقــای جنوبــی در حــال جایگزین 
شدن به جای دلتاست و با وجودی که هنوز مطالعات 
درباره آن تکمیل نشــده اســت اما علائمــی از جمله 
تنگــی نفــس خفیــف، کاهــش بویایــی و چشــایی، 
خســتگی مفرط، بدن درد را دارد، همچنین گلودرد 

هم جزو علائم این سویه جدید است.

  ابراهیم قادری، رئیس اداره مراقبت از بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت: وارد شدن جهش اومیکرون 
به کشور قطعی بوده و بعید اســت که این جهش از 

ویروس به کشور خاصی وارد نشود.
دو آزمایشگاه در کشور برای ارزیابی ژنتیکی جهش 

اومیکرون فعال شده اند.

 مریم سرخوش
خبرنگار

 احتمال حذف ارز ترجیحی یا  4200 
توماني در بودجه سال آینده، موجي از گزارش

نگراني ها براي گران تر شدن داروها و 
خدمات درماني را ایجاد کرده است؛ داروهایي که 
همین حــالا فشــار مالي زیــادي به بیمــاران و 
خانواده هایشان وارد کرده است، در کنار همه اینها 
هم بسیاري از اقلام دارویي به دلیل گراني هاي اخیر، 
به سختي پیدا مي شوند.هر چند که هنوز اظهار نظر 
قطعی درباره حذف ارز ترجیحی از سوی دولت برای 
داروها نشده اســت. ارز ترجیحی یا دولتی، همان 
ارزي است که به  قیمت 4200 تومان براي واردات 
کالاهای اساسی مثل گندم، جو، ذرت، سویا، روغن 
خام و دانه های روغنی و همچنین دارو و تجهیزات 
پزشــکی اختصــاص پیــدا می کند. بســیاری از 
کارشناســان حوزه درمان معتقدند کــه این اقدام 
منجر به افزایــش 4 تا 7 برابری قیمــت داروهای 
داخلی و وارداتی به کشور مي شــود، در حالیکه بر 
اساس اعلام حیدر محمدی، مدیر داروی سازمان 
غذا و دارو هنوز سهمیه ارز 4200 تومانی 6ماه دوم 
ســال هم برای واردات دارو و مواد اولیه اختصاص 
داده نشده و این مسئله کمبود برخی داروها را رقم 
زده اســت. در کنار اینها، داروخانه هــا هم از نایاب 
شــدن 200 قلم دارو خبر می دهند و بســیاری از 
بیماران خاص ســرگردان بازار آزاد بــرای خرید 
داروهای مورد نیازشان هستند. البته همین مسئول 
در ســازمان غذا و دارو روز گذشته به ایلنا گفت که 
برای 6 ماهه دوم امسال حداقل یک و نیم میلیارد 
دلار اختصــاص یابــد وگرنــه باید بخشــی از ارز 
اختصاص یافته واردات دارو نیمایی شود. بر اساس 
اعلام  او، در حال حاضر کمبودها در حدود 40 قلم 
اســت و می تواند بــه 500 قلــم دارو برســد. اما 
نائب رئیس انجمن داروسازان ایران به ایسنا گفته که 
هم اکنون 100 تا 150 قلم دارو کمیاب است و  این 
میزان از کمبود دارویی در 20 سال گذشته بی سابقه 
بوده است.   بحث  بر ســر حذف یا حذف نشدن ارز 
4200توماني بالا گرفته است. با اینکه پیشنهاد آن 
در قالب بودجه سال آینده، به تازگي از سوي دولت 
به مجلس داده شده، اما مدت هاست که این اتفاق 
براي بخش دارویي کشــور افتاده است. هرچند که 
وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو مخالفت خود را 
با این موضوع اعلام کرده اند، اما چند ماهی اســت  
حذف چراغ خاموش ارز 4200تومانی درباره برخی 
اقلام دارویی رقم خورده و بر این اســاس داروهاي 
بدون نســخه )OTC(، مواد جانبي و داروهایي که 
نمونه داخلي دارند، با ارز نیمایي )23هزار توماني( 
فروخته مي شوند؛ اتفاقي که منجر به افزایش قیمت 
چندبرابري این داروها و کمیابي آنها شده است. تمام 
این اتفاقات در شــرایطي رخ مي دهد که موافقان 
حذف ارز ترجیحي از حــوزه دارو، تأکید دارند که 
منابع این صرفه جویــي ارزي در نهایت به چرخه 
مصرف دارو یعني بیمه مي رسد، اما هم اکنون درباره 
داروهایي که دیگر شــامل ارز ترجیحي نیســتند، 
چنین اتفاقي رخ نداده است. محمدمهدي ناصحي، 
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت مرداد امسال گفته 
بود که بیش از 5 میلیون ایراني، بیمه درماني ندارند؛ 
هرچند که این عدد از ســوي جلیل میرمحمدي، 
عضو کمیسیون بهداشت مجلس یازدهم 8 میلیون 
نفر عنوان شده است. بررسي ها نشان مي دهد افراد 
بدون بیمه عمدتا از طبقه کم برخوردار جامعه اند و 
در نهایت باید قید درمان و خرید داروهاي گران را 

بزنند.

سهميه ارز 4200 نيمه دوم پرداخت نشد
بــا اینکــه وزارت بهداشــت مخالف حــذف ارز 
4200توماني بود، اما اوایل هفته، رئیس ســازمان 
غذا و دارو، در جلسه اي عنوان کرده بود که ارز 4200 
توماني اوضاع دارو را بدتر و کارهاي سازمان را مختل 
کرده است. حیدر محمدي، مدیرکل سازمان غذا و 
دارو هم چندي پیش درباره حذف ارز ترجیحي از 
برخي داروها گفته بود که براســاس قانون بودجه 
1400که سال گذشته تدوین و تصویب شد، مقرر 
شد در 6 ماه اول سال 1400، به میزان 1.5میلیارد 
دلار ارز براي واردات دارو و تجهیزات اختصاص یابد 

و از 6 ماه دوم، وزارت بهداشــت به تدریج به سمت 
استفاده از ارز نیمایي حرکت کند. این در حالي است 
که براساس اعلام همین مسئول، با گذشت نزدیک 
به 3 ماه از نیمه دوم سال، سهمیه ارز 4200توماني 
6 ماه دوم بــراي واردات دارو و مواد اولیه اختصاص 
داده نشده و این موضوع به کمبود دارو منجر شده 
اســت. هرچند که بهروز رحیمي، معاون توســعه 
مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درباره حذف ارز 
ترجیحي در لایحه بودجه 1401 هم به ایسنا گفته 
که پیشــنهاد حذف ارز ترجیحي دارو باید در قالب 
کمیسیون ها و در شــوراي  عالي بیمه مطرح شود؛ 
البته وزارت بهداشــت هم میزان کســري بودجه 
احتمالي را بــه هیأت دولت اعلام کرده اســت. در 
بودجه 1401 پیش بیني شده که مابه التفاوت نرخ 
ارز به بیمه ها در قالب صندوق هاي بیمه و از محل 
وزارت بهداشت پرداخت شود که خسارتي به مردم 
وارد نشود. فعلا این پیشــنهاد دولت است که همه 
ارزهاي ترجیحي حذف شود، اما باید منتظر باشیم 

که مجلس نظر نهایي را اعلام کند.

افزایش 4برابري قيمت داروهاي داخلي 
همین چنــد روز پیش هم بود کــه انجمن علمي 
اقتصاد و سلامت ایران در نامه اي به رئیس جمهوري 
در اعتراض به حذف ارز ترجیحي ده ها قلم از اقلام 
دارویي، هشدار داد و اعلام کرد که این اقدام علاوه  بر 
اینکه درد خانواده هاي بیماران را افزایش مي دهد، 
بلکه هزینه زندگي آنها را در این دوران پرمشــقت 
اقتصادي غیرقابل تحمل مي کنــد. حالا با تقدیم 
لایحه بودجه 1401از ســوي دولــت به مجلس، 
نگراني ها از حذف ارز 4200توماني بالا رفته است 
و محمدرضا واعظ  مهدوي، رئیــس انجمن علمي 
اقتصاد و ســلامت ایران این مســئله را زمینه ساز 
آســیب هاي جدي در حوزه اقتصادي، اجتماعي و 

سلامت مي داند. او به همشهري مي گوید:» به طور 
کلي کاهش ارزش پول ملي یک اقدام آسیب رسان 
در کشور است و آثار تورمي شــدیدي همراه دارد. 
این آثار تورمي باعث مي شــود قدرت خرید اقشار 
مختلف مردم و گروه هــاي حقوق بگیر کاهش پیدا 
کند. در چنین شرایطي باید خدمات بهتر درماني و 
پوشش خدمات دارویي افزایش پیدا کند تا حداقل 
کساني که به دلیل گران شدن مواد غذایي ازجمله 
لبنیات، گوشت و حبوبات با ســوءتغذیه مواجه و 
بیمار مي شوند، دسترســي به دارو و درمان ارزان 
داشته باشند. با توجه به شرایط تحریم و مشکلات 
اقتصادي، دولت ها باید پوشش خدمات بهداشتي 
و درماني را افزایش دهند نه اینکه اقداماتشــان در 

جهت کمتر شدن آن باشد.« 
به گفته واعظ مهدوي، حــذف ارز ترجیحي باعث 
افزایش قیمت دارو مي شــود. محاســبات نشان 
مي دهد که داروهاي تولید داخل 4برابر و داروهاي 
وارداتي تا 7برابر افزایش قیمت خواهند داشــت؛ 
مضاف بر اینکه فشار مالي بسیار سنگین بر بیمه ها 
هم وارد خواهد شــد: »همین حالا هــم بیمه ها 
بدهکار و چند مــاه از پرداخت عقب  اند. در پي این 
معوقه ها داروخانه ها، آزمایشگاه و بیمارستان ها اگر 
موفق به دریافت صورتحساب خود از بیمه نشوند 
اقدام به لغو قــرارداد مي کنند و مــردم در چنین 
شــرایطي باید کل هزینه ها را از جیب خودشان 
پرداخت کنند.« او توجیهات حــذف ارز دولتي و 
پرداخت مابه التفاوت آن بــا ارز نیمایي به بیمه ها 
براي کم شــدن قیمت نهایي را تأیید نمي کند و 
مي گوید:»در این شــرایط حتي بیمه شدگان هم 
ضرر مي کنند و کارایي کمتري خواهند داشت چرا 
که سطح تعهد آن کاهش پیدا مي کند. این تصمیم، 
افق هاي نگران کننده اي دارد و آینده نظام سلامت 
را در معرض خطــر قرار مي دهد.« این مســئول 
معتقد اســت هزینه هاي این اقدام بسیار بیشتر 
از اختصاص این رقم خواهد بــود: »اول اینکه اگر 
مابه التفاوت در آخر به بیمه منتهي شود، فرانشیز 
و ســهم پرداخت مردم هم 4برابر مي شود؛ یعني 
اگر تاکنــون بیمار براي داروي 10هــزار توماني، 
2500پرداخــت مي کرد و بقیه از ســوي بیمه ها 
پرداخت مي شد، با این گراني قیمت دارو 40هزار 
تومان مي شود و بیمار مجبور به پرداخت 10هزار 
تومان اســت. یعني کل دارو از شرایط بیمه خارج 
شــده و مصرف کننده باید معادل کل امروز را در 
سال آینده بپردازد. از سوي دیگر قیمت تمام شده 
دارو هم به انــدازه مابه التفاوت رشــد نمي کند، 
بلکه حداقل 35درصد و طبــق برآوردهاي دیگر 
تا 80درصد مابه التفاوت رشــد خواهد کرد و سود 

شرکت توزیع کننده، سود کارخانجات، سود شرکت 
پخش و فرانشــیز داروخانه را هم باید به آن اضافه 
کرد. علاوه بر این، نقدینگي مورد نیاز یک شرکت 
دارویي هم چند برابر خواهد شد.« به گفته او، اگر 
هم اکنون شرکت یک ملیون دلار ارز مصرف کند و 
قیمت آن 4میلیارد و 200میلیون تومان شود، در 
آینده قیمت آزاد نقدینگي مورد نیاز شرکت براي 
همان یک میلیون دلار، 27میلیارد تومان خواهد 
بود و معلوم نیســت که باید از چه طریقي تامین 
شود. همین حالا هم شرکت هاي دارویي مقروض 
بانکي هســتند و وام هاي کلان گرفته اند و این امر 
مي تواند منجر به کمبود،  تولیدنشدن دارو و حتي 

ورشکستگي شود.

 كاهش دسترسي گروه هاي كم برخوردار  به درمان
او سومین نکته منفي را هم نداشتن بیمه بخش قابل 
توجهي از مردم مي دانــد و ادامه مي دهد: »این که 
داروي ارزان فقط به بیمه شده ها تعلق بگیرد، عدالت 
نیست. 8میلیون ایراني که فاقد بیمه هستند، چطور 
مي توانند داروي 4برابر گران شده را بخرند. علاوه بر 
اینکه 3میلیون نفر مهاجر خارجي در ایران زندگي 
مي کنند که عمدتا از فقیرترین گروه هاي جامعه ما 
محسوب می شوند و حتي در مراجعه به بیمارستان 
هم قدرت پرداخت هزینه هاي درمان را ندارند. این 
افراد هم از دسترســي به دارو براي درمان محروم 
مي شوند.« به گفته واعظ مهدوي، گراني دارو، آثار 
مالي بسیار زیادي بر خانواده هاي کم درآمد دارد چرا 
که حتي قدرت پرداخت نسخه هاي 80هزار توماني 
براي درمان بیماري هاي ساده را هم نخواهند داشت 
و درمان نشدن شان منجر به انتقال و افزایش دیگر 
بیماري ها مي شود. او یکي از دستاوردهاي بهداشت و 
درمان بعد از انقلاب را ارزاني دارو و در دسترس بودن 
خدمات بهداشتي عنوان مي کند و مي گوید: »حذف 
ارز دولتي از دارو که نتیجــه اي جز گراني آن ندارد 
یک سیاست نادرست اســت و تمام آن دستاوردها 
را مخدوش مي کند، چرا که محدودیت هاي ارزي 
فعلي ما از محدودیت هاي دوران دفاع مقدس بیشتر 
نیســت، اما آن زمان، تامین ارز براي دارو و مسائل 
بهداشتي و درماني در اولویت قرار داشت، اما حالا 
اینطور نیست.« او راه بســتن سوءاستفاده ها از ارز 
را حذف آن درباره دارو و کالاهاي اساسي نمي داند 
و تأکید مي کند: »جایي کــه مردم فقیر از خدمات 
دولت اســتفاده مي کنند را نمي توان سوءاستفاده 
نامید، وظیفه دولت است که دارو، بهداشت و درمان 
ارزان در اختیار مردم قرار دهد. مشــکل اینجاست 
که مي گوییم ارز 4200توماني حذف نشود، اما این 
حرف ما نیست، ما مي گوییم ارز باید قیمتش بسیار 

کمتر از چیزي که اکنون هست، باشد و در این باره 
سیاست کلي ابلاغ شده از سوي مقام معظم رهبري 
در برنامه هاي مختلف هــم حفظ ارزش پول ملي و 
جلوگیري از افزایش قیمت ارز است. در جمع بندي 
وضعیت موجود و آنچه قرار است در آینده رخ دهد 
هم باید بگویم که ما مخالف افزایش هر نوع قیمت 
ارز هستیم که منجر به گراني دارو و فشار اقتصادي 

بر مردم شده است.« 

 بيماران خاص، در معرض خطرند
با تقدیم بودجه سال آینده از سوي دولت، حالا نوبت 
نمایندگان مجلس است که جزئیات آن را بررسي 
کنند. در حــال حاضر تعدادي از ایــن نمایندگان 
با حذف ارز 4200تومانــي مخالف اند. یکي از آنها 
حسینعلي شــهریاري، رئیس کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس اســت که چندي پیش مخالفت 
خود با حذف ارز ترجیحي دارو را اعلام کرده و گفته 
بود: »با توجه به تجربه هاي گذشــته، به مدیریت 
ماجرا اعتماد نداریم و مطمئن نیســتیم که اگر ما 
به التفاوت ارزي دارو به سازمان برنامه و بودجه داده 
شــود، این پول دوباره در همین حوزه دارو مصرف 
مي شــود.« در این خصوص همایون سامه یح، عضو 
کمیســیون بهداشــت مجلس هم توضیحاتي به 
همشهري مي دهد و مي گوید: »همه ما از مشکلات 
ارز 4200توماني و معضلات آن خبر داریم و آن را 
انکار نمي کنیم اما با وجود تمام سوءاســتفاده ها و 
رانت ها، حداقل مقداري ارزاق و داروي ارزان تر در 
اختیار مــردم قرار مي گرفــت و قیمت ها را در حد 
پایین حفظ مي کــرد.« او ادامه مي دهد:»دارو جزو 
کالاهایي است که باید با قیمت ارزان در اختیار مردم 
قرار بگیرد و اگر درباره حذف آن برنامه ریزي دقیقي 
انجام نشود، مشکلات قابل توجهي در حوزه سلامت 
رخ خواهد داد. همین حالا هم با وجود تامین دارو با 
ارز ترجیحي، بسیاري از مردم نمي توانند داروهاي 
مورد نیازشان را تامین کنند و از پس مخارج درمان 
بسیاري از بیماري هاي خاص و سرطان برنمي آیند. 
هدف گذاري در این باره باید براساس حفظ سلامت 
مردم باشــد.«  او حذف ارز دولتي برخــي داروها 
به دلیل کمبود منابع ارزي در ماه هاي اخیر و گراني 
و کمبودهاي ناشــي از آن را تأیید مي کند، اما در 
پاسخ به این ســؤال که آیا تزریق این صرفه جویي 
ارزي به بیمه ها، راهکار عرضه داروي ارزان به مردم 
است، عنوان مي کند:  »همین حالا بیمه ها افزایش 
قیمت را قبول نمي کننــد و براي برخــي داروها 
که افزایش 3برابري قیمت داشــته اند، تنها بخش 
کوچکي را پرداخت مي کننــد؛ مثلا 7800تومان 
براي یک داروي 30هزار توماني. بنابراین دولت باید 
در این باره تدبیر اساسي داشته باشد؛ چرا که با توجه 
به تجربه هاي تلخي کــه از رانت هاي تخصیص ارز 
دولتي حاصل شده هدف، حذف آن است مشروط 
بر اینکه زیرساخت ها تامین شده باشد؛ چرا که در 
غیراین صورت اخلال در نظام سلامت ایران و تهدید 
جان ســلامت بیماران به ویژه بیماران خاص رقم 

مي خورد.« 

پيشنهاد واردكنندگان براي حذف ارز دولتي 
واردکننــدگان دارو هــم با حــذف ارز ترجیحي 
مخالف انــد. ناصــر ریاحــي، رئیــس اتحادیــه 
واردکنندگان دارو این اقدام را مناســب نمي داند 
و درباره راهکار درست براي کاهش خسارت هاي 
مالي به مردم با حذف ارز4200توماني به همشهري 
مي گویــد: »فرض بر این اســت که بــا حذف ارز 
ترجیحي، باید مابه التفاوت ارز نیمایي به بیمه ها از 
سوي دولت پرداخت شود. در این باره مکانیسم هاي 
مناسبي هم پیشنهاد شده است. ازجمله اینکه بانک 
مرکزي ارز 4200توماني را در سامانه نیما عرضه و 
شرکت هاي دارویي آن را خریداري کنند، اما بخشي 
را معادل ارز ترجیحي پرداخت کنند و بقیه را پس 
از فروش کالاها با بیمه تهاتر خواهند کرد که در این 
صورت فرانشیز هم افزایش پیدا نکند. این پیشنهاد 
ما براي حذف ارز دولتي اســت و خود دولت باید 
درباره آن تصمیم بگیرد.« به گفته او، گراني دارو که 
گفته مي شود به دلیل حذف تدریجي ارز رخ داده، 
بیشتر به دلیل نبود برنامه ریزي است،  چرا که بیمه 
نمي تواند هر روز با تغییر قیمــت  چند دارو تغییر 

پوشش بیمه اي انجام دهند.

سرپرســت اداره کل توانمندسازي و 
بهبود سرمایه هاي انســاني معاونت خبر

پرستاري وزارت بهداشت اعلام کرد 
اعتبار مورد نیاز براي اجراي تعرفه هاي پرستاري در 
سال 1401، 5هزار و 500 میلیارد تومان است. به 
گزارش مهر، عباس عباس زاده روز گذشته با اشاره به 
آمادگي دانشگاه علوم پزشکي شهید بهشتي براي 
اجراي طرح هاي معاونت پرستاري وزارت بهداشت 
به صورت پایلوت، گفــت که رهبــري در دیدار با 
پرستاران، دســتور پیگیري مطالبات آنها را صادر 

کرده اند. 
او دربــاره اجراي قانــون تعرفه گــذاري خدمات 
پرستاري هم توضیح داد:»براي تحقق تعرفه گذاري، 
در وزارت بهداشت آیین نامه اجرایي تعرفه گذاري 
تصویب و بــا بیمه گــران توافق شــده اســت و 
دستورالعمل مشخصي براي اجراي آن وجود دارد. 
براي اجراي این طرح 5 هزار و 500 میلیارد تومان 
اعتبار نیاز است، در بودجه ســال 1401 این رقم 
دیده شــده و به مجلس شوراي اســلامي تقدیم 
شده است.« سرپرســت اداره کل توانمندسازي و 
بهبود سرمایه هاي انساني معاونت پرستاري وزارت 
بهداشت، ادامه داد: »با پیگیري هاي صورت گرفته، 
با حضور شرکت هاي بیمه این طرح در 3 ماه پایاني 
امسال با اعتبار هزار میلیارد تومان به صورت پایلوت 

اجرایي مي شود تا خواسته چندین ساله پرستاران 
تحقق یابــد.« او در ادامه به ضــرورت جذب نیرو 
در حوزه پرســتاري و تبدیل وضعیت قراردادهاي 
8۹ روزه، اشــاره کرد و افزود:» در ایــن حوزه هم 
مکاتبات انجام شــده و امیدواریم هرچه زودتر به 
نتیجه برسد.« اجراي طرح مراقبت تسکیني براي 
توسعه خدمات پرستاري در بیمارستان هاي شهداي 

تجریش و مفید، یکي دیگــر از موضوعاتي بود که 
عباس عباس زاده، سرپرست اداره کل توانمندسازي 
و بهبود ســرمایه هاي انســاني معاونت پرستاري 
وزارت بهداشت، به آن اشــاره کرد و درباره اهمیت 
خدمات رساني پرستاران در دوران کرونا در منازل، 
گفت که این اقدام منجر به کاهش هزینه هاي مردم 

و بار بیمارستان ها شد. 

گزارشي از پیامدهاي احتمالی منتفي شدن اختصاص ارز4200 تومانی و تاثیر آن بر قیمت دارو و خدمات درماني

مصائب دارو از حذف ارز4200 تومانی

رئیس انجمن علمی اقتصاد و ســلامت 
ایران مي گوید حذف ارز ترجیحی باعث 
افزایش قیمت دارو مي شود، محاسبات 
نشان می دهد که با این اقدام، داروهای 
تولید داخل 4 برابــر و داروهای وارداتی 
تا 7 برابر افزایش قیمت خواهند داشت، 
در کنار اینها، فشار مالی بسیار سنگین بر 

بیمه ها هم وارد مي شود

با۵۵۰۰ميلياردتومانتعرفهگذاريپرستارياجراميشود
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استقلال در  روز تولد ناصر حجازی، با شوت سلمانی سپاهان پرمهره و مدعی را شکست داد  و موقتا به صدرجدول رفت 
البته اين پيروزی با ارزش هم به تنهايی به همه ترديد ها در مورد سرنوشت استقلال مجيدی پاسخ نمی دهد

صدر خفیف
تا همین چند هفته قبل، تردیدهای زیادی در مورد نتایج اســتقلال 
فرهاد در لیگ بیست و یکم وجود داشت. پنج تساوی پیاپی اتفاقی 
نبود که هوادارها به سادگی از آن عبور کنند. به نظر می رسید استقلال 
در مسیر درستی قرار ندارد و ناهمواری ها در حال غلبه بر جاه طلبی 
این تیم هستند اما حالا دو برد پیاپی روبه روی پیکان و سپاهان نگاه ها 
را نسبت به این تیم تغییر داده اســت. شاید برد پیکان اتفاق چندان 
مهمی تلقی نشود اما شکست دادن سپاهان بدون شک یک برد بسیار 
بزرگ برای تیم مجیدی است. آنها یکی از جدی ترین مدعیان قهرمانی 
در فوتبال ایران را شکســت داده اند. فرهاد فصل گذشته در همین 
استادیوم به سپاهان محرم باخت اما در این فصل توانست انتقامش 

را از این تیم بگیرد. این نتیجه آرامش را به استقلال برگردانده است. 
حالا دیگر همه آنها را به عنوان یک مدعی قهرمانی در لیگ بیست و 
یکم می شناسند. گل زنی دوباره جعفر سلمانی و البته بسته نگه داشتن 
دروازه برای هشتمین بار در این فصل، اصلا مسائل کم اهمیتی نیستند. 
همه می دانند سپاهان چه تیم قدرتمند و پرستاره ای است و بردن این 
تیم چقدر ارزشمند است اما این برد به تنهایی به همه تردیدها در مورد 

سرنوشت استقلال پاسخ نمی دهد.
حقیقت آن است که استقلال مجیدی روبه روی سپاهان نتیجه بسیار 
خوبی گرفت اما همانند بسیاری از نبردهای این فصل، نمایش چندان 
جذاب و تماشاگرپسندی نداشت. در این فصل همه امکانات مهم فراهم 

شده تا استقلال فرهاد بهترین بازی های ممکن را به نمایش بگذارد اما 
این تیم هنوز در بعد فنی انتظارات را برآورده نکرده است. هواداران 
استقلال خواهان تماشای تیم مقتدرتری هستند. آنها می خواهند یک 
تحول تمام عیار را در استقلال تماشا کنند و این نمایش ها برای شان 
متقاعدکننده به نظر نمی رسد. البته که می توان نتیجه گرفت در حال 
حاضر، هیچ چیز به اندازه بردن و صدرنشینی برای استقلال اهمیت 
ندارد، اما فرهاد باید در نیم فصل دوم به فکر بالا بردن کیفیت تیمش هم 
باشد. اگر قرار است آنها واقعا تاریخ ساز شوند، چقدر حیف است که این 

کار را با چنین نمایش هایی انجام بدهند.
اگر بخواهیم شرایط این فصل استقلال را به یک بازیکن تشبیه کنیم، 

بی شک ژستد بهترین گزینه است. او هم درست مثل تیمش، آرام آرام 
پا گرفته و قدم های مثبتی برداشته اما هنوز یک ستاره نیست. ژستد دو 
هفته پیش روبه روی پرسپولیس صحنه مشکوک به پنالتی را خلق کرد، 
هفته قبل مقابل پیکان پاس گل داد و این هفته همان کار را روبه روی 
سپاهان انجام داد. پاس گل دادن، ژستد را به یک مهره موثر تبدیل کرده 
اما او تا وقتی برای تیمش گل نزند، رضایت هوادارها را به دست نمی آورد. 
استقلال هم درست چنین وضعیتی دارد. تیمی که خوب نتیجه گرفته اما 
تیم کاملی نبوده است. فرهاد برای استقلال، تیمی ساخته که نمی بازد 
و گل هم نمی خورد اما حالا همه در انتظار تیمی هستند که کمی بهتر از 

این فوتبال بازی کند.
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    فراز و تراكتور
از قول تا نبرد!

بعد از تنها يك برد در 5تجربه روي نيمكت تراكتور، سولدو 
و تيمش امروز روبه روي نفت مسجدسليمان قرار مي گيرند

    محكوم به برد
چرا پرسپوليس بايد پيكان را شكست بدهد؟ 
چرا در غيراين صورت بايد نگران سرخ ها بود؟

  50 درصد ايستگاهي
پرسپوليس حدود نيمي از گل هايش را از روي ضربات  

شروع مجدد به ثمر رسانده است. گل زدن روي 
ضربات شروع مجدد نه تنها مذموم و ناپسند نيست، 
بلكه حتي مي تواند مصداق فرصت طلبي تيم ها باشد 1818

پرسپولیس16:00 نفت  مسجدسلیمان15:00پیکان تراکتور

فولاد17:00 گل گهر
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آماربازي

به جان ما دعا كن

همان مجيدي مي بيند، كافي است

ما از شما توقعي نداريم

باشــگاه پرســپوليس اعــام كرد 
ســرانجام طلب گابريل كالدرون 
در حســاب اين مربي نشست و 
به زودي پنجــره نقل وانتقالاتي 
قرمزهــا بــاز خواهد شــد. البته 
مدت هاســت آقايان از ايــن حرف ها 
مي زنند و درســت از آب درنمي آيد، امــا اميدواريم اين بار 
واقعا همه  چيز حل شــده باشــد و آن دو بازيكن تاجيك هم 
از ســرگرداني خاص شــوند. در هر صورت جا دارد حالا كه 
كالدرون در خانه پدري كنار زن و بچه اش نشسته و اين پول 
را مفت و مسلم به دست آورده، به جان مديران فوتبال ايران 
دعا كند؛ براي كساني كه او را از صدر جدول بيرون كردند تا به 
جاي هر روز كار طاقت فرسا در يك كشور ديگر، راحت روي 
مبل منزلش ولو شود و چند صد هزار دلار از محل اموال مردم 

ايران پول بگيرد. مرسي آقاي انصاري فرد!

رشيد مظاهري يكي از به صرفه ترين 
شغل هاي تاريخ بشــريت را دارد. 
داستان اينطوري است كه او هر بار 
از فهرست بازيكنان استقال خط 
مي خورد و عوض حضور در مسابقه، 
يك استوري منتشر مي كند. او البته با 
باشگاه قرارداد دارد و حق و حقوقش را مي گيرد. بنابراين ما با 
گران ترين استوري هاي دنيا مواجهيم. رشيد كه از ليست بازي با 
سپاهان هم خط خورد، اين بار ترك عادت كرد و به جاي آرزوي 
موفقيت خالي، چند خط توضيح هم داد. او گفت: »ســليقه 
سرمربي اين است كه بازي نكنم، وگرنه سر تمرين بياييد و 
ببينيد چقدر آماده ام.« برادر جان؛ حتي اگر حق با شما هم 
باشد، تأييد آمادگي ات از نظر 80 ميليون ايراني بي فايده است. 
تنها كسي كه مي تواند در مورد شما تصميم بگيرد همان فرهاد 

مجيدي است. پس الكي قشون كشي نكن!

فدراســيون فوتبــال وعــده ورود 
كمك داور ويدئويــي را براي بين 2 
نيم فصل ســال آينده يعني ليگ 
بيست ويكم داده اســت. باز خوب 
است برخاف گذشته نگفتند 3 ماه 
ديگر. قشنگ تاريخي مشخص كردند كه 
حالا حالاها كسي از آنها سؤال نكند. با اين حال اجازه بدهيد از همين 
تريبون عرض كنيم ما براي همين تاريخ هم خوش بين نيستيم كه 
VAR وارد ايران شود. يعني راستش از اين فدراسيون اصا چنين 
توقعاتي نداريم. انتظارات ما خيلي ســاده تر از اين حرف هاست. 
 همين كه داربي تهران يا بازي استقال و سپاهان را براي ساعت 
4 بعدازظهر روزهاي غيرتعطيل برنامه ريزي نكنيد، همين كه تكليف 
ورود تماشاگران به ورزشگاه ها را روشن كنيد، همين كه زمين  هاي 
افتضاحي مثل حافظيه شيراز را سر و سامان بدهيد. فعا اولويت ما 

اينهاست، وگرنه VAR كه اصا به عمرمان قد نخواهد داد!

متريكا

تيم آلومينيوم اراك امروز فرصت دارد ركورد 

بسته نگه داشتن دروازه در فصل جاري را از 429
تيم فولاد پس بگيــرد. آلومينيوم در اين 
فصل فقط يك گل خورده و ركورد جالبي 
را در اين زمينه بر جا گذاشته است. اين تيم در ابتداي فصل 4بازي گل 
نخورد و نخستين گل فصلش را بعد از 403دقيقه دريافت كرد. چند هفته 
بعد فولاد خوزستان اين ركورد را شكست و در فاصله هفته هاي چهارم تا 
هشــتم 429دقيقه دروازه اش را بسته نگه داشــت تا اينكه بالاخره از 
فجرسپاسي گل خورد. حالا دوباره آلومينيوم به مرز ركوردشكني رسيده 
است. تيم خطيبي در 407دقيقه اخير گلي نخورده و امروز هم ميهمان 
نساجي است. اگر آلومينيوم تا دقيقه23از نســاجي گل نخورَد دوباره 
ركوردش را پس مي گيرد. ركورد فصل گذشته 600دقيقه و متعلق به 

پرسپوليس بود.

 تيم پرسپوليس هفته گذشته با گل خوردن 

از هــوادار، اجــازه نداد حســرت گلزني 448
حريفش بــه 500دقيقه برســد. هوادار 
ازجمله تيم هاي اين فصل است كه ضعف 
گلزني دارند و صاحب چهارمين خط حمله ضعيف اين رقابت ها است. تيم 
رضا عنايتي طي 8بازي اولش فقط در يك بازي گل زده بود و قبل از بازي 
با پرسپوليس 409دقيقه را در حسرت گل سپري كرد كه ركوردي براي 
ليگ جاري بود. اما در كمال ناباوري اين تيم 2گل به پرســپوليس زد و 
تعداد گل هايش را در اين فصل 2برابر كرد. دقايق گل نزدن اين نيز روي 
448دقيقه متوقف شد كه البته همچنان بالاترين ركورد اين فصل است 

ولي متوقف شده و از اين بزرگ تر نخواهد شد.

 ركورد 448دقيقه اي هوادار در گل نزدن، 

ركورد قابل توجهي است كه فصل گذشته 744
هم طي 30هفته فقط 3تيم از اين ركورد 
عبور كــرده بودند. در ليگ بيســتم مس 
رفسنجان در مقطعي از فصل 492دقيقه گل نزد و سايپا هم در يك مقطع 
بحراني 561دقيقه در حسرت گلزني ماند تا اينكه درنهايت به ليگ يك 
سقوط كرد. اما ركورد بيشترين دقايق گل نزدن در فصل گذشته با عدد 
عجيب 744دقيقه به تيم نفت آبادان رســيد كــه از هفته چهاردهم تا 
بيست وسوم هيچ گلي نزد. تيم سيروس پورموسوي تا قبل از آن مقطع، 
جزو صدرنشــين هاي ليگ بود اما بعد از آن دوره به جمع قعرنشين ها 

پيوست.

هواداراني كه اين روزها در فوتبال ايران شانس ورود به استاديوم ها 
را از دست داده اند و دائما در محاصره درهاي بسته قرار گرفته اند، 
عادت كرده اند كه هر نتيجه ناخوشايند تيم محبوب را به تجمع در 
مقابل ساختمان وزارت ورزش و باشگاه گره بزنند. در اينكه مديريت 
كان ورزش ايران ضعف هاي بزرگي دارد، شكي نيست. در اينكه 
مديران منتخب وزارت براي سرخابي ها همواره مرداني براي رفتن 
به استقبال شكست هاي بزرگ بوده اند هم ترديدي وجود ندارد. با 
اين حال مسئله اين اســت كه اساسا چنين تجمع هايي آن هم در 
فاصله كوتاه با برگزاري مسابقات تيم، فقط تمركز باشگاه و ذهنيت 
بازيكن ها را به هم مي ريزد. براي مرور تأثيــر اين تجمع ها كافي 
است به گذشته نگاه كنيم. اگر آندره استراماچوني با اين تجمع ها 
به استقال برگشت، اگر شرايط آبي ها بهتر شد، اگر مشكات مالي 
اين تيم رفع شدند و اگر جلوي كوچ ستاره ها از اين تيم گرفته شد، 
پس مشكات پرسپوليس هم با تجمع حل مي شود! تلخ و تأسف بار 

اســت كه هوادار پرسپوليس در مرحله ســكوت كردن روبه روي 
خطابه شخصيتي مثل وحيد قليچ قرار بگيرد كه پيش از اين فقط 
به خاطر اظهارات عجيبش در شبكه هاي اجتماعي سوژه هميشگي 
كاربران فضاي مجازي بوده است. جمع شدن در مقابل ساختمان 
باشــگاه و شــعار دادن عليه صدري، هيچ چيز را در پرسپوليس 
تغيير نمي دهد. در بهترين حالت، جناب وزير با رخ سوپرمن وارد 
مي شود، مديريت پرسپوليس را عوض مي كند، سرپرست جديد 
باشــگاه چند ماه زمان مي خواهد و اين چرخه براي هزارمين بار 
تكرار مي شــود. ظاهرا هواداران فوتبال در ايران، با خودشان عهد 
كرده اند كه به جاي لذت بردن از فوتبال، با اين ورزش تا مي توانند 
رنج و عذاب تحمل كنند. ظاهرا آنهــا تصميم گرفته اند از فوتبال، 
پلي براي شعار دادن، گره كردن مشت ها و حمل كردن بيلبوردهاي 
اعتراضي بسازند. پذيرفتن رنج مداوم در دل تجمع هايي كه معمولا 

هيچ گرهي را هم از مشكات باشگاه باز نمي كنند.

به ديوار كوبيديد!
ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم

امتياز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تيم رتبه

102820-1055استقلال1

146819-954گل گهرسيرجان2

10613136719سپاهان3
91819-954آلومينيوم اراک4
9522137617مس رفسنجان5

9441117416پرسپوليس6

213-934279فولاد7

112-933378پيكان8
411-932459ذوب آهن9

210-9243810نساجی مازندران10

29-923457فجر سپاسی11

48-9225812تراکتور12

57-914438نفت  مسجدسليمان13

46-913548هوادار14

66-913539صنعت نفت آبادان15

112-27213-9پديده مشهد16

بعد از توقف عجيب پرســپوليس برابر تيم تازه 
صعودكرده هوادار، يحيي گل محمدي در نشست 
خبري مدعي شــد تيم حريف صرفــا از روي 2 
ضربه ايستگاهي به گل رسيده است. او احتمالا 
در زمان بيــان اين مطلب به خاطر نداشــت كه 
پرسپوليس هم در اين بازي هر دو گلش را از روي 
ضربات شروع مجدد به ثمر رسانده است. گل اول 
سرخ ها را فرشاد فرجي روي كرنر ارسالي مهدي 
ترابي زد و گل دوم را هم ســيامك نعمتي روي 
كرنري به ثمر رساند كه اميد عاليشاه ارسال كرده 
بود. با اين دو گل شمار گل هاي زده پرسپوليس 
در ليگ بيســت ويكم به عدد 11رسيد. جالب 
اســت بدانيد تقريبا نيمي از اين گل ها از روي 
ضربات ايستگاهي به ثمر رســيده است. غيراز 
2 گل بازي با هــوادار، پرســپوليس در بازي با 
فولاد هم 2 بار توسط رضا اسدي و حامد پاكدل 
از روي ضربات ايســتگاهي موفق به گشــودن 
دروازه حريف شــد. همچنين گل مهدي ترابي 
به مس رفســنجان هم پنالتي بود. پرسپوليس 

امسال 6 گل در جريان بازي زده كه شامل گل 
عيســي آل كثير برابر فولاد، دبل مهدي عبدي 
مقابل نساجي، گل عيسي به گل گهر سيرجان، 
گل ســرلك به نفت آبادان و گل عبدي به نفت 

مسجدسليمان مي شود.
گل زدن روي ضربات شروع مجدد نه تنها مذموم 
و ناپسند نيســت، بلكه حتي مي تواند مصداق 
فرصت طلبي تيم ها باشد. بنابراين طعنه يحيي 
به هوادار درست نبود. البته از اين نكته هم نبايد 
بگذريم كه پرسپوليس موقعيت هاي خوبي در 
مسابقاتش درست كرده كه خيلي از آنها به دليل 
كم دقتي مهاجمان به گل تبديل نشــده است. 
عجيب تر اينكه از اين 6 گل به ثمر رســيده در 
جريان بازي، چند مورد با خوش اقبالي و بعد از 
برخورد با مدافعان يا دروازه بان حريف وارد دروازه 
شده است. گل اول عبدي برابر نساجي، گل او به 
نفت مسجدسليمان، گل سرلك به نفت آبادان و 
گل سيامك نعمتي به هوادار از اين دست بودند. 

اين بخش از قضيه كمي جاي تامل دارد.

بعد از تنهــا يــك بــرد در 5تجربه روي 
نيمكت باشــگاه تراكتور، سولدو و تيمش 
امروز روبه روي نفت مسجدســليمان قرار 
مي گيرنــد. در حقيقت تراكتــور در اين 
مســابقه روبــه روي تيم مردي بــه زمين 
خواهد رفــت كه هميــن چند مــاه قبل 
به عنوان ســرمربي تراكتور، قول قهرماني 
در ليگ برتــر را داده بود! ايــن دو تيم در 
جدول، به هم چســبيده اند و فصل خوبي 
را پشت ســر نگذاشــته اند. همزمان با اين 
مســابقه، ذوب آهن روبه روي هوادار قرار 
مي گيــرد. ذوب در 4هفته گذشــته ليگ 
برتر، حتي يك برد هم به دســت نياورده و 
شرايط خوبي را پشت ســر نمي گذارد. در 
مقابل، هوادار با امتياز گرفتن از پرسپوليس 
در آزادي، اعتماد به نفــس خوبي براي اين 
مسابقه دشوار خارج از خانه به دست آورده 
است. فجرسپاسي هم روي چمن افتضاح 
حافظيــه، روبه روي مس رفســنجان قرار 
مي گيرد. مس در هر 4مسابقه گذشته اش 
در ليگ برتر صاحب پنالتي شده و بايد ديد 

كه براي رساندن اين ركورد به عدد 5چقدر 
شانس دارد. هر دو تيم تا اينجا فصل نسبتا 
خوبي را سپري كرده اند اما روي چمني با 
اين كيفيت، نمي توان به فوتبال اميدوار بود.
نســاجي قائمشــهر هم همچنــان بدون 
هوادارها روبه روي بهترين خط دفاعي ليگ 
برتر به زمين مي رود. تيم رسول خطيبي با 
8كلين شيت در 9مسابقه، خارق العاده ظاهر 
شده اســت. تيمي كه به نظر مي رسد قصد 
دارد تا پايان فصــل در بين تيم هاي بالاي 
جدولي ايــن فصل ليگ برتر قــرار بگيرد. 
شــاگردان عليمنصور در نفــت آبادان هم 
امروز به مصاف تيم بدون مربي شهرخودرو 
مي  روند؛ تيمي كه در 9هفته گذشته ليگ 
برتر، 2 اســم، 2ســرمربي و فقط 2امتياز 
داشته و هيچ بردي را به دست نياورده است. 
آخرين مســابقه اين هفته ليگ برتر، بين 
گل گهر صدرنشــين و فولاد برگزار خواهد 
شد. نبرد امير و نكو، هميشه پر از لحظات 
جذاب و البته مصاحبه  هاي تند و آتشــين 

بوده است.

50 درصد ايستگاهي
 پرسپوليس حدود نيمي از گل هايش را از روي ضربات

 شروع مجدد به ثمر رسانده است

فراز و تراكتور؛ از قول تا نبرد!

چهارشنبه 24 آذر 1400

تراکتور - نفت  مسجدسليمان

ذوب آهن - هوادار

پيكان - پرسپوليس

فجر سپاسی - مس رفسنجان

صنعت نفت -  پديده 

نساجی - آلومينيوم

15:00

16:00

17:00

ليگ برتر- هفته  دهم

گل گهر - فولاد

برنامه بازی ها

14:30

14:45

15:00

15:30

16:30

17:30

17:45

جام حذفی يک شانزدهم نهايی

يکشنبه 2۸ آذر1400

آرمان گهر سيرجان- نساجی

پديده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رايكا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوين

ماشين سازی-مس کرمان

پيكان-قشقايی شيراز

آلومينيوم-فجر شهيد سپاسی

خيبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود اروميه

سپاهان-شهيد اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

در ادامه مســابقات هفته دهم ليگ برتر فوتبال، از ســاعت 
16امروز در ورزشگاه دستگردي تهران، پرسپوليس در حالي 
ميهمان پيکان است كه سرخپوشان به دلايل فراوان چاره اي 
جز كسب پيروزي در اين مسابقه ندارند. صد البته احترام تيم 
پيکان واجب است، اما شواهد و نشانه ها حاكي از آن است كه 

اين تيم نبايد رقيب سرسختي براي سرخپوشان باشد.

  چند دليل براي يک ادعا
بيش از هر چيز ديگري به نظر مي رسد سطح فني 2 تيم اختاف 
فاحشي با هم دارد. چه براساس بضاعت انساني و چه از نظر جايگاه 
در جدول رده بندي، پرســپوليس دســت بالا را در اختيار دارد. 
سرخپوشان بعد از 5 قهرماني پياپي در ليگ برتر، در فصل جاري 
هم جزو مدعيان اصلي فتح جام به شمار مي روند. شايد آنها فصل 
را عالي شروع نكرده باشند، اما مثا نسبت به فصل گذشته يا فصل 
قبل از آن خيلي هم عقب نيستند. سرخپوشان 13امتيازي هستند 
و تا پيش از آغاز مسابقات هفته دهم فقط 3 امتياز تا صدر جدول 
فاصله داشتند. البته پيكان هم فعا 12امتياز گرفته و وضع خوبي 
دارد، اما آنها هفته گذشته در يكي از نخستين مسابقات دشوارشان 
با نتيجه 3 بر صفر برابر استقال شكســت خوردند و مطلقا هيچ 
حرفي براي گفتن نداشــتند. در نتيجه انتظار مي رود پرسپوليس 
هم امروز در موقعيــت خوبي براي پيروزي بر پيكان باشــد. تيم 

مجتبي حسيني تازه مسابقات سختش را شروع كرده 
است. آنها بعد از پرســپوليس بايد براي رويارويي با 
تيم هايي مثل ســپاهان، فولاد، آلومينيوم اراك و 

مس رفسنجان آماده شوند.

    برتري تاريخي پرسپوليس
پيكان يكي از محبوب ترين رقباي پرســپوليس در 

تاريخ ليگ برتر بوده است. اين دو تيم در 20دوره قبلي 
اين رقابت ها 32بار به مصاف هــم رفته اند كه 24مرتبه 

پرسپوليس برده، 4مسابقه به تســاوي انجاميده و 4بازي 
هم با پيروزي خودروســازان پايان يافته است. سرخپوشان 

در مســابقات رودررو 58بار دروازه پيكان را گشــوده اند و تنها 
27گل از اين تيم خورده اند. در نتيجه پرسپوليس با برتري ذهني 
و آمادگي رواني كامل رودرروي حريف امــروزش قرار مي گيرد. 
آخرين تقابل 2 تيم به هفته پاياني فصل گذشته برمي گردد؛ جايي 
كه پيكان با قبول يك شكست ديگر برابر قرمزها، حكم پنجمين 

قهرماني پياپي اين تيم را امضا كرد.

    اگر تيم يحيي نبرد...
حقيقت آن اســت كه حجم انتقادها از عملكرد پرســپوليس در 
فصل جاري كم سابقه بوده است. فراز و فرودهاي فني پرسپوليس، 

به تدريج هواداران اين تيم را نگران و ناخشنود كرده است. تساوي 
برابر هوادار آن هم بعد از يك نمايش كسالت بار در داربي تهران، 
باعث شد اين هفته انتقادهاي بسيار زيادي از كادرفني پرسپوليس 
صورت بگيرد. در اين شرايط ناكامي احتمالي قرمزها برابر پيكان، 
حسابي براي آنها گران تمام خواهد شــد. پرسپوليس براي بازي 

امروز مهدي ترابي را به دليل مصدوميت در اختيار ندارد.

شايد 
يك فرصت ديگر

يکــي از خريدهــاي نااميدكننده پرســپوليس در ليگ 
بيست ويکم، رضا اسدي بوده است. اين بازيکن كه با هياهوي بسيار 

زياد جذب شد، قرار بود جاي خالي احمد نوراللهي را در ميانه زمين پر كند، 
اما نمايش هاي او در چند بازي ابتدايي سرخ ها اصلا چنگي به دل نزد و سروصداي 
هواداران را بلند كرد. همزمان مصدوميت كهنه و عجيب كمال كاميابي نيا هم بهبود 
يافت تا اسدي كاملا به نيمکت دوخته شود. با اين حال نکته اينجاست كه كمال در 

2 بازي اخير سرخپوشان خيلي آماده و قبراق نشان نداده است. او در داربي تهران و 
مخصوصا نيمه اول روز خوبي نداشت و برابر هوادار هم پيش از دقيقه 60جاي خودش را 
به همين رضا اسدي داد. بنابراين عجيب نيست اگر امروز شاهد بيرون ماندن كاميابي نيا 
و بازگشت اسدي به تركيب باشيم. در اين صورت اين بازيکن يک فرصت ديگر براي 

اثبات توانايي هايش به دست خواهد آورد؛ فرصتي كه قرار نيست هر بار تکرار شود 
و اگر واقعا اسدي به زمين رفت بايد حسابي خودش را نشان بدهد. انتظارات 

از او بسيار بالا است؛ مخصوصا به خاطر طول كشيدن روند مذاكره اش 
و درخواست مالي بالايي كه داشت. اسدي خيلي وقت ندارد كه 

نشان بدهد شايسته اين همه سروصدا بوده است. آيا 
امروز يحيي اين فرصت را به او مي دهد؟

محكوم به برد
چرا پرسپوليس بايد پيكان را شكست بدهد؟ چرا در غيراين صورت بايد نگران سرخ ها بود؟
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2داربی مارادونایی
سرنوشت بارسا با تيم مارادونا گره خورده است

بارســلونا از پریشــب کانون اخبار و 
توجهات رسانه ای بوده. دیشب که 

بازی دوستانه ای در عربستان 
با بوکا جونيورز داشــتند؛ 2 
تيمی که روزگاری از حضور 
مارادونــا در باشگاه شــان 
بهره می بردنــد. دنی آلوز 
هــم دیشــب برای بارســا 
اولين بازی اش را انجام داد. 

او تا نيم فصــل دوم نمی تواند 
در لاليگا یا ليــگ اروپا بازی کند. 

صحبت از ليگ اروپا و باشــگاه ســابق 
مارادونا شد، همان طور که پریروز متوجه شدید، بارسا در مرحله 
یک شــانزدهم ليگ اروپا به قرعه ناپولی خورد و در بازی برگشت 
باید در ورزشــگاه دیه گو مارادونا در ناپولی به ميدان برود. بارسا- 
ناپولی و بارســا- بوکا به نوعی داربی مارادونا محسوب می شوند. 
قبلا یک بار بارسا در ليگ قهرمانان به مصاف ناپولی رفته و رفت و 
برگشت در مجموع یک-یک و 3 بر یک  آنها را شکست داده. تنها 
رویارویی تاریخ بارسا با یک تيم ایتاليایی در ليگ اروپا هم مقابل 
همين تيم و در دور اول جام یوفا در 76-1975 بوده که بارســا 3 
بر صفر و 4 بر صفر برنده شــده. درباره این رویارویی اگر اطلاعات 
بيشتری می خواهيد، این را بدانيد که ناپولی پس از شروعی توفانی 
و شکست ناپذیر در این فصل سری آ، ســرانجام از صدر به پایين 
کشيده شد و تا رده چهارم سقوط کرد. لوچانو اسپالتی، سرمربی 
62ساله این تيم در پانصدمين مســابقه ای که سرمربيگری یک 
تيم را در ســری آ در دست داشــت به امپولی باخت؛ 500 بازی، 

247 پيروزی، 122 تساوی و 131 شکست.
بارســا در این فصل دچار سندروم پسامسی شــده و در 16بازی 
لاليگایی، 6 برد، 6 تســاوی و 4 باخت به دست آورده. در بازی های 
خارج از خانه در ليگ قهرما نان چند سالی هست که حتی با مسی 
هم خوب نتيجه نمی گيرند اما این فصــل در لاليگا هم در 7بازی 
خارج خانه تنها یک برد به دســت آوردنــد و تفاضل گل منفي را 
ثبت کردند. در ليگ قهرمانان هم که پس از دینامو کی یف با تنها 
2 گل زده بدترین خط حمله را داشــتند و بدترین خط دفاعی را 
هم به خود اختصاص دادند. کســب 24 امتياز از 16 بازی نخست، 
ضعيف ترین شروع بارسا در یک فصل لاليگایی از فصل 2003-04 
را رقم زده است! بارسا )23 امتياز(  در آن فصل نایب قهرمان لاليگا 
شد. بارسا در کنار 5 تيم دیگر با تنها 3 کلين شيت، ضعيف ترین تيم 

این فصل لاليگا بوده است. 

تور اروپایی ایجنت هالند
مينــو رایــولا، مدیــر برنامه هــای طماع و 
پرحاشــيه هالند که با همه باشــگاه های 
بزرگ اروپایی برسر آینده ستاره نروژی 
دورتمونــد مذاکــره کــرده، این بار به 
دیدار لاپورتا رفت. رئيس باشــگاه 
بارســلونا می خواهد در اولين 
فصل حضورش در این باشگاه 
یک ســتاره بــزرگ بخرد، 
آن هم با دســت خالی. یک 
شرکت اسپانسر و همين طور 
کمپانی بزرگ نایکی آمادگی 
خود را برای کمــک به تامين 
مبلغ این انتقال اعــلام کرده اند. 
لاپورتا فعلا در حال چانه زنی با رایولا 
بر سر کاهش کميسيون این ایجنت 
است. از طرفی، فلورنتينو پرس و 
رئال مادرید هم کــه همه حواس 
و انرژی خود را روی آوردن امباپه 
متمرکز کرده انــد، از خرید هالند 
نااميد نيســتند. ملاقات بين رایولا 
و پرس چند مــاه قبل صورت گرفته 
بود. از آن سو، رســانه های نزدیک به 
بایرن مونيخ هم مدعي شده اند این تيم 
خواهان این معامله اســت و می خواهد 
یــک ســتاره دیگــر را هــم از چنگ 
دورتموند دربياورد. یکی از خبرنگاران 
ESPN و Bild بــه نــام فيورتوفت که 
نروژی است و با پدر ارلينگ هالند ارتباط 
نزدیکی دارد، دیــروز تویيت زد که بایرن 
هالند را می خواهد و تلاشــش را برای این 
انتقال خواهد کرد. این شایعه ممکن است 

دوباره باعث ناراحتی لواندوفسکی شود.

جهان

تقابل رئال با پاري سن ژرمن هم از آن اتفاقات تاریخي است؛ 
رویارویي پادشاه ليگ قهرمانان با پرســتاره ترین تيم فعلي 
جهان؛ تقابل مسي با رئال مادرید، راموس، ناواس، دي ماریا و 
حکيمي با تيم سابق شان و شاید امباپه با تيم آینده اش. سرخيو 
راموس که پس از خروج از رئال موضعگيري هایي آزاردهنده 
براي هواداران این تيم داشته و در توپ طلا هم از مسي در برابر 
بنزما حمایت کرده بود، حالا نوشته که براي پيروزي بر رئال 
براي پاریس حاضر است جانش را هم بدهد. او که از سال2005 
تا همين تابستان عضو کهکشاني ها بود، 671بازي با پيراهن 
این تيم انجام داده، در برابر تنها 2 بازي براي پاریس؛ 671 بازي، 
22 جام، بهترین مدافع فصل یوفا )2بار(. این در حالي است که 
راموس در سال 2019 گفته بود: »هرگز به تيمي نمي روم که 
بخواهم مقابل رئال قرار بگيرم.« حالا در 18اســفند باید در 
برنابئو مقابل این تيم قرار بگيرد و زیر قولش بزند؛ ورزشگاهي 
که دیروز 74ساله شد. غير از راموس 3 بازیکن دیگر پي اس جي 
هم محصول یا ستاره رئال مادرید بوده اند. استقبال هواداران 

از دي ماریا مشخص است که دوستانه نيست. آنها مشکلي با 
ناواس و اشــرف ندارند، اما هنوز معلوم نيست چه رفتاري با 

کاپيتان خائن خود در پيش بگيرند.
  آنخل دي ماريا )۲۰۱۴ - ۲۰۱۰(: 194 بازي، 6 جام، 

بهترین بازیکن فينال ليگ قهرمانان 
  كيلور نــاواس )۲۰۱۹ - ۲۰۱۴(: 182 بازي، 12 جام، 

دروازه بان فصل ليگ قهرمانان 2017-18 
  اشرف حكيمي )۲۰۱۸ - ۲۰۱۷(: 17 بازي، 4 جام

مسي هم که در 9ال کلاسيکوي آخرش موفق به گلزني یا 
پاس گل نشد و پس از جدایي کریستيانو هرگز نتوانست در 
ال کلاسيکوها بدرخشــد، آماري فوق العاده مقابل این تيم 
دارد و به ورزشگاهي برمي گردد که معمولا در آن درخشان 
ظاهر شده است. مســي با وجود عملکرد نااميدکننده در 
ليگ فرانسه، در ليگ قهرمانان وضعيتي متفاوت داشته و 
5گل براي پي اس جي به ثمر رسانده است. او در 45تقابل 
با رئال مادرید با پيراهن بارسلونا روي 40گل تأثير داشته؛ 

45 بازي، 19 برد، 26 گل، 14 پــاس گل، 15 گل در برنابئو، 
دبل در ليگ قهرمانان )نيمه نهایي 11-2010(، هت تریک 
در لاليگا )بازي برگشت 14-2013(، دبل در لاليگا )بازي 
برگشــت 17-2016(. با اینکه مسي در بازي هاي حذفي 
کمتر گل مي زنــد، یک بار در نيمه نهایــي ليگ قهرمانان 

مقابل رئال مادرید دبل کرده است.
آخرین باري که رئــال در مرحله یک هشــتم پایاني ليگ 
قهرمانان با قرعه پاري سن ژرمن روبه رو شده بود، برمي گردد 
به ســال2018 که در پایان فصل رئالي هــا قهرمان این 
رقابت ها شــدند. در 6رویارویي گذشته بين 2تيم، 3 برد 

به رئال رسيده، 2 تساوي و یک برد براي تيم فرانسوي؛ 
8گل زده و 7گل خــورده. اما این بار با وجود مســي، 
راموس، امباپه و دیگران، اوضاع متفاوت است. هر چند 
رئال هم این فصل با آنچلوتي تيم بهتري است و بهترین 

ورژن از کریــم بنزما و وینيســيوس در دســترس 
آنهاست.

بازگشت 
 خائن

و دشمن
مسي و راموس در 

برنابئو چه وضعيتي 
خواهند داشت؟

آقاي شانس
چرا هميشه گواردیولا ساده ترین قرعه را 

برمي دارد؟

پپ گواردیولا پــس از خــروج از بارســلونا هرگز 
نتوانســته ليگ قهرمانان را فتح کند؛ حتي با وجود 
ریخت وپاش هــاي زیــادي کــه در بایرن مونيخ و 
منچسترسيتي داشته، تنها یک بار یعني فصل پيش 
تا یک قدمي فتح این جام پيــش رفته و در فينال به 
چلسي باخته. او با این حال هميشه در قرعه کشي ها 
خوش شــانس بوده و چه در مرحله گروهي و چه در 
حذفي هميشــه بهترین قرعه هاي موجود نصيبش 
شــده. از فصل 16-2015 تاکنــون فقط در همين 
مرحله یک هشــتم پایاني ليگ قهرمانان ببينيد چه 
قرعه هایي را برداشــته. غير از رئــال مادرید که در 
آن فصل با مصدوميت هاي زیادي دست وپنجه نرم 
مي کرد، همه حریفان این سرمربي کاتالان ساده ترین 
حریفان بوده اند؛ دیناموکيف )16-2015(، موناکو 
)17-2016(، بــازل )18-2017(، شــالکه )19-
2018(، رئال مادریــد )20-2019(، گلادباخ )21-
2020(، اسپورتينگ ليســبون )22-2021(. حتي 
در قرعه کشي اصلي که به دليل گاف یوفا دوباره تکرار 
شــد، باز هم حریف گواردیولا حریف خيلي سختي 
نبود و من ســيتي به ویارئال خورده بود. شــاید اگر 
یک بار دیگر قرعه کشي تکرار مي شد، منچسترسيتي 

با پپ به تيم هوادار مي خورد! 
گواردیولا 2 بار با بهترین بارسلوناي تاریخ، فاتح ليگ 
قهرمانان و 2 بار هم در نيمه نهایي با این تيم متوقف 
شــده. در فصل 14-2013 با بایرن تــا نيمه نهایي 
رفت و به رئــال باخت؛ ازجمله شکســت 4 بر صفر 
خانگي در آليانس آره نا. در فصــل بعد هم بایرن را تا 
نيمه نهایي برد که این بار به بارسلونا خورد. یک سال 
بعد براي سومين بار در همين مرحله متوقف ماند و 
این دفعه یوونتوس بود که او و تيمش را حذف کرد 
و به فينال رفت. با من ســيتي اوضاع کمي بدتر شد؛ 
در فصــل 17-2016 در یک هشــتم از موناکو که 
قرعه آســاني بود شکســت خورد. یک فصل بعد 
در یک چهــارم پایاني به ليورپول خــورد و از دور 
رقابت ها کنار رفــت. در فصل 19-2018 هم در 
یک چهارم با یک تيم انگليسي روبه رو شد 
و تاتنهام که به نظر مي رســيد قرعه 
راحتي باشــد، موفق شد سيتي و 
ســپس آژاکس را کنار بزند و تا 
فينال پيش برود. فصل بعدتر هم 
در همين مرحله در تک بازي به 
لایپزیش باخت. او که در بایرن 
دچار سندروم مرحله نيمه نهایي 
شده بود، چند سالي در من سيتي 
اسير فوبياي یک چهارم نهایي بود 
تا اینکه فصل قبل سرانجام توانست 

تا فينال پيش برود.
او درمجموع 142بار تيم هاي بارسا، 
بایرن و سيتي را در ليگ قهرمانان 
هدایــت کــرده و 90پيــروزي، 
27تساوي و 25شکست به دست 
آورده که بيشتر شکست هایش 
در مراحل حذفي بوده. در 56بار 
حضــور در ليــگ قهرمانان 
به عنوان سرمربي من سيتي 
تنها 12بار شکست خورده 
اما آمار نشــان مي دهد 
که همين 12شکست 
براي جــام نگرفتن 
و موفــق نبودن در 
ليــگ قهرمانان با 
این تيم کافي بوده 

است.

کابوس همیشگی
رونالدو دست از سر سيمئونه برنمی دارد

یکی از تيم هایی که به خاطــر اعتراض آنها قرعه کشــی مرحله 
یک هشتم پایانی ليگ قهرمانان اروپا به هم خورد و دوباره انجام 
شد، اتلتيکومادرید بود. سيمئونه و تيمش در قرعه کشی 
اوليه به بایرن مونيخ خوردند که واقعا قرعه ترســناکی 
بود؛ حتی برای هر دو تيم. اتلتی در مرحله گروهی 
هم در گروه مرگ افتاده بود و توانســت پایين تر 
از ليورپول با فرســتادن پورتو و ميــلان به کام 
مرگ، به این مرحله صعود کند. در قرعه کشــی 
تکراری باز هم شــانس یار اتلتی نبود و این تيم به 
منچستریونایتد خورد که فقط نسبت به بایرن حریف قابل قبول تری 
است. بدترین اتفاق این است که سيمئونه باز هم با کابوس هميشگی اش 
یعنی کریستيانو رونالدو روبه رو خواهد شد. رونالدو در هر 5بازی اولش 
در ليگ قهرمانان این فصل موفق به گلزنی شــده و 6گل به نام خودش 
ثبت کرده بود. او در بازی آخر که تشریفاتی بود استراحت گرفت و حالا 
آماده اســت برای رویارویی با حریف محبوبش. کریس رونالدو مقابل 
اتلتيکومادرید آماري رویایي داشته؛ 35 بازی، 17 برد، 25 گل زده، 
2 هت تریک اروپایی ، حذف کــردن این تيم در نيمه نهایی فصل 
17-2016 و یک هشــتم نهایی فصل 19-2018 و شکست 
دادن اتلتيکو مادرید در 2 فينال ليگ قهرمانان اروپا. فراموش 
نکنيم 3 فصل پيش اتلتيکو در بــازی رفت یوونتوس را 2 بر 
صفر برده بود و به نظر می رسيد برای صعود اندوخته مناسبی 
دارد اما در بازی برگشــت کابوس رونالدو از راه رســيد و این 

بازیکن دوباره مقابل اتلتی هت تریک کرد. 
منچســتریونایتد قهرمان 3 دوره در سال های 1968، 1999و 
2008 و اتلتيکومادرید نایب قهرمان 3 دوره در سال های 1974، 
2014و 2016 اســت و تنها تقابل 2 تيم در رقابت های اروپایی در 
دور دوم جام برندگان جام اروپا 92-1991 با پيروزی اتلتی بر یونایتد 
همراه بوده که در بازی رفت 3 بر صفر پيروز شــده و در بازی برگشت 

1-1 مساوی کرده. یونایتد در آن فصل مدافع عنوان قهرمانی بود.
 

ذات بي رحم فوتبال
مهدي طارمي؛ از طلسم گلزني تا نيمكت نشيني بعد از 13هفته

بهروز رسايلي|   در شرایطي که همه منتظر 
بودند طلســم گلزني هاي مهدي طارمي بشکند و او 
بالاخره موفق به گشودن دروازه رقبا شود، سرمربي 
پورتو اصلا بازیکن ایراني اش را در ترکيب اصلي مسابقه 
با براگا قرار نداد. بامداد دوشنبه در هفته چهاردهم ليگ 
پرتغال، پورتو در حالي با تک گل لوئيس دیاز کلمبيایي 
یک بر صفر به پيروزي رسيد که طارمي تنها در 20دقيقه 
پایاني فرصت حضور در زمين را به دســت آورد. به این 
ترتيب دیاز با 11گل زده به صدر جدول برترین گلزنان 
ليگ رسيد؛ جایي که مهدي طارمي با 7گل زده هر روز 
شاهد فاصله گرفتن رقبا از خود است. او که پيش تر در 
جدول برترین پاسورهاي ليگ با 5 پاس گل صدرنشين 

بود، حالا رتبه اول آن فهرســت را هم به رافا ســيلوا از 
بنفيکا واگذار کرده؛ هافبک 28ســاله و پرتغالي که این 
هفته هشــتمين پاس گلش را هم فرستاد. به طور کلي 

به نظر مي رسد ایام به کام مهدي طارمي نيست.

   نيمكت نشيني ادامه دارد؟
شــاید آخرین بازي مهمي که مهــدي طارمي آن را 
از روي نيمکت شــروع کرد، مســابقه فصل گذشته با 
چلســي در ليگ قهرمانان اروپا بود؛ همان دیداري که 
ستاره ایراني گل مشــهور قيچي برگردانش را زد. بعد 
از آن طارمي به مهره اي ثابــت و مؤثر در ترکيب پورتو 
تبدیل شد و عملکردي غيرقابل بحث ارائه داد. حالا اما 

شرایط عوض شده است. چند بازي گل نزدن و از کف 
دادن موقعيت هاي کليدي گلزنــي در ليگ قهرمانان 
اروپا، سرجيو کونسيســائو را بر آن داشت که طارمي 
را نيمکت نشين کند. شــاید در نگاه اول به نظر برسد 
چنين سياســتي صرفا براي شــوك دادن به مهدي 
درنظر گرفته شده، اما سرمربي پورتو در نشست خبري 
بعد از بازي با براگا به صراحت ایــن فرضيه را رد کرد. 
کونسيسائو گفت در اندیشه تغيير تاکتيک تيمش بوده 
و 11نفري را که در این مســابقه به زمين فرستاده، از 
نظرش بهترین نفرات براي اجــراي برنامه هاي جدید 
بودند. خطر بزرگ پنهان پشت این حرف ها، آن است 
که شاید نيمکت نشيني طارمي در پورتو بيش از اینها 
طول بکشــد. به هر حال آنها بدون طارمي تيم چهارم 
جدول را بردند و به صدر رسيدند. حالا باید منتظر بازي 
بعدي این تيم بمانيم و ببينيم آیــا مهدي به ترکيب 
اصلي برمي گردد یا نه. پورتو بامداد پنجشنبه در ليگ 
کاپ با ریوآوه بازي دارد و هيچ بعيد نيست با توجه به 

سطح پایين تر این تورنمنت، طارمي برابر تيم سابقش 
در ترکيب اصلي قرار بگيرد.

   سيماي خشن يك مربي
حقيقت آن اســت که سرخيو کونسيســائو سرمربي 
47ساله و پرتغالي پورتو، هرگز به اندازه دستاوردهاي 
طارمي با او مهربان نبوده و رفتار محبت آميزي با ستاره 
ایراني اش نداشته است. شاید تنها نوبتي که کونسيسائو 
از طارمــي حمایت کرد، مربوط مي شــد به زماني که 
تيم هاي دیگر مهدي را به تمارض متهم کردند. در آن 
زمان ســرمربي پورتو گفت طارمي را بازیکني صادق 
دیده که اهل فریبکاري نيســت. همين و همين. بعد 
از آن نه تنها درخشش هاي مهاجم ایراني مورد تمجيد 
کونسيسائو قرار نگرفت، بلکه او هر اشتباه و نقصاني در 
عملکرد فني مهدي را هم بــه تندي ملامت کرد. حالا 
هم بعد از چند فرصت سوزي مخصوصا برابر ليورپول و 
اتلتيکو مادرید، طارمي نيمکت نشين شده است. با این 

شرایط شاید مهدي بيشتر از قبل قدر دراگان اسکوچيچ 
را بداند؛ ســرمربي کرواتي که با وجود بي پاسخ ماندن 
تماس هاي تلفني اش با مهدي طارمي، باز در رسانه ها 
از او تمجيد مي کند و مي گوید مهدي بهترین بازیکن 

پورتو است.

   تجربه گرانبها
بي گمان دیر یا زود این دوران هــم براي طارمي تمام 
مي شــود و او به روزهاي اوج خــودش برمي گردد، اما 
شاید غائله اخير براي مهدي یک درس گرانبها به همراه 
آورده باشد؛ اینکه بهتر اســت او سرش به کار خودش 
گرم باشد و بيهوده وارد حواشــي نشود. فوتبال جایي 
نيســت که با چند گل در آن مغرور شوي و حس کني 
همه  چيز تمام اســت. ما با پدیده فوق العاده بي رحمي 
مواجه هستيم که خيلي آســان تر از حد تصور آدم ها 
را از آن بالا پایين مي کشد. تمرکز، تلاش و تعهد، تنها 

راه هاي بقا در اوج هستند.

ليگ برتر پس از انجام ۳۸۰۵ آزمايش از بازيكنان و كادر فنی تيم های حاضر در ليگ برتر در فاصله زمانی 
۶ تا ۱۲ دسامبر، با ۴۲ نتيجه مثبت قطعی كرونا مواجه شد كه اين بالاترين تعداد تست مثبت از تابستان 
سال گذشته است. در بيانيه رسمی ليگ برتر آمده است: »مهم ترين اولويت ليگ برتر سلامتی همه افراد 
است و با توجه به روند افزايشی مبتلايان ويروس كرونا در سراسر كشور، تمام اقدامات پيشگيرانه انجام 
خواهد شد. ليگ برتر اقدامات اضطراری خود را برای مقابله با شيوع اين ويروس آغاز كرده و به تيم ها نيز 
اطلاع داده شده است. اقداماتی مانند پوشش ماسك اجباری در داخل ورزشگاه ها، رعايت فاصله گذاری 

اجتماعی و همچنين انجام تست كرونای تمام بازيكنان و كادرفنی تيم ها در دستور كار است.«

ماسک 
اجباری در 
ورزشگاه ها

کرونا به لیگ برتر زد
پس از ابتلای ۱۳تن از اعضای تيم تاتنهام به سويه 

جديد ويروس كرونا، ۲ تيم ديگر انگليسی هم قربانی 
اوميكرون شــدند. بازی ديشب منچستر يونايتد با 

برنتفورد به همين دليل لغو شد. اين باشگاه اعلام كرد 
پس از مثبت شدن تست PCR چند تن از بازيكنان 
و اعضای تيم، مجموعه تمرينــی كارينگتون را برای 
۲۴ ســاعت آينده تعطيل كرده و افراد مبتلا به كرونا 
را مطابق قوانين ليگ برتر به قرنطينه فرستاده است. 
بازی يكشنبه تاتنهام با برايتون هم به دليل مشابه 
به زمان ديگری موكول شــده بــود. وضعيت برای 
استون ويلا هم تكرار شــده و ياران استيون جرارد 
كه با سرمربی جديد ۳ بازی را برده بودند و در ۲ ديدار 
سخت اخير به سيتی و ليورپول باخته بودند، اسير موج 
تازه كرونا شده اند. البته تنها يكی از بازيكنان اين تيم 
تستش مثبت شده و ساير افرادی كه تست شان مثبت 
از كار درآمده، كاركنان زمين تمرين باشگاه بوده اند. 
در ليگ چمپيونشيپ هم كه يك سطح پايين تر است، 
ديدار دوشنبه بين ۲ تيم شفيلد و كويينز پارک رنجرز 

به دليل گسترش ويروس در لندن لغو شده بود. 
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اختلاف سطح

تيم هايي كــه در مدت فعاليــت خود سلســله مراتب را طي 
نكرده اند، براي ليگ بسكتبال زنان كه بايد در بالاترين سطح 
برگزار شــود دردسرساز شــده اند. اين روزها صداي خيلي ها 
درآمده كه چرا در بسكتبال زنان سطح تيم  ها خيلي زياد است، 
مثلا يك بازي از ليگ با اختلاف 70امتياز به پايان مي رســد. 
 بازنده هــا مي گويند »جوان هســتند« و برنده هــا معتقدند 
» آنها بايد از دسته2مسابقات را شروع كنند«. نداشتن اسپانسر 
معضل بزرگ تيم هاي زنان و مردان است. وقتي هم تيم ها در 
ليگ هاي پايين تر باشند اسپانسرها پا پيش نمي گذارند، چون 

فقط ليگ برتر محل ديده شدن است. 

مهارت هاي ارتباطي

تيم آويژه صنعت پارسا مشــهد نخستين و تنها تيمي است كه در 
بسكتبال باشگاه هاي ايران سرمربي خارجي دارد و نخستين تيمي 
است كه سرمربي خود را تغيير داده اســت. تا قبل از آمدن نبوشا 
كنژويچ، 2سال بود كه سرجان ايوانوويچ سرمربي بود اما در نيم فصل 
بداخلاقي هاي مربي جديد عامل بازگرداندن سرجان شد. با توجه به 
اينكه تيم فصل جاري با انديشه هاي كنژويچ بسته شده، هنوز زود 
است كه بخواهيم عملكرد ايوانوويچ را بررسي كنيم اما او در ادوار 
قبلي فلسفه خود را براساس »فرايند ايجاد ارتباط« تنظيم كرده 
بود. اگر از اين منظر به كار سرجان نگاه كنيم، همين عامل مي تواند 

براي تيم مشهدي كمك بزرگي باشد.

زيرحلقه 

آرون گرامي پور كه در بازي هاي المپيك توكيو يكي از بازيكنان تيم 
ملي بسكتبال ايران بود، براي تيم كانسپسيون شيلي در رقابت هاي 
بســكتبال ليگ قهرمانان آمريكا به ميزباني ميامي بازي كرد. آرون 
به نسبت 2بازيكن دورگه  ديگري كه تيم ملي را در المپيك همراهي 
كرده بودند، منتقدان كمتري داشت. اين سنتر ايراني در سال هاي 
اخير سابقه بازي در باشــگاه هاي چين تايپه و انگليس را هم داشته 
است. آرون در باخت تيمش مقابل بوكاجونيورز، مؤثر بازي كرد. او 
توانست 16امتياز بگيرد و 8ريباند كند. بعد از ليگ انگليس كه آرون 
از تركيب تيم منچستر كنار گذاشته شده بود و بازي هاي ضعيف او 
همراه با تيم ملي در المپيك، ليگ قهرمانان آمريكا محل نمايش تازه 

اين بازيكن ايراني- انگليسي است.

آرون در بوكا

افشين رضاپور 
كارشناس بسكتبال

جدول 8388
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افقي:
 1- مردم يك كشور- واژه- 

نجار
2- موجــود خيالــي- خط 
كوفــي ايرانــي- از حروف 

مقطعه قرآن
3- جلــب مجرم- كاشــف 

پني سيلين
4- نوعي بيماري پوســتي- 
نوبت كاري- پليس تبهكاران

5- علامت تأييد پاي نامه- 
علم شعبده- رام نشده!

6- نوعي موســيقي غربي- 
تنبلي- خنجر كوچك

7- در توضيــح كلام به كار 
مي رود- بي چيز- ساختمان 
كروي شكل در هسته سلول

8- هر كار زشــــــــت و 
غيراخلاقــي- از شــهيدان 
نامــي كربلا- از يــك پدر و 

مادر
9- ســركرده- انكار كننده- 

داراي شدت كم
10- به ســامان- گذراندن- 

طاقچه بالا
11- درخت زبان گنجشك- 

آهو- از قبايل صدر اسلام
12- كلريد آمونيوم- معطر- 

بالين
13- مجموعه سخنراني ها 
دربــاره موضوعــي خاص- 

سنديكا

14- نوعي پنير كه ريشــه 
يوناني دارد- سنگ قيمتي 
درون صــدف دريايــي- 

سنگيني اجسام
15- تغيير حالــت مايع به 
جامد- خــداي خدايان در 
اســاطير يونانــي- رهاورد 

بيماري
  

عمودي:
1- ياري كننــده- عنــوان 
پادشاهان مصر باستان بود- 

نت چهارم
2- آفــت درختي- فلاكت- 

جلوس كردن
3- سرمه- نازا- هدف، نشانه

4- لباس ورزشي- پاينده و 
جاويدان

5- رونوشــت- تباه شــده- 
معادل فارسي وب سايت

6- از آثــار معــروف ويليام 
شكســپير- تكان و لرزش- 

گندم آسياب شده
7- قابل مشاهده- بنيانگذار 

حزب كمونيست- حيثيت
8- نشانه جمع فارسي- نقاش 
مكزيكي كه خود نگاره هايش 

معروف است- زياده خواهي
9- فتوا دهنــده- گرامي- 

كمك
10- دولت هــا- ســختي 
كشيده- نوعي ماشين چاپ 

خودكار
11- مانور نظامي- سنگ مرمر- 

گمانه
12- بي نظير- زيبا و دلپسند

13- بين دشــمنان از همه شان 
بهتر است- وجود- بسته شده

14- معدن سنگ آهن سيرجان- 
بيزاري- آگهي تلويزيوني

15- پايتخــت ايتاليــا- ينگــه 
دنيايي- ضربه اي در تنيس روي 

15ميز

مهداتحارانموف
نوتمواقميگريت
عييشتمميترتلو

مجرقالشعادبا
باتبشهملوكنگ
بسللعتلقاالل
هتفخايساسناكس
دنريرسكقاطريت
اينغافراعروشا
شياسروتيمكلن

تچريونتاكساو
لقتنماسناتفچ
كودگلگرترارسا

لايرسراوخمغكش
يرميناجرماپيت
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سخت

258197643
937642581
416853297
341728965
879465132
625319874
182974356
594236718
763581429

متوسط
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  1   3 5   
 9  7     2
4  8       
 5      2  
      9  3
9     2  1  
  6 3   7   
8  7 9    5  639541287

514827963
872693451
745382619
196754832
328169574
257938146
983416725
461275398

ساده

متوسط

274895631
681423597
593716482
468239175
359167824
712584963
945672318
126358749
837941256

سخت

  8      3
    4 2   1
4   8      
  1 7     5
 7      3  
6     9 8   
     4   6
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7      4   
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3    6    4
2 5      4 6
  3    7   
  1 2  5 3   

تيم ملي هندبال زنان ايران با رتبه ســي ويكمي مسابقات 
قهرماني جهان را به پايان برد. اين نخســتين رتبه جهاني 
براي اين تيم اســت. تيم ملي زنان كه از ســال 2008در 
تورنمنت هاي بين المللي شــركت مي كند، امســال براي 
نخستين بار در جمع 4تيم برتر مســابقات قهرماني آسيا 
قرار گرفت و راهي مسابقات قهرماني جهان شد. زنان ايران 
بدون مســابقات تداركاتي و اردوي ويژه اي به مســابقات 
آسيايي رفته بودند و مي  گفتند اگر قبل اين مسابقات يكي 
دو ديدار دوستانه داشتند، حتما يكي از سكوهاي آسيا براي 
آنها بود. بعد از گرفتن سهميه جهاني و قطعي شدن حضور 
در مسابقات اسپانيا، انتظار اين بود كه فدراسيون حداقل 
براي مســابقات قهرماني جهان براي آنها تدارك درستي 
ببيند ولي نهايت اين تدارك، يك اردو و 2بازي دوســتانه 
با تيم هاي باشگاهي داخلي بود. بازيكنان به آمادگي شان 
در چند بازي ليگ و تمرين در تيم هاي باشگاهي دلخوش 

بودند اما مي دانستند كه رقابت با تيم هاي نروژ، روماني و 
قزاقستان داشته هاي بيشــتري مي خواهد. نروژ قهرمان 
جهان و المپيك كه رنك 3جهان را دارد، روماني كه يكي از 
10 تيم اول جهان است و قزاقستان كه تيم سوم آسياست، 
نام هاي بزرگي دربرابر ايران بودند. شكست در برابر هر 3تيم 
قابل پيش بيني بود با اين حال تيم اميدوار بود قزاقستان را 
شكست بدهد و به عنوان تيم سوم در جدول اصلي بماند. 
قزاق ها در مسابقات آسيايي با اختلاف نزديك ايران را برده 
بودند و در مســابقات جهاني ايران به پيروزي اميدوار بود 
ولي اين اتفاق نيفتاد و ايران با 3باخت به جدول بازنده ها 

رفت.
بهترين رده اي كه ايران مي توانســت در گروه  بازنده ها به 
آن برسد، بيســت وپنجمي بود اما 3شكست در اين گروه، 
ايران را در رده 31قرار داد، يــك رده بالاتر از رده آخر. در 
اين جدول هم ايران به ازبكستان، آنگولا و كامرون باخت. 

البته اگر چيني ها از مسابقات حذف نمي شدند، ايران تيم 
آخر بود. تســت كروناي يك بازيكن چين مثبت شد و با 
حذف اين تيم، ايران توانســت تيم آخر نباشد. با همه اين 
شكست ها زنان ايران بازنده نيستند. روز اول بعد از شكست 
مقابل روماني، روزنامه آس، تيتر زد كه حضور زنان ايران 
در اين رقابت ها پيروزي بزرگي است. اين تعريف بي دليل 
نبود. تيمي كه هيچ تجربه اي از مسابقات جهاني نداشت، 

در 3 بازي بازيكنانش بهترين زمين شدند. فاطمه خليلي 
دروازه بان ايران در بازي با نروژ همه را شــگفت زده كرد و 
بهترين بازيكن شــد. او در بازي با آنگولا بهترين بازيكن 
ميدان بود. در بازي با ازبكســتان هم الناز قاسمي با 9گل 
بهترين بازيكن بازي بود. اين تيم در حالي با همه توان در 
مسابقات جنگيد كه به گفته مربيان تيم، امسال در بودجه  

فدراسيون، بازيكنان زن ديده نشده بودند!

يك رده بالاتر ازآخر 
تيم ملي هندبال زنان به خاطر تست مثبت كروناي يكي از بازيكنان 

چين توانست تيم 31جهان شود 

سيدمحمد پولادگر، رئيس فدراسيون تكواندو در آستانه رسيدن به پست معاونت قهرماني 
وزارت ورزش قــرار دارد. اين اتفاق يعني خداحافظي او با صندلي رياســت فدراســيون 
تكواندو پس از 20ســال. پولادگر ســال1373نايب رئيس فدراســيون تكواندو شد و از 
سال1379تاكنون رياست اين فدراســيون را برعهده دارد. او اوايل كارش عملكرد خوبي 
داشت، طوري كه فدراسيون تحت مديريت او در المپيك آتن به عنوان بهترين فدراسيون 
از نظر عملكرد بين فدراسيون هاي المپيكي انتخاب شد. تكواندوكاران در آتن 2 نماينده 
داشتند كه اين مسابقات را با يك طلا و يك برنز به پايان رساندند. در المپيك2008پكن نيز 
طلاي تكواندو كه توسط ساعي به دست آمد ناكامي ورزش ايران را تا حدود زيادي جبران 
كرد. كاروان ايران تا قبل از آن طلا با مدال برنز مراد محمدي در انتهاي جدول مدال آوران 

المپيك حضور داشت. اما از آن سال به بعد، افول تكواندو آغاز شد. نخستين زنگ خطر براي 
تكواندو در بازي هاي المپيك 2012لندن به صدا در آمد؛ جايي كه فقط محمد باقري معتمد 
به مدال نقره رسيد. در المپيك2016اما 3نماينده ايران در بخش آقايان با القابي همچون 
ســونامي و نابودگر، خيلي زود از گردونه رقابت ها حذف شدند و كيميا عليزاده تك مدال 
برنز تكواندوكاران را گرفت. مدالي كه نخســتين مدال بانوان ايران در بازي هاي المپيك 
بود و به اين ترتيب ناكامي  فدراســيون تكواندو در بخش مردان پشت مدال برنز عليزاده 
پنهان شد. المپيك توكيو ششمين حضور رسمي رشته تكواندو در تاريخ بازي هاي المپيك 
بود كه طبق پيش بيني  ها هر 3نماينده ايران يعني آرمين هادي پور، ميرهاشــم حسيني 
و ناهيد كياني ناكام بودند تا مشخص شــود زنگ خطر المپيك لندن چقدر براي تكواندو 
جدي بوده است. سيدمحمد پولادگر با اين كارنامه در فدراسيون تكواندو، حالا چشم به 
معاونت قهرماني در وزارت ورزش دوخته است.حالا قرار است انتخابات فدراسيون تكواندو 
15دي ماه برگزار شــود. 15داوطلب در اين انتخابات ثبت نام كــرده بودند كه از اين بين 

پولادگر، جمشيدي، حسين زاده، رضايي و ساعي به عنوان حائزين شرايط مديريتي تأييد 
شدند. پولادگر 5بار پياپي در اين انتخابات برنده بوده و حالا مجمع ششم براي پولادگر و 
البته جامعه تكواندو يك فرق اساسي دارد، آن هم اينكه پولادگر در يك قدمي رسيدن به 
پست معاونت قهرماني وزارت ورزش قرار دارد. اين يعني پس از 20سال يك نفر ديگر غير از 
پولادگر مي تواند بر صندلي رياست فدراسيون تكواندو بنشيند. با اين شرايط هادي ساعي 
محتمل ترين گزينه براي رسيدن به صندلي رياســت فدراسيون است. ساعي كه چندي 
پيش به عنوان نفر اول وارد كميسيون ورزشكاران فدراسيون تكواندو شد، 2 روز پيش حكم 
سرپرستي كاروان ورزشي ايران در بازي هاي كشورهاي اسلامي را گرفت و حالا درصورت 
كسب رأي از مجمع انتخابي رياست فدراســيون در كسب سمت هاي ورزشي هت تريك 
خواهد كرد. او پرافتخارترين ورزشــكار ايران در بازي هاي المپيك اســت كه درصورت 
عدم حضور پولادگر، شــانس زيادي براي رسيدن به صندلي رياســت دارد. ولي بايد ديد 

موفق به نجات تكواندو از اين شرايط بحراني خواهد شد يا نه.

رئيس تكواندو رفتني است؟
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برخيافراددرزمانمقررواكسنمرحلهدومرانميزنند
تعدادي از هموطنان كه دوز اول واكسن كرونا را زده اند، نادانسته زدن 
دوز دوم در فاصله زماني مشخص شده را رعايت نمي كنند و با گذشت 
ماه ها از تزريــق دوز اول هنوز دوز دوم را تزريق نكرده اند. خواهشــا 
مطبوعات و صدا و سيما حتما در اين باره اطلاع رساني كنند، تعداد اين 

افراد بي اطلاع كم نيست.
اعتماديازتهران

انباشتزبالهدرخيابانگلستانهاصفهان
انباشت زباله در ابتداي خيابان گلستانه جلوي باغچه منازل در محله 
خانه اصفهان با وجود بارها تذكر به متصديان باعث گلايه ســاكنان 
محله است؛ زيرا برخي افراد با تصور اينكه آنجا محل انباشت زباله است 
زباله هاي خود را درآن قرار مي دهند و شهرداري هم در اين خصوص 
جوابگو نيست و اين كار هر شب ادامه دارد و متصديان نظافت زباله هاي 

انباشت شده ناشي از رفت و روب شب را جمع آوري نمي كنند.
محموديازاصفهان

جايفارغالتحصيلانرشتهژنتيكدربازاركاركجاست؟
يك نفر پاســخ دهد كه جاي فارغ التحصيل هاي كارشناســي رشته 
مهندسي ژنتيك كجاي بازار كار است. وقتي دانشجويان در رشته اي 
به اين سنگيني با علاقه درس مي خوانند و تخصص آنها به كار جامعه 
مي آيد چرا نبايد جايگاه شغلی براي آنان تعريف شده باشد؟ تعدادي 
مانند فرزند من در آزمايشگاه شاغل شده اند كه متأسفانه مصوبه وزارت 
بهداشت اشتغال فارغ التحصيل هاي اين رشته ها را مرتبط به كار در 

آزمايشگاه نمي داند. يك نفر در اين زمينه پاسخگو باشد.
م.طازتهران

افزايشحقوقمعلولانمدنظرمسئولانباشد
اين روزها در مجلس و همه جا بيشتر درباره رتبه بندي معلمان بحث 
و قانونگذاري مي شــود يا اينكه افزايش حقوق ها در سال آينده، اما 
كسي ياد معلولان نيست و غم حقوق ماهانه 350هزار توماني آنها را 
نمي خورد كه پول دو بسته پوشك است. مدام مي گويند بودجه نداريم، 
سؤال اين است كه بودجه ما را به كدام ارگان و نهاد اختصاص مي دهند. 
به ما هميشه مي گويند چشــم ولي خبري از اجراي چشم گفتن ها 
نيست. نمايندگان مجلس در تصويب بودجه سال آينده نيم نگاهي هم 
به معلولان داشته باشند و افزايش مستمري معلولان طبق قانون كار 

دنبال شود نه طبق قيمت 20سال قبل.
اشرفيازكرمان

وام400ميليونيمسكندراصل300ميليوناست
براي ۴00 ميليون وام مسكن كه بعد از مشقات فراوان قادر به گرفتن 
آن خواهيد شد، بايد ۱00ميليون تومان هزينه اوراق كنيد و در اصل 
انگار 300 ميليون تومان وام گرفته ايد. و اينگونه قشــر مســتأجر و 
خريدارهايي كه درخواست وام دارند، هر روز عقب تر از روز قبل باقي 
مي مانند. سؤال اين است كه چرا بانك مسكن اقدام به شارژ و توزيع 

اوراق در بورس نمي كند كه قيمت ها پايين تر بيايد؟ 
احسانعربازتهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

پاسخ مسئولان

قدرداني

قتل شوهر با دارويي مرموز

شهركشريعتيبازارميوهوترهباردارد
روابط عمومي سازمان ميادين و تره بار شهرداري تهران پيرو چاپ پيام 
مردمي با موضوع در خواست اهالي شهرك شريعتي براي احداث بازار 

ميوه و تره بار در ستون با مردم روز 6آذرماه پاسخ داده است: 
1  سازمان مديريت ميادين شــهرداري تهران در سال 95اقدام به 
ساخت بازار ميوه و تره بار در شهرك شريعتي، خيابان شهيد مطهري، 
مقابل سراي محله شــريعتي شــمالي كرد كه اين بازار با مساحت 
۱00مترمربع در دو بخش ميوه و تره بار و بازرگاني از سال 96مشغول 
ارائه خدمات به شهروندان شهرك شريعتي جنوبي، شهرك شريعتي 
شمالي و محله عبدل آباد است و شــهروندان محترم مي توانند براي 

تأمين ارزاق و مايحتاج روزانه خود به اين مركز مراجعه كنند.
2  همچنين ساكنان شهرك شريعتي و محلات همجوار آن مي توانند 
براي خريد محصولات مورد نياز خود بــه بازارهاي ميوه و تره بار زير 

مراجعه كنند.
بازارميوهوترهبارميثاق)خيابانميثاقجنوبي،جنبورزشگاهكاوه(

بازارميوهوترهبارشهيدكاظمي)بلوارشكوفه،تقاطعخيابانشهيدكاظمي(
بازارميوهوترهبارپونه)عبدلآباد،خيابانسبلان،تقاطعخيابانپونه(

در ضمن، سازمان مديريت ميادين شــهرداري تهران اعلام مي دارد 
شهروندان محترم مي توانند نظرات، پيشــنهادها و انتقادات خود را 
علاوه بر رسانه ها، از طريق شماره تلفن ۱888به سامانه نظارت همگاني 

سازمان بازرسي شهرداري تهران نيز اعلام فرمايند.

دههسومهمشهری
در دهه سوم همشهری، تبديل روزنامه به سازمان  ادامهاز

رسانه ای همشهری است كه در آن به همه ابعاد صفحهاول
ادراكی انسان، ساخت و توسعه رسانه ای شكل می گيرد تا بتواند بيش 
از گذشته به مخاطب نزديك شــود و بلكه مديريت خود را به دست 
مخاطب دهد و بستری شــود برای حضور و ظهور مديريت مردم بر 

همشهری.
دهه سوم همشهری، فراتر از رسانه برای مردم و بلكه رسانه ای برای 
مديريت مردم بر رسانه است كه اگر چنين شود، رشد آگاهی توده ها 
روز به روز بيشتر و به توســعه خيرات و زيبايی ها و ترويج خوبی ها و 
نيكی ها  می رسيم، چراكه اگر مردم رسانه شوند، جهت گيری نهايی 

متن مردم به سمت حق است و حقيقت.

ميدان16نارمكروشنشد
به دنبــال چاپ پيــام گلايه آميزم در ســتون با مــردم درخصوص 
تاريك بودن ميدان ۱6نارمك چندي بعد مسئولان فضاي سبز ناحيه 
يك منطقه 8شهرداري درخصوص تامين روشنايي ميدان وارد عمل 
شدند و اكنون شب ها ميدان يادشده روشن و ايمن است. از مسئولان و 

دست اندركاران اين موضوع و روزنامه همشهري سپاسگزاريم.
شاكريازنارمك

 3۱0مجرم حرفه اي در تازه ترين طرح كاشف كه از 
ســوي مأموران پليس آگاهي پايتخت اجرا شــد، پيگيري

دستگير شدند. در ميان دستگير شدگان از عروس و 
داماد ســارق تا پيرمردي 70ســاله كه از افراد عزادار جيب بري 

مي كرد وجود داشتند و راز سرقت هايشان را فاش كردند.
به گزارش همشهري، ســردار حســين رحيمي، رئيس پليس 
تهران روز گذشــته در تشــريح دســتاوردهاي اين طرح گفت: 
3۱0مجرمي كه از ســوي همكارانم در پليس آگاهي دســتگير 
شده اند، مرتكب جرايمي چون ســرقت، زورگيري، كيف قاپي، 
سرقت محموله و سرقت مسلحانه شده بودند كه پس از مدت ها كار 
اطلاعاتي، شناسايي و در اين طرح دستگير شدند. ۱0نفر از افراد 
دستگيرشده، در ارتباط با پرونده هاي قتل عمد بازداشت شده اند 

و ۱3نفر نيز متهم به سرقت مسلحانه هستند.
وي با بيان اينكه متهمان دستگيرشده به 

دادسرا معرفي خواهند شد، گفت: با دستگيري اين افراد 6۱باند 
منهدم شد كه اعضاي آن در مجموع مرتكب 2هزار و 227سرقت 

شده بودند.
فرمانده انتظامي تهران با اشاره به اينكه ۱92نفر از دستگيرشدگان، 
مجرمان سابقه دار هستند افزود: يكي از باند هاي دستگيرشده در 
اين طرح، اقدام به ربودن يك فرد ســرمايه دار و كارخانه دار كرده 
بودند. آنها طعمه خــود را زماني كه در حال پــارك خودرويش 
بود در يكي از خيابان هاي تهران با تهديد اســلحه و شوكر ربوده 
و درخواســت ۱۴هزار دلار براي آزادي اش كرده بودند كه ناكام 

ماندند و دستگير شدند.
به گفته وي، اعضاي باند ســرقت از صرافي ها كــه مدتي پيش و 
در اقدامي مسلحانه ۱7هزار دلار به ســرقت برده بودند، در حال 
برنامه ريزي براي سرقت مسلحانه از چندين صرافي در تهران بودند 

كه در اين طرح بازداشت شدند.

از دستگيري عروس و داماد سارق
 تا بازداشت پيرمرد جيب بر

   جيب بري هاي مرد  70 ساله
مامورانپليسدرجريانطرحكاشفچندجيببررادستگيركردهاندامايكيازآنها
شگردعجيبيدارد؛پيرمردي70ســالهكهفقطازافرادعزاداردربهشتزهراسرقت

ميكرد.اودرگفتوگوباهمشهريازجزئياتسرقتهايشميگويد.
باچهشگرديسرقتميكردي؟

به بهشت زهرا مي رفتم و جيب افراد عزادار را مي زدم.
چرابهشتزهرا؟

سال ها قبل يكي از بستگانم فوت شــد و وقتي براي انجام مراسم خاكسپاري به بهشت زهرا رفتم، 
متوجه شدم كه هيچ كس در آن وضعيت، حال خوبي ندارد. همه عزادار عزيز از دست رفته شان بودند 
و اصلا حواس شان به وسايل داخل جيب هايشان نبود. همان موقع بود كه فكر سرقت به سرم زد. چند 
روز بعد با پوشيدن لباس مشكي و كت وشلوار راهي بهشت زهرا شدم. به مقابل غسالخانه مي رفتم، با 

شناسايي افرادي كه عزادار بودند به سمتشان مي رفتم و دست به جيب بري مي زدم.
معمولاچهوسايليسرقتميكردي؟

از موبايل گرفته تا پول و كيف جيبي.
سابقهداري؟

به همين جرم چند سال پيش دستگير شــدم و مدتي زندان بودم اما پس از آزادي وسوسه شدم تا 
دوباره سرقت كنم. آخر با پول بازنشستگي زندگي ام نمي چرخد.

تابهحالكسيمچتراهنگامدزدينگرفتهاست؟
نه. آنقدر مردم حالشان بد است كه اصلا حواسشان نيست كه بخواهند مچ مرا بگيرند.    فرار به دوبي پس از سرقت 

از پيرمرد پولدار
2دخترو2پســرعضويكــیازباندهای
شناسايیشــدهدرطرحكاشفبودندكه
مدتيقبلنقشهســرقتازخانهپيرمردي
پولداررادرتهرانعملــيكردند.يكياز
آنهاپسازاينسرقتبهدوبيگريختاما
3متهمديگرتوســطپليسآگاهيتهران
دستگيرشــدند.يكيازدخترانعضواين
بانددرگفتوگوباهمشهريازجزئياتنقشه

سرقتميگويد.

فقطازيكنفرسرقتكرديد؟
بله. او مردي ميانسال و پولدار بود كه در يك خانه 
مجلل در حوالي غرب تهران زندگي مي كرد. يكي از 
دوستانم به نام پرستو او را مي شناخت و مي گفت كه 

خواستگارش است. پرستو يك بار به خانه مرد ميانسال رفته بود و مي گفت خيلي 
ثروتمند است و اموال قيمتي زيادي در خانه اش دارد. يك شب كه به همراه پرستو 
و پسر مورد علاقه ام دور هم نشسته بوديم و پرستو از مرد ميانسال برايمان تعريف 
مي كرد، نقشه سرقت از خانه او را كشيديم. پس از آن پسري ديگر هم وارد باندمان 

شد و نقشه را اجرا كرديم.
نقشهتانچهبود؟

پرســتو با مرد پولدار تماس گرفت و قرار گذاشت 
اما به او گفت كه تنها به خانه اش نمي رود و مرا هم 
با خودش مي برد. آن مرد قبول كرد و من و پرستو 
به خانه اش رفتيم. از قبــل داروي خواب آور تهيه 
كرده بوديم. وقتي وارد آن خانه شــديم، به بهانه 
درست كردن نسكافه به آشــپزخانه رفتم و داخل 
نسكافه صاحبخانه داروي بيهوشي ريختم. او پس 
از خوردن نسكافه دچار سرگيجه شد و من در را باز 
كردم و 2عضو ديگر باند وارد شدند. صاحبخانه كه 
متوجه حضور پسران غريبه شده بود، به سمتشان 
هجوم برد اما آنها او را كتك زدند و وي از حال رفت. 
پس از آن هرچه اموال قيمتي در خانه اش بود مانند 
پول، دلار، سكه، تابلو فرش، مجسمه هاي عتيقه و... 

را سرقت كرديم.
فكرنميكرديدگيربيفتيد؟

پرســتو به ما اطمينان داده بود كه آن مرد چون همســر و فرزند دارد، از ترس 
آبرويش شكايت نمي كند. پرستو پس از سرقت، سهمش را گرفت و به دوبي رفت 
و برخلاف ادعاي او، مالباخته شكايت كرد و بقيه ما دستگير شديم. حالا نمي  دانم 

چه سرنوشتي در انتظارم است.

   عروس و داماد سارق  
زوجيكهبهتازگــيبايكديگرعقدكــردهبودندبرايتأمين
هزينههايعروسيواجارهكردنخانه،نقشهسرقتكشيدند.
آنهادرگفتوگوباهمشهريازجزئياتسرقتهايشانگفتند.

باچهشگرديسرقتميكرديد؟
مرد 27ساله: در سايت ديوار خانه هايي را شناسايي مي كردم كه صاحبان 
آن براي مدتي كوتاه آنجا را اجاره مي دادند. بعد به همراه همســرم نزد 

صاحبخانه مي رفتيــم و با مدرك جعلي براي دو ســه روز خانه را اجاره 
مي كرديم. نقش بازي مي كرديم و مي گفتيم براي كار به تهران آمده ايم 
و بعد در فرصتي مناســب خانه را خالي مي كرديم. از آبگرمكن گرفته تا 
شيرآلات و جاروبرقي و وسايل ديگر. حتي گاهي كيسه هاي برنجي كه 

صاحبخانه در آشپزخانه گذاشته بود را هم سرقت مي كرديم.
بااموالسرقتيچهميكرديد؟

من سرقت ها را با همدستي دونفر از دوســتانم انجام مي دادم. وسايل ها 
را پس از سرقت داخل ماشين مي گذاشــتيم و از خانه خارج مي كرديم. 

دوستانم مالخراني را مي شناختند كه اموال سرقتي را از ما مي خريدند.
انگيزهتانازسرقتچهبود؟

هم به خاطر اعتياد به شيشه، هم براي به دست آوردن پول و هم اجاره كردن 
يك خانه براي اينكه زندگي مان را بسازيم. آخر ما به تازگي عقد كرده ايم، 

اما هنوز عروسي مان را جشن نگرفته ايم.
چندموردسرقتبااينشگردانجامداديد؟

حدود 20مورد.
سابقهداري؟

سابقه سرقت از منازل دارم. مدتي زنداني بودم و بعد آزاد شدم اما دوباره 
بايد به زندان بروم و خيلي پشيمانم.

    زني كه دستور سرقت مي داد
در طرح كاشــف، مأموران پليس پايتخت دختري را دستگير 
كردند كه با دســتور يك زن ميانســال از مردان پولدار سرقت 
مي كرد و اموال سرقتي را در اختيار او قرار مي داد اما يك شكايت 

عجيب دست هر دوي آنها را رو كرد. 
بازنميانسالچطورآشناشدي؟

اسمش ميترا بود. با او يك سال قبل آشــنا شدم. از شهرستان 
براي كار به تهران آمده بودم كه او را به من معرفي كردند. زني 
بود حدودا 55ساله كه تنها زندگي مي كرد. او به من جاي خواب 
داد و اجازه داد در خانه اش بمانم؛ اما در ازاي انجام كار خلاف. من 

هم گرفتار بودم؛نه توانسته بودم كار مناسبي پيدا كنم و نه جايي 
براي خواب داشتم. تهران شهر بزرگ و گراني است، زندگي در 
اين شهر هزينه هاي سرسام آوري دارد. من هم ناچار شدم مطيع 

او باشم و هرچه مي گويد انجام بدهم.
حتيسرقت؟

چاره ديگري نداشتم!
ازشگردسرقتهايتبگو؟

ميترا همه  چيز را برنامه ريزي كرده بود. او از من خواســت كه از 
مردان پولدار سرقت كنم با اين شگرد كه سر راه رانندگان پولدار 
قرار بگيرم و سوار ماشين آنها شوم. مرحله بعد طرح دوستي با 

طعمه هايم بود تا هرطور شده قدم در خانه هايشان بگذارم. در 
آنجا يا طعمه هايم را بيهوش مي كردم و دست به سرقت مي زدم، 
يا زماني كه طرف براي خريد از خانه بيرون مي رفت يا خواب بود 
و يا به سرويس بهداشــتي مي رفت، براي سرقت اموال قيمتي 

دست به كار مي شدم.
چهشدكهگيرافتادي؟

روال كار اين بود كه هرچه ســرقت مي كــردم را تحويل ميترا 
مي دادم و او هرازگاهي به عنوان دستمزد به من پول مي داد، اما 
چندماهي مي شــد كه پولي به من پرداخت نكرده بود و هرچه 
مي گفتم چرا حقوقم را نمي دهي، امــروز و فردا مي كرد. همين 

باعث شد از او كينه به دل بگيرم  و نقشه اي بكشم تا پولم را بگيرم. 
براي اجراي نقشه ام، داروي خواب آور تهيه كردم و در غذاي ميترا 
ريختم. وقتي غذا را خورد، از حال رفت و من در فرصتي مناسب 
توانستم تمام اموال قيمتي كه خودم با هزار زحمت و استرس از 
مردان پولدار سرقت كرده بودم را بدزدم. پس از سرقت، خانه ميترا 
را ترك كردم. بخشي از اموال را فروختم و به خانه يكي از دوستانم 
كه ميترا او را مي شناخت رفتم. راستش فكرش را نمي كردم كه 
ميترا شكايت كند، چون خودش دستور سرقت مي داد و خانه اش 
پاتوق افراد مختلف بود. تصورم اشتباه بود و او از من شاكي شد و 

پليس دستگيرم كرد اما خودش يك خلافكار بزرگ است.

زن جوان كه شــوهرش به طرز مرموزي جانش را 
از دست داده است، يك سال پس از جان باختن او 
اعتراف كرد كه چندمرتبه تلاش كرده شــوهرش 
را بكشــد و در نهايت او را با خوراندن قرص به قتل 

رسانده است.
به گزارش همشــهري، اواســط آذرماه سال 99به 
قاضي حبيب الله صادقي، بازپرس دادســراي امور 
جنايي تهران خبر رسيد كه جسد مردي ۴2ساله 
در خانه اش واقع در شمال تهران كشف شده است. 
هرچند شواهد اوليه نشان مي داد كه اين مرد به دليل 
سكته قلبي جانش را از دست داده است، اما از آنجا 
كه اين ماجرا مرمــوز به نظر مي رســيد، بازپرس 
جنايي، دستور انتقال جســد به پزشكي قانوني را 

صادر كرد.
با گذشت مدتي پزشكي قانوني علت فوت اين مرد 
را مسموميت ناشــي از مصرف موادمخدر صنعتي 
اعلام كرد. اولياي دم متوفي كه از اين نظريه شوكه 
شده بودند به دادسراي جنايي رفتند و اعلام كردند 
از عروس شان شكايت دارند؛ چراكه پسرشان نه تنها 
معتاد نبود، بلكه لب به سيگار هم نمي زد و به احتمال 
زياد به دست همسرش به قتل رســيده است. آنها 

گفتند متوفي و همسرش از مدت ها قبل با يكديگر 
اختلاف و كشمكش داشتند تا اينكه اين اتفاق افتاد.
با وجود اين ادعا همسر متوفي مدعي شد كه نقشي 
در مرگ شوهرش نداشــته و چون شوهرش دچار 
اختلال خواب شــده بود گاهي به او قرصي مي داد 

تا راحت بخوابد.
در همين حال تحقيق بازپرس جنايي از پسر متوفي 
فاش كرد كه پدر و مادر او بر سر كار كردن مادرش 
با يكديگر اختلاف داشتند. او گفت: آخر هفته ها كه 
پدرم خانه بود، هميشه بر ســر كاركردن مادرم در 
بيرون از خانه درگيري داشتند. مادرم هم براي اينكه 
بتواند به محل كارش برود، پودري را در غذا يا چاي 
پدرم مي ريخت كه او بخوابــد. وقتي من اعتراض 
مي كردم با لحن تندي مي گفت كه اين پودر داروي 

تقويتي و ضدكروناست.
در اين شرايط بود كه زن جوان بازداشت شد اما باز 

هم مدعي بود كه در مرگ شوهرش نقشي ندارد. 
با گذشت ماه ها از مرگ مرموز اين مرد، همسر او كه 
به ظن دست داشتن در قتل شوهرش در بازداشت 
به سر مي برد به قتل شوهرش اعتراف كرد و گفت 
به خاطر اختلافات خانوادگي شــوهرش را به قتل 

رسانده است. او در اعترافاتش گفت: نمي خواستم 
شوهرم كشته شود اما آشپزي كه همكارم بود چند 
قرص به من داد تا آنها را به شوهرم بخورانم. من قصد 
چنين كاري را نداشتم اما حرف هاي آشپز باعث شد 

اين فكر به ذهنم بيفتد و تصميم به اين كار بگيرم.
آنطــور كه متهــم مي گويــد او پيــش از اين نيز 
نقشه هايی برای قتل شوهرش را كشيده اما موفق به 
عملي كردن آن نشده بود. او در اين باره گفت: قبلا 
2 مرتبه براي ادب كردن شوهرم نقشه كشيدم. يك 
بار مبلغي پول به دو مرد افغان دادم تا او را گوشمالي 
بدهند، اما آنها سرم كلاه گذاشتند و بعد از گرفتن 
پول فرار كردند و ديگر دستم به آنها نرسيد. دومين 
مرتبه هم با پسر جواني آشنا شده بودم كه تعميركار 
بود. او مي گفت من شــبيه عشق سابقش هستم و 
به من علاقه زيادي دارد. وقتي ماجراي اختلاف با 
شوهرم را با او در ميان گذاشتم پيشنهاد داد شوهرم 
را سربه نيســت كنيم. او گفت لنت ترمز خودروي 
شــوهرم را دســتكاري مي كند تا تصادف كند. او 
همين كار را هم انجام داد اما شوهرم متوجه ايراد 

در ترمز خودرواش شد و اتفاقي نيفتاد.
متهم در ادامه گفت: آخرين مرتبــه 3بار پودر و 
۴بار قرص به شوهرم دادم تا او بي حال شود. كسي 
كه قرص را به من داد گفت اين قرص ضربان قلب 
شوهرم را بالا مي برد و باعث مي شود كه او سكته 

كند و با اين كار هيچ كس متوجه ماجرا نمي شود.
براساس اين گزارش هم اكنون متهم در بازداشت 
به ســر مي برد و تحقيقات بازپرس جنايي در اين 

خصوص ادامه دارد.

جوان كم شنوا وقتي ديد مرد مسني بعد از 
تصادف در خودرو اش گرفتار شده، تلاش 
كرد او را نجات دهد، امــا با آتش گرفتن 

خودرو خودش دچار سوختگي شد.
به گزارش همشهري، اين حادثه چند روز 
قبل در بزرگراه شهيد اردستاني اصفهان 
اتفاق افتاد. ماجــرا از اين قرار بود كه يك 
تاكسي براي ســواركردن مسافر ناگهان 
توقف كرد و خودروي پرايدي كه پشــت 
تاكسي حركت مي كرد نيز به طور ناگهاني 
سرعتش را كم كرد و در اين شرايط بود كه 
خودروي ديگري كه سرنشين آن جواني 
كم شنوا بود نتوانست خودرواش را كنترل 

كند و با اين پرايد تصادف كرد.
در جريان اين تصــادف راننده خودروي 

پرايد كه مــرد ســالخورده اي بود داخل 
خودرو گرفتار شــد و نمي توانست از آن 
خارج شود. در اين شرايط جوان كم شنوا 
تصميم گرفــت او را نجات دهد. او تلاش 
كرد درِ خودرو را باز كند و راننده را بيرون 
بكشد، اما در باز نمي شد و به ناچار سراغ 
درِ سمت شاگرد رفت و به زحمت آن را باز 
كرد. اين در حالي بود كه خودرو به دلايل 
نامعلومي دچار آتش ســوزي شده بود و 
آتش فاصله زيادي با آنها نداشــت. پسر 
جوان تصميم گرفته بود به هر قيمتي كه 
شده مرد مسن را از دل آتش بيرون بكشد 
و سرانجام توانست او را از درِ سمت شاگرد 
بيرون بكشــد، اما در اين حادثه دست و 

صورتش دچار سوختگي شد.

 جوان كم شنوا، منجي مردي از شعله هاي آتش شد

جاسازي  ترياك  در  بار خيار
قاچاقچيان مواد مخدر ۱95كيلو ترياك را به 
طرز ماهرانه اي در كاميون حامل خيار جاسازي 
كرده بودند اما هوشياري مأموران پليس دست 
آنها را رو كرد. به گزارش همشهري، مأموران 
انتظامي شهرستان نائين واقع در استان اصفهان 
در جريان ايست و بازرسي و كنترل خودروهاي 
عبوري به يك دســتگاه كاميون بــا بار خيار 
مشكوك شدند. در نگاه اول بار و همه مدارك 
راننده قانوني به نظر مي رسيد اما وقتي آنها با 
كنجكاوي به بازرسي بار كاميون پرداختند زير 
خيارها با بسته هاي مواد مخدر روبه رو شدند. 
آنها با ادامه بازرسي اين خودرو درنهايت موفق 
شدند صدها بسته ترياك به وزن ۱95كيلوگرم 
كه به طرز ماهرانه اي جاسازي شده بود كشف 
كنند.ســرهنگ هادي كيان مهــر، فرمانده 
انتظامي شهرســتان نائين با اعــلام جزئيات 
اين كشف پليس گفت: در اين خصوص راننده 
كاميون به اتهام قاچاق مواد مخدر بازداشت و 
همراه پرونده اتهامي اش به مرجع قضايي تحويل 
داده شد. او به قاچاقچيان مواد مخدر هشدار داد: 
نيروي انتظامي با سوداگران مرگ و قاچاقچيان 
افيوني برخورد قاطع و قانوني مي كند و هرگز 

اجازه جولان و سركشي به آنان نخواهد داد.

مجرمانبازداشتشدهدرطرحكاشفبه2هزارو227سرقتاعترافكردند



چهارشنبه 24 آذر 221400
ادبوهنر شماره  8388

نقلقول

داریوش مهرجویی 
كارگردان:

محمود كلاری، رنگ ها را درست می چیند 
و -برخلاف رسانه های تصویری كه هر 

فیلمی به آن دادیم به جای تقویت و متحول 
كردن، آن را بدتر كرد- آن را متحول می كند.  

باید فیلم های فیلمسازانی نظیر مسعود 
كیمیایی، بهمن فرمان آرا، سهراب شهید 
ثالث را به نسخه دی سی پی تبدیل كرد. 

آنها آثار درجه یك زیادی دارند که به تاریخ 
سینمای ایران اضافه كرده اند. )ایسنا(

كاظم هژیرآزاد
بازیگر:

بعد از  نزدیك به 4ماه پس از درگذشت 
پسرم خدا را شكر هم همسرم مقاوم است 
و هم خودم سعی می كنم محكم بمانیم. 
به هر حال زندگی باید ادامه پیدا كند. 

تنها حسرتم این است كه  ای كاش پسرم 
واكسن زده بود كه متأسفانه آن زمان، 
نوبت واكسنش نرسیده بود. )مهر(

مهدی صباغ زاده
تهیه كننده:

 زمانی كه برای اكران فیلم »رمانتیسم 
عماد و طوبا« تعیین كردیم، سوم آذر ماه 

جاری بود و شورای صنفی نمایش نیز 
موافقت خود را با تاریخ پیشنهادی ما اعلام 
كرد. اما متأسفانه بدون اطلاع قبلی و به 
 شكلی ناگهانی فیلم »گشت 3« كه اثری 
كمدی است را یك هفته قبل از آغاز اكران 

فیلم ما اكران كردند.)تسنیم(

اســامينامزدهايجوايزگلدنگلوبســال2021
درحالياعلامشــدكهبرگزارياينمراسمبهدليل
بروزبرخياختلافاتوجنجالهادرهالهايازابهام
قرارگرفتهبــود.گلدنگلوببهطورســنتيتعداد
زياديازفيلمها،ستارگانوبازيگرانسينماوبهترين
فيلمهاوسريالهايدراموموزيكالرابرايدريافت
يكيازمعتبرتريــنجوايزســينماييوتلويزيوني
گردهمميآورد،اماچندياســتباپررنگشــدن
مسائلنژاديدرآمريكا،فشارهابرگلدنگلوبكه
توسطانجمنخبرنگارانخارجيهاليوودتاسيس

شدهنيزافزايشيافتهاست.

درســالجاريميلاديشــبكهانبياسيبراي
نخســتينباراعلامكردكهمراســمگلدنگلوب
رابهدليلعدمرعايــتتنوعنــژاديدرانتخاب
اعضايرأيدهندهخودوابهامدرشــيوهانتخاب
نامزدهــا،پخشنخواهــدكرد.ازســوييديگر
انجمــنمطبوعــاتخارجيهاليــوودنيزمتهم
بــهعدمپذيرشاعضــايسياهپوســتدرميان

رأيدهندگانخودشدهاست.
برخيپارافراترازاينگذاشتهومدعيشدهاندكه
روندانتخابنامزدهايحاضردرگلدنگلوب2022
بســيارابهامآميزبودهوادعاهاييازبروزيكسري
رفتارهايغيراخلاقيدرميــاناعضايرايدهنده

گلدنگلوبمنتشرشدهاست.

بريتانيايي ها در صدر نامزدها
طبقگزارشروزنامهسان،ســتارگانبريتانيايي
درايندورهبابيشترينتعدادنامزديازبيشترين
بختدريافتجايزهبرخوردارخواهندشد؛ازجمله
اينستارگان،كيتوينسلت46سالهوبرندهجايزه
اســكاراســتكهبهدليلنقشآفرينيدرسريال
آمريكايي»مرازايســتتاون«دررشتهبهترين
بازيگرزندريكسريالتلويزيونينامزددريافت

جايزهگلدنگلوبشدهاست.
سينتيااوريوي34ســاله،بازيگرديگربريتانيايي
استكهبهدليلبازيدرسريال»نابغه:آرتا«نامزد
دريافتجايزهبهترينبازيگرزندريكســريال

تلوزيونيشدهاست.
اوليوياكالمن47ســالههمبرايحضوردرفيلم
»دخترگمشده«نامزددريافتجايزهگلدنگلوب
دررشــتهبهترينبازيگرزنشدهاســت.اوليويا
كالمــندراينرشــتهبــاليــديگاگا)بهدليل
نقشآفرينــيدرفيلمخانهگوچي(وكريســتن
استيوارت)بهدليلبازيدراسپنسر(برسرجايزه

بهترينبازيگرزنرقابتخواهدكرد.
بنديكتكامبربچ45سالهبازيگرمشهوربريتانيايي
نيزبرايبازيدرفيلم»قدرتسگ«نامزددريافت
جايزهگلدنگلوببهترينبازيگرمردشدهاست.
بنديكتكامبربچدررشــتهبهترينبازيگرمرد،با
دنزلواشــنگتن)بهخاطرنقشآفرينيدرفيلم
تراژديمكبث(وويلاسميت)بهخاطربازيدر
فيلمشاهريچارد(برسرجايزهگلدنگلوبرقابت

خواهدكرد.
كنتبراناي61سالهنيزديگربريتانيايياستكه
بافيلم»بلفاست«در3رشتهبهترينفيلم،بهترين
فيلمنامهوبهترينكارگرداني،نامزددريافتجايزه

گلدنگلوبشدهاست.

ايستاده در غبار 
سينمايايرانباخروجازدورانركودچهمسيريرا

درپيشدارد؟

بعدازگذشتبيشازيكسالو
نيمركــودكاملكــهتقريبانه1

اكرانيدركاربودونهعملاســينمايي،
مدتياستشرايطتغييركردهاست.سايه
كروناازسرماننهمحو،كهكمرنگشده
است.بعداز2نوبتواكسيناسيون،پروژه
عاديسازيبهشــكلجديتريدنبال
ميشودويكيازنتايجشاكرانبهنسبت
پررونقپاييزياست.البتهاگرآمارگيشه
وتعدادتماشاگرانپاييز1400راباپاييز
13۹۸مقايسهكنيمميبينيمهنوزفاصله
بســياراســتولياگردامنهقياسرابا
وضعيتكرونايــيترازكنيــممتوجه
ميشــويمكهبعدازفتــرتوبرهوتي
تمامعيــار،نمبارانيزدهكــههمينهم
اميدبخشاست.ســينمايايرانكمكم
داردمخاطبانشرابازمييابد؛مخاطباني
كهقبلازكروناهمتعدادشانبهنسبت
جمعيتكشورخيليبالانبودوليهمين
ســينماروهايتقريباًثابت،رزقوروزي
ســينماييهاراتامينميكردند.دراين
مدتتعدادزياديازكاركنانسالنهاي
سينما،بيكارشدند.سرمايههايبسياري
راكــدماندوجــزعدهايكهبهســمت
سريالهاينمايشخانگيشيفتكردند،
خيليهابيكارماندند.روشنشدنچراغ
اكرانحتيباهمينسوسوييكهميزند،
ميتواندمطلعيبربازگشتبهروزگاري
باشدكهسينماروهاهنوزسينماميرفتند؛
فروشچنــدفيلمرويپــردهميگويد
بخشيازآنهاباســينماآشتيكردهاند.
هرچندكهداستانقديميفيلمسوزيهم

همچنانادامهدارد.
برگزاريجشــنوارهســينما

حقيقتيكيديگرازنشانههاي2
بازگشتاست.سالگذشــتهمديران
جشــنوارهچارهايجزنمايشآنلاين
فيلمهانداشتندوازسرناچاريقابليتي
كشفشدتاآنجوانبرازجانيعلاقهمند
بهفيلممستندهمبتواندمخاطبسينما
حقيقتباشــد.امسالجشــنوارههم
حضورياســتوهمآنلاين.جمعيت
مشتاقيكهاينروزهابهپرديسچارسو
ميروندتاهممستندهاراببينندوهم
بساطخوشوبشدرمحفليسينماييرا
برپادارند،تركيبتقريباًثابتوآشنايي
هســتندكهمعمــولاًدرهمينجنس
دورهميهايكديگرراميبينند.بهشكلي
آگاهانهوخودخواســته،جلويشلوغي
جشنوارهگرفتهشــدهاستوليهمين
حضوركنترلشــدههمغنيمتاست.
بحثدربارهكيفيتمستندهايامسال،
موضوعيثانويهاست.فعلاهمينحالو
هواوگپوگفتدرفستيوالبيشترازهر

چيزديگرياولويتدارد.
بحثبودجه1401داغاســت؛

بودجهايكهنخستينبرنامهريزي3
مالي،اعتباريدولتســيزدهماســت.

براساسلايحهبودجهپيشنهادي،سهم
سينمايايرانافزايشيافتهاست.تاآنجاكه
بهيادميآورم،درمحافلسينمايي،بيشتر
ازمبلغبودجه)كهكــموزيادشراكاري
نميشــدونميشــودكرد(بحثبرسر
چگونگيهزينهكردبودجهبودهاست.اين
همالبتهبرايطيفيازسينماييهااهميت
داشتهودارد.چونبخشيازبدنهسينما،
اساســاارتباطماليايبادولــتنداردو
حسابشراكلاجداكردهاست.اينكهاين
حسابچگونهجداشدهواينكهگوشهاين
سفرههمچنانچسبندگيعميقبامنابع
ماليدولتيوبودجهعمومــيدارديانه،
خودشداستانيمستقلومفصلاست.
فعلاآنچهعياناســتتلاشبرايجذب
منابعپيشبينيشدهبرايتوليداتياست
كهبخشخصوصينميتوانديانميخواهد
واردششود.قبلازهراقداميبدنيست
مديرانســينمايي،نگاهيبهگذشــته
بيندازندومروريبرتوليداتيكنندكهبعضاً
باعناويندهانپركنســاختهشــدندو
بيتأثيروبيكاركردآمدندورفتندبيآنكه
اينآمدنورفتنبرايكسياهميتداشته
باشد.اگرتاهمينچندسالپيشميشدبا
خاصهخرجيرديفبودجهايبرايفلان
توليدمثلافاخراختصاصداد،الانودراين
شرايطاقتصاديبايدكميهوشمندانهتر
عملكــرد.درقــدماولبايدبــههمان
بديهياتــيعملكردكهمعمــولاًناديده
گرفتهميشود؛شايدمهمتروبديهيتراز
همهاينكهموضوعدرسينمافقطگاماول
استوهمهماانبوهيازفيلمبدوضعيفدر
ذهنداريمكهموضوعاتخوبيداشتند
وليبسندهكردنبهمضمونارزشمندهيچ
اثــريراعاقبتبــهخيرنكردهاســت.
پنهانشدنپشتمضمون،تخصصويژهاي
اســتكــهعــدهايازجذبكنندگان
حداكثــريبودجــه،درحداعــلاازآن
برخوردارنــد.نكتهديگرســاختارفربه
بوروكراسياداريســازمانسينماييو
نهادهايتابعهاستكههميشهبخشقابل
توجهــيازبودجهرابهخــوداختصاص
ميدهد.حالاكهدولتتازهايبرســركار
آمدهميتــوانكميچابكســازيرادر
دستوركارقراردادوازهزينههايجاري
كاست.لحاظكردنخروجيسازمانهاو
نهادهايدولتي،شــفافترينوبهترين
رويكردبرايتصحيحاشتباهاتگذشته

است.
سينمايايرانوچشماندازپيشرو،

ازآنموضوعاتياستكههماكنون4
نميشودتصويرروشنومشخصيبرايش
ترسيمكرد؛ســينماييكهپسازوقفهاي
طولانياكرانشتــازهراهافتــاده)والبته
شلوغياشبيشترازرونقشاستوخيلياز
صاحبانفيلمهــامعترضنــد(وتكليف
توليدشاصلاروشننيست.اينراميشود
ازروندصدورپروانهساختهاحسكردكه
كندوپرابهاماست.تاابهاماتبرطرفنشود

فضاهمچنانغبارآلودخواهدماند.

درراهفجر

»پسر مريم« از دهه50 مي آيد
»پســــرمريـــم«
جديدتريــناثـــر
سينماييســازمان
اوج،درچهلميــن
جشــنوارهفيلمفجر
رونماييخواهدشد.
بهگزارشهمشهری؛

»پسرمريم«بهكارگردانيعليجعفرآباديوتهيهكنندگيمهدي
فرجيوجليلشعبانيبهعنوانجديدتريناثرسينماييسازمان
اوج،متقاضيحضوردرچهلمينجشــنوارهفيلمفجرشد.»پسر
مريم«درامياجتماعيازدهه50شمسياستكهقصهايمتفاوت
راروايتخواهدكرد.اميرنوروزي،بهرامابراهيمي،پاوانافســر،
مهردادضيايي،حميدابراهيمي،گلنوشقهرماني،منصورنصيري،
الميرادهقاني،الهامشعباني،نينليعقوبي،محرمزينالزاده،مجتبي
لالهزاري،ياسرساغري،مريمماهورودريكتكديانبازيگران»پسر
مريم«هستند.»پسرمريم«همزمانباروزهايپايانيفيلمبرداري،
مراحلفنيرانيزبراينمايشدرچهلمينجشنوارهفيلمفجرآغاز
كردهاست.عليجعفرآبادينخستينتجربهكارگردانيفيلمبلند

سينماييخودرابا»پسرمريم«خواهدداشت.

سايه هاي بحران بر سر گلدن گلوب2022
ايبيسيبراينخستينبارمراسمراپخشنخواهدكرد

»اپيدمي« يا »موج اول« 
امادراينميانسريالهايتلويزيونيايهمباموضوع
كروناتوليدشدهكهنخستينسريالبانام»اپيدمي«
توليدوپخشآننيزازشــبكه3شروعشــد.وليبا
نامهايكهمديرفرهنگســتانزبانوادبياتفارسي
مبنيبرنامسريالمنتشركرد،ناماينسريالدرزمان

پخشاز»اپيدمي«به»موجاول«تغييركرد.

قصه»مــوجاول«از15آذرروانهشــبكه3شــدهو
دراينســريالبازيگرانيچونمهــديفخيمزاده،
محســنقصابيان،فريبامتخصص،اصغــرنقيزاده
وكوروشســليمانيحضــوردارند.»مــوجاول«به
تهيهكنندگيســعيدكماني،بهروايتبحرانكروناو
تلاششبانهروزيكادردرمانونيروهايجهاديبراي
مقابلهبااينبيماريميپردازد.اينسريالدر3فصل
توليدشدهكهفصلاولراسيدسجادحسيني،فصل

دومرامحمدصادقبكتاشــيانوفصلسومرامحمد
عليزادهكارگردانيكردهاســت.نكتهقابلتاملاين
سريالدرگذشتسيامكاطلسيوعليسليمانيدر

زمانتوليداينسريالبود.

»تب سالي« اشرفي زاده
علاوهبراينتوليدبرخيازســريالهاهمآغازشده
استكهبهطورحتمچهدرزمانكروناوچهباپايان
يافتناينويروسازشبكههايتلويزيونيبهنمايش
درميآيد.بعدازهمكارينيمهتماماشــرفيزادهبا
مديرانشبكه3برايساخت»ميجان«قراراست
اوباگروهفيلموسريالشبكه5همكاريكند.اين
كارگردانسينما»تبسالي«رادربارهكروناميسازد
وسيداميرپروينحسينيتهيهكنندهسريالاست.
البتهاقبالشــبكه5درسريالســازيبلندنيست
چراكهتاكنوندرتوليداتشموفقنبودهودرنهايت
دستبهدامانسريالهايخارجيبرايپخششده
است.حالابايدديدكیسريالاشرفيزادهبهپخش
اينشبكهميرسد؛سريال26قسمتيايكهخودش
بههمراهســمانهنامدارآنرانوشــتهوتمركزشان
رويپزشكانوپرستارانبودهاست.نگارشسريال
»تبسالي«نزديكبهيكسالاســتكهدرحال
انجاماســتوپسازبازنويسيها1۸قسمتنهايي
شدهوازسویسيمافيلمزمانپيشتوليدشاعلام

ميشود.

كرونا؛ سوژه روز تلويزيون
علاوهبر»موجاول«سريالهايديگريدربارهكروناتوليدميشوند

در دوره اي به خاطر شيوع كرونا، توليد سريال هاي تلويزيوني متوقف 
شد اما به نظر خود كرونا سوژه اي است كه آنقدر قصه دارد كه مي توان 
درباره اش سريال هاي زيادي توليد كرد. رئيس سابق صداوسيما)علي عسگري( يك سال بعد از شيوع كرونا 
دستور ساخت سريال هايي با محتواي كرونا را صادر كرد. يكي از اين مجموعه ها كه به فوريت توليدش شروع 
شد، »همدل« برادران محمودي بود اما با گذشت يك سال خبري از پخش آن نيست و به  احتمال زياد، توليدش 

متوقف شده است.

فهيمه پناه آذر
   »بعد از آزادي« روزنامهنگار

               باشه آهنگر روي آنتن

به جز سريال هايي كه درباره »كرونا« ساخته 
شده، شبكه هاي سيما پخش مجموعه هاي 
جديد خود را شروع كرده اند. سريال »بعد 
از آزادي« كه در نوبت پخش قرار داشت، 
بالاخره به آنتن شــبكه يك رسيد و حالا 
مشخص است، مديران سازمان تصميمي 
براي پخش »87متر« عياري ندارند. اين 
سريال سومين تجربه كارگرداني محمدعلي 
باشه آهنگر پس از سريال »تا صبح« است. 
قرار بود اين ســريال محرم سال گذشته 
و حتي امســال پخش شــود اما اين امر 
صورت نگرفت. سريالي كه به خاطر نمايش 
مشكلات اقتصادي، فضاي پس از آزادي 
از زندان، گرفتاري هاي اشتغال و خيلي از 
دغدغه هاي ديگر، درام سنگيني به حساب 
مي آيد و شايد گزينه مناسبي براي اين ايام 
باشد. »بعد از آزادي« در 35قسمت توليد 
 شده و با اضافه شدن 5قسمت ديگر به آن 

به 40قسمت 42دقيقه اي مي رسد.

سعيد مروتي
روزنامهنگار

آرش نهاوندی
مترجم
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كيوسك

 انتخابات فرانسه در بهار برگزار مي شود اما رقابت در آن، 
از مدت ها پيش داغ است و حالا مي توان ديگر گفت چه گزارش 1

كساني مدعي اصلي ورود به اليزه هستند.
امانوئل مكرون، رئيس جمهور فعلي فرانســه، اميد زيادي به تمديد 
رياســت جمهوري اش دارد؛ اين گزينه ، محتمل ترين حالت ممكن 
است. براساس نظرسنجي ها،  مدت هاست اينطور پيش بيني مي شود 
كه مكرون در دور اول پيشتاز خواهد بود اما با اين حال كار به دور دوم 
خواهد كشيد، جايي كه او در نهايت برنده اصلي انتخابات خواهد شد. به 
گزارش رويترز، احزاب مخالف در فرانسه، شكننده هستند و نمي توانند 
مكرون را به چالش بكشند. با اين حال بسياري معتقدند كه نبايد كار 

را تمام شده دانست و ممكن است در هفته هاي آينده ، اتفاقاتي بيفتد 
كه پيش بيني ها نادرســت از آب در بيايد. سرنوشت انتخابات، تا حد 
زيادي به برخي تصميم گيري هاي تاكتيكي طيف هاي سياسي بستگي 
دارد. براي نمونه، اگر راست هاي افراطي مدعيان نامزدي اين طيف را 
مجاب كنند كه با هم ائتلاف كنند و يكي از آنها در رقابت باقي بماند، 
امكان اينكه نامزدشان به دور دوم برود زياد خواهد بود. اما هر دو نامزد 
آنها، اريك زمور و مارين لوپن، تا اينجا نشانه اي از عقب نشيني از خود 
نشان نداده اند و اين يعني شانس والري پسرس از حزب محافظه كار 

جمهوريخواه براي رفتن به دور دوم بيشتر خواهد شد.
كارشناسان سياســي مي گويند كه انتخابات رياست جمهوري يكي 

از دو انتخابات مهمي اســت كه مكرون بايد در آنها به پيروزي برسد؛ 
حزب راســت   ميانه او )جمهوري به پيش( بايد در انتخابات پارلماني 
كه آخر بهار برگزار مي شود اكثريت را به دست بياورد تا مكرون بتواند 

سياست هايش را پيش ببرد.
هرچند نظرســنجي ها فعلا مكرون را برنده انتخابــات مي داند اما 
هيچ چيزي بعيد نيست و ديگر نامزدهاي نزديك به او مي توانند از دور 
قبلي انتخابات الهام بگيرند، يعنــي زماني كه به يك باره، نامزدي كه 
شانس زيادي نداشت، بر خلاف تمام نظرسنجي هاي قبلي اوج گرفت و 

در نهايت رئيس جمهور شد. آن نامزد، خود مكرون بود.
نامزدهاي اصلي انتخابات رياست جمهوري فرانسه اينها هستند: 

با نزديك شدن به انتخابات رياست جمهوري فرانسه، چهره نامزدهاي اصلي 
ورود به كاخ رياست جمهوري مشخص شده است مدعيان اليزه جهان نما

وتوي قطعنامه آب وهوايي شوراي 
امنيت از سوي مسكو

نماينده روسيه در شــوراي امنيت ســازمان ملل با وتوي قطعنامه 
پيشــنهادي جمهوري ايرلند و نيجــر، مانع از آن شــد كه بحران 
آب و هوايــي به عنوان »تهديــدي عليه صلح و امنيــت بين المللي« 
مورد شناسايي قرار گيرد. به گزارش خبرگزاري آسوشيتدپرس، اين 
قطعنامه كه براي نخستين بار در تاريخ سازمان ملل در شوراي امنيت 
به رأي گذاشته شده، با 12رأي موافق از مجموع 15رأي اعضا همراه 
شد، اما به دليل رأي مخالف روسيه به عنوان يكي از اعضاي دائم شوراي 

امنيت، به تصويب نرسيد.
ايرلند و نيجر در كنار برخي ديگر از كشــورهاي عضو، طي يك سال 
گذشــته تلاش داشــته اند با مطرح كردن بحــران اقليمي به عنوان 
مســئله اي كه تهديد كننده صلح و امنيت بين المللي است، آن را در 
دستور كار شوراي امنيت قرار دهند. طبق ماده 2۴ منشور ملل متحد، 

شوراي امنيت مسئول اصلي حفظ صلح و امنيت بين المللي است.
علاوه بر روسيه، هند نيز به قطعنامه پيشنهادي رأي منفي داده است. 
نماينده چين نيز كه به نظر مي رسد با نمايندگان اين دو كشور هم نظر 
بوده، ترجيح داد در جلسه راي گيري حاضر نشود. نماينده آمريكا در 
سازمان ملل با تأكيد بر اينكه بحران آب وهوايي به يك بحران امنيتي 
در جهان تبديل شده، اقدام روســيه را غيرقابل توجيه خوانده است. 
نماينده فرانسه نيز هم نظر با آمريكا بر وجود ارتباط واضح بين مسئله 
گرمايش زمين و مقوله امنيت تأكيد كرده كه كمبود آب و موادغذايي 

به زودي يكي از دلايل اصلي ناامني در جهان خواهد بود.
نماينده روسيه سخنان مطرح شده در اين نشست را زيرسؤال برده و 
گفته كه براي كشورش، مسئله تغييرات آب و هوايي نمي تواند هم رده 
مسئله تروريسم به عنوان تهديد كننده صلح و امنيت بين المللي درنظر 
گرفته شود. به گفته واسيلي نبنزيا، تصويب چنين قطعنامه هايي فقط 

بر سردرگمي و دامن زدن به استانداردهاي دوگانه منجر مي شود.
نمايندگان جمهوري ايرلند و نيجر اما از اســاس نحوه راي گيري در 
شوراي امنيت در مورد مســائل كلان بين المللي را زير سؤال برده و 
خواستار پايان دادن به حق وتوي 5عضو دائم شوراي امنيت شده اند. 
به گفته آنها، حق وتو به عنوان مكانيسمي كه از فرداي جنگ جهاني 
دوم 5كشور آمريكا، روسيه، چين، انگليس و فرانسه را در موضعي برتر 

نسبت به ديگر كشورها قرار داده بايد لغو شود.

روزنامه تايمز ]انگليس[

روزنامه يواس اي تو دي ]آمريكا[

چالش واكسيناسيون در انگليس

سرگرداني پس از توفان

يك روز پس از وعده نخســت وزير انگليس 
براي واكسيناسيون 15ميليون نفر طي 15روز، 
مقام هاي بهداشتي اين كشور اعلام كردند 
كه اجرايي كردن چنين طرحي در توان آنها 

نيست.

روز در ژله سياهي از دود تمام مي شود. 
تاريكــي آرام پرســه مي زنــد ميــان گزارش2

خيابان هاي شلوغ. سونامي راهبندان كه 
تمام شود، ساحل زندگي را مي توان در اين شهر پيدا 
كرد.  روز، كار. شب، زندگي. اين فرمول آشنايي است 
براي پايتخت نشينان. در روشنايي تهران بايد كار كرد 
و در تاريكي، زندگي. اما از روزي كه كرونا افســار پاره 
كرد، فرمول زندگي هم از هم پاشيد. تردد ممنوع شد 
در شب هاي زيباي پايتخت. حالا بعد از يك سال و اندي 
با برداشتن ممنوعيت تردد شــبانه، دوباره زندگي در 
شــب هاي تهران نبض مي زند. هربار، هر شب، حوالي 
ميدان تجريش، جگركي ها تا فاتحــه آفتاب خوانده 

مي شود، بلافاصله آتش شب را روشن مي كنند.
هنوز در پياده رو و خيابان ها غوغاست. آدم ها خسته و 
تكيده دور ميدان بعد از يك روز كاري در تكاپو هستند، 
خودشان را به خانه برســانند. مشتريان شب تهران را 
مي توان از ميان همين آدم ها هم پيدا كرد. شايد كسي 
در خانه به انتظارشان نشســته و با يك فنجان چاي 
داغ، گرم به استقبال بيايد. نفســي چاق كنند و بعد 
دوتايي بزنند به دل شب. ايمان و مينو قصه امشب شان 
درست اين شكلي است. جور وسواس برانگيزي درگير 
ضد عفوني كردن دست هايشان هســتند. پاي منقل، 
ماسك شان را بر مي دارند تا بوي كباب و هيزم را هورت 
بكشند. آنها جزو اولين شــب گردانان امشب پايتخت 

هستند.

به دنبال حس زندگي
 ايمان، حســابدار بيمارســتان اســت و مينو منشي 
كلينيك زيبايي: »راســتش همه آن شــب هايي كه 
تردد ممنوع بــود، در خانه نبوديم. بيــرون مي زديم 
گاهي. اما خب شهر مثل الان سرزنده نبود. دور همين 
ميدان تجريــش، جمعيت نصف الان بــود. خيلي از 

دستفروش ها و كبابي ها بساط نمي كردند.« 
تماشاي پويايي و جنب و جوش در شهر روح خيلي ها 
را ســرزنده مي كند. بــراي خيلي ها يــك پياده روي 
شــلوغ مثل رودخانه اي اســت كه جريان زندگي را 
ياد آور مي شــود. مينو مي گويد: »شلوغي پياده رو ها، 
بازارها و رســتوران ها به من حس زندگي مي دهد. از 
تماشاي چراغ هاي روشن مغازه ها و شلوغي پياده رو ها 
احساس امنيت و شــادي مي كنم. شب هايي كه همه 
جا نيمه خامــوش بــود، آدم غصــه اش مي گرفت.« 
بســاطي هاي حوالي ميــدان تجريش هم ســاعت 
كاري شان را تغيير داده اند اما احوالشان خوب نيست. 
مي گويند جيب هاي مردم خالي است و پوشاك ديگر 
جزو نيازهاي اساســي و فوري آنها به حساب نمي آيد. 

يكي از بســاطي ها خودش را ناصــر معرفي مي كند. 
تنها نيست با پســربچه 9ســاله اش آمده، كودك در 
ميان كاپشن و كلاه پنهان اســت و به ساندويچ ميان 
مشــت هايش گاز مي زند. مرد جــوان گلايه مي كند: 
» قبلا از اذان مغرب مي آمديم تا ۴-3صبح. اما به خاطر 
محدوديت ها خلوت شــد خيابان. ديگر تا 10شــب 
مي مانديم. الان دوباره ســاعت كاري مــان مثل قبل 
شده. اما چه فايده!؟ هم مشتري ها را ازدست داده ايم 
و هم بازار خيلي كساد اســت. مي بينيد كه مثل اغلب 
دســتفروش هاي اين ميدان پوشــاك بساط كرده ام. 
اما انگار پوشــاك ديگر نياز اساســي مردم نيست. به 
همان كهنه هاي ســال قبل اكتفا مي كنند. همين كه 

شكم شان را سير كنند براي شان كافي است«.
سرد نيست!؟ پسربچه ســرش را از ميان كلاه بيرون 
مي آورد، تكان مي دهد و تأييد مي كند. ناصر مي گويد: 
»چاره اي ندارم. تنهاست. مادرش ديد ما آخر و عاقبتي 

نداريم، پارسال گذاشت، رفت...«.

30ميليون جريمه در شب هاي دور دور
چند خيابان پايين تر كه آسمانخراش هايش كلاه از سر 
آدمي مي اندازد، دغدغه ها تعريف ديگري دارد. تهران 
يك خيابان خيلي معروف دارد براي دور دور. آخر هفته، 
شب ها، سطح سنجش در اينجا برند ماشين است و سي 
 سي موتور. خيلي از جوان هايي كه اينجا مي آيند وقت 
باارزش شــان را براي حرف زدن با يك خبرنگار تلف 

نمي كنند. آنها كارهاي مهم تري دارند.
شهرام جوان 19ساله  اي است كه اتومبيل آلماني سوار 
است از آن برندهايي كه بيشتر اسپرت توليد مي كند و 
مدل پايين هايش در بازار، كمتر از 2تا 3ميليارد تومان 
پيدا نمي شود. خودش مي گويد ماشينش 5ميليارد و 
700تا 6ميليارد مي ارزد؛ »در يك سال گذشته بالاي 
30ميليون تومان جريمه شدم! نمي شود كه هميشه 
در خانه باشــي. مگر يك روز دو روز است اين كرونا و 
محدوديت هايش. تمام دلخوشــي ما جوان ها ماشين 
است. دور دور نكنيم چه كار كنيم. شب هايي كه منع 
تردد بود، دور دور را از دســت ندادم. جريمه هم زياد 
شدم. اما مهم نيست.« شهرام مي گويد يك بار سردرد 
خيلي شديدي گرفته كه احتمال مي دهد كرونا بوده؛ 
» مادرم مي گفت چشــم زخم اســت. امــا كرونا بود 
مطمئنم.« دو دختر جوان، كلاه و شال و بوت هاي شان 
را با هم ست كرده اند؛ يكدست سفيد. ترجيح مي دهند 
قهوه شان را پشــت رل پژو207بنوشــند. مي گويند 
آمده اند چرخي بزنند و قهوه اي بنوشــند. آنها اخبار 
را دنبال كرده و مطلع هستند طرح محدوديت شبانه 
برداشته شده؛ » اگر محدوديت بود بيرون نمي آمديم؛ 
يعني با ماشين خودم بيرون نمي آمدم. واقعا جريمه ها 
براي من ســنگين اســت«. دوســتش هم مي گويد: 
» به نظرم بي خودي بود اين طرح. فقط باعث ترافيك 

شد و ربطي هم به كنترل كرونا نداشت. خيلي ها مثل 
ما بيرون آمدنــد منتها بدون ماشــين. كنترل كرونا 
چه ربطي به جريمه ماشــين و منع تردد آن دارد؟« 
اظهارنظرهاي دختر جوان هنور تمام نشــده كه زور 
يكي از پيشنهاد دهنده ها براي دور دور مي چربد. پدال 
گاز پژو 207فشرده مي شــود چند كيلومتر مقاومت 
مي كند امــا به گرد اپتيما نمي رســد. اپتيمــا بعد از 
پيروزي كه ظرف چند ثانيه كسب كرده، ترمز مي زند، 

207 هم دوبله در كنارش.

شب بيداري پاي پرده نقره اي
شب به نيمه نزديك مي شــود. براي فيلم بين ها، بازي 
وارد وقت اضافه شده. حالا كه شــب هاي تهران آزاد 
شده، سانس هاي آخر، مقابل سينما آزادي صف است 

مثل شــب هاي جشنواره. »گشــت ارشاد3«، 
»ديناميت«، »آتابــاي« و »قهرمــان« اصغر 
فرهادي روي پرده اســت. با ايــن حال ردپاي 
كرونا، بد تو ذوق مي زد. ازدحــام بيش از حد، 
ماســك ها را دوبل و گاهــي ســوبل )دوبله، 
سوبله، چوبله كه به معناي دوتايي)دوبرابري(، 
سه تايي)ســه برابري(، چهارتايي)چهاربرابري( 
در زبان محاوره استفاده مي شود، از منظر برخي 
زبان شناســان اين واژه ها غلط اندر غلط است، 

شما بخوانيد دوتا و سه تا( كرده.
پرده نقــره اي براي خيلي از پايتخت نشــينان 
حكم طلا را دارد. هرقدر در اين شهر مكان هايي 
براي تفريح و گذران اوقات فراغت ساخته شود 
باز زور جمعيت چند ميليوني فشــرده شده در 
آپارتمان هــا مي چربد به فضاهــاي تفريحي و 
سرگرم كننده. از اين رو پنا ه آوردن و سنگر گرفتن 
پشــت هنر هفتم، انتخاب اول بسياري از مردم 
كلانشــهر تهران براي مشــغوليت و سرگرمي 
شبانه اســت. زوج جواني با 3ماسك از بيخ گلو 
تا زير چشم شان را ماســكه كرده اند. وسواس 

شــديدي به كوويد- 19دارند. اما با اين حال در صف 
گيشــه اند و مي خواهند وارد يكي از سالن هاي سينما 
آزادي شوند؛ يعني تحمل اين حجم از ترس و وحشت 
به تماشاي يك فيلم مي ارزد!؟ اينطور پاسخ مي دهند: 
»هر آدمي يك پاشــنه آشــيل دارد؛ يعني در مقابل 
خواسته اي »نه« نمي تواند بگويد. پاشنه آشيل ما هم 
سينماســت؛ يعني اگر قرار باشــد به خاطر حضور در 
جمع، اسير كرونا شــويم قطعا آن جمع سينماست؛ 
چراكه ما در هيچ جمعي شركت نمي كنيم اما سينما 

حسابش جداست.«
در خوشــمزه ترين خيابان تهران هم، جاي ســوزن 
انداختن نيست. اينجا شب بوي سوخاري و برگرهاي 
پنيري مي دهــد؛ جايي كــه به بهانه شــب گردي و 
پياده روي مي توان يك بمب خوشــمزه را نوش جان 

كرد. خيابان»30تير« احتياجــي به معرفي ندارد. اما 
با اختلاف زيــاد مي توان گفــت پرازدحام ترين نقطه 
تهران بعد از لغو منع ترددهاي شــبانه است. شايد به 
اين خاطر كــه همه  چيز در اين خيابــان جفت و جور 
است. مثلا همين گروه موســيقي خياباني كه گوشه 
پياده رو مي نوازد. حالا چندان مهم نيست چه سبكي و 
چه مي خوانند، فقط كافي است زير اين طاق دودزده 
و كرونا گرفته، كســي، جايي آوازي ســر دهد. همه 
دوره اش مي كنند. 30تير پاتوق شب گرداني است كه 
دل از پايتخت نمي كنند. ايــن خيابان تاريخي وفادار 
زياد دارد فقط هم به خاطر لقمه كباب هايش نيســت. 
هر شــب دورهمي ها در اين خيابان برپاست و حس و 

حال خوبي دارد براي 30تير روها.
 آقاي سلماني 80را رد كرده، امشــب دراينجا شمع 
81سالگي اش را فوت مي كند. بچه ها و نوه ها پيرمرد 
را دوره كرده اند. پيشــنهاد برگزاري اين جشــن در 
30تير سورپرايز ســارا، نوه 17ساله اوست. جمع شان 
7نفره است. سارا مي گويد يك ساعت معطل مانده اند 
تا يكي از ميزهاي پياده رو خالي شده. با اين حال از اين 
شلوغي خشنود هستند؛ » پدر بزرگم تنهاست. خيلي 
جاهاي شلوغ را دوست دارد. خيلي وقت ها او را به بازار 
و جاهاي شلوغ شــهر مي بريم. شناسنامه شهر را از بر 
است. هر جا كه مي رويم براي مان كلي خاطره از تهران 
قديم تعريف مي كند.« پدربزرگ 30تير را از زماني ياد 
مي دهد كه قوام السلطنه نام داشت. او مي گويد: » جزو 
معدود بازمانده تهران قديم است اين خيابان. من در 
جواني هم به اينجا مي آمدم با همسرم. آن موقع نامزد 
بوديم. البته خيابان اين شكلي نبود كه پر از رستوران 
و كافه باشد. براي قدم زدن زيبا بود. الان هم بد نيست. 

اميدوارم تغيير نكند و بماند براي نسل هاي بعدي«.

كنج دنج شهر
2نيمه شب دنج ترين جاي تهران، كنج كافه ها و كافه 
كتاب هاي جمهوري اســت. خيلي از زوج هاي جوان 

قهوه و اســموتي هاي عاشقانه شان را زير نور زرد اين 
كافه ها هورت مي كشند. پاتوق تنهايي ها هم هست. 
يك سري از آدم ها براي خواندن بخشي از يك رمان 
در نيمه شبي كه بي خوابي به سرشــان زده يه اينجا 
پناه مي آورند. مهران ۴5سالش است. كارمند يكي از 
شركت هاي هواپيمايي. تنها زندگي مي كند. فنجان 
قهوه اش خالي اســت و غرق در رمان » سايه باد« اثر 

كارلوس روئيث ثافون است.
 باقي كافه نشين ها يا سرشــان در تلفن همراه است 
يا ســيگار دود مي كنند و يا به آرامــي در گوش بغل 
دستي شان عاشقانه زمزمه مي كنند. مهران تا به حال 
ازدواج نكرده و 20سال تنهايي كشيده. مي گويد آن 
اوايل با خــودم لج كردم، يعني وقتــي دخترخاله ام 
رفت به خانه بخت. تنها دختري كه دوست داشتم او 
بود. اما بعد درگير كار شدم. تا به خودم آدم پا به سن 
گذاشتم. بعد مي خندد و مي گويد: »حالا هم درگير 
چرتكه انداختن شدم و جرأت ازدواج ندارم.« داستان 
زندگي مهران شــايد جذاب تر از رماني باشد كه در 
آن غور مي كند. اما براي او مرور اين داستان تكراري 
شده، دلش مي خواهد داســتان هاي تازه بشنود، هم 
صحبت داشته باشد و برايش پرچانگي كند. مهران تا 
به حال در دام كرونا گرفتار نشده، خودش اعتقاد دارد 
به خاطر اين است كه سيگار را ترك كرده، پياده روي 
مي كند و از خير خوردن گوشت گذشته و چسبيده 
به گياهخواري. براي او ممنوعيت تردد شبانه معني 
نداشــته، چون اتومبيل ندارد؛ »پاتوقم اينجاســت 
و واحد آپارتمــان 23 متري ام، يــك خيابان بالاتر. 
اين ممنوعيت در زندگي من كاركردي نداشــت.« 
پاكبان ســبز پوش ۴ بامداد برگ هاي زرد چنارهاي 
خيابان وليعصر را جارو مي زند. پايتخت كم كم دارد 
از كماي شــبانه بيرون مي آيد. درهاي بسته متروي 
چهارراه وليعصر محو در دود و ســكوت است. هنگام 
بيداري است و آشوب موتورهايي كه عصاره فسيل ها 

را تا شب دود مي كنند.

حال و هواي پايتخت در شب هاي بعد از برداشتن منع ترددهاي شبانه

شب هاي تهران زنده شد
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محمدصادق خسروي عليا
خبرنگار

راست  ميانه: رئيس جمهور مستقر فرانسه، 
هنوز رســما اعلام نامزدي نكــرده اما همه 
منتظر ورود او به صحنه رقابت هســتند. او 
به عنوان چهره اي ميانه  رو وارد صحنه سياست 
شد اما در ادامه، سياست هايش، به خصوص 
سياست هاي اقتصادي اش، به سمت راست 
ميل كرد. او برنامه هاي بلندپروازانه اي براي 
فرانســه در عرصه بين المللي درنظر گرفته 
و فقط با انتخاب مجددش است كه مي تواند 
اين پــروژه عظيم را پيگيــري كند. مكرون 
مدت ها فرياد اســتقلال اروپا را ســر داده و 
حالا كه آنــگلا مركل صدراعظــم قدرتمند 
آلمان و رهبر واقعي اتحاديــه اروپا از قدرت 
كناره گرفتــه، فرصت خوبي بــراي مكرون 
ايجاد شــده تا نه تنها خــودش جاي مركل 
را پر كند كه فرانســه را هم به عنوان يكي از 
بازيگران اصلي اروپا و فراتر از آن تبديل كند. 
نظرسنجي ها شــانس پيروزي را به مكرون 
مي دهند و براساس شرايط فعلي، هر چيزي 
به جز پيروزي او در انتخابات يك غافلگيري 

بزرگ خواهد بود.

راست افراطي: مجــري جنجالي تلويزيون، 
با افكار بســيار عجيب و افراطــي اش درباره 
مهاجران و اقليت هاي نژادي و مسلمانان، پر سر 
و صداترين نامزد انتخابات رياســت جمهوري 
فرانســه اســت. زمــور 63ســاله به خاطــر 
توهين هايش به اسلام مشهور است. او تا حالا 
بارها به خاطر رفتار زشــت با زنان ســرزنش 
و البته در چنــد مورد به اتهام تعــرض به آنها 
دادگاهي شده اســت. او در سال هاي 2011و 
2018به خاطــر صحبت هــاي تبعيض آميز و 
نفرت پراكنــي عليــه مســلمانان در دادگاه 
محكوم شده اســت. از نظر او، فرانسه به خاطر 
»زنانه شــدن« و »اسلامي شــدن«، از نظــر 
اقتصادي و ژئوپلتيك در حال مضمحل شدن 
است. نخستين ميتينگ انتخاباتي او كه 9روز 
پيش برگزار شد به خشونت كشيده شد و يك 
نفرهم به او حمله كرد. او فرزند مهاجران يهودي 
الجزايري است. حضور همزمان او و مارين لوپن 
ديگر نامزد راست افراطي در انتخابات، شانس 
اين طيف سياســي را براي صعود به دور دوم 

كم مي كند.

راســت افراطي: مارين لوپــن، جدي ترين 
رقيب امانوئل مكرون خوانده مي شود و بسياري 
معتقدند، در نهايت او و مكرون به دور دوم صعود 
خواهند كرد. رهبر 53ساله حزب راست افراطي 
اتحاد ملي، با قدرت تمام به ايده هاي راستي اش 
چسبيده و اميدوار اســت با تندتر كردن فضا، 
هوادارانش را تهييج كند. موارد مورد علاقه او، 
مهاجرت و امنيت هســتند. برخي از طرح هاي 
پيشنهادي او لغو اعطاي شهروندي فرانسه به 
افرادي است كه با فرانسوي ها ازدواج مي كنند. 
او همچنين مي خواهد قانــون اعطاي خودكار 
شهروندي به هر كســي را كه در فرانسه متولد 
مي شــود لغو كند. چنين اقداماتي، راست هاي 
افراطي ضدمهاجرت را به شدت سر ذوق خواهد 
آورد. با وجود شعارهاي افراطي، مارين لوپن از 
شــعار خروج از اتحاديه اروپا، حوزه پولي يورو 
و منطقه شنگن عقب كشــيده است. لوپن كه 
تلاش كرده برخي تندروي هاي ژان ماري لوپن، 
پدرش و رهبر پيشــين حزب را اصلاح كند، با 
تهديد زمور مواجه است و ممكن است زير سايه 

تندروي هاي بي حساب او قرار بگيرد.

محافظه كار : والري پسرس، نخستين نامزد 
زن حزب محافظه كار جمهوريخواه فرانسه، 
مي تواند شگفتي ســاز اين دوره از انتخابات 
باشــد. فرماندار منطقــه پرجمعيت ايل دو 
فرانس، جايي كه پاريــس در آن قرار دارد، 
2 بار پيش از اين وزير آموزش عالي و بودجه 

بوده و رزومه مديريتي خوبي دارد.
 او گفته اســت كه برنامه هايي براي بررسي 
تعطيلــي رآكتورهــاي هســته اي دارد 
و گفته كــه روي انرژي هــاي تجديدپذير 
ســرمايه گذاري خواهد كــرد. او همچنين 
خواســتار افزايش حداقل دستمزد است و 
اصلاحاتي براي كاهش بيكاري و سيســتم 
پرداخت مســتمري درنظر دارد و گفته كه 
مي خواهد بدهي عمومــي را پايين بياورد. 
پســرس بــراي به دســت آوردن نامزدي 
حزب، چند نامزد شناخته شــده را كنار زد. 
درصورتي كه يكي از نامزدهاي اصلي راست 
افراطي، يعني زمور و لوپن، به نفع ديگري 
كنار نكشد، امكان دارد كه پسرس با مكرون 

به دور دوم برود.

ون والری پسرسمارين لوپن اريك زمورامانوئل مكر

يواس اي تو دي نوشته كه آمار رسمي قربانيان 
توفان هاي كنتاكي و 7ايالت ديگر در نيمه غربي 
آمريكا 74نفر اعلام شده و هنوز از سرنوشت 
109نفر ديگر اطلاعي در دســت نيست. طبق 
اعلام دولت، بيش از هزار خانه هم به كلي نابود 
شده اند و ساكنان آنها در شرايط مناسبي به 

سر نمي برند.
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بادبادك باز

خالد حسینی
…جانم برايت بگويد اميرجان: 
درنهايــت هميشــه بــرد با 
دنياست. رســم روزگار اينطور 

است.

من مادر هستم

فریدون جیرانی
يه كليد طلايی تو زندگی وجود 
داره كه تا حالا منو از ســكته 
نجــات داده! هروقت يه چيزی 
اذيتت می كنه از ته دل بگو به 

درك! )من مادر هستم(.

بوك مارك

خوش خبر

ديالوگ

حافظ

وفا كنيم و ملامت كشيم و خوش باشيم

كه در طريقت ما كافريست رنجيدن

تجــدد جوامــع بــود كه سارا كریمان روزنامه گامی در مســير 
همچنان نيز به عنوان بستر و مظهری برای طرح و ترويج 
انديشه و دستاوردهای انسانی شناخته می شود. ميزان 
تعامل جامعه با روزنامه ها همواره به عنوان شــاخصی در 
بررسی فعاليت های فرهنگی سنجيده می شود. روزنامه 
اگرچه در چشم بر هم زدنی منقضی می شود اما تأثيرات 
طولانی مدت آن قابل تامل اســت، از اين رو غالبا با خط 
مشی نسبتا ثابت اهداف خود را پيگيری می كند. آنچه در 
دســت مخاطــب قــرار می گيــرد، آميخته اســت با 
سياســتگذاری كلی، ذوق روزنامه نــگار و نگاه عكس و 
سرانجام مهارت طراح كه قالبی را برای بازگويی و تحليل 
وقايع فراهم می كنند. از اين رو جنبه چند وجهی اين رسانه 
منجر به نفوذ و تأثير آن در عرصه های گوناگون اســت.  
روزنامه  همشهری در29سال فعاليت خود هزاران بار در 
عرصه های فرهنگی تكرار و به عنــوان نمادی از زندگی 

شهری و شهروندان معاصر تبديل شد. شادی قديريان در 
اثر خود از مجموعه عكس های » قاجار« كه امروزه در موزه 
بريتانيا نگهداری می شود، زنی با شمايل قاجاری را نشان 
می دهد كه روزنامه همشهری در دســت گرفته است، 
عكسی كه معانی استعاری از تصوير روزنامه را می توان از 
آن استنباط كرد، و اشاره ای كه هنرمند به وجه ضمنی 
بيدارگرايانه روزنامه دارد در اين اثر هويداســت. روزنامه 
همشهری به عنوان يكی از شناخته شده ترين روزنامه های 
فارسی زبان كشور در پايگاه اتحاديه بين المللی روزنامه ها 
با نام اختصاری ICON هم نمايه شــده است، اين بنيان 
به عنوان مركز پژوهش كتابخانه ای و شــبكه بين المللی 
مراجع در شيكاگو واقع شده است كه در ميان همتايان و 
ســاير آرشــيو های بين المللی عظيم تر و كامل تر است. 
روزنامه همشهری در مسير خود از ابتدا تا به امروز توانسته 
اســت از خلق يك هويت بصری نمادين تا محتوای اثر 

بخش، بی وقفه به فعاليت خود ادامه دهد.

6 درصد
بازار مسكن در 4منطقه16تا 19شهر تهران كه 
پایین ترین متوسط قیمت را به خود اختصاص 
می دهند با افت 4 تا 6درصدی قیمت مواجه 
شد و متوسط قیمت در منطقه ۲۰ نسبت به 

نخستین ماه پاییز 4/4 درصد بالا رفت.

1.2 درصد
با وجود آنكه معدل كل بازار مسكن شهر تهران در آبان ماه رشد 1/۲درصدی را 
نشان می دهد، افت محسوس قیمت در مناطق جنوبی تهران از تأثیر مناطق 
گران قیمت بر متوسط نرخ مسكن در پایتخت حكایت دارد. آبان ماه امسال 
منطقه یك با افزایش ۳۲ درصد ی نسبت به آبان سال گذشته بالاترین میزان 

رشد سالانه قیمت در بین مناطق ۲۲ گانه شهر تهران را داشت.

14.5
گذشــته از نوســانات ماهانــه قیمت مســكن در مناطــق جنوبــی تهران، 
5منطقه شهر تهران شــامل مناطق 16 تا ۲۰ از نظر قیمتی تقریبا در یك 
سطح قرار دارند و معمولا منطقه 1۸ رتبه پایین ترین متوسط قیمت را دارد. 
میانگین قیمت هر متر خانه در منطقه 1۸ در آبان ماه امسال 14/5میلیون 

تومان بوده كه در مقایسه با مهرماه 4 درصد كاهش یافته است. میلیون تومان

پراید به مثابه نان
پرايد! كافی است بحثی اقتصادی را با دوستی يا آشنايی باز كنيد؛ نخستين جمله ای كه می شنويد فاطمه عباسی قديم ترها قيمت همه  چيز با بالارفتن و پايين رفتن قيمت بنزين سنجيده می شد، حالا با قيمت 
اين است: »می دونی پرايد 5ميليون تومنی شده 170ميليون؟«. پرايد، اين ساده ترين خودروی ملی حالا برای ما به مثابه نان 
است. همين كه قيمتش كمی بالا و پايين می شود، نگرانی و استرس از گران شدن بقيه اجناس می افتد به جان مان. حالا شما 
بگو پيتزا 100هزار تومان شده، مهم نيست، نان است كه اگر گران شــود، حتی در دورافتاده ترين نقاط كشور هم استرسش 
منتقل می شود. يا مثلا برای كسی مهم نيست كه خودروی بنز 200ميليون گران تر شده، مهم اين است كه ارزان ترين خودرويی 
كه هر كسی می توانست به خريدنش فكر كند، حالا قيمتی پيدا كرده كه برای خيلی ها شبيه به  رؤيا شده است. اما نكته جالب 
ماجرا اينجاست كه 2سال است ديگر پرايد توليد نمی شود و با وجود اين قيمتش از برخی خودروهای ديگر مانند تيبا هم بالاتر 
رفته است! بررسی نمودار تغييرات قيمتی نشان می دهد كه قيمت اين خودرو طی 2هفته گذشته 13ميليون تومان افزايش 
يافته و اكنون قيمت پرايــد صفر99 مدلSE131 حوالی 162ميليون تومان اســت. پرايد 151پــلاس مدل99 به حدود 
179ميليون تومان رسيده و پرايد SE151 مدل1400 در رنج 176ميليون تومان معامله می شود. سخنگوی دولت هم گفته 

پرايد 2سال است كه در خط توليد نيست و اينكه چگونه قيمت گذاری برای آن انجام می شود، جای سؤال دارد.
احتمالا دپوی پرايد در كارخانه ها هنوز به اتمام نرسيده و همچنان بايد منتظر بالاتر رفتن قيمت اين خودرو باشيم.

 همشهری
 جهانی

بنفشه؛ جوركش بهار در آستانه زمستان
دوستم گفت بنفشه آورده اند.  صندوق صندوق. برويم بنفشه شیدا اعتماد
بخريم. رفتيم باغ گل. صندوق های بنفشــه را چيده بودند 
بيرون. بنفشه يكی از زيباترين و بی ادعاترين و كم زحمت ترين 
گل های جهان است. در اين فصل كه برگ های پاييزی ديگر 
همه سهم زمين شده اند و رنگ در شهر كمياب می شود با 
هزار رنگ بی نظيرش می آيد و به شــهرهای خاكســتری 

خزان زده شادی و رنگ را هديه می دهد.
اگر بالكن كوچكی داريد يا هره ای پشت پنجره، می توانيد به 
راحتی بنفشه بكاريد. بنفشه كاشتن از نقطه شروع تا پايانش 
پر از قشــنگی اســت. اول كه بايد آن صندوق بنفشه ای را 
انتخاب كنی كه رنگ های قشنگ تری دارد. انتخاب يكی از 
بين هزار تا كه همه شان هم زيبا هستند و پر از گل های ريز و 

درشت، نخستين قدم است.
بعد يك جعبه يا گلدان بزرگ بايد بخری. بعد تك تك آن 
گل های نازنين را در بياوری و بكاری توی گلدان. روزهای بعد 
از كاشتنش هم قشنگ است. يكهو می بينی ناغافل يكی از 

غنچه ها باز و رنگ تازه ای به گلدان اضافه شده.
بنفشه، چشم زيبای زمستان است. حتی اگر برف به رويش 

ببارد باز هم چشمهايش را باز نگه می دارد و با مردمك های 
زيبايش به همه جا نگاه می كند. بنفشه يعنی؛ زمستان هم 
می تواند رنگارنگ باشــد. حالا كه نزديك شب يلداست و 
شهر دارد برای زمستان آماده می شود، بنفشه نويد روزهای 
زيباتری را می دهد. بنفشه، به تنهايی جور فصل پيش رو را 
می كشد. اين روزها در خيابان های شهر هم بنفشه می كارند. 
در بالكن های كوچك بنفشــه می كارند و هر جا كه آدمی 
می خواهد، ذره ای اميد برای زمستانش داشته باشد، بنفشه 
می كارد. بعد از كاشتن، بنفشــه ها فقط آب می خواهند و 
 نگاه گرم خورشيد. همين برايشــان كافی است كه تقريبا
7-6 ماهی مهمان خانه ها بمانند. با آمدن تابستان هم آرام 

آرام دامن رنگارنگشان را جمع می كنند تا زمستان بعد.
معجزه زمستان را در بالكن خانه كاشته ام. هر روز رنگ های 
توی گلدان ها را می شمرم. اسمش بنفشــه است، اما تمام 
رنگ های رنگين كمان را دارد. حالا رنگين كمان به نرده های 

بالكن خانه آويزان است و هر روز از نو متولد می شود.
روزی كه با بنفشه ها شروع می شــود از روزی كه بخواهد با 
خاكستری و ابر و اندوه شروع شود، بهتر است. بنفشه كه در 

خانه باشد آسان تر می شود منتظر بهار ماند.

دغدغهمان
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 همشهری را دوست دارم نه به خاطر اينكه 
مسعود میر

 
حالا با اين كلمات بخشی از يك صفحه را در 
اين روزنامه به عاريه گرفته ام، كه بهانه برای دوست داشتن اش بسيار است. 
دغدغه شخصی مكتوب نمی كنم چون می دانم بهانه علقه من مكثر است  
 در جمعيت مــا، مايــی كه همشــهری را دوســت داشــتيم و داريم و 

خواهيم داشت. 29 سال پيش كه همشهری منتشر شد، ما دهه شصتی ها 
)حتی آنهايی كه چون من به ابتدای اين دهه شناسنامه دارند( كودكانی 
بوديم كه اگر هــم قرارمان بر الفت بــا مطبوعات بود، می رســيديم به 
كودك نامه هايی كه حالا فقط خاطره اند از روزهای دور. همين همشهری 
اما خيلی زود شد نخســتين روزنامه ای كه در تمرين آداب نوجوانی به 
جوانی خريديم و خوانديم و آرشــيو كرديم. روزی كــه تصميم گرفتم 
روزنامه نگاری را به عنوان جواب ســؤال كليشه ای »می خواهيد در آينده 
چه كاره شويد« از آستين درآورم، چند گونی بزرگ روزنامه همشهری در 
انبار خانه پــدری، با گلايه های هميشــگی مادر جاگير بــود و من و ما 

می خواستيم جهان را عوض كنيم. همشهری چند سال بعد خانه دوم من 
و ما بود؛ محل كاری كه دوست نداشتيم تركش كنيم و زندگی مان بسيار 
دستخوش تحولات آن شد. همشهری هنوز هم هروقت در اوج باشد، ما 
هم شاد هستيم و هرگاه به هر دليلی نفسش تنگ شود، ما هم بغض آلوديم. 
بسياری چون من و ما، در خاطرات زندگی شــان همشهری را در گنجه 
جذاب و خواستنی ها جايابی كرده اند و همين ماندنی بودن نشان می دهد 

ما بی دليل عاشق نشديم...
همشهری يك خاطره جمعی است كه استمرار خواهد داشت در فرداها. 

خدايا از بلا نگه دارش...

3700جراحی رايگان پزشك هندی
پزشكی در هند با انجام 3هزار و 700عمل جراحی 
رايگان برای كودكان، به يكــی از قهرمانان اين 
كشور تبدل شده است. به گزارش آديتی سنترال، 
دكتر سوبود كومار در اين باره می گويد: 13ساله 
بودم كه پدرم را از دســت دادم و با دستفروشی 
زندگی ام را می گذراندم و همين موضوع باعث شد 
تا رنج فقرا را درك كنــم. پس از فارغ التحصيلی 
تصميم گرفتم بی  هيچ چشمداشت مالی از فقرا، 

وظيفه ام را در قبال آنها انجام دهم. كمپين جهانی به نام )Smile Train( يا تمرين 
خنده كه خيريه های پرشماری در دنيا آن را پشتيبانی می كنند، نخستين بار از اين 
جراح برای درمان كودكان بی بضاعت كمك خواست و از سال 2004ميلادی تا به حال 

او در كارنامه اش 3هزار و 700جراحی رايگان دارد.

نخستين  فست فود زنجيره ای بدون كربن
يكی از رســتوران های زنجيره ای بزرگ آمريكا، 
نخستين  شــعبه رســتوران بدون كربن خود را 
راه اندازی كرد. به گفته اين شــركت، اين شعبه 
»الگويــی« برای ســاختن شــعبه های بعدی 
است. اين شــعبه جديد واقع در ماركت دريتون 
شروپشر، هم از لحاظ ســاختمان و هم از لحاظ 
عمليات روزانه، مطابق معيارهای به صفر رسانی 
كربن منتشــره طراحی شده اســت. به گزارش 

اينديپندنت، در اين ساختمان از مواد بازيافتی به وفور استفاده شده است، مثلا جدول  
گذرگاه ها از جنس بطری های پلاستيكی بازيافتی است، دو طرف مسير ماشين رو را 
لاستيك های بازيافتی كار گذاشته اند و نمای فلزی ساختمان نيز از تجهيزات بازيافتی 
فناوری اطلاعات و كالاهای خانگی سفيدرنگ ساخته شده است. انرژی تجديدپذير 
مورد استفاده در اين ساختمان از 2 توربين بادی تامين می شود و 92 مترمربع صفحه 
خورشيدی دارد تا ميزان انرژی دريافتی از اين شبكه را كاهش دهد. ديوارها با پشم 

گوسفند بريتانيايی عايق شده است.

پوتين از مسافركشی تا رياست جمهوری
پس از اينكه ولاديمير پوتين فــاش كرد كه در 
پی فروپاشــی اتحاد جماهير شــوروی در سال 
1991ميلادی بــرای مدتی به عنــوان راننده 
خصوصی كار كرده، واكنش های متفاوتی به اين 
موضوع در شبكه های مجازی روی داد. به گزارش 
بی بی سی، در اين خبر آمده بود كه رئيس جمهور 
روسيه در زمان فروپاشی اتحاد جماهير شوروی 
به شهر محل تولدش، سنت پيترزبورگ برگشته 

و پيش از آن در آلمان شرقی در استخدام كاگ ب )KGB( بوده است )كه البته ماجرای 
اشتغال او در سرويس های اطلاعاتی، خبر جديدی نبود(. آنچه كمتر به آن پرداخته 
شده يك جمله بسيار كوتاه بود كه كاربر ان شبكه های اجتماعی، چندان به آن توجهی 

نشان نداده اند. اينكه او حالا ثروتش به 200ميليارد دلار می رسد.

خوی انقلابی
كــه ناصر علاقبندان تخلق بــه خوی انقلابی  اســت  معلــوم 
بی ملاحظگی سياسی هم می طلبد. گاهی پای نهادن و 
بلكه به دور افكنــدن منافع قبيلگی نيــز می طلبد. 
پيمودن اين راه طولانی سخت شده اما برهر دلی كه 
برای ايران می تپد واجب است ســر به راه منتهی به 

اخلاق سپارد.
اينك وزير ارتباطات دولت آقای رئيســی قدم دوم را 
برداشــته اســت. به فاصله كوتاهی قدم اول را رئيس 
مجلس برداشــته بود. پيدا و معلوم بــوده از پيش كه 
منش و مرام انقلابی بودن، نه تندخويی و نه پرخاشگری 
و نه توهين است، اما نزد برخی، اين امر بديهی؛ روشن 
نيست. البته چنين تيره پندارهايی در اذهان معلوم و 
چنان كردارهايی مانند ســيلی زدن به سرباز نيروی 
انتظامی در خيابان و مسير وي   ژه  و آن گفتارها)فحش 
و فضاحت به جای قانون دانی و انتقاد( در صحن و علن 
با نصايح و ناشنيدن ها و حتی عتاب ها و باز ناشنيدن ها 
و بلكه تشــرها و پوســت كلفتی ها و -ببخشيد-های 
پلاستيكی همراه شد و اينگونه آه و افسوس ها مواج شد. 
حالا انگار چاره پيدا شده و اميد و رجا، آهنگ شكستن 
موج ها دارد. همين هفتــه پيش قدم اول را يك »بچه 
رزمنده« برداشت. نقش مهربانی بر فرش رحماء بينهم 

زد و خط را شكست:
»بعد از صحبت های ديشب جناب آقای عابد اكبری، 

ســرباز وظيفه راهور كه تأكيد می كــرد حكم دادگاه 
ســيلی را تأييد كرده، بر خود لازم دانستم موضوع را 
پيگيری كنم تا ظلمی به اين شهروند عزيز نشده باشد؛ 
لذا حكم دادگاه را گرفتم و متوجه شــدم متأســفانه 
دادگاه بدوی تشــخيص بر ضرب بلااثر )سيلی( داده 
اســت كه البته بعدا با اعلام رضايــت طرفين پرونده 
مختومه شده است. همانطور كه در جمع شما گفتم 
فصل الخطاب حكم دادگاه اســت و ضروری می دانم 
براساس عهد صداقتی كه با شما بسته ام، مطلب گفته 
شده را اصلاح كنم.« بگذريم كه رئيس مجلس اشاره ای 
هم به دروغی كرد و به نظرم از حق خود هم گذشــت. 
آنجا كه در پســت اينستاگرامش نوشــت: براساس 
صحبت های آقای عنابستانی كه قبلا به اينجانب گفته 
بود حكم دادگاه، من را از سيلی زدن تبرئه و براساس 
هل دادن مرا محكوم به ضرب بلااثر كرده است، گفتم 

كه ايشان سيلی نزده و هل داده است.
... و قدم دوم؛ وزير ارتباطات يكی دو روز پيش گفت: 
من در گذشته قبل از اينكه وارد وزارت ارتباطات شوم، 
نسبت به بسياری از مسائل انتقاد داشتم اما زمانی كه 
وارد شــدم، ديدم واقعا فرد قبلی كه جای من نشسته 
بود، به بهترين شــكل ممكن برخــی از موضوعات را 

مديريت كرده است.
بايد نشست نظاره كرد چراغ بعدی را چه كسی روشن 

می كند.

از بلا    نگه دارش...

همه  چيز را در فضای سعید مروتی وقتی متولد شــد، 
تقريباً خشك و كلاسيك مطبوعات آن روزگار، به قبل 
و بعد از خودش تبديل كرد. همشهری فقط نخستين 
روزنامه رنگی كشور نبود كه با قطعی متفاوت روی 
دكه های مطبوعاتی آمد. نخستين روزنامه شهری، 
اجتماعی هم بود كه قرار بود به نامش وفادار باشد و 

همشهری مردم بماند. در اين 29 سالی كه گذشت 
همشهری پای قرار اوليه اش ايســتاد و با تمام فراز و 
نشــيب ها، لحن معتدل و متينش را حفظ كرد. اين 
شايد مهم ترين ويژگی روزنامه ای باشد كه امروز آغاز 
30سالگی اش را جشن می گيرد. در اين 3 دهه تندباد 
حوادث همشهری را هم متاثر كرد. مديريتش بارها 
تغيير كرد ولــی پر تيراژ ترين روزنامه كشــور، با از 

سرگذراندن انبوهی تحولات داخلی، به ندرت اجازه 
داد خوانندگانش احساس غش كردن روزنامه به دامن 
اين جناح يا آن جناح را حس كنند. در روزگار افول 
نشــريات كاغذی، هنوز هــم اگر مــردم بخواهند 
روزنامه ای بخرند، انتخاب اولشان همشهری است و 
اين نه ادعا كه واقعيتی ملموس است. كافی است چند 
دقيقه كنار هر دكه ای در هر نقطه از شهر بايستيد و 

ببينيد چگونه يك روزنامه شــهری، همچنان مورد 
اعتماد خوانندگانش است. همه در جريان بلايی كه 
فضای مجازی بر ســر مطبوعات آورده هستيم. اين 
توفان همشهری را هم متاثر كرده كه پرداختن به آن 
جايش اينجا نيست. در هيچ جشن تولدی حرف تلخ 
نمی زنند. آنچه اهميت دارد اين است:» همشهری 

هميشه همشهری مانده است.«

همشهری هميشه  همشهری است

هنوز هــم در دنیا پناهجویان جنگی و 
آنهایی كه به خاطر مسائل اقتصادی 
جــای وطــن می كننــد كــم نیســتند. 
افغانستان، سوریه و عراق بیشترین 
جمعیت پناهجو را دارند كه به ســوی 
اروپا در حركتنــد و عمومــا در مرزهای 
یونــان، بــاروس، ایتالیــا و فرانســه 

باتكلیف هستند.
حالا خبری از جنگ در سارایوو نیست 
اما بحران جدایی طلب ها در اوكراین 
نشانه های بحران جدید جنگ و سیل 

پناهجویان را تأیید می كند...

جمعیــت كشــور در ســال 99معــادل 

84770000نفر 
بــوده اســت و پیش بینی هــا بــرای 
جمعیــت ایــران تــا پایــان امســال 

85260417نفر
 است.

لایحه بودجه كل كشور برای سال 
1401تقدیم مجلس شده است. رقم 

این بودجه

 3631هزار میلیارد تومان 
است.

از این مبلغ، 2231هزار میلیارد 
تومان مربوط به شركت های دولتی و 
مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 

است و 1500هزار میلیارد تومان مربوط 
به منابع عمومی

اكنــون در تهــران 6پــارك ویــژه بانــوان بــا 
مساحتی بالغ بر 130هكتار وجود دارد

پیش شماره روزنامه همشهری 
هشتم آذرماه 1371 

نخستین شماره روزنامه همشهری 

بیست و چهارم آذرماه 1371 

مهاجر 
اثر يووال رابی چك

زندگی پديا
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